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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 17ης Ιανουαρίου 2020*    

Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 12 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλή σας μέρα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη στα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ) από τις 16 έως τις 18 Δεκεμβρίου 2019, κατόπιν σχετικής πρόσκλησης του Προέδρου 
του Ομοσπονδιακού Εθνικού Συμβουλίου της χώρας κ. Σακρ Γκόμπας. Πρόκειται για την πρώτη επίσημη 
επίσκεψη Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων στη φίλη χώρα.  Ο κ. Συλλούρης έγινε δεκτός από τον 
πρίγκιπα διάδοχο του θρόνου του Άμπου Ντάμπι.  Είχε επίσης χωριστές συναντήσεις με τον ομόλογό του, με 
τον Υπουργό Εξωτερικών και Διεθνούς Συνεργασίας, καθώς και με τον Υφυπουργό αρμόδιο για θέματα 
Τεχνητής Νοημοσύνης.  Μεταξύ άλλων, συμφωνήθηκε η περαιτέρω εμβάθυνση των διμερών κοινοβουλευτικών 
σχέσεων με πρώτο βήμα τη σύσταση ομάδων φιλίας και εκφράστηκε η στήριξη των ΗΑΕ στην πρωτοβουλία 
του Προέδρου της Βουλής για προώθηση της αραβοφωνίας στην Κύπρο και για δημιουργία Ιδρύματος 
Αραβικής Γλώσσας και Πολιτισμού. Συζητήθηκε δε η προοπτική καθορισμού οδικού χάρτη συνεργασίας 
Κύπρου-ΗΑΕ. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Λιβύης κ. Αγκίλα Σαλάχ Ίσσα πραγματοποίησε 
επίσκεψη στην Κύπρο από τις 27 μέχρι τις 29 Δεκεμβρίου 2019, έπειτα από πρόσκληση του Προέδρου της 
Βουλής κ. Δημήτρη Συλλούρη.  Τον Πρόεδρο της Λιβυκής Βουλής συνόδευε δωδεκαμελής αντιπροσωπία, 
περιλαμβανομένων τριών βουλευτών και του Αρχηγού του Λιβυκού Στόλου.  

 Κατά την επίσκεψη συζητήθηκε εκτενώς η κατάσταση στη Λιβύη και η πρόσφατη υπογραφή Συμφωνίας 
Συνεργασίας και Μνημονίου Συναντίληψης μεταξύ Λιβύης και Τουρκίας, που στερούνται νομικής βάσης, 
παραβιάζουν κατάφωρα το διεθνές δίκαιο και έχουν απορριφθεί ως άκυρες τόσο από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων της Λιβύης όσο και από την ΕΕ και τη διεθνή κοινότητα.  Συζητήθηκαν τέλος τρόποι ενίσχυσης 
της συνεργασίας μεταξύ των κοινοβουλίων Κύπρου και Λιβύης.  Οι κ. Συλλούρης και Ίσσα υιοθέτησαν κοινή 
δήλωση με συναφές περιεχόμενο.  Ο Λίβυος αξιωματούχος είχε επίσης συνάντηση στη Βουλή με τον Κύπριο 
Υπουργό Εξωτερικών.  

                                            
*  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 Ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στις εργασίες της 25ης Διάσκεψης Προέδρων Κοινοβουλίων της 
Κοινοπολιτείας στην Οτάβα του Καναδά μεταξύ 6 και 10 Ιανουαρίου 2020.  Τη διάσκεψη απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων θέματα σχετικά με τον ρόλο των Προέδρων των κοινοβουλίων στην ενίσχυση της συμμετοχικότητας και 
την υποστήριξη νέων διαδικασιών και πρακτικών που ανταποκρίνονται στις μεταβαλλόμενες ανάγκες του 
κοινοβουλίου, την ενίσχυση των κοινοβουλίων ως θεσμών που προάγουν τον διάλογο και τη διαφάνεια, καθώς 
και την ανάγκη στήριξης των βουλευτών στον ρόλο τους ως αποτελεσματικών νομοθετών και εκπροσώπων 
των εκλογικών τους περιφερειών. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής αναφέρθηκε στον θεσμό της Παράλληλης Βουλής ως αποτελεσματικού 
μηχανισμού γεφύρωσης του χάσματος μεταξύ πολιτών και πολιτείας, ενισχύοντας τη συμμετοχική δημοκρατία, 
τον πλουραλισμό και τη διαφάνεια.  Έκανε επίσης αναφορά στο Σπίτι του Πολίτη ως σημείο επαφής των 
πολιτών και ως κέντρο πληροφόρησης για όσα αφορούν το κοινοβούλιο.  Σημείωσε δε την ψηφιοποίηση του 
κοινοβουλευτικού έργου μέσω της αναβάθμισης των υπηρεσιών πληροφορικής και επικοινωνίας και της 
κατάργησης του έντυπου υλικού στις εργασίες της ολομέλειας. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής είχε κατ’ ιδίαν επαφές με τους Προέδρους των Κοινοβουλίων της Σιγκαπούρης, 
της Ινδίας, της Κένυας, της Ουγκάντας, καθώς και με άλλους αξιωματούχους κοινοβουλίων, μεταξύ των οποίων 
και με τον εκπρόσωπο της βρετανικής Βουλής των Λόρδων στη διάσκεψη, πρόεδρο της Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων του σώματος. 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας εκπροσώπησε τον Πρόεδρο της Βουλής στο Λονδίνο στην εξόδιο ακολουθία 
και ταφή του μακαριστού Αρχιεπισκόπου Γρηγορίου, τέως Θυατείρων και Μεγάλης Βρετανίας, στις 5 
Δεκεμβρίου 2019.  

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) στις 10 Δεκεμβρίου 2019 στο Παρίσι, 
όπου παρουσίασε προκαταρκτική έκθεσή του σε σχέση με την εφαρμογή των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Έκανε επίσης παρέμβαση για το θέμα των αγνοουμένων της Κύπρου 
και για το έργο της Διερευνητικής Επιτροπής Αγνοουμένων.  

 Ο κ. Ευσταθίου συμμετείχε εξάλλου ως εκπρόσωπος της Επιτροπής Πολιτισμού, Παιδείας, Επιστημών 
και ΜΜΕ της ΚΣΣΕ στην 80ή Συνεδρία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά του Ρατσισμού και της μη Ανοχής 
(ECRI) στο Στρασβούργο από τις 11 μέχρι τις 13 Δεκεμβρίου 2019.   

 Ο επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Ασιατική Κοινοβουλευτική Συνέλευση κ. Νίκος 
Τορναρίτης συμμετείχε στη 12η Σύνοδο της Ολομέλειας της  Συνέλευσης στην Αττάλεια μεταξύ 13 και 17 
Δεκεμβρίου 2019 με θέμα την προώθηση της πολυμερούς συνεργασίας μεταξύ των ασιατικών κοινοβουλίων.  
Σε παρέμβασή του τόνισε πως η πολυμερής συνεργασία αποτελεί τον αποτελεσματικότερο τρόπο 
αντιμετώπισης των πολλαπλών προκλήσεων ενώπιον της υφηλίου σήμερα.  Σημείωσε δε την ανάγκη 
σεβασμού του διεθνούς δικαίου και της νομιμότητας. 

 Οι εργασίες της συνόδου έληξαν με υιοθέτηση των ψηφισμάτων των τεσσάρων μονίμων επιτροπών, 
καθώς και της Διακήρυξης της Αττάλειας.  Προσπάθεια της Τουρκίας να εισαγάγει στη διακήρυξη 
παραπλανητική και ανακριβή δήλωση για τη βάση επίλυσης του κυπριακού προβλήματος απετράπη μετά από 
έντονες παραστάσεις και διαβήματα του κ. Τορναρίτη.  

 Στις 14 και 15 Δεκεμβρίου 2019 ο κ. Άγγελος Βότσης, εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο της Βουλής, 
συμμετείχε στις εργασίες του 19ου Φόρουμ της Ντόχα με τίτλο «Επαναπροσδιορισμός της διακυβέρνησης σε 
έναν πολυπολικό κόσμο».  Συζητήθηκαν ζητήματα που αναφέρονται στις σύγχρονες προκλήσεις του διεθνούς 
πολιτικού και οικονομικού γίγνεσθαι, όπως επίσης και στο μέλλον του ΟΗΕ με την ευκαιρία της  75ης επετείου 
από την υπογραφή του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.  

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε και προήδρευσε μέρους των εργασιών της Υποεπιτροπής 
Εξωτερικών Υποθέσεων της ΚΣΣΕ στη Φινλανδία στις 15 και 16 Δεκεμβρίου 2019.  Τη συνεδρία απασχόλησαν 
κυρίως οι προοπτικές συνεργασίας της ΚΣΣΕ με την αρκτική περιοχή και οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει η εν 
λόγω περιοχή συνεπεία της κλιματικής αλλαγής.  

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης συμμετείχε σε αποστολή αντιπροσωπίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) στην Ουκρανία στις 17 και 18 
Δεκεμβρίου 2019.  Η αντιπροσωπία είχε χωριστές συναντήσεις μεταξύ άλλων με τον Πρόεδρο του Ουκρανικού 
Κοινοβουλίου, με τον Υπουργό Εξωτερικών, με την ουκρανική αντιπροσωπία στην ΚΣ ΟΑΣΕ και την Επιτροπή 
Εξωτερικών του Ουκρανικού Κοινοβουλίου. 

 Εξάλλου, ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχε από τις 19 μέχρι τις 23 Δεκεμβρίου 2019 σε αποστολή της ΚΣ 
ΟΑΣΕ για παρακολούθηση των κοινοβουλευτικών εκλογών στο Ουζμπεκιστάν. Πραγματοποιήθηκαν χωριστές 
συναντήσεις με υποψήφιους βουλευτές, εκπροσώπους των εκλογικών αρχών της χώρας, μέλη της αποστολής 
παρακολούθησης των εκλογών του Γραφείου Δημοκρατικών Θεσμών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων του 
ΟΑΣΕ, καθώς και εκπροσώπους των ΜΜΕ και της κοινωνίας των πολιτών. 
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 O κ. Γεώργιος Προκοπίου συμμετείχε στις εργασίες της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων, Ασφάλειας 
και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ένωσης για τη Μεσόγειο στο 
Στρασβούργο στις 18 Δεκεμβρίου 2019.  Συζητήθηκαν οι πολιτικές εξελίξεις στην περιοχή της Μεσογείου και οι 
προοπτικές για το 2020, καθώς και προσχέδιο ψηφίσματος για την πάταξη του ρατσισμού και της ξενοφοβίας 
στη Μεσόγειο.  Σε παρέμβασή του ο κ. Προκοπίου αναφέρθηκε στο θέμα των προκλητικών τουρκικών 
παραβιάσεων στην κυπριακή ΑΟΖ, στην εισβολή της Τουρκίας στη βόρεια Συρία, στις εντάσεις που προκαλεί η 
γείτων χώρα στις σχέσεις της με την Ελλάδα, καθώς και στην τελευταία παράνομη ενέργειά της με την 
υπογραφή «Μνημονίου Συναντίληψης» με τη Λιβύη για την οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών. 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου συμμετείχε στη 
10η Σύνοδο της Συνέλευσης του Διεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας IRENA στο Άμπου 
Ντάμπι από τις 10 μέχρι τις 12 Ιανουαρίου 2020 και στο 5ο Κοινοβουλευτικό Φόρουμ, που διεξήχθη με την 
ευκαιρία της συνόδου.  Συζητήθηκαν θέματα που άπτονται των ανθρακούχων εκπομπών αερίων και των 
επενδύσεων σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και στην υδροηλεκτρική ενέργεια.  Στο Κοινοβουλευτικό Φόρουμ 
εξετάστηκε η εμπλοκή των τοπικών κοινωνιών στον ενεργειακό μετασχηματισμό και η υιοθέτηση σχετικών 
εθνικών πολιτικών.  

 Υπό την ιδιότητα του προέδρου της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και 
Ανθρωπιστικά Θέματα της ΚΣ ΟΑΣΕ ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης είχε στις 15 Ιανουαρίου 2020 συνάντηση με 
την πρόεδρο και μέλη της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ανθρωπιστικής Βοήθειας της Γερμανικής 
Ομοσπονδιακής Βουλής.  Ο κ. Χατζηγιάννης παρουσίασε το έργο της επιτροπής του και τις προτεραιότητες και 
συστάσεις της ΚΣ ΟΑΣΕ στον τομέα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και έτυχε ενημέρωσης για το έργο της 
αρμόδιας επιτροπής της Γερμανικής Βουλής, περιλαμβανομένων δράσεων που σκοπούν στην εφαρμογή των 
δεσμεύσεων των συμμετέχοντων κρατών του ΟΑΣΕ στον τομέα της ανθρώπινης διάστασης.  Συζητήθηκαν 
επίσης τρόποι συνεργασίας μεταξύ της ΚΣ ΟΑΣΕ και των επιτροπών αρμόδιων για θέματα ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των συμμετεχόντων στη συνέλευση κοινοβουλίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους βουλευτές γι’ αυτή την πολύ σημαντική προσφορά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η 
Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σήμερα σε συνεδρία της και υιοθέτησε αλλαγές στη σύνθεση κοινοβουλευτικών 
επιτροπών όσον αφορά τον Δημοκρατικό Συναγερμό ως ακολούθως:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 

Μαριέλλα Αριστείδου - πρόεδρος 

Αννίτα Δημητρίου - αναπληρώτρια πρόεδρος 

Ξένια Κωνσταντίνου - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ανδρέας Κυπριανού - πρόεδρος 

Σάβια Ορφανίδου - αναπληρώτρια πρόεδρος 

Μιχάλης Σοφοκλέους - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

Νίκος Τορναρίτης - αναπληρωτής πρόεδρος 

Ελένη Σταύρου - μέλος 

Μιχάλης Σοφοκλέους - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

Γιώργος Κάρουλλας - μέλος 

Ανδρέας Κυπριανού - μέλος 

Ξένια Κωνσταντίνου - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου - πρόεδρος 

Ξένια Κωνσταντίνου - μέλος 

Μιχάλης Σοφοκλέους - μέλος 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 

Ελένη Σταύρου - μέλος 

Γιώργος Γεωργίου - μέλος 

Σάβια Ορφανίδου - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

Κώστας Κωνσταντίνου - πρόεδρος 

Ευθύμιος Δίπλαρος - μέλος 

Σάβια Ορφανίδου - μέλος 

 Επίσης, η Επιτροπή Επιλογής υιοθέτησε την ακόλουθη αλλαγή, που αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα:  Ο 
κ. Παύλος Μυλωνάς ορίζεται ως δεύτερο μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας σε αντικατάσταση 
του κ. Ζαχαρία Κουλία.  Η έναρξη αυτής της συμμετοχής ξεκινά από την 1η Μαΐου 2020. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Το πρώτο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο 
περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση 
σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», αναβάλλεται και 
παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Αντιμετώπισης του 
Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για εναρμόνιση με τα άρθρα (7) και (8) του Κανονισμού 2018/302 για την 
αντιμετώπιση του αδικαιολόγητου γεωγραφικού αποκλεισμού και άλλων μορφών διακριτικής μεταχείρισης με 
βάση την ιθαγένεια, τον τόπο διαμονής ή τον τόπο εγκατάστασης των πελατών εντός της εσωτερικής αγοράς. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού Νόμος του 

2019»  

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Νίκος Νουρής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Οκτωβρίου και στις 5 Νοεμβρίου 2019.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου 
υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ.  Ο Συνασπισμός Μικρών 
Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκε στη συζήτηση των προνοιών του 
νομοσχεδίου ο βουλευτής κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για εναρμόνιση με τα άρθρα 7 και 8 της 
πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2018/302 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 28ης Φεβρουαρίου 2018 για την αντιμετώπιση του αδικαιολόγητου γεωγραφικού αποκλεισμού 
και άλλων μορφών διακριτικής μεταχείρισης με βάση την ιθαγένεια, τον τόπο διαμονής ή τον τόπο 
εγκατάστασης των πελατών εντός της εσωτερικής αγοράς για την τροποποίηση των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
2006/2004 και (ΕΕ) 2017/2394 και της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ». 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Ο ορισμός του Διευθυντή της Υπηρεσίας Βιομηχανίας και Τεχνολογίας ως αρμόδιας αρχής για την 
εφαρμογή του Κανονισμού. 

2. Ο καθορισμός διοικητικών προστίμων σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του Κανονισμού (ΕΕ) 
2018/302. 

3. Ο ορισμός του Ευρωπαϊκού Κέντρου Καταναλωτή ως του υπεύθυνου φορέα για την παροχή πρακτικής 
βοήθειας στους καταναλωτές, σε περίπτωση διαφοράς μεταξύ καταναλωτή και εμπορευομένου που 
προκύπτει από την εφαρμογή των διατάξεων του Κανονισμού. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς και τα 
στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Κανονισμός (ΕΕ) 2018/302 στοχεύει στην εξάλειψη 
πρακτικών με τις οποίες πωλητές περιορίζουν τις διασυνοριακές πωλήσεις μέσω διαδικτύου στη βάση της 
ιθαγένειας, του τόπου διαμονής ή του τόπου εγκατάστασης του εμπορευομένου, όπως είναι για παράδειγμα η 
άρνηση πρόσβασης σε διαδικτυακούς τόπους από άλλα κράτη μέλη ή η άρνηση ολοκλήρωσης αγοράς από 
εμπορευόμενο ο οποίος βρίσκεται σε διαφορετικό κράτος μέλος. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι με το εν λόγω νομοσχέδιο επιτυγχάνεται αποτελεσματική 
εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/302, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ στις 3 Δεκεμβρίου 2018. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή την τελευταία απασχολήσαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός του Διευθυντή της Υπηρεσίας Βιομηχανίας και Τεχνολογίας αντί του Διευθυντή της 
Υπηρεσίας Καταναλωτών ως αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή του Κανονισμού, αφού το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο αφορά καταναλωτές. 

2. Η δυνατότητα της αρμόδιας αρχής να λαμβάνει υπόψη τη γνώμη της ΕΠΑ κατά την εξέταση ζητημάτων 
νομιμότητας του περιορισμού των παθητικών πωλήσεων, χωρίς αυτή να είναι δεσμευτική για την 
απόφασή της. 

3. Ο καθορισμός στο κείμενο του νομοσχεδίου των ελάχιστων εξουσιών έρευνας και επιβολής που διαθέτει 
η αρμόδια αρχή και είναι αναγκαίες για την άσκηση των αρμοδιοτήτων της αντί της παραπομπής στα 
άρθρα του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/302. 

4. Η άσκηση των εξουσιών της αρμόδιας αρχής για έρευνα και επιβολή να πραγματοποιείται στα πλαίσια 
του ίδιου νομικού πλαισίου και σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΕ) 2018/302 και τη σχετική νομοθεσία για 
προστασία των φυσικών προσώπων από την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα. 

5. Η υποχρέωση της αρμόδιας αρχής να αιτιολογεί δεόντως κάθε απόφασή της και όχι μόνο στις 
περιπτώσεις επιβολής διοικητικού προστίμου. 

6. Το ύψος και ο τρόπος επιβολής των διοικητικών προστίμων.  

Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από τους εκπροσώπους του 
αρμόδιου υπουργείου όπως σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
μελετήσουν τους προβληματισμούς που εκφράστηκαν τόσο από τα μέλη της επιτροπής όσο και από τους 
άμεσα εμπλεκομένους, προκειμένου να καταθέσουν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, σε περίπτωση που 
οι εισηγήσεις γίνουν αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία και αυτές είναι εφικτό να ενσωματωθούν στο 
κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, αφού μελέτησαν τους προβληματισμούς που τέθηκαν στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής, υιοθέτησαν και εισηγήθηκαν στην τελευταία την τροποποίηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Η άσκηση των εξουσιών της αρμόδιας αρχής τόσο για έρευνα όσο και για επιβολή να πραγματοποιείται 
στα πλαίσια του ίδιου νομικού πλαισίου και σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΕ) 2018/302 και τη σχετική 
νομοθεσία για προστασία των φυσικών προσώπων από την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού 
χαρακτήρα. 

2. Τη διαγραφή της υποχρέωσης της αρμόδιας αρχής να αιτιολογεί δεόντως την απόφασή της μόνο στις 
περιπτώσεις επιβολής διοικητικού προστίμου, αφού σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Γενικών Αρχών 
Διοικητικού Δικαίου Νόμου κάθε απόφαση αρμόδιας αρχής πρέπει να είναι αιτιολογημένη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με 
τα πιο πάνω και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
τελικά διαμορφώθηκε, αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  
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 Επειδή δε ζητήθηκε παράταση συζήτησης για οποιοδήποτε θέμα, να παρακαλέσω οι τοποθετήσεις να 
περιορίζονται στα δύο-τρία λεπτά.  

 Ο κ. Σιζόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για θέμα διαδικαστικής φύσης θέλω να κάνω παρέμβαση, γιατί, απ’ ό,τι αντιλήφθηκα, 
για το πρώτο θέμα η αναβολή δεν είναι για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.  Μήπως πρέπει να το καθορίσουμε 
ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για ποιο θέμα; 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το απόρρητο των τηλεπικοινωνιών.  Είναι ένα ζήτημα για το οποίο κατηγορούμαστε ότι έχει 
καθυστερήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει συνεννόηση για τούτο, αλλά ποτέ δεν καθορίζουμε τον χρόνο εδώ, για 
πόσο καιρό είναι, όμως θα ψηφιστεί την άλλη εβδομάδα.  Υπάρχει συνεννόηση. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Άρα, είναι αναβολή για μία εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι διατυπωμένη η έκθεση και τα όσα έχουν προκύψει, υπάρχει ένα σοβαρό 
ζήτημα και είμαστε υποχρεωμένοι να το θέσουμε, γιατί πολύ φοβούμαστε ότι είναι μία επανάληψη του ίδιου 
σεναρίου που είχαμε με την περίπτωση του ΦΠΑ, που ενώ είχαμε διαβεβαιώσεις ότι σε καμιά περίπτωση αυτό 
δεν έχει σχέση με τα κατεχόμενα, στη συνέχεια διαπιστώσαμε ότι ήταν, για να υποβοηθηθεί το θέμα των 
μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης για το θέμα των τηλεπικοινωνιών.  Πολύ φοβούμαστε ότι το ίδιο συμβαίνει 
και με αυτό το νομοσχέδιο, με την ασάφεια, με τον δήθεν γεωγραφικό αποκλεισμό, τον θρησκευτικό 
αποκλεισμό και όλα τα υπόλοιπα.  Πέρα από την ασάφεια την οποία παρουσιάζει, υπάρχουν σοβαροί κίνδυνοι 
ακριβώς να χρησιμοποιηθεί για τον ίδιο ακριβώς λόγο με άμεση σχέση πια με τα κατεχόμενα.  Γι’ αυτό από την 
πλευρά της ΕΔΕΚ δε θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Θα το καταψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για την τροπολογία μας, κύριε Πρόεδρε.  

 Να πω ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο αφορά εναρμόνιση με κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άρα 
είναι υποχρεωτική η εναρμόνιση και έχει να κάνει με τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των καταναλωτών, ούτως 
ώστε καμία εταιρεία ηλεκτρονικού εμπορίου να φέρνει ως πρόφαση ή δικαιολογία για μη εξυπηρέτηση 
καταναλωτή τις οποιεσδήποτε γεωγραφικές δυσκολίες που μπορεί να υπάρχουν εντός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Σαφέστατα λοιπόν μιλάμε για δικαίωμα καταναλωτή.  Η εισήγησή μας είναι, αφού πρόκειται για δικαίωμα 
καταναλωτή, υπεύθυνος για την εφαρμογή αυτού του νόμου να είναι η Υπηρεσία Προστασίας Δικαιωμάτων 
Καταναλωτή στο Υπουργείο Εμπορίου.  Ο Υπουργός Εμπορίου επιμένει -σας έστειλε και σχετική επιστολή- ότι 
πρέπει να την αναλάβει το Τμήμα Βιομηχανίας, διότι έχει εμπειρία πάνω στα θέματα ηλεκτρονικής.  Κατ’ 
ανάλογο τρόπο θα πρέπει για όποια προβλήματα υπάρχουν σε σχέση με τα δικαιώματα καταναλωτών με 
αεροπορικές εταιρείες να είναι υπεύθυνη η Πολιτική Αεροπορία, για όποια προβλήματα υπάρχουν σε σχέση με 
τα χαλλούμια και τα τυροκομικά να είναι υπεύθυνο το Υπουργείο Γεωργίας κ.ο.κ.   

 Εμείς θεωρούμε ότι, επειδή ακριβώς υπάρχει τεχνογνωσία, υπάρχει εμπειρία και γνώση στο τμήμα του 
Υπουργείου Εμπορίου που ασχολείται με τα δικαιώματα των καταναλωτών, θα πρέπει υπεύθυνο για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας να είναι το αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου Εμπορίου και όχι άλλο μη αρμόδιο 
ουσιαστικά τμήμα σε σχέση με τα δικαιώματα του καταναλωτή. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(KΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Ο Άγγελος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Βότσης.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πρώτα επί της τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε.   

 Θεωρούμε ότι έρχεται η κυβέρνηση με μια συγκεκριμένη εισήγηση και αναλαμβάνει την ευθύνη να 
λειτουργήσει αυτή τη νομοθεσία για τους λόγους που εξήγησε.  Θεωρώ ότι πρέπει να αφήσουμε την εισήγηση 
να προχωρήσει και να την εγκρίνουμε ως έχει.  Αν δούμε στην πορεία ότι έχει οποιαδήποτε προβλήματα, θα 
δεχτούν και την κριτική και τη διόρθωση, αν χρειαστεί, αλλά εκ προοιμίου να λέμε εμείς ότι θεωρούμε ότι εννά 
γίνει καλύτερα η δουλειά με τη μιαν υπηρεσία ’πού την άλλη νομίζω ότι εμπλεκόμαστε σε θέματα τα οποία δεν 
ήταν στη δική μας αρμοδιότητα.   

 Να πούμε ότι είναι εναρμονιστικοί κανονισμοί.  Ήδη εφαρμόζονται, πρέπει να εφαρμοστούν.  Τα θέματα 
που αναδείχθηκαν περί κατεχομένων δεν είχαν σχέση ούτε συζητήθηκαν στην επιτροπή, γιατί ακριβώς εδώ 
είναι ένας εναρμονιστικός κανονισμός που αφορά τα όσα διαβάσατε προηγουμένως στη σχετική παρέμβαση. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να υπερτονίσω ότι δεν υπάρχει καμία σχέση με τα κατεχόμενα.  Είναι 
εναρμονιστική νομοθεσία που εφαρμόζεται στις χώρες κράτη μέλη και προστατεύει τους καταναλωτές.   

 Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Περδίκη, θα την καταψηφίσουμε, γιατί θεωρούμε ότι αυτοί που 
πρέπει να βλέπουν και να εποπτεύουν τους ευρωπαϊκούς κανονισμούς είναι η Υπηρεσία Βιομηχανίας στο 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε και εμείς με τη σειρά μας δυσκολία να τοποθετηθούμε αμφισβητώντας 
τεκμηριωμένα αυτό που μας υποβάλλει το Υπουργείο Εμπορίου, ότι η εφαρμογή αυτής της σχετικής 
εναρμονιστικής νομοθεσίας παραπέμπει στο Τμήμα Βιομηχανίας και Τεχνολογίας και όχι στο Τμήμα 
Προστασίας του Καταναλωτή.  Οπόταν δεν μπορούμε να υπερψηφίσουμε.  Θα καταψηφίσουμε την τροπολογία 
των συναδέλφων των Οικολόγων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ενώπιόν μας ένα άλλο νομοσχέδιο για ενοποίηση υπηρεσίας και αρχής, αν 
θέλετε, επιθεωρητών και αυτό κατέστη αναγκαίο, γιατί ήταν διάσπαρτοι οι επιθεωρητές σε διάφορες υπηρεσίες, 
για να καταστήσουμε πιο αποτελεσματική μία υπηρεσία.  Ε, εδώ έχουμε μία υπηρεσία στο Υπουργείο 
Εμπορίου η οποία εξειδικεύτηκε στην προστασία των δικαιωμάτων του καταναλωτή.  Δε νοείται να επικαλείται 
κατά την άποψή μου ο Υπουργός Εμπορίου ειδικότητα άλλης υπηρεσίας, για να μην έχει αυτή την ευθύνη που 



998 

 

αναφέρεται συγκεκριμένα στα δικαιώματα του καταναλωτή, να τα αναθέσει σε άλλη διεύθυνση.  Θα 
συμφωνήσουμε με την τροπολογία των φίλων Οικολόγων και θα στηρίξουμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Να προχωρήσουμε στην ανάγνωση της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 

Αποκλεισμού Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση στον 
ορισμό του όρου «αρμόδια αρχή» των λέξεων «Βιομηχανίας και Τεχνολογίας» (πρώτη και δεύτερη γραμμή) με 
τις λέξεις «Προστασίας Καταναλωτή». 

Σημειώσεις: 

α. Με την τροπολογία γίνεται εισήγηση για καθορισμό του διευθυντή της Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή ως αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή του Κανονισμού 2018/302 αντί του διευθυντή της 
Υπηρεσίας Βιομηχανίας και Τεχνολογίας που προτείνεται με το νομοσχέδιο. 

β. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοθετικές αλλαγές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Έξι ψήφοι υπέρ, σαράντα πέντε εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έξι ψήφους υπέρ, σαράντα πέντε εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Βοήθεια στους καταναλωτές.  Άρθρο 3. 

 Εξέταση παραπόνων και επιβολή διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 4. 

 Ελάχιστες εξουσίες των αρμόδιων αρχών.  Άρθρο 5. 

 Επιβολή διοικητικών προστίμων και άσκηση ιεραρχικής προσφυγής.  Άρθρο 6. 

 Έκδοση διαταγμάτων από το Δικαστήριο.  Άρθρο 7. 

 Επίδοση απόφασης.  Άρθρο 8. 

 Τεκμηρίωση ισχυρισμών.  Άρθρο 9. 

 Δικαίωμα προσφυγής από οργανισμούς.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία αρμόδιας αρχής για διάδοση πληροφοριών.  Άρθρο 11. 

 Ευθύνη αξιωματούχων, υπαλλήλων και άλλων νομικών προσώπων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ και εννέα εναντίον. 



999 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ και εννέα εναντίον, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε παρόντες.  Σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ και έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και έξι εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση 
νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση του πλαισίου αδειοδότησης και καθορισμός των προδιαγραφών για την κατηγοριοποίηση και 
εγγραφή των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  

 Νίκος Νουρής  

 Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

Άγγελος Βότσης  

Μαρίνος Μουσιούττας  

Ηλίας Μυριάνθους  

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 16ης Απριλίου 
και 26ης Νοεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο 
Υφυπουργός Τουρισμού συνοδευόμενος από λειτουργούς του εν λόγω υφυπουργείου, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών, του Κυπριακού Οργανισμού 
Προώθησης Ποιότητας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων 
Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής, του Συνδέσμου Αυτοεξυπηρετούμενων 
Τουριστικών Καταλυμάτων, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής, του ΕΤΕΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Το Υπουργείο Εσωτερικών, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, 
η Ένωση Δήμων Κύπρου και η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου στην επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης τα 
μέλη της κ. Χριστάκης Τζιοβάνης και Άννα Θεολόγου, καθώς και οι βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Ανδρέας 
Φακοντής και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 



1000 

 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί το πλαίσιο αδειοδότησης και να 
καθοριστούν οι προδιαγραφές για την κατηγοριοποίηση και εγγραφή των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, είναι επιτακτική η ανάγκη καθορισμού πλαισίου 
αδειοδότησης, τεχνικών και λειτουργικών προδιαγραφών, αλλά και λοιπών όρων και προϋποθέσεων 
αναφορικά με τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα στο πλαίσιο της προσπάθειας της πολιτείας για αναβάθμιση 
της ποιότητας του προσφερόμενου τουριστικού προϊόντος της χώρας.  Παράλληλα, οι ίδιοι υποστήριξαν ότι θα 
υπάρξει αύξηση του αριθμού των προσφερόμενων καταλυμάτων σε περιοχές απομακρυσμένες στις οποίες δεν 
υπάρχουν διαθέσιμα τουριστικά καταλύματα ή ξενοδοχεία, γεγονός που θα βοηθήσει στην ανάπτυξη νέων 
περιοχών, αλλά και άλλων μορφών τουρισμού, όπως είναι ο αγροτουρισμός. 

 Ειδικότερα, η πρόταση νόμου προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη δημιουργία Μητρώου Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων για την εγγραφή σε αυτό των εν λόγω 
καταλυμάτων.  

2. Τα κριτήρια για κατηγοριοποίηση των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων σε τουριστικές επιπλωμένες 
επαύλεις, τουριστικές επιπλωμένες κατοικίες και διαμερίσματα.  

3. Τις προϋποθέσεις και τις προδιαγραφές που πρέπει να πληρούν τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα 
ανάλογα με την κατηγορία για εγγραφή τους στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων. 

4. Τη δυνατότητα του Υφυπουργείου Τουρισμού να διεξάγει αυτεπάγγελτα έλεγχο σε αυτοεξυπηρετούμενα 
καταλύματα για τη διακρίβωση της ύπαρξης άδειας εγγραφής ή τήρησης από τον επιχειρηματία ή τον 
διαχειριστή του αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος των όρων της άδειας εγγραφής. 

 Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
μελέτησε και σε προγενέστερο χρόνο το πιο πάνω θέμα σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στη βάση πρότασης νόμου η οποία κατατέθηκε στη Βουλή το 2018 από τους εισηγητές 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και η οποία βασιζόταν στο προηγούμενο ισχύον νομικό καθεστώς και 
συγκεκριμένα στον περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμο του 1969 όπως αυτός 
τροποποιήθηκε με μεταγενέστερους νόμους.  Ο εν λόγω νόμος αντικαταστάθηκε το 2019 από τον υπό 
τροποποίηση νόμο και για τον λόγο αυτό η επιτροπή αποφάσισε, με τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών της 
πρότασης νόμου, όπως αυτή αποσυρθεί και κατατεθεί νέα πρόταση νόμου στη βάση του νέου νομικού 
καθεστώτος, λαμβάνοντας υπόψη προβληματισμούς και εισηγήσεις που συζητήθηκαν στα πλαίσια 
συνεδριάσεων της πρότασης νόμου που προηγήθηκε.  Συναφώς, η υπό συζήτηση πρόταση νόμου αποτελεί τη 
συνέχιση της πρότασης νόμου που αποσύρθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής για εξέταση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου την 
τελευταία απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση που το αυτοεξυπηρετούμενο κατάλυμα αποτελεί μονάδα σε κοινόκτητη ιδιοκτησία ή 
κοινόκτητη οικοδομή, η πρόνοια για απαίτηση έγκρισης της διαχειριστικής επιτροπής ή σύμφωνης 
γνώμης των ιδιοκτητών ή/και δικαιούχων χρηστών των άλλων μονάδων για χρήση της συγκεκριμένης 
μονάδας ως αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος πριν από την εγγραφή του καταλύματος στο Μητρώο 
Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων.  

2. Η χρονική διάρκεια που παρέχεται στα υφιστάμενα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα, για να 
συμμορφωθούν με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, προκειμένου να εγγραφούν στο σχετικό 
μητρώο. 

3. Η υποχρέωση συνυποβολής στην αίτηση για εγγραφή στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων 
Καταλυμάτων και στην υπεύθυνη δήλωση των απαιτούμενων δικαιολογητικών ή αδειών που αφορούν 
θέματα ασφάλειας και υγείας. 

4. Τα κριτήρια κατηγοριοποίησης των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων και ειδικότερα αυτά που 
αφορούν τις τουριστικές επιπλωμένες επαύλεις και τις τουριστικές επιπλωμένες κατοικίες. 

5. Η επιτόπια επιθεώρηση από το Υφυπουργείο Τουρισμού για αξιολόγηση της συμμόρφωσης των 
αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με τα κριτήρια που περιλαμβάνονται στο Πέμπτο Παράρτημα. 

6. Η συνυποβολή στην υπεύθυνη δήλωση που συνοδεύει την αίτηση εγγραφής στο Μητρώο 
Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων όλων των απαραίτητων πιστοποιητικών και εγγράφων. 

7. Η δυνατότητα απόκτησης πιστοποιητικού πυρασφάλειας είτε από την αρμόδια αρχή είτε από 
αδειοδοτημένες εταιρείες. 

8. Η διαδικασία ανάκλησης της άδειας εγγραφής αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος και διαγραφή αυτού 
από το Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων από το Υφυπουργείο Τουρισμού. 
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 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, ενώ παράλληλα κατέθεσαν τις εισηγήσεις τους προς βελτίωση ορισμένων 
προνοιών της.   

 Η Ένωση Δήμων Κύπρου, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, με 
επιστολή της προς τον πρόεδρο της επιτροπής συμφώνησε με την ανάγκη ρύθμισης της αδειοδότησης και 
λειτουργίας των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων τα οποία σύμφωνα με την επιστολή τους στο παρόν 
στάδιο λειτουργούν ανεξέλεγκτα, γεγονός που προκαλεί πολλαπλές αρνητικές επιπτώσεις, ενώ παράλληλα 
κατέθεσε συγκεκριμένες εισηγήσεις επί των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Τη διαγραφή των προνοιών της πρότασης νόμου που απαιτούν για σκοπούς εγγραφής στο σχετικό 
μητρώο την υποβολή δικαιολογητικών ή αδειών που αφορούν θέματα ασφάλειας και υγείας. 

2. Τη διαγραφή της πρόνοιας που προβλέπει την πραγματοποίηση επιτόπιας επιθεώρησης από το 
Υφυπουργείο Τουρισμού για αξιολόγηση της συμμόρφωσης των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων 
με τα κριτήρια που περιλαμβάνονται στο Πέμπτο Παράρτημα. 

3. Την αντικατάσταση των σχετικών προνοιών που προβλέπουν, για σκοπούς εγγραφής στο μητρώο, την 
υποβολή των απαιτούμενων πιστοποιητικών με υπεύθυνη δήλωση με βεβαίωση στην υπεύθυνη 
δήλωση ότι τηρούνται οι απαιτούμενες προϋποθέσεις. 

4. Τη διαγραφή της πρόνοιας για απαίτηση σχετικών πιστοποιητικών πυρασφάλειας για εγγραφή 
καταλύματος στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων. 

5. Τη μείωση του χρόνου συμμόρφωσης των υφιστάμενων αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με τις 
διατάξεις του προτεινόμενου νόμου για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων 
Καταλυμάτων από τρία έτη σε ένα. 

 Συναφώς, η επιτροπή υλοποιώντας τις πιο πάνω αποφάσεις της τροποποίησε ανάλογα το κείμενο της 
πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να δούμε καταρχάς τι συμβαίνει στην Κύπρο σήμερα με όλες αυτές τις πλατφόρμες μέσω των 
οποίων μπορεί κάποιος να ενοικιάζει αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα.   

 Από την αρχή που κατατέθηκε αυτή η πρόταση νόμου εμείς ως κόμμα τονίζαμε ότι συμφωνούμε με τη 
φιλοσοφία, δηλαδή να γίνεται έλεγχος των παρεχόμενων υπηρεσιών, των θεμάτων ασφάλειας και υγείας, της 
τήρησης των διάφορων νομοθεσιών σ’ αυτά τα καταλύματα.  Τονίζαμε όμως από την αρχή έντονα ότι δε θα 
δεχθούμε πρόνοιες οι οποίες πιθανόν να οδηγούσαν σε κλείσιμο κάποια από αυτά που λειτουργούν σήμερα, 
που θα δημιουργούσαν προβλήματα.  Να υπενθυμίσουμε ότι αρκετός κόσμος, πολλές οικογένειες ζουν μ’ 
αυτές τις ενοικιάσεις. 

 Όταν είδαμε το αρχικό κείμενο, είδαμε ότι δυστυχώς κάποιες πρόνοιές του οδηγούσαν σ’ αυτό.  Εμείς 
όμως δε μείναμε στην άρνηση.  Δουλέψαμε σκληρά, μελετήσαμε και καταθέσαμε με τη σοβαρότητα που μας 
διακατέχει εισηγήσεις και απόψεις.  Αυτές οι εισηγήσεις μας έγιναν όλες αποδεκτές ομόφωνα από τα υπόλοιπα 
μέλη της επιτροπής.  Έχουν απλοποιήσει σημαντικά τη διαδικασία αδειοδότησης και εγγραφής στο μητρώο.  
Θέλω όμως να σταθώ στις δύο βασικές αλλαγές τις οποίες υιοθέτησε ομόφωνα η επιτροπή, για να αποδείξω 
αυτό που έλεγα προηγουμένως, ότι δυστυχώς κάποιες πρόνοιες θα δημιουργούσαν σοβαρά προβλήματα.   

 Έχει διαγραφεί η φράση στο πέμπτο παράρτημα για τις κατηγορίες των καταλυμάτων αυτών, με την 
οποία, παρακαλώ, επιτρεπόταν η εγγραφή στο μητρώο μόνο των υφιστάμενων καταλυμάτων και όχι των 
καταλυμάτων που θα λειτουργούσαν μετά την έναρξη της ισχύος της νομοθεσίας, δηλαδή με άλλα λόγια 
κανένας πλέον δε θα μπορούσε να έχει αυτοεξυπηρετούμενο κατάλυμα.  Έχει διαγραφεί η πρόνοια στο σημείο 
(β)(2) του πέμπτου παραρτήματος για τη δημιουργία του μητρώου, σύμφωνα με την οποία, παρακαλώ, για την 
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αδειοδότηση των καταλυμάτων με την υποβολή της αίτησης ο ιδιοκτήτης θα έπρεπε να υποβάλλει άδειες και 
δικαιολογητικά που απαιτούνται σε θέματα ασφάλειας και υγείας, όπως προνοείται και για τα ξενοδοχεία.  
Σκεφτείτε δηλαδή να ζητούμε ISO σε ένα σπίτι, σε ένα χωρκό της Πάφου! 

 Στις 15 του Οκτώβρη ομόφωνα η επιτροπή, όλα τα μέλη, υιοθέτησαν και την τρίτη μας εισήγηση για 
διαγραφή της πρόνοιας για την αδειοδότηση μονάδας σε κοινόκτητη ιδιοκτησία στο νέο άρθρο 17(1)(γ) και 
συγκεκριμένα η αναφορά στην ανάγκη μη λήψης αρνητικής απόφασης από τη διαχειριστική επιτροπή, εάν 
υπάρχει, ή από την πλειοψηφία των ιδιοκτητών, εισήγηση η οποία έγινε αποδεκτή και από το Υφυπουργείο 
Τουρισμού.  Στις 22.10.2019 ο εκ των εισηγητών της πρότασης, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, αφού αποδέχτηκε τις 
υπόλοιπες εισηγήσεις μας, εζήτησε όπως η πρόνοια για τη διαχειριστική επιτροπή παραμένει στο κείμενο, γι’ 
αυτό και στο κείμενο που έχετε μπροστά σας υπάρχει μέσα.   

 Τι λέει η τροπολογία μας, την οποία καταθέτουμε μαζί με άλλα κόμματα.  Λέει ότι θα πρέπει αυτή η 
πρόνοια να διαγραφεί και θα σας εξηγήσω γιατί.  Καταρχάς θεωρούμε ότι είναι αντισυνταγματικό να 
απαγορεύεις στον οποιονδήποτε να αξιοποιεί όπως θέλει την περιουσία του.  Το δεύτερο είναι ότι για θέματα 
οχληρίας, ασφάλειας ή υγείας υπάρχουν άλλες νομοθεσίες, όπως ισχύει σήμερα με το ενοίκιο.  Να σας πω ένα 
συγκεκριμένο παράδειγμα.  Δηλαδή, εάν ενοικιάσω ένα διαμέρισμα σε δύο φοιτητές για ένα ή δύο χρόνια και 
έχω ένα σωρό ζητήματα, χρειάζεται η άδεια της οποιασδήποτε διαχειριστικής επιτροπής ή της πλειοψηφίας 
των ενοίκων;  Καμιά διαχειριστική επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να 
εγκρίνει έτσι αίτημα.  Αυτό το οποίο θα γίνεται είναι ότι όλα τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα σε κοινόκτητες 
οικοδομές -και να τονίσουμε ότι δεν είναι μόνο οι πολυκατοικίες με διαμερίσματα, είναι και τα συγκροτήματα 
κατοικιών, επαύλεων, τα πάντα- κανένα δε θα αδειοδοτείται.  Ένα άλλο παράδειγμα, αν φέτος μία διαχειριστική 
εγκρίνει το αίτημα, αλλά τον επόμενο χρόνο δύο ένοικοι φύουν και έρθουν κάποιοι άλλοι τζιαι αλλάξει η 
σύνθεση και έχουμε μετά αρνητική απόφαση τι γίνεται;   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας θέλω να πω ότι ως ΑΚΕΛ έχουμε συμβάλει δημιουργικά και αυτή τη φορά στη συζήτηση 
αυτής της πολύ σημαντικής πρότασης νόμου.  Επροσπαθήσαμεν να τη βελτιώσουμε και νομίζουμε ότι 
εκαταφέραμέν το, επιμέναμε μέχρι τέλους, για να έχουμε σήμερα μπροστά μας αυτό το αποτέλεσμα.  Με την 
υιοθέτηση των εισηγήσεών μας, το αναθεωρημένο κείμενο δεν περιέχει πρόνοιες του αρχικού κειμένου που 
επίσης, όπως είπα, θα έκλειναν πολλά από τα υφιστάμενα καταλύματα και θα απαγόρευαν την αδειοδότηση 
νέων.  Πλέον μπαίνει μία τάξη στην αναρχία που υπάρχει σήμερα.  Αν ψηφιστεί η τροπολογία μας για τη 
διαγραφή της πρόνοιας για τη σύμφωνο γνώμη της διαχειριστικής επιτροπής, τότε θα ψηφίσουμε την πρόταση 
νόμου.  Σε αντίθετη περίπτωση, λόγω των πολύ σοβαρών προβλημάτων που θα δημιουργηθούν, τα οποία θα 
κλείσουν τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα σε κοινόκτητες οικοδομές, θα τηρήσουμε αποχή.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κώστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού της Βουλής για τις συμβουλές, τη συναίνεση, τον διάλογο που αναπτύχθηκε, ώστε 
σήμερα να έχουμε κατά κάποιο τρόπο μια ολοκληρωμένη πρόταση νόμου που να ρυθμίζει την αδειοδότηση 
τουριστικών και ξενοδοχειακών καταλυμάτων τα οποία μέχρι σήμερα δυστυχώς από το 1969 που είχε ψηφιστεί 
η νομοθεσία του ΚΟΤ και με βάση εκείνες τις πρόνοιες δεν μπορούσαν να αδειοδοτηθούν.  Ουσιαστικά το 
εγχείρημα που είχαμε προσπαθήσει να κάνουμε με τον κ. Αβέρωφ ήταν ακριβώς περίπου 20 000 τουριστικά 
καταλύματα τα οποία σήμερα λειτουργούν και ενοικιάζονται με τη μέθοδο της διαδικτυακής εκμίσθωσης, τη 
διαδικασία του Air Β&B όπως έχει ουσιαστικά χαρακτηριστεί…  Αυτά τα καταλύματα ουσιαστικά δεν 
μπορούσαν νόμιμα να ενοικιαστούν και υπήρχε ο κίνδυνος, με βάση τη νομοθεσία του ΚΟΤ και στη συνέχεια 
του Υφυπουργείου Τουρισμού στη μετεξέλιξή του, να δεχθούν μέχρι και €5.000 πρόστιμο.  Πέραν τούτου, 
κυρίως το πρόβλημα υπήρχε στην περιφέρεια, σε αγροτικές περιοχές, στην προώθηση του αγροτουρισμού, 
γιατί ακριβώς οι τουριστικοί πράκτορες με βάση τη νομοθεσία δεν μπορούσαν να κλείσουν επίσημα συμβόλαια 
με αυτό τον κόσμο, για να μπορέσουν ακριβώς να είναι νόμιμοι στη διαδικασία εκμίσθωσης.  Ως εκ τούτου, 
αρκετές από αυτές τις επιχειρήσεις είτε κινδύνευαν να κλείσουν είτε δεν μπορούσαν να αναπτυχθούν.  Με τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου, όπως διαμορφώνεται, ουσιαστικά υπάρχει αυτή η ευχέρεια και δίνεται το 
δικαίωμα σε κάθε άτομο που θέλει να ασχοληθεί ή ασχολείται με το κομμάτι αυτό είτε του αγροτουρισμού είτε 
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οποιασδήποτε άλλης εκμίσθωσης τουριστικού καταλύματος, έπαυλη, μεζονέτα, τουριστικό διαμέρισμα, να 
μπορεί να το πράττει.   

 Είναι γεγονός, όπως έχει αναφερθεί από τον συνάδελφο τον κ. Κώστα, ότι στην αρχική πρόταση νόμου 
υπήρχαν όντως αδυναμίες.  Σίγουρα δεν είμαστε και δεν είχαμε την προπαίδεια ως βουλευτές και ούτε είχαμε 
πλαισιωθεί από οποιαδήποτε νομική υπηρεσία, για να διαμορφώσουμε μία τέλεια πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυριάνθους, να συντομεύετε; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι. 

 Παρ’ όλα αυτά…  Αν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, ως εισηγητής θα ήθελα λίγο παραπάνω χρόνο. 

 Παρ’ όλα αυτά όμως στη συζήτηση διαφάνηκε ότι όντως αυτές οι προτάσεις που είχαμε ουσιαστικά 
συμπεριλάβει θα έπρεπε να τροποποιηθούν.  Ως εκ τούτου, δεχτήκαμε μετά χαράς τις εισηγήσεις οι οποίες 
αναφέρθηκαν προηγουμένως από τον συνάδελφο τον Κώστα Κώστα.   

 Θεωρούμε ότι η πρόταση νόμου όπως έχει διαμορφωθεί όντως είναι απλοποιημένη, δίνει το δικαίωμα 
στις χιλιάδες ιδιοκτητών που ενδιαφέρονται να αδειοδοτηθούν με αυτή τη διαδικασία να μπορούν να το 
πράξουν.  Από την άλλη, θεωρούμε ότι, όντως, ενώ στην αρχική μας πρόταση νόμου υπήρχε μια μεταβατική 
περίοδος τριών ετών, στη συνέχεια με την απλοποίηση που έχει γίνει αναφέρθηκε στην επιτροπή ότι θα ήταν 
πιο ορθό να πάμε στον ένα χρόνο.  Εμείς επανερχόμαστε με τροπολογία η οποία ουσιαστικά αναφέρει ότι θα 
πρέπει να δώσουμε έστω και δύο χρόνια μεταβατική περίοδο για συμμόρφωση όλων αυτών των ακινήτων τα 
οποία θέλουν να ενταχθούν σε αυτή τη διαδικασία, ώστε, αν έχουν ελλείψεις είτε σε ζητήματα που αφορούν 
θέματα πυρασφάλειας ή οποιαδήποτε άλλα θέματα υγιεινής, να μπορέσουν να το πράξουν.  Στη συνέχεια 
θεωρώ ότι με τις διαδικασίες που θα προκύψουν θα είναι τόσο απλοποιημένο που θα υπάρχει ωφέλεια σε 
όλους ακριβώς αυτούς τους ανθρώπους και κυρίως θα έλεγα στην ανάπτυξη του αγροτουρισμού.   

 Με αυτά, θα ήθελα πάλι να ευχαριστήσω τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου για την προσπάθεια που 
κάναμε μαζί για την ολοκλήρωση και τελειοποίηση αυτής της πρότασης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, και πολύ σύντομα.   

 Να πω ότι αυτό το θέμα απασχόλησε την επιτροπή για ενάμιση χρόνο περίπου, να σημειώσω ότι η 
κυβέρνηση που έπρεπε να λύσει τούτο το θέμα ούτε ασχολήθηκε.  Και λέω ότι έγινε μια προσπάθεια από τους 
συναδέλφους και από την επιτροπή, η οποία εκ προοιμίου…  Εγώ λέω ότι δε φιλοδοξούμε ότι έχουμε κάνει το 
τέλειο κείμενο ή ελύσαμεν το πρόβλημα στον απόλυτο βαθμό του.  Αυτό ήταν δουλειά της κυβέρνησης, την 
οποία εκαλούσαμεν σε κάθε συνεδρία και λέγαμε «αν νομίζετε ότι τούτη η πρόταση νόμου έσιει αδυναμίες, 
κενά κ.λπ., φέρτε τη δική σας εισήγηση».  Δεν την έφεραν και καταλήξαμε εδώ που καταλήξαμε.  Το θέμα της 
τροπολογίας την οποία εμείς θα υποστηρίξουμε -που βάζει ο Κώστα μαζί…  Ήταν το ΑΚΕΛ μαζί με την ΕΔΕΚ 
και την Αλληλεγγύη, αλλά είχαμε πει στην επιτροπή ότι και εμείς θα την υποστηρίζαμε και την υποστηρίζουμε… 
Και συζητήσαμε έξι με επτά συνεδριάσεις αν πρέπει η διαχειριστική επιτροπή ή όχι να έχει λόγο.  Θα ήταν και 
πολύπλοκο και δύσκολο να ελεγχθεί και θα δημιουργούσε και συνταγματικά προβλήματα.  Εξού και 
αποφασίσαμε μετά από σοβαρό προβληματισμό και καταλήξαμε να υποστηρίξουμε τη συγκεκριμένη 
τροπολογία που δε δίνει ρόλο στις διαχειριστικές επιτροπές.  Υπάρχουν όλες οι νομοθεσίες που θα μπορούν 
να διασφαλίσουν την ομαλή λειτουργία αυτού του συστήματος, αν έχει προβλήματα θα τα δούμε στην πορεία 
και θα υποστηρίξουμε εμείς και τη δεύτερη τροπολογία, που είναι και δική μας, που δίνει τον χρόνο για 
συμμόρφωση από ένα σε δύο έτη.  Άρα, στηρίζουμε τις δύο τροπολογίες και υποστηρίζουμε και την πρόταση 
νόμου όπως είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Θεολόγου. 

 Όταν μιλάτε μεταξύ σας, σας παρακαλώ, πιο σιγά, διότι ακούω και τι λέτε, όχι μόνο δεν ακούω τους 
άλλους, ακούω εσάς. 
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 Παρακαλώ, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Το θέμα της εξουσίας που δίνεται στις διαχειριστικές επιτροπές, όπως θέλει το κυβερνών κόμμα, είναι 
ένα ζήτημα το οποίο πρέπει να μας απασχολήσει όχι μόνο ως προς το θέμα της συνταγματικότητας, αλλά και 
ως προς το θέμα της εφαρμογής του νόμου.  Διότι νόμους κάμνουμε, για να εφαρμόζονται και όχι να υπάρχουν 
παραθυράκια τα οποία μπορεί να εκμεταλλευτεί ο οποιοσδήποτε εμπλεκόμενος στα συγκεκριμένα θέματα.  Και 
δεν είπε κανένας ότι κάποιος ο οποίος δε θα πάρει αυτή την αδειοδότηση από τη διαχειριστική επιτροπή δε θα 
μπορεί να συνεχίζει να ενοικιάζει το κατάλυμα το συγκεκριμένο σε ημερήσια βάση.  Γιατί τα προστίματα, κύριε 
Πρόεδρε, και οι τιμωρίες που μπορεί να εφαρμόσει το Υφυπουργείο Τουρισμού είναι πολύ μικρές σε σχέση με 
τα έσοδα αυτών των καταλυμάτων.  Άρα, αν θέλουμε να περιορίσουμε τη μη αδειοδοτημένη χρήση τέτοιων 
καταλυμάτων με αυτό τον νόμο, θα έπρεπε να δούμε και τις τιμωρίες όσων θα χρησιμοποιούν τα καταλύματα 
χωρίς να είναι αδειοδοτημένοι.  Εκεί δεν έχουμε ολοκληρωμένη εικόνα ως προς το πόσο αποδοτικό θα είναι, 
για να περιορίσουμε τους μη αδειοδοτημένους.  Εγώ εκτιμώ ότι, όπως είναι η πρόταση, υπάρχουν πάρα πολλά 
παραθυράκια τα οποία θα εκμεταλλευτούν όσοι δε θα αδειοδοτούνται, για να χρησιμοποιούν τα συγκεκριμένα 
καταλύματα.  Έτσι ενδεικτικά, για να έχουμε υπόψη μας περίπου τι τιμές κυμαίνονται στην ημερήσια ενοικίαση 
τέτοιων καταλυμάτων, μπορούν να αγγίξουν και τα €250-€300 την ημέρα.  Άρα, οι €5.000 που μπορεί να είναι 
η τιμωρία, ας το πούμε, από την πλευρά του υφυπουργείου σε όσους δεν είναι αδειοδοτημένοι είναι πάρα πολύ 
μικρό ποσό σε σχέση με τα εισοδήματα τα οποία θα εισπράττονται.  Άρα, πρέπει να το δούμε και αυτό το 
κομμάτι τζιαι εγώ θεωρώ ότι τους νόμους -ξαναλέω- κάμνουμέν τους, για να εφαρμόζονται και όχι για να 
υπάρχουν περιθώρια μη εφαρμογής στον νόμο χωρίς αποτελεσματική εφαρμογή ειδικά στα θέματα της 
απαγόρευσης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Πέραν του ότι είναι αντισυνταγματικό να στερείς από τον οποιονδήποτε το δικαίωμα να διαχειρίζεται την 
περιουσία του όπως ο ίδιος επιθυμεί, πάντοτε βέβαια μέσα στο πλαίσιο του νόμου, υπάρχουν οι αρμόδιες 
αρχές που μπορεί κάθε πολίτης να αποταθεί και να προβεί σε καταγγελία για θέματα όπως ασφάλεια, 
ηχορύπανση ή οτιδήποτε άλλο.  Δεν μπορώ ειλικρινά να καταλάβω γιατί να επεμβαίνει ένας διαχειριστής ή μία 
διαχειριστική επιτροπή στη διαδικασία ενοικίασης της περιουσίας μου.  Θα πω και κάτι άλλο χωρίς να λαϊκίζω, 
δηλαδή με την ίδια λογική θα πρέπει να ρωτώ ολόκληρη τη γειτονιά, αν θέλω να ενοικιάσω το σπίτι μου! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς να υπερασπιστώ την κυβέρνηση, γιατί αρχικά υπήρχε μια ξεχωριστή πρόταση νόμου, όμως 
στη συνέχεια, επειδή ήταν υπό ψήφιση η νομοθεσία περί ίδρυσης και λειτουργίας ξενοδοχείων και τουριστικών 
καταλυμάτων και αυτή η πρόταση νόμου αποφασίστηκε να μπει ως τροπολογία πάνω στον νόμο που θα 
εψηφίζετο, είναι γεγονός ότι μετά από αυτή την απόφαση περιμέναμε να ψηφιστεί η νομοθεσία που αφορά τα 
ξενοδοχεία και τα τουριστικά καταλύματα και μετά να μπούμε στη συζήτηση της πρότασης νόμου για 
τροπολογία. 

 Πρέπει να πω ότι χαιρόμαστε ιδιαίτερα, γιατί μια πρόταση που κατατέθηκε από τον πρόεδρο του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και τον αγαπητό συνάδελφο, μια σημαντικότατη πρόταση, ένα κενό που υπήρχε, 
αγκαλιάζεται από όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Είναι γεγονός ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου βάζει 
επιτέλους μία τάξη σε μια αταξία, μία αναρχία που υπήρχε στο συγκεκριμένο θέμα και σωστά αναφέρθηκε ότι 
20 000 περίπου επαύλεις, διαμερίσματα κ.λπ. ενοικιάζονται με τη συγκεκριμένη μέθοδο κάτω από κανένα 
έλεγχο.  Δημιουργείται μητρώο, μπαίνει μια τάξη.  Ο αριθμός του καθενός που ενοικιάζει με αυτή τη μέθοδο 
πρέπει να αναγράφεται εκεί στην ιστοσελίδα που θα το προωθεί.  Θα ελεγχθεί απόλυτα η φορολογία του 
εισοδήματος από τα συγκεκριμένα ενοίκια. 
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 Είναι όμως και μια πρόταση η οποία αυξάνει κατακόρυφα την προστιθέμενη αξία του τουριστικού μας 
προϊόντος.  Είναι μια μέθοδος που αποκτά όλο και περισσότερη ευρωπαϊκή, αν θέλετε, προσέγγιση.  Πάρα 
πολλοί είναι αυτοί που, ως τουρίστες, επιδιώκουν τις μεθόδους αυτές, για να ενοικιάσουν στις χώρες που θα 
πάνε, και δεν είναι σε καμία περίπτωση ανταγωνιστικό με το ξενοδοχειακό μας τουριστικό προϊόν, είναι εντελώς 
διαφορετικό προϊόν, γι’ αυτό και ήταν θετική η άποψη του Υφυπουργού Τουρισμού σε σχέση με την προώθηση 
αυτής της νομοθεσίας.  Άρα, ανοίγουμε μια νέα αγορά, αλλά με τάξη πλέον και σωστό έλεγχο.   

 Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι -έχει αναφερθεί και προηγουμένως- είναι τεράστιες οι δυνατότητες 
που διανοίγονται για τους οικογενειάρχες, τους μικρομεσαίους, τους εργαζομένους, τη μικρομεσαία τάξη, αν 
θέλετε, να μπορεί μέσα από αυτού του είδους τις ενοικιάσεις να δημιουργήσει ένα σοβαρότατο επιπρόσθετο 
εισόδημα σε μια περίοδο που είναι δύσκολη, όπως καλά γνωρίζετε, για όλα τα νοικοκυριά.  Συγχαίρω ξανά 
τους εισηγητές της πρότασης, αλλά και όλα τα μέλη της επιτροπής για τη θετική τους προσέγγιση.   

 Όσον αφορά -και να το αναφέρω, γιατί αναφέρθηκε- το θέμα του κατά πόσο θα πρέπει να έχει ή όχι 
λόγο η διαχειριστική επιτροπή, αντιλαμβανόμαστε ότι όλα τα επιχειρήματα είναι πάρα πολύ σωστά, όμως, 
επειδή όντως υπάρχει ο πολεοδομικός νόμος, υπάρχουν οι οικιστικές περιοχές, υπάρχουν αυτοί οι οποίοι 
έχουν αγοράσει ένα διαμέρισμα σε μια οικιστική περιοχή και θεωρούν ή μπορεί να θεωρήσουν ότι με αυτή τη 
ρύθμιση χωρίς έγκριση της διαχειριστικής επιτροπής μπορεί να διαταραχθεί η ευημερία τους, η νομοθεσία θα 
ισχύσει σε δύο χρόνια, εδώ είμαστε, αν υπάρξουν οποιαδήποτε προβλήματα είτε από τη μια είτε από την άλλη 
πλευρά, να αναθεωρήσουμε.  Θεωρούμε ότι πρέπει να πάμε λίγο πιο προστατευτικά σε αυτό το πρώτο στάδιο, 
μέχρι να δούμε και μετά την εφαρμογή της νομοθεσίας τις εξελίξεις.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Καταρχάς να σχολιάσω αυτό που λέει ο συνάδελφος ο κ. Κυπριανού ότι η νομοθεσία θα ξεκινήσει με την 
ψήφισή της, απλώς η συμμόρφωση με πρόνοιες της νομοθεσίας θα είναι μέχρι δύο χρόνια, θα υπάρχει αυτή η 
περίοδος συμμόρφωσης.  Προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι το νομοθέτημα είναι σωστό, το αρχικό 
νομοθέτημα.  Η τροπολογία που έχει κατατεθεί νομίζω ότι θίγει και προσβάλλει τα δικαιώματα των άλλων 
ιδιοκτητών οι οποίοι είναι κάτοικοι συνιδιόκτητων περιουσιών και κατοικιών. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Πιστεύω ότι με αυτή την τροπολογία, το επισημαίνω, κύριε Πρόεδρε, επιχειρούμε ακριβώς να 
καταργηθούν οι οικιστικές ζώνες, γιατί ο κάθε ιδιοκτήτης περιουσίας σε οικιστική ζώνη έχει αγοράσει ένα 
διαμέρισμα, μια κατοικία, για να βρίσκεται στην οικιστική ζώνη.  Αυτή τη στιγμή μετατρέπεται ουσιαστικά σε μια 
ιδιόμορφη ειδική σχέση, που δεν είναι ούτε οικιστική ούτε τουριστική, είναι κάτι άλλο.   

Πέρα από αυτό, προσωπικά πιστεύω ότι -και είναι προσωπική άποψη- δεν παραβιάζεται το σύνταγμα, 
δεν παραβιάζεται το άρθρο 23.  Θέλω να κάμω μια αναφορά σε απόφαση ελληνικού δικαστηρίου, του 
Τριμελούς Πλημμελειοδικείου Αθηνών, που αφορά ακριβώς το ίδιο θέμα και την ίδια συζήτηση κατά πόσο 
προσβάλλεται το δικαίωμα ιδιοκτησίας του πολίτη.  Έκρινε το δικαστήριο με βάση το ελληνικό σύνταγμα, που 
θέλω να σημειώσω ότι το άρθρο 17 του ελληνικού συντάγματος είναι ακριβώς πιστή αντιγραφή…  Το δικό μας 
σύνταγμα μάλλον έχει αντιγράψει το άρθρο 17 του ελληνικού συντάγματος.  Συνεπώς, το δικαίωμα της 
ιδιοκτησίας δεν προσβάλλεται και με απόφαση δικαστηρίου μιας ευρωπαϊκής χώρας.   

Επομένως, θα έπρεπε να είμαστε πιο ευαίσθητοι και για την άλλη πλευρά, της οποίας θα διαταραχθεί η 
ειρήνη, η ηρεμία, η ησυχία από ενδεχόμενες οχληρίες της συνεχούς ενοικίασης και της βραχυχρόνιας 
ενοικίασης.  Εδώ δεν πρόκειται για μια ενοικίαση η οποία θα έχει διάρκεια και θα γνωρίζει ο ένας τον άλλο, 
αλλά ενδεχομένως και κάθε βράδυ να υπάρχει καινούρια ενοικίαση.  Επομένως, πρέπει να μπούμε στη θέση, 
αγαπητοί συνάδελφοι, και των άλλων συμπολιτών μας που θα διαταράσσεται συνεχώς η ησυχία τους και θα 
αναμένουμε να πάνε στο δικαστήριο ή στην αστυνομία, για να βρουν το δίκαιό τους, ενώ θα μπορούσαμε εμείς 
οι ίδιοι να προβλέψουμε και να βάλουμε ασφαλιστικές δικλίδες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εγώ θα ξεκινήσω ευχαριστώντας τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου και συμφωνώ με τον συνάδελφο τον 
Κώστα ότι συνέδραμαν στο να υπάρξουν βελτιώσεις στο αρχικό κείμενο.  Είναι ένα σημαντικό νομοσχέδιο, το 
οποίο δίνει τη δυνατότητα να αρθούν πολλές στρεβλώσεις.  Κάτι που μέχρι σήμερα είναι παράνομο ρυθμίζεται, 
μπαίνουν ασφαλιστικές δικλίδες για θέματα υγιεινής και ασφάλειας και είναι ένα συν και για την κυπριακή 
οικονομία, τον κυπριακό τουρισμό και ένα νόμιμο επιπρόσθετο εισόδημα για χιλιάδες νοικοκυριά.  Γι’ αυτό και 
θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους, ιδιαίτερα τον αγαπητό μου συνάδελφο και συντοπίτη τον Ηλία 
Μυριάνθους, που μαζί ετοιμάσαμε την πρόταση νόμου.   

Είναι ένα επιμέρους θέμα που γίνεται τροπολογία αλλά σημαντικό.  Σίγουρα τίποτα δεν είναι άσπρο και 
μαύρο, αλλά είμαι υποχρεωμένος, κύριε Πρόεδρε…  Λέχθηκε από πολλούς για δήθεν αντισυνταγματικότητα, 
δεν είμαι νομικός.  Δηλαδή, ισχυρίζονται οι νομομαθείς συνάδελφοι ότι εδώ και δεκαετίες αντισυνταγματικά ο 
ιδιοκτήτης ή ο ενοικιαστής ενός διαμερίσματος σε μια οικιστική περιοχή δεν εδικαιούτο να το ενοικιάζει με την 
ημέρα;  Θυμηθήκαμε τώρα που βρέθηκαν δύο συνάδελφοι να κάνουν μια πρόταση νόμου να κάνουμε 
μαθήματα αντισυνταγματικότητας;  Υπάρχουν ρυθμίσεις.  Δε θα αντιδικήσουμε.  Κατανοούμε τη θέση της 
πλειοψηφίας, αλλά ευελπιστώ και πιστεύω, αν δημιουργηθούν προβλήματα -μακάρι να μη δημιουργηθούν- ότι 
με σύνεση και σωφροσύνη θα τα αντιμετωπίσουμε.  Όμως θεωρείτε ότι είναι σωστό σε μια ρύθμιση για το 
Airbnb ουσιαστικά η Βουλή να καταργεί πολεοδομικές πολιτικές;  Και να έρθουμε εμείς, ως κοινοβούλιο…  
Ουσιαστικά με αυτή την πράξη καταργούνται οι οικιστικές ζώνες. 

Απευθύνομαι στους φίλους της αριστεράς.  Μα, τούτο είναι δώρο στους developers, που εννά πουλούν 
το διαμέρισμα τζιαι, όταν εννά ανεβούν τζιαι άλλο οι τιμές, όχι να μου βάλλετε για την κυβέρνηση τζιαι τον 
Συναγερμό!  Γιατί να κτίζω πέντε διαμερίσματα και να τα πουλώ;  Να μην τα πουλώ, να τα ενοικιάζω με την 
ημέρα ή, όταν τα πουλήσω στον ξένο, θα του βάζω και πάνω στην τιμή, διότι μέχρι τώρα τα πουλούσαν και δεν 
εδικαιούντο να τα ενοικιάζουν.  Τώρα εννά σου πουλώ κάτι, αλλά εννά έχεις και το δικαίωμα να το ενοικιάζεις 
και να το εκμεταλλεύεσαι.   

Επιπρόσθετα, ειλικρινά ο καθένας από εσάς, όταν πηγαίνατε να ενοικιάσετε ή να αγοράσετε ένα 
διαμέρισμα είτε για εσάς είτε για τα παιδιά σας σε μια πολυκατοικία, δε ρωτούσατε και ποιος είναι ο γείτονας;  
Όταν πήγαινε κάποιος να ενοικιάσει ένα διαμέρισμα ή να πουλήσει ένας developer, ο ιδιοκτήτης δεν ερώτα τη 
σκούφια του;  Ποιος θα έρθει μέσα στην πολυκατοικία μου;  Ποιος θα είναι ο γείτονάς μου;  Τον κοινωνικό ιστό 
τούτης της χώρας…   

Και θα μου κάνουν μαθήματα για φιλελευθερισμό δαμέσα ούλλοι;  Εμένα;  Που είμαι υποτίθεται ο 
νεοφιλελεύθερος!  Έχει δικαίωμα λέει ο ιδιοκτήτης να το κάμει ό,τι θέλει.  Καλά, αν έχω σπίτι σε μια γειτονιά και 
αποφασίσω την άλλη ημέρα ότι εννά το κάμω μπουζουξίδικο, δεν είμαι ιδιοκτήτης;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να καταργήσουμε και τις εμπορικές και τις ζώνες ψυχαγωγίας! 

Είναι σοβαρά ζητήματα αυτά, σηκώνουν πολλή συζήτηση!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έκκληση, αν μπορούμε, να συντομεύουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει πλειοψηφία και στέκω στο ότι, αν επαληθευτούν αυτές οι εκτιμήσεις -μακάρι 
αυτές οι ευαισθησίες μας να μην έχουν βάση και να μη χρειαστεί- αν βρεθούμε και αντιμετωπίσουμε τούτα τα 
προβλήματα, θα είμαστε έτοιμοι με καλή διάθεση.  Δεν είναι ευαγγέλιο που δεν αλλάζει, είναι νόμοι και 
μπορούμε να τους διορθώσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαι ειλικρινής, δεν ξέρω τις λεπτομέρειες της σχετικής νομοθεσίας, αλλά, με 
βάση την ενημέρωση της οποίας τύχαμε στην κοινοβουλευτική ομάδα, εγώ καταλαβαίνω ότι όλες οι υπόλοιπες 
άδειες από τις αρμόδιες αρχές τουρισμού της χώρας θα πρέπει να ικανοποιούνται.  Ως εκ τούτου, το πρώτο 
που ήθελα να πω είναι ότι το ξέσπασμα του κ. Νεοφύτου δεν έχει καμία σχέση με την πραγματικότητα.  Θα 
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πρέπει να παίρνει άδεια από το Υφυπουργείο Τουρισμού, δεν ξέρω από πού, ότι μπορεί να χρησιμοποιείται ως 
τουριστικό κατάλυμα το συγκεκριμένο, για αυτό δεν καταργείται καμία οικιστική ζώνη, όπως λέει ο κ. Νεοφύτου.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε χρειάζεται! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Δε χρειάζεται λέτε εσείς.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

Δεν είναι έτσι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Είναι έτσι, κύριε Νεοφύτου! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, όχι!  Παρακαλώ, κύριε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …τουριστικών καταλυμάτων, οπόταν θα πρέπει να παίρνει άδεια. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι άλλο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να εγγραφεί σε μητρώο, κύριε Νεοφύτου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, χωρίς διαλογική συζήτηση και ούτε θα συζητήσουμε τωρά την πρόταση νόμου εδώ.   

Παρακαλώ, μη διακόπτετε τον κ. Κυπριανού.   

Συνεχίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Εγώ επιμένω ότι πρέπει να εγγραφεί σε μητρώο ως τουριστικό κατάλυμα, διαφορετικά δεν μπορεί να 
λειτουργήσει.  Ως εκ τούτου, αυτά τα ξεσπάσματα να είναι αντικειμενικά, να μην είναι απλά και μόνο, για να 
προκαλούν εντυπώσεις.   

Το δεύτερο πράγμα που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε:  Καλά, στα ξενοδοχεία, όταν θα πάει κάποιος να 
μείνει σε ένα δωμάτιο, ρωτά ποιος εννά μεινίσκει στα διπλανά δωμάτια, για να ξέρει αν θα μείνει στο 
συγκεκριμένο; Δηλαδή, νομίζω να σοβαρευτούμε λίγο, να μην κάνουμε μια συζήτηση η οποία δεν έχει 
ουσιαστικό αντικείμενο.  Ο καθένας έχει την άποψή του, εγώ τη σέβομαι και μπορεί ο καθένας να πει ότι τούτος 
ο τρόπος θα ήταν καλύτερος, ο άλλος είναι καλύτερος.  Πρέπει να σκεφτούμε και την άλλη άποψη όμως.  Μια 
διαχειριστική επιτροπή -άσε που στο 80% των πολυκατοικιών δεν υπάρχει τέτοιο πράγμα τζιαι θα αποφασίζει 
ένας διαχειριστής, ένα άτομο θα αποφασίζει αν δε θέλει λόγω του χαρακτήρα του, λόγω της προσέγγισής του, 
να μπαίνει κανένας ξένος μέσα στην πολυκατοικία- εννά καταδικάσει τους ιδιοκτήτες των διαμερισμάτων να μην 
μπορούν ποτέ να ενοικιάσουν τα διαμερίσματά τους;  Να σκεφτούμε τζιαι την άλλη πλευρά.  Εγώ δεν είμαι 
απόλυτος ούτε για το ένα ούτε για το άλλο.  Ας αποφασίσουμε τζιαι να δούμε στην εξέλιξη των πραγμάτων 
ποιες διορθωτικές αλλαγές χρειάζεται να επιφέρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ. 

Κύριοι, εννά ξεκινήσουμε τη συζήτηση από την αρχή;  Βλέπω σωρεία ομιλητών.  Αν θα πάμε έτσι, ούτε η 
ώρα τρεις δεν τελειώνουμε δαμαί! 

Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με το ζήτημα της διαχειριστικής επιτροπής, εάν παραμείνει το δικαίωμα της 
διαχειριστικής επιτροπής να αποφασίζει περίπου κατά πόσο μπορεί κάποιος να ενοικιάζει ή όχι, δημιουργεί 
ζητήματα αθέμιτου ανταγωνισμού, πέραν των όσων επιφυλάξεων έχουν τεθεί προηγουμένως από 
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συναδέλφους ότι είναι πρακτικά δύσκολο.  Αντιλαμβάνεστε ότι σε μια οικοδομή που υπάρχουν πολλοί 
ενοικιαστές, που είναι διαφορετικοί ιδιώτες, θα είναι ιδιαίτερα δύσκολο για κάποιον να πάρει άδεια για 
ενοικίαση, ενώ σε μια πολυκατοικία την οποία έχει κτίσει ένας ιδιοκτήτης, ένας developer, για παράδειγμα, 
πάρα πολύ εύκολα θα δώσει στον εαυτό του την άδεια, για να ενοικιάζει τα υποστατικά του.  Αυτό είναι 
αθέμιτος ανταγωνισμός.  

Δεύτερος αθέμιτος ανταγωνισμός, είναι το γεγονός… 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

Ένα λεπτό, ναι, αλλά, αν παραμείνει η συγκεκριμένη διάταξη, θα υπάρχει αυτή η στρέβλωση.   

Δεύτερο ενδεχόμενο αθέμιτου ανταγωνισμού μπορεί να προκύψει, όταν ένας ανταγωνιστής που θέλει να 
ενοικιάζει τα δικά του υποστατικά με βάση τη σχετική νομοθεσία δε θέλει να δώσει άδεια σε κάποιο άλλο 
ανταγωνιστή του και του δίνουμε αυτό το δικαίωμα.  Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο υπάρχει η σχετική 
νομοθεσία, όπου καθορίζονται οι αρμόδιες αρχές του κράτους που μπορούν να παρέμβουν και να 
σταματήσουν τα περιστατικά οχληρίας, όταν αυτά προκύψουν, όταν αυτά είναι περιστατικά που μπορεί 
ακριβώς να διαπιστώσει η αστυνομία ή και άλλες αρμόδιες αρχές.  Προσωπικά, θεωρώ ότι δεν είναι εδώ που 
θα παρουσιαστούν οι δυσκολίες, προσωπικά θεωρώ ότι υπάρχουν ασάφειες στον νόμο με τους ορισμούς που 
έχουμε χρησιμοποιήσει.  Για παράδειγμα, ένα αυτοεξυπηρετούμενο κατάλυμα πρέπει να έχει συγκεκριμένα 
χαρακτηριστικά, για να μπορεί να γραφτεί στο μητρώο.  Αυτά τα χαρακτηριστικά είναι γενικά και αόριστα.  
Ελπίζω να μη χρησιμοποιηθεί αυτή η αοριστία από συγκεκριμένες αρχές, για να εμποδίζεται η εγγραφή στο 
αρμόδιο μητρώο.  Φυσικά, αυτά είναι ζητήματα που θα δούμε στην πορεία.  Πρέπει να μπει ένας έλεγχος, για 
να μην υπάρχει αυθαιρεσία, θεωρώ ότι ήταν μία σωστή πρωτοβουλία, μπορεί να υπάρχουν κάποια κενά τα 
οποία θα πρέπει να δούμε στη συνέχεια, αλλά πρέπει με αυτή την πρόταση νόμου να μπει κάποιος έλεγχος σε 
αυτό τον τομέα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου, ει δυνατόν μόνο για ένα λεπτό, αν θέλετε να τηρήσουμε τον κανονισμό…  Τη συμφωνία 
εννοώ.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι θετικό το ότι ρυθμίζεται ένα θέμα το οποίο λειτουργούσε και ήταν αρρύθμιστο.  
Ίσως να ήταν πιο θετικό, αν ρυθμίζετουν ακόμη περισσότερο και χρειάζετουν η άδεια μιας αρχής ή των 
συνόλων των κατοίκων μιας συγκεκριμένης οικοδομής, πολυκατοικίας ή συγκροτήματος διαμερισμάτων, γιατί, 
αν δεν υπάρχει συνέπεια, θα δημιουργηθούν τεράστια προβλήματα και ήδη τα παράπονα φθάνουν σε όλους 
μας.  Αν κάποιος οικογενειάρχης έχει πάει και αγοράσει ένα διαμέρισμα σε ένα συγκρότημα διαμερισμάτων και 
το έχει εδώ και έξι, εφτά χρόνια και υπάρχει μια κοινή πισίνα με όλους, ξέρετε, εκεί πάνε η γυναίκα του, τα 
παιδιά του, η γυναίκα του φίλου του που το έχει αγοράσει και έχουν ξεκινήσει ήδη τα προβλήματα, 
ενοικιάζονται κάποια από αυτά και μπαίνουν ξένοι καθημερινώς με την εβδομάδα ή με την ημέρα, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται προβλήματα.  Έπρεπε να υπάρχει ένας έλεγχος.  Ίσως να ήταν καλύτερα να 
ψηφίζετουν όπως έχει το νομοσχέδιο δίχως την τροπολογία και στην πορεία εφαρμογής του, αν χρειάζετουν να 
χαλαρώσουμε ή να βάλουμε κάποιους άλλους κανονισμούς, να τους βάλουμε. Με τον τρόπο που θα το 
ψηφίσουμε, με την τροπολογία, τα προβλήματα θα αυξάνονται καθημερινά.  Έχει κόσμο ο οποίος ήδη έχει 
ξεκινήσει και έρχεται με παράπονα κοντά μας και θα τα επιδεινώσουμε τα παράπονα.  Είναι εδώ που 
χρειάζεται η σύνεση και είναι ένα θετικό βήμα, ρυθμίστε το, ώστε να μη δημιουργήσουμε προβλήματα, και θα 
δημιουργηθούν προβλήματα και θα τρέχουμε να τροποποιούμε ξανά την τροποποίηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαρίου. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δε διαφωνεί κανένας ότι θα έπρεπε και πρέπει να ρυθμιστεί αυτό το ζήτημα.  
Βέβαια, εκείνος που έπρεπε να έχει τη μεγάλη έγνοια είναι η κυβέρνηση, η οποία έπρεπε εκείνη να πάρει την 
πρωτοβουλία να φέρει ένα ολοκληρωμένο νομοσχέδιο.  Από την κατάσταση που επικρατεί σήμερα χάνουν δύο 
τουλάχιστον κατηγορίες εισοδήματα.  Είναι το κράτος από τη μια, γιατί τα πλείστα είναι αδήλωτα εισοδήματα 
από αυτά τα ενοίκια, που χάνει πάρα πολλά λεφτά και από την άλλη χάνουν οι ξενοδόχοι, γιατί αναπτύσσεται 
ένας άλλου είδους ανταγωνισμός που υπάρχει πλέον σε όλες τις ευρωπαϊκές και όχι μόνο χώρες λόγω του 
Airbnb.  Εάν παραμείνει ως έχει η πρόταση νόμου των συναδέλφων, θα δημιουργήσουμε και μια κατηγορία 
που θα έχει έξτρα αδήλωτα εισοδήματα.  Εάν έχουν τέτοια εξουσία οι διαχειριστές, θα ξεκινήσουν τα φακελάκια 
κάτω από το τραπέζι.  Δεν έχουμε αμφιβολία.  Θα δώσουμε εξουσία σε έναν άνθρωπο ή σε μια ομάδα που 
ουσιαστικά θα καθορίζει ποιος θα εισπράττει εισοδήματα από την περιουσία του ή να του στερεί εισοδήματα 
από την περιουσία του.  Ποιο θα είναι το αποτέλεσμα;  Η προμήθεια.  Στην Κύπρο ζούμε.   
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 Γι’ αυτό, ενώ υποστηρίζουμε ότι πρέπει όντως να ρυθμιστεί, θα στηρίξουμε την τροπολογία, γιατί 
διαφορετικά, πέραν αυτών που έχω αναφέρει, ισχύουν και όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο Νικόλας ο 
Παπαδόπουλος για τον αθέμιτο ανταγωνισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι αρκετά σοβαρό και οπωσδήποτε πρέπει να βρεθεί μια νομοθετική 
ρύθμιση, όμως η δική μου παρέμβαση έχει ως σκοπό να απαντήσει στα επιχειρήματα του κ. Αβέρωφ και 
εύχομαι να υιοθετήσει αυτή τη στάση και σε άλλα ζητήματα, τα οποία δημιουργούν τα ίδια προβλήματα.   
Αναφερθήκατε προηγουμένως, κύριε Αβέρωφ, στην έγνοια την οποία έχετε όσον αφορά τη διατάραξη της 
κοινής ησυχίας, την οχληρία, την κατάργηση των οικιστικών ζωνών κτλ, κτλ.  Να θυμίσω ότι η κυβερνητική 
πολιτική που εφαρμόζεται αυτή τη στιγμή για το μεταναστευτικό θέμα έχει εγκαταστήσει εκατοντάδες 
ανθρώπους, χωρίς να ρωτήσει τους γείτονές τους, στο κέντρο της Λάρνακας, στην παλιά Λευκωσία, στη 
Γεροσκήπου, στον Κάππαρη και σε πολλά άλλα σημεία της Κύπρου.  Επίσης, τελευταίως εμφανίζεται το 
φαινόμενο να μεταφέρονται πλέον παράνομοι μετανάστες σε χωριά και κοινότητες και να δημιουργούνται 
επιπλέον προβλήματα.  Εύχομαι αυτή τη στάση την οποία έχετε αναφέρει πριν να την τηρήσετε και γι’ αυτό το 
θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο, για να καθησυχάσω λίγο τον συνάδελφο τον Νεοφύτου τέλεια πρώτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό σας παρακαλώ μόνο, κύριε Νεοφύτου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό είναι αρκετό, για να τον καθησυχάσετε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και μισό κάμνει μου, κύριε Πρόεδρε, μην ανησυχείτε.  Έντζιε μακρηγορώ;   

 Για τούτη τη γνωστή μέθοδο του Airbnb είναι γνωστό ότι την ανακάλυψαν οι νέοι μας.  Οι άνεργοι νέοι 
κατάφεραν να δημιουργήσουν μια πολύ πολύ καλή ενασχόληση και πάρα πολύς κόσμος ηύρε ενασχόληση και 
δεν πήγε στο εξωτερικό.  Ήταν πολύ καλή μέθοδος και μέχρι σήμερα λειτουργεί, χωρίς να δημιουργηθεί το 
παραμικρό πρόβλημα.  Από μόνοι τους τη ρύθμισαν μια χαρά.  Να μην έρθουμε με τις νομοθεσίες μας να 
κάμουμε έτσι το υπέρμετρο και να πάθουμε όπως τη νομοθεσία που κάμαμε, να σας πω ένα παράδειγμα, για 
τους κουρείς.  Βάλαμε για τους κουρείς, έγινε το 2000 νομίζω νομοθεσία… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποιους κουρείς; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τους κουρείς, τους παρπέρηδες! Πρέπει να κάμεις πέντε χρόνια ειδικότητα.  Ο νευροχειρούργος θέλει 
τέσσερα!  Έτσι υπερβολές γίνονται.  Τώρα πήγαμε να βάλουμε τους διαχειριστές να κουμαντάρουν την 
πολυκατοικία.  Θέλω, σας παρακαλώ πολύ, όσοι έχετε σχέση με πολυκατοικίες ή με διαχειριστές ή που 
μαλώνει ο κόσμος…  Οι διαχειριστικές επιτροπές είναι ξεχαρβαλωμένες.  Δε βρίσκεις άκρια.  Μαλώνουν, 
ομηρικούς καυγάδες. Πόσο μάλλον να δώσεις σε μια διαχειριστική επιτροπή εξουσία τι ευλογία του Θεού θα 
γίνεται.  Είναι λάθος, αγαπητέ συνάδελφε, με όλο τον σεβασμό και την αγάπη που σου έχω, δε γίνεται τούτη η 
δουλειά.  Αν γίνει, θα είναι μία αγκύλωση δύσκολη.  Και, επειδή λέμε να γίνει νομοθεσία να γλυτώνουμε και τα 
έσοδα, είναι καλά να σκεφτούμε και τα έσοδα ’πού τα πετρέλαια των κατεχομένων.  Προχθές ανακοινώθηκε ότι 
χάσαμε €100 εκατομ. το κράτος. Είναι καιρός εκείνοι που ελέγχουν τα καύσιμα και έχουνε 80% φόρους, 
πόσους έχουμε, να τους μειώσουμε και λίγο, τουλάχιστον να κρατήσουμε, να δουλεύουν και οι πρατηριούχοι οι 
δικοί μας και να μείνουν και τα λεφτά στον τόπο.  Δεν είναι ανάγκη να πηγαίνουν στον Ερντογάν και να 
κορδώνει ούλλη μέρα, να κάμνει αεροπλανούθκια που πετούν.  Πρέπει να φροντίσουμε να κάμουμε κάτι για τα 
καύσιμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ωραία, ο κ. Θεοπέμπτου.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο εξωτερικό διάφορες χώρες κάμνουν συμφωνία με το Airbnb και έχουν τρόπο με τη 
συνεργασία με το Airbnb να πιάννεις τα λεφτά κατευθείαν, για να μην υπάρχει φοροδιαφυγή. Το άλλο το θέμα 
το οποίο διευθετείται διά μέσω του Airbnb είναι το γεγονός ότι μπορεί να ρυθμίσει το Airbnb σε συνεργασία με 
μια χώρα τον αριθμό των κρατήσεων ανά βράδυ, ανά περιοχή, ανά πόλη και οτιδήποτε άλλο.  Εμείς δεν είχαμε 
κάμει τίποτε ’πού τούτα ούλλα και με τούτο το νομοσχέδιο που έχουμε τωρά βασικά δυσκολεύκουμε τον κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστούν οι πρώτες τροπολογίες.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Κώστα Κώστα, Ανδρέα Πασιουρτίδη και Χριστάκη Τζιοβάνη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
εκ μέρους της Αλληλεγγύης και του κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, για 

την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2(γ) της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό 
τροποποιεί το άρθρο 2 του βασικού νόμου, με τη διαγραφή από αυτό του όρου και του ορισμού 
«Διαχειριστής Κοινόκτητων Οικοδομών». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό τροποποιεί 
τον βασικό νόμο με την προσθήκη του νέου άρθρου 16Α, με τη διαγραφή της παραγράφου (γ) του 
εδαφίου (1) αυτού. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 7 της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό τροποποιεί 
τον βασικό νόμο με την προσθήκη του νέου Πέμπτου Παραρτήματος, με τη διαγραφή της επιφύλαξης 
από το σημείο 2(γ) αυτού. 

Σημειώσεις:  

1. Με την τροπολογία γίνεται εισήγηση για διαγραφή από τις προϋποθέσεις ενοικίασης ή εκμίσθωσης 
αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος το οποίο αποτελεί μονάδα σε κοινόκτητη ιδιοκτησία ή κοινόκτητη 
οικοδομή της απαίτησης για εκ των προτέρων μη λήψης αρνητικής απόφασης, ανάλογα με την 
περίπτωση, της Διαχειριστικής Επιτροπής ή του Διαχειριστή Κοινόκτητων Οικοδομών ή της πλειοψηφίας 
των ιδιοκτητών και/ή δικαιούχων χρηστών των άλλων μονάδων. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και δεκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και δεκαέξι ψήφους εναντίον, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Η επόμενη τροπολογία να διαβαστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, Άγγελου 
Βότση, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, και Μαρίνου Μουσιούττα, βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας, για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό τροποποιεί 
τον βασικό νόμο με την προσθήκη του νέου άρθρου 16Α, με την αντικατάσταση από την πρώτη επιφύλαξη του 
εδαφίου 2 αυτού των λέξεων «ενός έτους» (έβδομη και όγδοη γραμμή) με τις λέξεις και αριθμό «δύο (2) ετών». 

Σημειώσεις: 
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1. Με την τροπολογία γίνεται εισήγηση όπως η χρονική προθεσμία για συμμόρφωση των υφιστάμενων 
αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με τις πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας αυξηθεί από ένα 
έτος σε δύο έτη. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πενήντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου ΜΕΡΟΥΣ ΙΙΙΑ και νέου άρθρου 16Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου Πέμπτου Παραρτήματος.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Πενήντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι η πρόταση νόμου με τον τίτλο «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», αναβάλλεται και επαναστέλλεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών. 

                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού στο Συμβούλιο 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, η οποία καθορίστηκε ως θέση 
προαγωγής [Κλίμακα Α10(i)].  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και 
Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων-Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα  

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 51(ζ) του περί 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού στο Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, η οποία καθορίστηκε ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α10(i)]. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η υπό αναφορά νέα θέση 
δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων για το 2019 και οι πρόνοιες του σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση, με βάση σχετική 
πληροφόρηση που λήφθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, συνάδουν προς τη γενική πολιτική που 
εφαρμόζεται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο κρατικό τομέα, γι՚ 
αυτό και το εν λόγω υπουργείο συμφωνεί με αυτές. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συντεχνίες προσωπικού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων συμφωνούν με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας. 

 Επισημαίνεται ότι οι κανονισμοί εξετάστηκαν σε πρώτο στάδιο από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ των προνοιών των κανονισμών και εισηγούνται την έγκρισή τους από την 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την παρούσα έκθεσή της 
υποβάλλει τους υπό αναφορά κανονισμούς στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Συγγνώμη, ο κ. Περδίκης θέλει τον λόγο, απολογούμαι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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  Δεν μπορώ να αφήσω να περάσει η ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε αυτό το Συμβούλιο 
Εγγραφής Εργοληπτών, επειδή ακριβώς είναι και προαγωγής αυτή η θέση, και μάλιστα στην Κλίμακα Α10.  
Εδώ κάμνουμε πόλεμο για την Α11 να είναι και προαγωγής και πρώτου διορισμού.  Θεωρούμε ότι το 
συμβούλιο το συγκεκριμένο έχει αποτύχει να εφαρμόσει τον ρόλο για τον οποίο έχει διοριστεί.  Δυστυχώς, 
παρά τις προσπάθειες που έκαμε η Βουλή -αυτές ήταν πολύ ασθενείς και όχι επίμονες- εμείς δε θα ψηφίσουμε 
αυτό τον συγκεκριμένο διορισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα έξι ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι 
περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών:  Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή και 
ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου στην Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών:  Τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] των φθινουσών 
επιστημονικών δομών της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι οποίες αποτελούν το πρώτο επίπεδο προαγωγής για τις 
υπό κατάργηση θέσεις Λειτουργού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) και Λειτουργού 
Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 
και «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου 

Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 
του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή και ο 
καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου στην Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στο νομοσχέδιο του 
προϋπολογισμού για το 2020 προβλέπεται η αναθεώρηση της μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης Ελεγκτή από 
τις Συνδυασμένες Κλίμακες Α9, Α11 και Α12 στις Συνδυασμένες Κλίμακες Α11 και Α12, καθώς και σχετική 
ρύθμιση με βάση την οποία οι υπηρετούντες στη θέση Λειτουργού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 

                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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και Α11) και στη θέση Λειτουργού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] μετονομάζονται, αναβαθμίζονται και 
μεταφέρονται στη θέση Ελεγκτή (Συνδυασμένες Κλίμακες Α11 και Α12), νοουμένου ότι κατά την 31η 
Δεκεμβρίου 2019 είναι κάτοχοι ή θα αποκτήσουν μέχρι την εν λόγω ημερομηνία τα απαιτούμενα στο 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας προσόντα, που περιλαμβάνουν πανεπιστημιακό δίπλωμα και επαγγελματικό 
λογιστικό προσόν, καθώς και πενταετή ελεγκτική/λογιστική πείρα μετά την απόκτηση του επαγγελματικού 
προσόντος. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, προτείνεται ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ελεγκτή 
Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α9, Α11 και Α12), η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό 
του 2018 για εγγεγραμμένους στο ΕΤΕΚ μηχανικούς, έναντι σταδιακής κατάργησης της επιστημονικής δομής 
θέσεων Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11).  Συναφώς, στα απαιτούμενα 
προσόντα του προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου περιλήφθηκαν η 
κατοχή πανεπιστημιακού διπλώματος και η εγγραφή στο ΕΤΕΚ στον οικείο κλάδο μηχανικής επιστήμης, καθώς 
και η διετής πείρα μετά την απόκτηση των εν λόγω προσόντων. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 
87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] των φθινουσών 
επιστημονικών δομών της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι οποίες αποτελούν το πρώτο επίπεδο προαγωγής για τις 
υπό κατάργηση θέσεις Λειτουργού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) και Λειτουργού 
Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στα απαιτούμενα προσόντα των 
προτεινόμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις εν λόγω θέσεις περιλήφθηκε η πενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στις 
θέσεις Λειτουργού Ελέγχου και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου, αντίστοιχα, σύμφωνα με την πολιτική που 
ακολουθείται για τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα πιο πάνω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο πλαίσιο της 
αρμόδιας υποεπιτροπής για σχέδια υπηρεσίας της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν 
Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ των προνοιών του κανονισμών και εισηγούνται την έγκρισή τους από την 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την παρούσα έκθεσή της 
υποβάλλει τους υπό αναφορά κανονισμούς στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ και τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ και τρεις εναντίον, οι υπ’ αριθμόν 6 και 7 κανονισμοί εγκρίνονται*.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα αναβάλλεται… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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 Θέλει τον λόγο ο κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Η ψηφοφορία ισχύει και για τα δύο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, η ψηφοφορία ισχύει και για τα δύο. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Δε θα κουραστούμε να επαναλαμβάνουμε ότι οι υπερψηφίσεις τέτοιων σχεδίων υπηρεσίας με 
απαξιωτική διάθεση προς τις επίσημες γλώσσες της Κυπριακής Δημοκρατίας μάς βρίσκουν πάντα αντίθετους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, το οποίο είναι η πρόταση νόμου με τίτλο «Ο περί Σχολικού Εκφοβισμού και 
Ενδοσχολικής Βίας στη Δημοτική και Μέση Εκπαίδευση (Μέτρα Αντιμετώπισης) Νόμος του 2019», αναβάλλεται 
και ξαναστέλλεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου 2019 και στις 8 Ιανουαρίου 2020.  Στις πιο πάνω 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ).  

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ παρουσιάζει έσοδα ύψους €70.491,056 και ισόποσες δαπάνες.   

 Ειδικότερα, τα κυριότερα έσοδα του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2020 κατανέμονται ως 
ακολούθως: 

1. Κρατική χορηγία €38.500.000 

2. Δίδακτρα  €7.300.000 

3. Κυβερνητική χορηγία για έργα από τη δανειοδότηση της Ευρωπαϊκής 
Τράπεζας Επενδύσεων 

- 

4. Χρηματοδότηση Διαρθρωτικών Προγραμμάτων €500.000 

5. Διάφορες εισπράξεις €24.191.056 

 Σύνολο εσόδων €70.491.056. 
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 Οι κυριότερες δαπάνες του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2020 κατανέμονται ως ακολούθως: 

1. Τρέχουσες δαπάνες €30.073.940 

2. Λειτουργικές δαπάνες €6.516.185 

3. Διαχειριστικά έξοδα €6.161.770 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες €5.539.141 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €22.200.020 

 Σύνολο δαπανών €70.491.056. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και τα οποία περιλαμβάνονται στην 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας συμφωνεί με τον προϋπολογισμό του 
ΤΕΠΑΚ για το 2020, όπως αυτός έχει καταρτιστεί, αφού έχει διαμορφωθεί κατόπιν διαλόγου με το 
ΤΕΠΑΚ, το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου.  Επιπρόσθετα, ο προϋπολογισμός λαμβάνει υπόψη την παρούσα δημοσιονομική 
κατάσταση του κράτους, τις προτεραιότητες του ΤΕΠΑΚ, καθώς και τις ειλημμένες υποχρεώσεις του για 
τη συνέχιση της ομαλής λειτουργίας του και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει 
προγραμματιστεί.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη δυνατότητα 
υπέρβασης της κρατικής χορηγίας ύψους €2.500.000 από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του 
ΤΕΠΑΚ για το 2020 ή και του Υπουργείου Οικονομικών. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2019, συμφώνησε με την 
προώθηση του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2020 υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις και 
παρατηρήσεις τόσο του Υπουργείου Οικονομικών όσο και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού. 

 Σημειώνεται ότι οι αλλαγές που προβλέπονταν στις πιο πάνω παρατηρήσεις υιοθετήθηκαν στον 
προϋπολογισμό. 

 Ειδικότερα, οι εν λόγω παρατηρήσεις αφορούσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη συμπερίληψη πιστώσεων μόνο για 23 θέσεις προσωπικού και όχι για 43. 

2. Την αφαίρεση του ποσού που περιλήφθηκε ως πρόσθετη χορηγία από το δάνειο της Ευρωπαϊκής 
Τράπεζας Επενδύσεων ύψους €0,97 εκ. 

3. Την αφαίρεση των δαπανών που αφορούν την παραχώρηση επιδομάτων στέγασης και διακίνησης 
στους φοιτητές του ΤΕΠΑΚ με ειδικά κριτήρια. 

4. Την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού και συγκεκριμένα, δεδομένης της εφαρμογής του 
Γενικού Συστήματος Υγείας από την 1η Ιουνίου 2020, οι πρόνοιες του οι οποίες προβλέπουν για το 
σχέδιο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού του ΤΕΠΑΚ θα πρέπει να ισχύσουν μόνο 
μέχρι την 31η Μαΐου 2020.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του Υπουργείου 
Οικονομικών συμφώνησαν με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, όπως αυτός κατατέθηκε ενώπιον της 
Βουλής.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας δεν προέβη σε οποιεσδήποτε 
συγκεκριμένες παρατηρήσεις επί των προνοιών του προϋπολογισμού. 

 Ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ ενημέρωσε την επιτροπή για τη λειτουργία, το έργο, τους στόχους και τους 
προγραμματισμούς του ΤΕΠΑΚ για την περαιτέρω ανάπτυξή του.  Ειδικότερα, ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ 
αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στην κτηριακή ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ σε σχέση με τους Α΄, Β΄ και Γ΄ πόλους, στην 
ανάπτυξη του επίσης σε κοινότητες εκτός της Λεμεσού, όπως στην κοινότητα Λόφου και στην περιοχή 
Αχέλειας, σε σχέση με τη Σχολή Γεωτεχνικών Επιστημών και Διαχείρισης Περιβάλλοντος και στον Άγιο Ιωάννη 
Πιτσιλιάς σε σχέση με το Τμήμα Καλών Τεχνών.  Επιπρόσθετα, ο πρύτανης τόνισε τις επιτυχίες του ΤΕΠΑΚ 
στον τομέα της έρευνας, την ανοδική πορεία του και τη διεθνή καταξίωση του ΤΕΠΑΚ μέσω της συμπερίληψής 
του σε παγκοσμίου φήμης λίστες κατάταξης εκπαιδευτικών ιδρυμάτων.  

 Στο πλαίσιο της μελέτης του προϋπολογισμού η επιτροπή, αφού διεξήλθε τις πρόνοιές του, υπέβαλε 
διάφορα ερωτήματα και ζήτησε από τους αρμοδίους την κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων αναφορικά με τα 
ερωτήματά της.  Ειδικότερα, ζητήθηκαν και στάλθηκαν στην επιτροπή στοιχεία που αφορούσαν μεταξύ άλλων 
την υπέρβαση της κρατικής χορηγίας κατά €2,5 εκατομ., τη διασύνδεση του ΤΕΠΑΚ με τη βιομηχανία, την 
αξιοποίηση και τη διάχυση των αποτελεσμάτων έρευνας, τις φοιτητικές εστίες, τους δείκτες παραγωγικότητας 
διοικητικού προσωπικού, τις θέσεις ενταγμένου ακαδημαϊκού προσωπικού, την κτηριακή ανάπτυξη του 
ΤΕΠΑΚ, την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού του, την υιοθέτηση των εισηγήσεων της 
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Ελεγκτικής Υπηρεσίας, το κόστος ανά φοιτητή, τη φοίτηση ξένων φοιτητών, τα εξ αποστάσεως προγράμματα, 
τη δημιουργία νέων τμημάτων, όπως το Τμήμα Μουσικών Σπουδών, και τις μετεγγραφές φοιτητών. 

 Στο πλαίσιο επίσης της μελέτης του προϋπολογισμού ηγέρθη και το θέμα της προώθησης ενός κοινού 
νομοθετικού πλαισίου που θα διέπει τη λειτουργία όλων των δημόσιων πανεπιστημίων.  Ειδικότερα, όπως 
επισημάνθηκε από τους εκπροσώπους του ΤΕΠΑΚ, για το πιο πάνω θέμα έχει ετοιμαστεί σχετική εισήγηση και 
βρίσκεται ενώπιον των συλλογικών και θεσμικών οργάνων του για επεξεργασία και έγκριση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ουσιαστικά, η τοποθέτησή μου, κύριε Πρόεδρε, αφορά και για τους δύο προϋπολογισμούς.  Είναι γενική 
η τοποθέτηση την οποία θέλω να κάνω και αφορά εν πρώτοις τα τρία πανεπιστήμια και την ανάγκη περαιτέρω 
συνεργασίας αυτών των πανεπιστημίων.  Έχουν περάσει πλέον, έχουν εξέλθει από την αρχική φάση.  Τα 
πανεπιστήμια αυτά χρειάζονται και βρίσκονται μπροστά από προκλήσεις τέτοιες, που πρέπει οπωσδήποτε να 
παρθούν αποφάσεις, για να μπορέσουν να είναι ικανά να σταθούν στον πίνακα των αξιολογήσεων.  Θέλω να 
κάνω αυτή την τοποθέτηση.  Kαι δεν μπορούν, για παράδειγμα, να υπάρχουν παράλληλες δομές μεταξύ των 
πανεπιστημίων, με τρόπο που κάποιος να αναζητά και τη λογική.   

 Με αυτή μου την τοποθέτηση σε καμιά περίπτωση δε θέλω και δεν έχω την πρόθεση να επέμβω στην 
αυτονομία των πανεπιστημίων.  Σε καμία περίπτωση.  Ωστόσο όμως, το να υπάρχει μια σχολή και να υπάρχει 
αντίστοιχη και στο άλλο πανεπιστήμιο το θεωρώ ότι πρέπει να προβληματίσει, επαναλαμβάνω, με τρόπο που 
να καταλήγουμε σε αθροιστικό όφελος ως τόπος. 

 Παράλληλα, η μεγαλύτερη πρόκληση είναι η εξ αποστάσεως, τα εξ αποστάσεως προγράμματα, στα 
οποία τόσο το Πανεπιστήμιο Κύπρου όσο και το ΤΕΠΑΚ, αν και εφόσον δεν μπουν σε αυτή την αγορά ή σε 
αυτά τα προγράμματα, τότε ενδεχομένως να έχουν επηρεασμό στις αξιολογήσεις τους.  Υπάρχει πρόθεση και 
από τα τρία πανεπιστήμια για περαιτέρω συνεργασία στον τομέα αυτό.  Αποδοχή μάλιστα και από το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο.   

 Για τον λόγο αυτό θα καλέσω πραγματικά και τις τρεις μονάδες αυτές και τα τρία κρατικά πανεπιστήμια 
να εντατικοποιήσουν τον διάλογο και τον προβληματισμό, πώς καταλήγουμε σε συνεργασίες τέτοιες, 
οποιασδήποτε μορφής και αν είναι αυτή, προκειμένου να διατηρήσουμε επίπεδα αξιολογήσεων τέτοια, που να 
μας κρατούν ζωντανή την ανταγωνιστικότητα των κρατικών μας πανεπιστημίων. 

 Το δεύτερο θέμα αφορά τον τομέα της έρευνας.  Σωρευτικά τα χρήματα τα οποία ο Κύπριος 
φορολογούμενος έχει επενδύσει στα κρατικά μας πανεπιστήμια ξεπερνούν ήδη τα δισεκατομμύρια ή το 
δισεκατομμύριο.  Αντιλαμβανόμαστε ότι αντίστοιχη απαίτηση θα πρέπει να έχουμε και ως προς τη διάσταση 
του ερευνητικού αποτελέσματος, αλλά και του οφέλους που θα πρέπει να έχει για τον Κύπριο φορολογούμενο.  
Οι ισχυρισμοί…   

 Και δεν είμαι με απαξιωτική πρόθεση εδώ για το αποτέλεσμα κανενός πανεπιστημιακού.  Αντιθέτως!  
Εκτιμούμε το έργο τους, εκτιμούμε και εκείνη την ερευνητική δραστηριότητα η οποία γίνεται, όμως 
διαπιστώνουμε μέσα από τους μακροοικονομικούς δείκτες ότι το αποτέλεσμα αυτού του κράτους στην έρευνα 
είναι ελάχιστο.  Άρα λοιπόν δεν μπορεί να έχουμε τέτοιου είδους επενδύσεις στα πανεπιστήμια και να έχουμε 
αυτή την ελάχιστη συμβολή στο ερευνητικό αποτέλεσμα ή και στους δείκτες.   

 Λέω, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο ισχυρισμός ότι ακόμη και οι βιβλιογραφικές έρευνες 
μπορούν να συμπεριλαμβάνονται στα αποτελέσματα των ερευνών των πανεπιστημίων νομίζω ότι είναι 
ισχυρισμοί οι οποίοι δεν μπορούν να περνούν απ’ αυτό το σώμα.  Χαιρετίζω το γεγονός ότι -και γι’ αυτό 
ακριβώς τον λόγο κάνω αυτή την τοποθέτηση σήμερα- η πρόθεση της παρούσας κυβέρνησης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ολοκληρώστε, κύριε Χατζηγιάννη, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.   

 Η πρόθεση της κυβέρνησης να προχωρήσει στη δημιουργία αντίστοιχου υφυπουργείου για την έρευνα 
είναι ακριβώς ευκαιρία όπου θα πρέπει να γίνει ένας προβληματισμός, να καθοριστεί ολοκληρωμένη πολιτική 
για την έρευνα.  Θα το επαναλάβω: Επενδύουμε πολλά με ελάχιστα αποτελέσματα, όμως, πολύ περισσότερο, 
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έχουμε τεράστιες δυνατότητες, αλλά και τεράστιες ανάγκες, κύριε Πρόεδρε, σε τομείς όπως είναι η ιατρική, το 
κλίμα, περιβάλλον κ.λπ. Να υπάρχει αυθεντική, πραγματική έρευνα, που μπορεί να προέρχεται από τα 
τριτοβάθμιά μας ιδρύματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Επενδύουμε, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς πολλά στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και έχουμε και καλά 
αποτελέσματα και είμαστε περήφανοι για τα αποτελέσματα των δημόσιων πανεπιστημίων του τόπου μας.  
Χρειάζονται όμως να γίνουν πολλά άλλα πράγματα και γι’ αυτό είμαστε όλοι επικεντρωμένοι σ’ αυτή τη 
συζήτηση σε σχέση με την επόμενη μέρα των δημόσιων πανεπιστημίων μας.  Αν επήρα τον λόγο, τον πήρα 
για δύο συγκεκριμένα σημεία.  Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο, να καταδείξω ένα σχήμα οξύμωρο, μια κατάσταση λάθος κατά τη δική μας άποψη, που 
αφορά στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου και τους προϋπολογισμούς.  Οι προϋπολογισμοί είναι 
ελλειμματικοί κατά €2,5 εκατομ. όπως κατατίθενται.  Υπάρχει πρόνοια, αναφορά ότι θα πρέπει να εξευρεθούν 
τρόποι να καλυφτεί αυτό το έλλειμα από το ίδιο το πανεπιστήμιο ή από εξοικονομήσεις του υπουργείου.  Είναι 
μια λανθασμένη προσέγγιση, την οποία έχουμε επισημάνει και θεωρούμε ότι δεν έπρεπε να υπάρχει. 

 Και το δεύτερο, να σημειώσουμε από τη μια τη μεγάλη ανάγκη που υπάρχει στα δημόσια πανεπιστήμιά 
μας να στηριχτούν οι φοιτητές μας σε ό,τι αφορά στο κεφάλαιο το μεγάλο, φοιτητικές εστίες, και την ίδια στιγμή 
να υπογραμμίσουμε τις μεγάλες προσπάθειες που γίνονται από τα δημόσιά μας πανεπιστήμια σ’ αυτή την 
κατεύθυνση.  Χρειάζεται και η ανάλογη στήριξη και οι πόροι από την πολιτεία, για να φτάσουμε στο 
αποτέλεσμα που πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μάριος Μαυρίδης να μιλήσει για τα δημόσια πανεπιστήμια. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Τα δημόσια πανεπιστήμια ή και τα ιδιωτικά έχουν καλά αποτελέσματα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έχω συμφέρον;  Δεν έχω συμφέρον.  Απλώς, εργάζομαι σε ένα πανεπιστήμιο.  Τι σημαίνει έχω 
συμφέρον;  Δεν είμαι μέτοχος.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Και στη Βουλή εργάζομαι.  Σημαίνει είμαι μέτοχος;   

 Εξαρτάται από ποια γωνιά το βλέπει κανείς, διότι η σύγχρονη άποψη για τα αποτελέσματα της παιδείας 
είναι κατά πόσο οι πτυχιούχοι που παράγουν αυτά τα πανεπιστήμια μπορούν να εργοδοτηθούν, αν έχουν 
προοπτική.  Εάν αυτό το κράτος θέλει πραγματικά να προσφέρει δωρεάν παιδεία και ποιοτική παιδεία στους 
πολίτες του, θα πρέπει να δώσει την ευκαιρία σε όλα τα παιδιά, είτε φοιτούν σε δημόσια είτε σε ιδιωτικά, να 
φοιτήσουν αυτά όπου θέλουν και να επιλέξουν αυτά το πρόγραμμα σπουδών που θα επιλέξουν.   

 Και να σας δώσω ένα παράδειγμα.  Εάν ένας φοιτητής δεν τα καταφέρει να εισαχθεί στην ιατρική σχολή 
ενός δημόσιου πανεπιστημίου -είναι μεν πάρα πολύ καλός, αλλά δεν τα κατάφερε, διότι οι θέσεις είναι 
περιορισμένες- αυτός ο άνθρωπος είναι καταδικασμένος, αν θέλει να σπουδάσει ιατρική, να πάει να κάνει 
δάνεια ή να μην τα καταφέρει, διότι δεν έχει τα χρήματα, εκτός αν είναι πλούσιος.  Εγώ πιστεύω ότι πρέπει όλοι 
να έχουν αυτή την προοπτική και την ευκαιρία, εάν βεβαίως πληρούν κάποια κριτήρια, να μπορούν να 
φοιτήσουν κάπου αλλού, είτε ιατρική είναι αυτό είτε αρχιτεκτονική είτε φαρμακευτική, και ένα επάγγελμα το 
οποίο αυτός θα επιλέξει και όχι να πάει κάπου, επειδή υπάρχει μια θέση εκεί άδεια, απλώς και μόνο για να 
συμπληρώνονται οι θέσεις, για να έχουν δουλειά και οι καθηγητές.  Διότι αυτά τα λεφτά είναι επένδυση που 
κάνει ο φορολογούμενος για το μέλλον αυτής της κοινωνίας.   

 Εάν κοιτάξεις, κύριε Καυκαλιά, σήμερα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αυτές οι θέσεις δεν καθορίζονται με βάση τις ανάγκες της αγοράς; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι.  Αυτό έν’ το θέμα, ότι, εάν τα πανεπιστήμια έχουν κάποιες θέσεις, θα τις έχουν εκεί για δέκα χρόνια.  
Μέχρι να αποφασίσει το συμβούλιο να αλλάξει αυτές τις θέσεις, τα νούμερα, θα περάσουν άλλα δέκα χρόνια.   
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 Και, αγαπητέ Αντρέα, από όλους τους πτυχιούχους -είναι πανευρωπαϊκό το φαινόμενο, αλλά στην 
Κύπρο έν’ πιο έντονο- ο κάθε πτυχιούχος δεν εργάζεται πλέον στο επάγγελμα που έχει σπουδάσει.  Ένας 
στους τρεις μόνο μπορεί να βρει δουλειά σε επάγγελμα που είναι συναφές μαζί με τη σπουδή του.  Εμείς 
θέλουμε να βελτιώσουμε αυτό το ποσοστό, να το κάνουμε στο 50%, όπως είναι στην Ευρώπη για παράδειγμα.  
Για να γίνει αυτό, πρέπει να δώσεις την ευκαιρία σε όλα τα παιδιά με τη μέθοδο των κουπονιών, vouchers, να 
σπουδάσουν αυτά όπου θέλουν και ό,τι θέλουν να σπουδάσουν, διότι αυτοί θα σκεφτούν το δικό τους μέλλον.  
Δεν μπορούμε εμείς να σκεφτόμαστε το μέλλον αυτών χωρίς αυτούς. 

 Άρα λοιπόν, πιστεύω ότι η καλύτερη πολιτική είναι, εφόσον αποφασίσαμε να κάμουμε ένα γενικό 
σύστημα υγείας, στο οποίο όλοι συμφωνούμε και έχουν πρόσβαση όλοι οι πολίτες και έχουν και επιλογή να 
πάνε στον γιατρό της αρεσκείας τους, νομίζω θα πρέπει να δημιουργήσουμε και ένα εθνικό σχέδιο παιδείας, το 
οποίο θα λειτουργεί στην ίδια ακριβώς βάση, για να μην το εξηγήσω περισσότερο, όπως λειτουργεί το εθνικό 
σύστημα υγείας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δυστυχώς, στον τομέα της υγείας αδράνησε αυτή η πολιτεία και είχε εμπορευματοποιηθεί σε τέτοιο 
βαθμό, που είχε γίνει κυρίαρχος ο ιδιωτικός τομέας.  Και το σχέδιο υγείας που εφαρμόστηκε ουσιαστικά ήταν 
προσαρμοσμένο σ’ αυτή την πραγματικότητα και ήθελε να την ανατρέψει βέβαια, για να προσφέρει ισότιμη 
πρόσβαση στον κόσμο πλέον, στους ασθενείς, ανεξαρτήτως της οικονομικής τους κατάστασης.   

 Στην περίπτωση της δημόσιας εκπαίδευσης ακόμα δεν εφτάσαμε σε αυτά τα επίπεδα 
εμπορευματοποίησης σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης.  Είτε μιλάμε για την προδημοτική είτε τη δημοτική 
είτε τη μέση είτε και την πανεπιστημιακή εκπαίδευση, έστω και αν πολύ αργοπορημένα εφτιάξαμε τα δημόσια 
πανεπιστήμια.  Είχαν προηγηθεί οι ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ουσιαστικά πριν τη δημιουργία 
των πανεπιστημίων.  Ως εκ τούτου, αυτό που πρέπει να έχουμε υπόψη μας είναι ότι, σε ό,τι αφορά τις 
πολιτικές των πανεπιστημίων, μαζί και για τη δημιουργία τμημάτων και σχολών, δεν μπορεί να καθορίζονται 
αυτές οι πολιτικές με βάση τις ανάγκες της αγοράς αλλά με βάση τις ανάγκες της κοινωνίας.  Εκτός και αν με 
την «αγορά» αναφερόμαστε στην αρχαιοελληνική διάσταση του όρου «αγορά».  Αυτά είναι δουλειά των 
νεοφιλελεύθερων και όχι μιας σύγχρονης κοινωνίας που θέλει να προσφέρει πλείστες τόσες επιλογές, όλες τις 
επιλογές στα παιδιά της.   

 Δεύτερον.  Επειδή στη χώρα μας όχι απλώς προηγήθηκε η ιδιωτική τριτοβάθμια εκπαίδευση που 
πρόσφερε πτυχιακά προγράμματα σπουδών της δημόσιας πανεπιστημιακής, δημιουργήθηκε με έναν τρόπο 
που δεν υπήρχε πουθενά αλλού στον κόσμο και μέχρι σήμερα έχουμε παγκόσμια πρωτοτυπία, είναι η αλήθεια.  
Δειλά δειλά ξεκίνησαν και κάποιοι άλλοι.  Εφτιάξαμε κερδοσκοπικούς οργανισμούς στο επίπεδο της 
πανεπιστημιακής εκπαίδευσης.  Και αυτό που εισηγείται ο κ. Μαυρίδης θα μπορούσε να συζητηθεί στην 
περίπτωση που έπαυαν να είναι κερδοσκοπικοί οργανισμοί τα ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Αλλιώς, τροφοδοτούμε 
τα κέρδη κάποιων μετόχων σ’ αυτά τα πανεπιστήμια, τους οποίους τα συμφέροντα, μας είπε ο κ. Μαυρίδης, 
δεν εκπροσωπεί.  Οπότε, αν έχουμε λεφτά να επενδύσουμε, μπορούμε να επενδύσουμε περαιτέρω στη 
δημόσια εκπαίδευση ως κράτος, ώστε μαζί με τα ελληνικά πανεπιστήμια και έναν μεγάλο αριθμό θέσεων -και 
ιατρικής- που προσφέρεται εκεί να προσφέρουμε σε ακόμα περισσότερους φοιτητές αυτή τη δυνατότητα, να 
σπουδάζουν δωρεάν, χωρίς να απαγορεύσουμε σε κανέναν, αν επιθυμεί κάτι άλλο συμπληρωματικά, αφού θα 
υπάρχει η ιδιωτική εκπαίδευση, να το επιλέξει και να πληρώσει, όπως γίνεται και στη μέση εκπαίδευση και στη 
δημοτική και στην προδημοτική εκπαίδευση. 

 Ένα πράγμα είναι το κράτος να προσφέρει αυτό το αγαθό σε όποιον το επιθυμεί -και αυτός πρέπει να 
είναι ο στόχος σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης- και, αν κάποιος δεν το επιλέξει, να πηγαίνει στην ιδιωτική, 
άλλο είναι να πούμε…  Διότι αυτή η λογική προφανώς δε θα μείνει στο επίπεδο της δημόσιας πανεπιστημιακής 
ή της ιδιωτικής πανεπιστημιακής.  Φυσιολογικά, θα πάει σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης.  Είναι καθαρή η 
επιλογή και η προτίμηση των συναδέλφων της ηγεσίας του Συναγερμού -όχι του κόσμου, πιστεύω- να 
στηρίξουν παντοιοτρόπως την ιδιωτική εκπαίδευση.  Έλα που υπάρχει και λαός, έλα που υπάρχει και μεσαία 
τάξη και χαμηλά εισοδηματικά στρώματα! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Για όλο τον κόσμο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και προφανώς δε θα έχουν την επιλογή που αναφέρεστε και δε θα πάμε να πρωτοτυπήσουμε σε κάτι 
που δε γίνεται σε καμιά χώρα εν πάση περιπτώσει.  Θα είμαστε και εδώ παγκόσμια πρωτοτυπία, αν 
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εφαρμόσουμε αυτό το πράγμα, σε αντίθεση με το γενικό σχέδιο υγείας, που πολύ αργά και ασθμαίνοντας και 
αφού προκλήθηκε σημαντικό κόστος κοινωνικό ήρθαμε να κάμουμε εκείνο που κάμνουν και άλλες χώρες.  Οι 
πλείστες χώρες.  Ήμασταν η μοναδική χώρα που δεν είχαμε το δικό μας σχέδιο υγείας.  Εντελώς διαφορετικά 
τα δεδομένα λοιπόν και δε θέλω να το επεκτείνω, κύριε Πρόεδρε, διότι είναι θεωρητική η συζήτηση που 
κάμνουμε.  Δεν είναι αυτό που συζητούμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Επειδή προχθές ρώτησα τον πρύτανη του ΤΕΠΑΚ ακριβώς το ίδιο ερώτημα που κάνατε εσείς στον κ. 
Μαυρίδη, ρητορικό βέβαια, αν γίνεται καμιά μελέτη για τη δημιουργία προγραμμάτων σπουδών, νέων 
προτάσεων προς τους πελάτες των πανεπιστημίων και η απάντηση ήταν ότι δε γίνονταν μέχρι σήμερα και η 
πρόθεσή του είναι να το διενεργήσει, μας έμεινε η απορία τελικά αν τα προγράμματα σπουδών δημοσίων και 
ιδιωτικών αφορούν τις ανάγκες της αγοράς, δηλαδή της δημιουργίας θέσεων εργασίας και κάλυψης αυτών των 
αναγκών, τις ανάγκες των φοιτητών, τις ανάγκες της κοινωνίας, όπως είπε ο κ. Λουκαΐδης εν πάση περιπτώσει, 
και τελικά των λογιστικών γραφείων των πανεπιστημίων, ιδιωτικών και δημοσίων.  Διότι, αν πραγματικά 
συνολικά συμφωνούμε σε κάτι, μπορούμε να πάρουμε το ένα εικοστό των προϋπολογισμών που εγκρίνουμε 
κάθε χρόνο για τα δημόσια πανεπιστήμια ή τη στήριξη έμμεσα ή άμεσα των ιδιωτικών πανεπιστημίων και να τα 
δώσουμε στις τεχνικές σχολές, που είναι στο έλεος του Θεού, ούτως ώστε πραγματικά η αγορά εργασίας και οι 
θέσεις εργασίας και οι Κύπριοι πολίτες οι οποίοι δε βρίσκουν εργασία να έχουν και τη μόρφωση και το επίπεδο 
που θα αναμέναμε από τις τεχνικές σχολές.  Αλλά δυστυχώς δε βλέπω ούτε από κυβερνητικής πλευράς καμιά 
πρωτοβουλία, αν και τελευταία συζητούμε στην επιτροπή Παιδείας, πρέπει να πω, με όρεξη απ’ όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις επιτέλους να αναβαθμιστούν οι τεχνικές σχολές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Άκουσα με προσοχή τα όσα είπε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, επικεντρωμένος στο 
γεγονός ότι πράγματι τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στην Κύπρο είναι κερδοσκοπικού χαρακτήρα, και διερωτώμαι 
πραγματικά, αν δεν υπήρχε το κέρδος και οι επιχειρηματίες, προφανώς και δε θα υπήρχαν οι ιδιωτικοί 
υπάλληλοι και προφανέστατα δε θα επλήρωνεν, κύριε Πρόεδρε, κανείς φορολογίες.  Και αφ’ ης στιγμής δε θα 
επλήρωνεν κανείς φορολογίες, δε θα υπήρχε κανένα έργο υποδομής στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Και 
προσθέτει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ: «Eμείς -λέει- εθέλαμεν τα μη κερδοσκοπικά…». 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Μην παρενοχλείτε, κύριε Κυπριανού, τη συνεδρία της Βουλής, απλώς να πω ότι…  Επαναλαμβάνω -και 
να δοθούν τα πρακτικά στη δημοσιότητα, κύριε Πρόεδρε, γιατί μπορεί να μην άκουγε ο γενικός γραμματέας του 
ΑΚΕΛ-  αναφέρθηκε στα μη κερδοσκοπικά πανεπιστήμια και πρόταξε πράγματι, γιατί ήμουν πρόεδρος της 
επιτροπής Παιδείας της Βουλής, όταν δίναμε τη μάχη να γίνουν τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στον τόπο μας, είναι 
αλήθεια ότι το ΑΚΕΛ πρότασσε τα μη κερδοσκοπικά.  Βεβαίως, δεν υπήρχε κανένας επιχειρηματίας ο οποίος 
θα έβαζε τα λεφτά του, για να δημιουργήσει ένα μη κερδοσκοπικό ίδρυμα.  Ούτε καν τα μοναστήρια δεν 
επρότειναν κάτι παρόμοιο! 

 Άρα, λέω ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στην Κύπρο, πέραν του γεγονότος ότι συνεισφέρουν 
σημαντικότατα στο ΑΕΠ της Κυπριακής Δημοκρατίας, ανέπτυξαν παράλληλα την έρευνα, πολλαπλασίασαν την 
ακαδημαϊκή κοινότητα στην Κύπρο και βεβαίως εδημιούργησαν ένα συμπαγές σώμα φοιτητών στην Κυπριακή 
Δημοκρατία. 

 Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, είμαστε περήφανοι που εδουλέψαμεν και 
εδουλέψαμεν σκληρά, γιατί είχαμε ισχυρή αντιπολίτευση, για να δημιουργηθούν τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στην 
Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκφράζοντας τα αισθήματα και την επιθυμία της Βουλής, θα δώσω τον λόγο στον κ. Μαυρίδη για όσο 
χρόνο θέλει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, αλλά ούτε ένα λεπτό δε θα μιλήσω.  Απλώς, ήταν για να πω ότι τα μη 
κερδοσκοπικά ιδρύματα, οι μη κερδοσκοπικοί οργανισμοί, κοστίζουν διπλάσια τουλάχιστον από τους 
κερδοσκοπικούς τους ανάλογους.  Και έχουμε δεκάδες παραδείγματα, και στην Κύπρο δηλαδή.   Αν πάρουμε 
από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, αν πάρουμε από την Αρχή Ηλεκτρισμού, αν πάρουμε από το 
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Πανεπιστήμιο Κύπρου, αν πάρουμε από οποιονδήποτε άλλο τομέα της οικονομίας, όπου δραστηριοποιούνται 
οργανισμοί οι οποίοι είναι μη κερδοσκοπικοί, κοινής ωφέλειας, οι αντίστοιχοι ιδιωτικοί κοστίζουν το μισό. 

 Αν πραγματικά θέλετε να πληρώνει ο φορολογούμενος διπλάσια, τότε απλώς να το πείτε ξεκάθαρα!   
Είναι λόγω της ιδεολογικής σας αγκύλωσης που δημιουργούνται όλα αυτά τα προβλήματα.  Σας εξήγησα το 
πρόβλημα.  Ένας φοιτητής της ιατρικής δεν μπορεί να εισαχθεί στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, επειδή ο άνθρωπος 
δεν τα κατάφερε, ήταν ο πρώτος επιλαχών.  Αυτός ο άνθρωπος είναι καταδικασμένος, ενώ είναι πάρα πολύ 
καλός.  Γιατί να μη δώσουμε το δικαίωμα…  Και δε μιλώ μόνο για ιατρική, είναι για όλες τις σπουδές.  Γιατί να 
μη δώσουμε το δικαίωμα στους φοιτητές να επιλέξουν αυτοί τι θέλουν να σπουδάσουν;  Και, ναι, πρέπει να 
ξεκινήσει από τον βρεφοκομικό σταθμό.  Η επιδότηση από το κράτος, για να μπορούν να εργάζονται οι γονείς 
πρέπει να ξεκινήσει από τον βρεφοκομικό σταθμό. Αν πραγματικά θέλουμε να προσφέρουμε πραγματική 
παιδεία και ωφέλεια στην κοινωνία, πρέπει να πληρώσουμε και το συνολικό κόστος θα είναι και λιγότερο απ’ 
ό,τι είναι σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή άκουσα πολλά πράγματα, θέλω να σας θυμίσω ότι με βλέπετε εμένα την πρώτη 
φορά, γιατί ήμουν ο πρόεδρος της συντεχνίας του ΑΤΙ τζιαι έφερνα δαμαί στη Βουλή τον νόμο για το ΤΕΠΑΚ.  
Εκάμαμεν μελέτη ποιες σχολές θα είχε στο ΤΕΠΑΚ.  Αλλά τι έκαμεν η Βουλή;  Όταν ήρθε το νομοσχέδιο για το 
ΤΕΠΑΚ στη Βουλή, που διατηρούσε και τη λειτουργία του ΑΤΙ και τη δημιουργία του ΤΕΠΑΚ, η Βουλή αφαίρεσε 
όλες τις αναφορές του ΑΤΙ ʼπού το νομοσχέδιο.  Γι’ αυτό κάποτε που σας ακούω να κλαίετε για το ότι 
εκλείσαμεν το ΑΤΙ, να σας θυμίσω ότι έν’ η Βουλή που το έκλεισε! 

 Δεύτερον, όταν εδημιουργείτο το ΤΕΠΑΚ, το Πανεπιστήμιο Κύπρου δεν είχε σχολή μηχανικής και ήρτεν 
άρον άρον νομοσχέδιο στη Βουλή τζιαι εψήφισέν το η Βουλή τζιαι εδημιουργήθηκεν σχολή μηχανικής.  Τη 
στιγμή που ετοιμάζαμεν σχολή μηχανικής στο ΤΕΠΑΚ, αμέσως εμφανίστηκε τζιαι σχολή μηχανικής στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Γι’ αυτό να ξέρετε ότι τούτα εγινήκαν μετά ʼπού μελέτη, όταν εγίνονταν.  Απλώς, ένι στη 
Βουλή που εχαλάσαν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Και απορροφούνται και είναι περιζήτητοι όλοι οι απόφοιτοι και του ΤΕΠΑΚ και του Πανεπιστημίου 
Κύπρου στους κλάδους της μηχανικής, για να είμαστε ακριβείς, όπως και σε άλλους κλάδους.  Και είναι η 
αλήθεια ότι τα δύο δημόσια πανεπιστήμια είναι η πρώτη επιλογή κατά κανόνα των υποψήφιων φοιτητών, γιατί 
κρίνονται ως τα καλύτερα στη χώρα μας και από τα καλύτερα στον κόσμο με βάση το ranking, την αξιολόγηση 
που γίνεται όλα τα τελευταία χρόνια.  Μπήκε και το ΤΕΠΑΚ πρόσφατα. 

 Είναι ιδεολογικό το ζήτημα, είναι ξεκάθαρο.  Δε θέλω να επεκτείνουμε τη συζήτηση και να πάμε στο ότι 
κάποιοι δεν ήθελαν να έχουμε δημόσια πανεπιστήμια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην την επεκτείνετε, αν μεν θέλετε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Λοιπόν, να μην την επεκτείνω, να μείνω στο εξής:  Ο κ. Τορναρίτης, όπως εσημείωσεν και ο γενικός 
γραμματέας του κόμματος, βεβαίως διαστρέβλωσε, όπως συνηθίζουν να κάμνουν οι της ηγεσίας του 
Συναγερμού, δεδομένου ότι δεν μπορούν να μας απαντήσουν.  Παλιά τους τέχνη κόσκινο είναι να 
στρεβλώνουν αυτά που λέμε, για να μας απαντούν.  Είπα βεβαίως για τα ιδιωτικά κερδοσκοπικά, όχι για το 
κέρδος συνολικά.  Προφανώς, τούτο το σύστημα είναι στο κέρδος, με μια μόνη διαφορά.  Ξέρετε, υπάρχουν 
πολύ εξαιρετικά πανεπιστήμια στις ΗΠΑ, για παράδειγμα, που είναι ιδιωτικά, όπως είναι το Χάρβαρντ, αλλά δεν 
είναι κερδοσκοπικά.  Ξέρετε, εμελετήσαμεν αυτά τα πράγματα.  Το να ξεκινά ένας επιχειρηματίας και να στήνει, 
να κάμνει πανεπιστήμιο και να γίνεται πανεπιστημιάρχης, δεν υπάρχει πουθενά αλλού στον κόσμο, πώς να το 
κάμουμεν!  Και εδίναμεν μάχες στην πορεία τούτη, ώστε τα ιδιωτικά κολλέγια αρχικά, που στη συνέχεια 
εξελίχθηκαν σε πανεπιστήμια, να προσφέρουν ποιοτική εκπαίδευση, για να διασφαλίσουμε την ποιότητα και 
την προοπτική, προσπαθώντας να πείσουμεν ότι είναι τζιαι για δικό τους όφελος. 

 Οπότε, για να μην το ανοίξουμε, επαναλαμβάνω, ευρύτερα το ζήτημα,  αυτό που έχουμε μπροστά μας 
σήμερα ως επιλογή, αγαπητέ μου Μάριε Μαυρίδη, είναι να στηρίξουμε περαιτέρω τα δημόσια πανεπιστήμια.  
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Στην ιατρική ούτε και η Γερμανία προσφέρει σε όσους θέλουν θέσεις στην ιατρική, που προσφέρει, 
αντιλαμβάνομαι, εκατό, χίλιες φορές περισσότερους!  Έν’ ιατρική, τα ευλοημένα!  Εμείς έχουμε και την επιλογή 
της Ελλάδας, έχουμε και την επιλογή της Γερμανίας βέβαια, όπου δεν υπάρχει κόστος, ελάχιστο είναι το κόστος 
των διδάκτρων για τους φοιτητές μας που παν για ιατρική, όπως και στην υπόλοιπη κεντρική Ευρώπη, με 
εξαίρεση τα αγγλοσαξονικά πανεπιστήμια, όπου θα επιλέξει κάποιος να πάει γιατρός.  Συγγνώμη, στην 
Ιρλανδία είναι δωρεάν επίσης και η ιατρική.   Στην Ιρλανδία είναι δωρεάν η ιατρική για όσους Κύπριους θα 
μπορέσουν να περάσουν τον διαγωνισμό, για να ενταχθούν στα ιρλανδικά πανεπιστήμια.  Και έχει Κύπριους 
φοιτητές που έχουν πάει.   

 Οπότε, εκείνο που έχουμε να κάνουμε είναι να επιλέξουμε, να στηρίξουμε τη δημόσια εκπαίδευση, ώστε 
να έχουν όλοι οι νέοι μας τη δυνατότητα πρόσβασης σε αυτή την υψηλή ποιοτικά εκπαίδευση σε όλες τις 
βαθμίδες και από εκεί και πέρα βεβαίως μπορεί να υπάρχει και η ιδιωτική εκπαίδευση για όσους των 
συμπολιτών μας θέλουν να στείλουν τα παιδιά τους στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Δεν είχα πρόθεση να μπω σε αυτή τη συζήτηση, η οποία είναι και αντιπαραγωγική και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ άλλο πέντε-έξι που δεν είχαν πρόθεση, αλλά το όνομά τους… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θα μιλήσω μερικά δευτερόλεπτα.  Επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας σε αυτή την Κύπρο.  Συζητούμε 
χωρίς πυξίδα, χωρίς προσανατολισμό, δεν ξέρουμε τι θέλουμε.  Έχουμε καταντήσει την παιδεία μας συνώνυμο 
της απειθαρχίας, συνώνυμο της αυθαιρεσίας.  Υπάρχουν τα σχολεία μας, τα οποία αδικούν καθημερινά τις 
χιλιάδες των μαθητών μας και εμείς ασχολούμαστε με στερεότυπα, ασχολούμαστε με συνθήματα, χαϊδεύουμε 
τα αυτιά ο ένας του άλλου ή, αναλόγως της περιπτώσεως, τσιγκλάμε ο ένας τον άλλον.  

 Έχουμε κολλέγια τα οποία είναι κατ’ επίφαση εκπαιδευτικά ιδρύματα.  Έχουμε εκπαιδευτικά ιδρύματα, τα 
οποία σαφώς…  Το μόνο που μπορώ να συμφωνήσω με τον Γιώργο τον Λουκαΐδη σε αυτό είναι ότι πουθενά 
δεν υπάρχει κερδοσκοπικό πανεπιστήμιο, μόνον ιδρύματα υπάρχουν.  Και όταν είναι ίδρυμα κάτι, δεν είναι 
κερδοσκοπικό.  Όλα αυτά θα έπρεπε να τα συζητούμε σοβαρά.  Και δεν τα συζητούμε σοβαρά, 
επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας, αναλόγως περιπτώσεως.  Σε δύο μήνες με αφορμή ενός άλλου θέματος 
θα λέμε τα ίδια, εν τω μεταξύ η παιδεία μας ολισθαίνει και τα παιδιά μας γίνονται όλο και περισσότερο θύματα 
μιας ανεύθυνης πολιτικής απάντων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να επαναλάβω ακριβώς αυτό το οποίο ο συνάδελφος έχει αναφέρει προηγουμένως.  Εδώ πέρα έχουμε 
θίξει δύο πτυχές πάνω στις οποίες για το αύριο το δικό μας, των κυπριακών πανεπιστημίων, και, ανεξαρτήτως 
του ποιου συστήματος έχουμε, αυτό το έχουμε αποφασίσει προ πολλού.  Με το να επανερχόμαστε, νομίζω, δε 
βοηθούμε κανένα πανεπιστήμιο, είτε είναι κρατικό είτε είναι ιδιωτικό.   Ωστόσο όμως, στην αρχή έθιξα δύο 
ανάγκες.  Η πρώτη είναι η περαιτέρω συνεργασία και πρέπει να γίνει σοβαρότατη συζήτηση, σοβαρότατος 
προβληματισμός με την εμπλοκή ακόμα και της ίδιας της πολιτείας, γιατί αναφέρθηκαν κάποια πράγματα από 
τον κ. Θεοπέμπτου.  Είμαστε ωφέλιμοι, αν και εφόσον, χωρίς πρόθεση στείρας κριτικής θίγουμε κάποιες 
ανάγκες περαιτέρω προβληματισμού.   

 Και το δεύτερο, πολύ δε περισσότερο είναι το γεγονός ότι είναι δύο πυλώνες σε ένα πανεπιστήμιο, που 
χρειάζεται να συνυπάρχουν και οι δύο.  Είναι και ο εκπαιδευτικός, αλλά είναι και ο ερευνητικός.  Ε, λυπούμαι να 
πω ότι στον τομέα της έρευνας τα πανεπιστήμιά μας έχουν τεράστια δυνατότητα, αλλά και υποχρέωση και έργο 
και θα πρέπει οπωσδήποτε να παρθούν τέτοιου είδους αποφάσεις από τα ίδια, αλλά και από την ίδια την 
πολιτεία, πλαισιώνοντας ένα πλαίσιο πολιτικής για την έρευνα, ούτως ώστε να καταστούν πλέον ωφέλιμα και 
στον τομέα αυτό.    

 Αυτά τα δύο είχα αναφέρει προηγουμένως.  Δεν ήταν πρόθεσή μου να μπω στην ιδεολογική συζήτηση, 
όπως προηγουμένως έχει αναπτυχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο μόνος λόγος που εζήτησα τον λόγο ήταν για να απαντήσω στην αναφορά του κ. 
Μαυρίδη για την ιδεολογική μας αγκύλωση, γιατί έν’ αρκετά έτσι ενδιαφέρουσα τούτη η τοποθέτηση και, όποτε 
ο Συναγερμός βρίσκεται σε δυσκολία, μιλά για τις ιδεολογικές μας αγκυλώσεις. 

 Θα δώσω ένα παράδειγμα, διότι έν’ με απλά λόγια που πρέπει να μιλούμε, για να καταλαβαίνει τζιαι ο 
κόσμος ποια είναι η διαφορά μας.  Έχουμε διαφορά φιλοσοφίας πολλά μεγάλη.  Λέει ο κ. Μαυρίδης ένα 
παράδειγμα. ʼπού τζιείνα που είπε εννά αναφέρω μόνον ένα.  Να επιδοτούμε, λέει, τα παιδιά από το 
νηπιαγωγείο και στη συνέχεια στην εξέλιξη των πραγμάτων.  Ξέρετε πόσα κοστίζει να πάει κάποιο μωρό 
σήμερα σε ένα ιδιωτικό νηπιαγωγείο;  Μπορεί να κοστίζει μέχρι και €400 τον μήνα.  Διακόσια πενήντα έως η 
ώρα 2.00 μ.μ., για να πάει έως το απόγευμα μπορεί να είναι €400 και €500.  Και λέει ο κ. Μαυρίδης ότι η 
πολιτική του κράτους πρέπει να περιορίζεται στο να δίνει €20, €30 το κράτος για τούτο το μωρό, που θα πάει 
σε ένα ιδιωτικό νηπιαγωγείο, γιατί πρέπει να στηρίξουμε την ιδιωτική εκπαίδευση. 

 Εμείς τι λέμε;   Ότι το κράτος, η τοπική αυτοδιοίκηση στα πλαίσια της άσκησης κοινωνικής πολιτικής 
έχουν υποχρέωση να δημιουργήσουν αυτές τις υποδομές, για να μπορούν να πηγαίνουν και τα μωρά των 
φτωχών οικογενειών.  Να μην πηγαίνουν μόνον τα παιδκιά των πλούσιων οικογενειών.  Τώρα, αν αυτό το 
πράγμα είναι ιδεολογική αγκύλωση, εγώ του δίνω το δικαίωμα κάθε μέρα να μας λαλεί εκατό φορές «είσαστε 
ιδεολογικά αγκυλωμένοι»!  Δικαίωμά τους να έχουν άλλη άποψη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας έχει τον λόγο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώ εγώ όσο και πολλοί, πιστεύω, εκ των συμπολιτών μας που είχαν όρεξη 
να κάτσουν να δουν τη Βουλή επί μία ώρα μία συζήτηση η οποία πολιτικοποιεί τα θέματα, με αναφορές σε μία 
πολιτεία που πρέπει να πάρει αποφάσεις, ευφάνταστες ιδέες και διαπιστώσεις.  Εγώ θα σταθώ σε ένα μόνο 
πράγμα το οποίο βγήκε από τα παραγωγικά συνέδρια που κάνατε, κύριε Πρόεδρε, για την Τέταρτη 
Βιομηχανική Επανάσταση -αν θυμάμαι, ήταν πέρσι- ένα σημαντικό, συγκλονιστικό στοιχείο, ότι σε δέκα χρόνια 
τα επαγγέλματα στα οποία θα απασχοληθεί περίπου το 60% των παιδιών που είναι σήμερα στο δημοτικό αυτά 
τα επαγγέλματα δεν υπάρχουν σήμερα.  Στοιχεία της Παγκόσμιας Τράπεζας μέσα από μία μελέτη που έκανε.  
Μπροστά σε αυτό το στοιχείο εμείς ψάχνουμε προσανατολισμό παιδείας.  Καταλαβαίνετε πόση απόσταση 
έχουμε από τα γεγονότα.   

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω ένα σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, έχεις τον λόγο.  Απλώς να πω, κυρία Δημητρίου, όπως κατεβαίνεις, να ακούσεις και εσύ και οι 
άλλοι ότι έχουμε τζιαι άλλα ομόφωνα.  Ο αλγόριθμος αυτό λέει, ότι στα ομόφωνα πάμε διπλάσια, τριπλάσια 
ώρα. 

 Ναι, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ένα μικρό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, έτσι να μου το επιτρέψετε, γιατί το νιώθω έντονα και θεωρώ ότι 
μπορώ να τοποθετηθώ και ως πρώην εκπαιδευτικός. 

 Θεωρώ μέγα λάθος αυτή τη στιγμή να κάνουμε διαχωρισμό της δημόσιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης.  
Δεν είναι αυτή η στόχευση.  Η εκπαίδευση είναι ενιαία και μέσα από μια ολιστική προσέγγιση θα μπορέσουμε 
και να τη βελτιώσουμε και να αντιμετωπίσουμε και τα κενά και τις δυσκολίες που υπάρχουν.  Αυτή είναι η 
προσέγγιση που χρησιμοποιούμε εδώ και πόσα χρόνια, δε γίνεται να μιλάμε για στήριξη των δημόσιων 
πανεπιστημίων μόνο.  Φυσικά και να τα στηρίξουμε και σας το λέει μια απόφοιτη των δημόσιων πανεπιστημίων 
μας.  Δεν μπορεί όμως από τη στιγμή που λειτουργούν εφτά τόσα ιδιωτικά πανεπιστήμια -υπάρχει ένας φορέας 
με κανονισμούς, με νομοθεσίες- να λέμε σήμερα ότι στηρίζουμε μόνο τα δημόσια πανεπιστήμια.   

 Άρα, λέω ότι η εκπαίδευσή μας βεβαίως και είναι ενιαία και πρέπει ως τέτοια να αντιμετωπίζεται και απ’ 
εκεί και έπειτα να στοχεύσουμε πώς βελτιώνουμε όλα τα ζητήματα που έχουμε ενώπιόν μας, από απλά 
πράγματα, από τη διακίνηση των φοιτητών μας που αντιμετωπίζουν τεράστιο πρόβλημα στις συγκοινωνίες, 
από το θέμα των ενοικίων που έχουμε ένα ουσιαστικό θέμα και ξεκινούμε τις φάσεις υλοποίησης των 
καινούριων εστιών που πρέπει να γίνουν, από τις συνεργασίες που έχουν να δείξουν και τεράστια επιτεύγματα 
τα πανεπιστήμιά μας, όπως το ΤΕΠΑΚ με την ίδρυση του Κέντρου του Καρκίνου, και τις συνεργασίες που 
έχουν αναπτυχθεί.   
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 Άρα, κύριε Πρόεδρε, για να κλείσω, η εκπαίδευση μόνο ως ενιαία πρέπει και μπορεί να αντιμετωπίζεται 
και πραγματικά διερωτώμαι αν εν έτει 2020 μπορούμε να κάνουμε λόγο για διαχωρισμό της εκπαίδευσης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μαυρίδη, θέλετε να μιλήσετε για τρίτη φορά; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τρίτη φορά. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αν μου το επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, διαφορετικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, δε νομίζετε ότι εξαντλήθηκε ο χρόνος; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι κάποια διευκρινιστικά σημεία τα οποία θέλω να απαντήσω στον κ. Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, αν είναι απαντητικά, μην απαντήσετε, διότι θα ξεκινήσουμε συζήτηση πάλι!  Θα βρεις την ευκαιρία 
σε άλλο θέμα να πεις τα ίδια. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή ο κ. Γιωργάλλας αναφέρθηκε ότι το 60% των επαγγελμάτων που θα υπάρχουν…  Ακριβώς, 
κύριε Γιωργάλλα, γι’ αυτό τον λόγο χρειάζεται η ιδιωτική πρωτοβουλία που θα τα καλύψει αυτά τα 
επαγγέλματα, να προσφέρει προγράμματα στον κόσμο.   

 Η βασική ιδέα του γενικού σχεδίου παιδείας, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι θα προσπαθήσει 
να κάνει καλύτερη διαχείριση αυτού που ονομάζεται παιδεία.  Με αυτή την παρέμβαση του κράτους, διότι το 
κράτος πρέπει να παρεμβαίνει εκεί που η αγορά δεν μπορεί να πετύχει τα αποτελέσματα, η παρέμβαση του 
κράτους με την επιδότηση που θα κάνει, τα δίδακτρα των παιδιών στον βρεφοκομικό σταθμό…  Και δεν 
μιλούμε για €20-€30, αλλά για το πραγματικό κόστος, το οποίο με την αύξηση αυτών των αυτόνομων 
νηπιαγωγείων ή οτιδήποτε θα δημιουργηθεί ο ανταγωνισμός ο οποίος θα μειώσει το κόστος.  Αν το πρόβλημα 
είναι ο κερδοσκοπικός χαρακτήρας αυτών των σχολείων και των νηπιαγωγείων ή πανεπιστημίων, ας γίνουν μη 
κερδοσκοπικά.  Δεν υπάρχει πρόβλημα.  Δεν είμαι εγώ κεφάλαιο το οποίο θα επενδύσω.  Αλλά, για να 
επενδύσει κάποιος, κύριε Κυπριανού, χρειάζεται να έχει το κίνητρο του κέρδους.  Τα μη κερδοσκοπικά δε 
διαφέρουν από τα κερδοσκοπικά εκτός από το κόστος. 

 Ευχαριστώ πάντως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν είναι έτσι, κύριε Μαυρίδη, ότι το κράτος θα πρέπει να αναλάβει από τον βρεφοκομικό σταθμό να 
επιδοτεί όλο το κόστος στους ιδιωτικούς φορείς εκπαίδευσης.  Αναμένω αύριο, κύριε Μαυρίδη, ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός να στείλει αυτή την πρόταση στον Υπουργό Παιδείας και να τον πιέσει, για να την υλοποιήσει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι μέσα στο προεκλογικό πρόγραμμα του κ. Αναστασιάδη, κύριε Κυπριανού, για τους βρεφοκομικούς 
σταθμούς. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αναμένω αύριο να ξεκινήσετε εκστρατεία να πιέσετε την κυβέρνηση να το εφαρμόσει.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έχει χρόνια που την ξεκινήσαμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, αύριο εγώ θέλω να ξεκινήσετε εκστρατεία να τους πιέσετε να το εφαρμόσουν.   
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Θα μας υποστηρίξετε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μαζί σας. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εγώ σίγουρα θα έρθω μαζί σας, αν μας υποστηρίξετε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω εδώ και ώρα τους εκπροσώπους του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
υπερασπίζονται ιδεολογικά αγκυλωμένοι την ιδιωτική εκπαίδευση και το ιδιωτικό κεφάλαιο κατ’ επέκταση, 
όπως ακριβώς υποστηρίζουν το τραπεζιτικό κεφάλαιο.  Ο κ. Αβέρωφ πρόσφατα είχε πει ότι κουράστηκε να 
υποστηρίζει νόμους για τις τράπεζες.  Το ίδιο συμβαίνει σε όλο το φάσμα της ζωής μας.  Δεν έχουν 
καταλάβει… 

 Και η αγαπητή κ. Δημητρίου ήθελε να ήξερε ότι το να αντιμετωπίζουμε ολιστικά την εκπαίδευση…  Έχει 
δίκαιο, αλλά αυτό το οποίο έχουμε να κάνουμε τούτη τη στιγμή δεν είναι το αν θα αντιμετωπίζουμε τα αναλυτικά 
προγράμματα, τα προγράμματα σπουδών ολιστικά, αλλά το ποιο σχολείο προστατεύουμε τελικά, το δημόσιο ή 
το ιδιωτικό;  Σε παγκόσμιο επίπεδο ο αγώνας που γίνεται είναι κατά πόσο θα υπερασπιστούμε το δημόσιο 
σχολείο ή θα αφήσουμε τα φτωχά λαϊκά στρώματα, το δημόσιο σχολείο να γίνει δεύτερης και τρίτης κατηγορίας 
και ασφαλώς τα προνομιακά στρώματα της κάθε χώρας να απολαμβάνουν υψηλή εκπαίδευση, σπονσάροντάς 
τα και το ίδιο το κράτος.  Άρα, ο αγώνας είναι η προστασία του δημόσιου σχολείου και των λαϊκών στρωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι, Νίκο, θα συνεχίσουμε και άλλο;  Νομίζω κανεί μας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μια κουβέντα μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μα, μια κουβέντα εσύ και μια ο επόμενος και μια ο κ. Λουκαΐδης!  Μάλιστα, ’πού μια κουβέντα τζιαι οι 
πενήντα πέντε μας να τελειώνουμε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά έφυγε από το θέμα ο κ. Γεωργίου και αναφέρθηκε και στα τραπεζικά κεφάλαια και λέει ότι εμείς τα 
υποστηρίζουμε, αλλά εσείς διορίσατε όχι έναν, όχι δύο, τρεις τραπεζίτες Υπουργούς Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πράγματι, είναι μία κουβέντα τούτη και σχετική και που δε θα δημιουργήσει πρόβλημα. 

 Και μια κουβέντα εσείς, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλωτσάτε την μπάλα έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, θα πείτε μια κουβέντα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πάμε, Πρόεδρε, πάμε να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε παρακάτω. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €70.491.056 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών και 
ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 12. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 16. 

 Εφαρμογή διατάξεων για τη μείωση απολαβών.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Πείτε μου ότι έν’ τζιαι ομόφωνο τωρά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, είπαμε ότι είναι ομόφωνο.  Έχει ώρα που το είπαμε ότι είναι ομόφωνο. 

(Γέλια) 

 Εκτός αν κάποιος ψηφίσει έτσι, απλώς για να πούμε ότι δεν είναι ομόφωνο τώρα! 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά παρόντες, σαράντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση.   

 Ίσως να έχουμε εδώ διαφωνία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα ψηφίζεται το νομοσχέδιο σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Κέττηρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου 2019 και στις 15 Ιανουαρίου 2020.  Στις συνεδρίες 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
για το έτος 2020 και η κάλυψη δαπανών για τη γενικότερη ανάπτυξη του πανεπιστημίου.   

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει 
έσοδα ύψους €164.980.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 
2020 αναλύονται ως ακολούθως: 

Κρατική χορηγία €56.200.000 

Χρηματοδότηση στεγαστικών έργων από δάνεια €20.000.000 

Προπτυχιακά δίδακτρα €18.000.000 

Έσοδα από χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων €955.740 

Έσοδα για έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (Θεσμική 
χρηματοδότηση για την αναβάθμιση του ΚΟΙΟΣ) 

€1.500.000 

Έσοδα και έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (ΒΙΟΒΑΝΚ-
Βiobanking and the Cyprus Human Genome Project-Θεσμική χρηματοδότηση) 

€1.692.400 

Χρηματοδότηση από το Υπουργείο Υγείας ή δημόσιο νοσηλευτήριο, που απορρέει από 
τη Συμφωνία Συνεργασίας μεταξύ Υπουργείου Υγείας και Πανεπιστημίου Κύπρου για 
την Ιατρική Σχολή 

€400.000 

Διάφορες εισπράξεις €66.231.860 

Σύνολο €164.980.000 

 Οι δαπάνες του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 αναλύονται ως ακολούθως: 

Τρέχουσες δαπάνες €67.805.190 

Λειτουργικές δαπάνες €8.534.040 
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Διαχειριστικά έξοδα €18.401.620 

Κεφαλαιουχικές δαπάνες €31.907.040 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €38.332.110 

Σύνολο €164.980.000 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και περιλαμβάνονται στην εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τον προϋπολογισμό, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας συμφωνεί με τον προϋπολογισμό του 
Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020, όπως έχει καταρτιστεί, αφού αυτός είναι γενικά σύμφωνος με τις 
θέσεις του εν λόγω υπουργείου και έχει διαμορφωθεί κατόπιν διαλόγου του Πανεπιστημίου Κύπρου με 
το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου.  
Επιπρόσθετα, ο προϋπολογισμός λαμβάνει υπόψη την παρούσα δημοσιονομική κατάσταση του 
κράτους, τις προτεραιότητες και ειλημμένες υποχρεώσεις του Πανεπιστημίου Κύπρου για την ομαλή 
λειτουργία του, καθώς και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του όπως αυτή έχει προγραμματιστεί.   

2. Το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019, συμφώνησε με την 
προώθηση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 υπό τον όρο υιοθέτησης 
συγκεκριμένων παρατηρήσεών του.  Επισημαίνεται ότι οι εν λόγω παρατηρήσεις υιοθετήθηκαν και 
ενσωματώθηκαν στο κείμενο του προϋπολογισμού. 

 Ειδικότερα, οι παρατηρήσεις αφορούσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη διόρθωση ή προσθήκη φράσεων στο κείμενο του προϋπολογισμού. 

2. Το ποσό που περιλήφθηκε κάτω από το άρθρο 347 «Πολιτιστικές και Άλλες Εκδηλώσεις» του 
Κεφαλαίου 3 να καταβληθεί προσπάθεια να παραμείνει στα ίδια επίπεδα του 2019 (€216.500) 
τόσο για το 2020 όσο και για το 2021 και 2022.  

3. Την προσθήκη θέσης όπως εγκρίθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών σε σχέση με τη θέση 
Προϊστάμενου Κέντρου Ψυχικής Υγείας Κλ. Α13(ii). 

 Περαιτέρω, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους και τα οποία 
περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο του προϋπολογισμού, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 μεταξύ άλλων θα καλύψει τις δαπάνες του 
νέου Μεταπτυχιακού Προγράμματος στη Ναυτική Τεχνολογία, του νέου Αυτοχρηματοδοτούμενου 
Μεταπτυχιακού Προγράμματος για Συστήματα Ευφυών Υποδομών Ζωτικής Σημασίας, της υπό ίδρυση 
Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας, του νέου Προγράμματος Ανάπτυξης Μουσικών 
Ταλέντων.  Θα καλύψει επίσης δαπάνες που αφορούν στην ανάπτυξη της Ιατρικής Σχολής του 
Διαπανεπιστημιακού Μεταπτυχιακού Προγράμματος «Master’s in Business Economics (ΤΙΜΕ-MBE)» 
και του Αυτοχρηματοδοτούμενου Μεταπτυχιακού Προγράμματος Διοίκησης Ανθρώπινου Δυναμικού. 

2. Προβλέπεται πρόνοια για την ετήσια χορηγία του Πανεπιστημίου Κύπρου ύψους €1 εκατομ. προς το 
Ινστιτούτο Έρευνας Καρκίνου Κύπρου, με βάση το περιεχόμενο του Πρωτοκόλλου Συνεργασίας μεταξύ 
του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος, του Πανεπιστημίου Κύπρου και του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας 
Κύπρου και σχετικής απόφασης του συμβουλίου του πανεπιστημίου.  Επισημαίνεται ότι το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου θα χρηματοδοτεί το πιο πάνω ινστιτούτο με ποσό ύψους €1 εκατομ. ετησίως για 
τα πέντε πρώτα έτη της λειτουργίας του και η καταβολή της χρηματοδότησης θα αρχίσει με την εγγραφή 
του ως νομικής οντότητας. 

3. Όσον αφορά το Κέντρο Πληροφόρησης-Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου», το Πανεπιστήμιο Κύπρου στο 
πλαίσιο της αξιοποίησης της υποδομής του προτίθεται να ρυθμίσει λειτουργικά θέματα του εν λόγω 
κέντρου, ώστε να διασφαλιστεί η πρόσβαση του κοινού στο κτίριο για τη διεξαγωγή προγραμματισμένων 
ανοικτών εκδηλώσεων υπό το πρότυπο διεθνών βιβλιοθηκών του εξωτερικού. 

4. Ο προϋπολογισμός περιέλαβε επίσης πρόνοια για κατασκευαστικά έργα στην Πανεπιστημιούπολη, τα 
οποία θα χρηματοδοτηθούν από πρόσθετη κυβερνητική χορηγία, από δάνεια με την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων και την Τράπεζα Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου αναφέρθηκαν στο έργο και 
στους στόχους του πανεπιστημίου για την περαιτέρω ανάπτυξή του. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας συμφώνησε με τον προϋπολογισμό 
και δεν προέβη σε συγκεκριμένες παρατηρήσεις όσον αφορά το περιεχόμενό του. 
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 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του προϋπολογισμού, η επιτροπή, αφού διεξήλθε τις πρόνοιές του, 
υπέβαλε διάφορα ερωτήματα και ζήτησε από τους αρμοδίους την κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων 
αναφορικά με τα ερωτήματά της.  

 Ειδικότερα, ζητήθηκαν και στάλθηκαν στην επιτροπή στοιχεία που αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 Τον έλεγχο συμμόρφωσης του πανεπιστημίου με τις παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή, τις φοιτητικές 
εστίες και το κόστος κάθε φοιτητή που διαμένει σ’ αυτές, το κόστος ανά φοιτητή τόσο του εσωτερικού όσο και 
του εξωτερικού, τον νόμο-πλαίσιο για όλα τα πανεπιστήμια, το έργο «Μαύρος Χρυσός», που αφορά την 
επιστημονική και εμπορική αξία του χαρουπιού, τη Σχολή Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας, τα 
αγγλόφωνα προπτυχιακά προγράμματα, τη διευκόλυνση της μεταφοράς φοιτητών με λεωφορεία, τη 
συνεργασία με τα άλλα δύο κρατικά πανεπιστήμια για δημιουργία κοινού ταμείου συντάξεων, την Ιατρική 
Σχολή, τον τρόπο πρόσληψης των ερευνητών στα ερευνητικά προγράμματα, το Πρόγραμμα Ανάπτυξης 
Μουσικών Ταλέντων, την ανάλυση των πραγματικών δαπανών για το 2019, την αναγκαιότητα νέων θέσεων 
προσωπικού, τα ειδικά επιδόματα του ακαδημαϊκού προσωπικού κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω στοιχεία στάλθηκαν στην επιτροπή με επιστολή του πρύτανη του 
Πανεπιστημίου Κύπρου ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της συνέχισης της μελέτης του προϋπολογισμού, έκρινε σκόπιμο για ορισμένα 
από τα πιο πάνω στοιχεία να υποβάλει διευκρινιστικά ερωτήματα για πληρέστερη ενημέρωσή της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού στα πλαίσια της συζήτησής του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όποιος δεν είπε στο προηγούμενο θέμα τι ήθελε να πει για τα περί της παιδείας γενικότερα και για τα 
των πολιτικών μπορεί να μιλήσει σε αυτό το θέμα.   

 Ποιοι θέλετε να μιλήσετε επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω μιλήσει προηγουμένως, αλλά έτσι και αλλιώς πήρα τον λόγο μετά από 
συνεννόηση μαζί σας, για να καταθέσουμε προφορικά μία τροπολογία, η οποία απ’ ό,τι είδα όμως έχει 
κυκλοφορήσει πριν λίγο. 

 Η τροπολογία αφορά τη δέσμευση του κονδυλίου για το Τμήμα Ψυχολογίας του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
ώστε να ελέγχεται και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της επιτροπής Παιδείας, προτού δαπανηθούν 
οποιεσδήποτε πιστώσεις. 

 Ο σκοπός της συγκεκριμένης τροπολογίας είναι να ασκηθεί πίεση προς τις αρχές του πανεπιστημίου, 
ούτως ώστε να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα απέναντι στη συμπεριφορά καθηγητή του εν λόγω τμήματος.  
Υπενθυμίζω λίγο το ιστορικό της υπόθεσης.  Ο κ. Παναγιώτης Σταυρινίδης με συνεχείς τοποθετήσεις του, 
κυρίως μέσα από τα δίκτυα κοινωνικής δικτύωσης, παίρνει σαφή πολιτική θέση και καταφέρεται εναντίον 
συγκεκριμένου κόμματος.  Αφορά στις πλείστες περιπτώσεις το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο.  Πέραν αυτού, 
παραβιάζει το σύνταγμα, καθώς και τα ίδια τα ανθρώπινα δικαιώματα.   

Δε θα αναφερθώ σε όσα λέει ο ίδιος κατά καιρούς, απλά θα σταθώ σε δύο σημεία, για να πάρουν όσοι 
βουλευτές δεν είχαν ιδίαν άποψη μια γεύση από το τι πράττει.  Στη μία περίπτωση δήλωνε ξεκάθαρα ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Δε θα κάνουμε τώρα βιογραφικό του κ. Σταυρινίδη! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αναφέρω μόνο δύο στοιχεία από τα όσα έχει πει δημόσια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι!  Θέλετε να ελέγχεται.  Ως εκεί.  Είναι και πολλά που σας άφησα να πείτε!  Φτάνει μέχρι εδώ. 

 Λοιπόν, θέλει άλλος να μιλήσει; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πολλά που πρέπει να λεχθούν όμως για τον συγκεκριμένο κύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Για τον συγκεκριμένο κύριο και για οποιονδήποτε κύριο καταρχάς ως θέμα δεοντολογίας πρέπει να 
αποφεύγουμε να αναφέρουμε ονόματα εδώ.  Πρέπει να αναφέρετε συμπεριφορές, περιπτώσεις, αλλά όχι 
ονόματα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Υπάρχει θέμα δεοντολογίας για τον ίδιο και ηθικής τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά να μη δημιουργήσετε εσείς για τον εαυτό σας θέματα δεοντολογίας, που είστε βουλευτής.  Είπατε 
το θέμα σας, αναφερθήκατε και σε όνομα, έκλεισε το θέμα. 

 Ο κ. Λεωνίδου έχει τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σχετικά με την τροπολογία, όντως το θέμα έχει συζητηθεί στην επιτροπή Παιδείας.  
Έχουμε εκφράσει εκεί τις διαμαρτυρίες μας, αν θέλετε, και τη διαφωνία μας με τον τρόπο που εκφράζονται 
κάποιοι ακαδημαϊκοί.  Εμείς πιστεύουμε ότι θα μπορούσε το πανεπιστήμιο εσωτερικά να το εξετάσει και να 
προχωρήσει στις δέουσες διαδικασίες.  Υπάρχουν διαδικασίες, η νομοθεσία είναι εκεί.  Τώρα, το να 
προσπαθήσουμε ή να επιχειρήσουμε να τιμωρήσουμε ολόκληρο το τμήμα νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα είναι 
υπερβολικό. 

 Επομένως, η άποψή μας είναι να παραμείνουμε με την ψήφιση των προϋπολογισμών και θα πρέπει να 
ζητήσουμε από το πανεπιστήμιο να επανεξετάσει τη θέση του εσωτερικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακούω και τις τοποθετήσεις για το αν χάσαμε τη σοβαρότητά μας ή όχι.  Δεν μπορούμε 
να έχουμε δύο μέτρα και δύο σταθμά περί σοβαρότητας ή αστειότητας ή γελοιότητας.  Ο κ. Καριόλου 
εκδιώχθηκε από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, γιατί ανάρτησε ένα κωμικό βιντεάκι.  Μάλιστα, αμέσως το 
πανεπιστήμιο αντέδρασε εναντίον του.  Κατά συνέπεια, οι γελοιότητες είναι στις συμπεριφορές τις δικές μας και 
όχι στα θέματα που ανοίγονται για τέτοιες συμπεριφορές, οι οποίες έπρεπε να είναι καταδικαστέες. 

 Τώρα, πώς θα το χειριστεί το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι δουλειά δική του, αλλά θα έπρεπε σύσσωμοι 
να απαιτούμε ένα επίπεδο από τους ακαδημαϊκούς, οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω…  Ένα από τα μεγαλύτερα 
θέματα τα οποία έθεσα προηγουμένως για τις τεχνικές σχολές, που τις ξεχάσαμε όλοι, ή τη δημόσια 
εκπαίδευση, η οποία αφέθηκε στο έλεος του Θεού, το ένα δεύτερο του προϋπολογισμού, του υψηλού 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας -€1 δις και κάτι- είναι το μισθολόγιο εκπαιδευτικών του δημοσίου, 
που δεν είναι τόσα πολλά τα λεφτά, αλλά τα υπέρογκα ποσά που παίρνουν κάποιοι ακαδημαϊκοί στα 
πανεπιστήμια, ιδιαίτερα τα δημόσια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου.  

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Υπάρχει μια φίμωση ανθρώπων που έχουν το θάρρος να παρεμβαίνουν στην κοινωνία, να έχουν 
άποψη, να κριτικάρουν τα κακώς έχοντα.  Στη δική μας την αντίληψη είναι καθήκον των πανεπιστημιακών, όχι 
να περνά έστω από το μυαλό μας η φίμωση τούτων.  Αντίθετα, θα έπρεπε να λειτουργούν ως παράδειγμα για 
όλους τους πολίτες, για να ’χουν τζιαι ελεύθερη σκέψη και κριτική σκέψη και τόλμη στην τοποθέτηση τζιαι στην 
έκφραση της άποψής τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Νομίζω ζούμε σε μία πολιτεία που δε φιμώνει κανέναν.  Αντίθετα, έχουν τη δυνατότητα ακόμα και οι 
ακαδημαϊκοί να τοποθετούνται με αυτό τον υβριστικό, χυδαίο τρόπο, όπως ο συγκεκριμένος, όπου, ειρήσθω εν 
παρόδω, ξανασυζητήθηκε την περασμένη βδομάδα στην επιτροπή Παιδείας το θέμα μετά από παρέμβαση του 
συναδέλφου του κ. Ορφανίδη και το πανεπιστήμιο μάς ενημέρωσε ότι επιλήφθηκε του θέματος.  Ο 
συγκεκριμένος καθηγητής παραδέχθηκε ότι ήταν ανάρμοστη η συμπεριφορά του και ότι δε θα προχωρήσει να 
επαναλάβει τα ίδια υβριστικά, χυδαία σχόλια σε άλλες αναρτήσεις του.  Άρα, είναι άλλο η ελευθερία του λόγου, 
που την υποστηρίζουμε όλοι και ειδικά για ακαδημαϊκούς, οι οποίοι μπορεί να έχουν έναν επιπρόσθετο ρόλο 
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ελευθερίας λόγου προς την κοινωνία, και είναι άλλο οι ύβρεις, οι χυδαιολογίες και τα σχόλια έτσι όπως 
αναρτήθηκαν από τον συγκεκριμένο καθηγητή, που νομίζω όλοι τα καταδικάζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή φαίνεται ότι κάποιοι δεν έχουν διαβάσει τις συγκεκριμένες αναρτήσεις, ο 
συγκεκριμένος καθηγητής έλεγε ότι τα οστά κάποιων θα σταλούν με κασιούες, τις οποίες θα τις πληρώσει ο 
ίδιος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξαναπέστε το, εν το κατάλαβα τούτο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Θα σταλούν με κασιούες τα πτώματα κάποιων τζιαι τα έξοδα τα πληρώνει ο συγκεκριμένος καθηγητής.  
Από τους Τούρκους δηλαδή, θα σταλούν από τους Τούρκους.   

 Φίμωση;  Ασφαλώς δε θέλουμε να έχουμε ακαδημαϊκούς που να έχουν φίμωση.  Ο ίδιος όμως 
απειλούσε με αγωγές κατά του οποιουδήποτε πολίτη, απλώς στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης αναφέρθηκε σε 
αυτά τα πράγματα.  Τουλάχιστον μία απολογία θα ήταν θεμιτή.  Και να αναφέρω ότι ο ίδιος, ενώ μιλά για 
φίμωση, την ημέρα που συζητήθηκε τούντο θέμα στην επιτροπή Παιδείας τη χαρακτήρισε ως μέρα φασισμού! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι στη Βουλή των Αντιπροσώπων πάρα πολλά χρόνια.  Δεν είδα ποτέ ξανά σε 
ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων να συζητείται θέμα που αφορά ένα συγκεκριμένο πρόσωπο για τον 
απλούστατο λόγο ότι δεν του παρέχεται το δικαίωμα να υπερασπιστεί τον εαυτό του.  Ειλικρινά διερωτώμαι 
ποια είναι η διαδικασία που ακολουθούμε αυτή τη στιγμή.  Και διερωτώμαι επίσης τι προνοεί το σύνταγμα, που 
θα ’πρεπε να απαγορεύει στον καθηγητή του Πανεπιστημίου Κύπρου του Τμήματος Ψυχολογίας να 
διατυπώσει μια άποψη.  Από εκεί και πέρα, ο καθένας από εμάς έχει το δικαίωμα να κρίνει και να επικρίνει ή να 
επιβραβεύσει συμπεριφορές και τοποθετήσεις αλλά όχι στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Τέτοιο ζήτημα, επαναλαμβάνω, ουδέποτε ξανασυζητήθηκε σε ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Να 
στήνεται ένας άνθρωπος στον τοίχο και να μην έχει το δικαίωμα να απαντήσει, να υπερασπιστεί τον εαυτό του.  
Δεν ξέρω τι έγραψε, δεν ξέρω τι είπε.  Έχουμε τζι εμείς απόψεις για πολιτικές θέσεις και τοποθετήσεις 
πολιτικών κομμάτων που είναι στη Βουλή τζιαι δε θα διστάσουμε ποτέ να τις εκφράζουμε για το πόσο 
μισαλλόδοξες είναι και για το πόσο απάνθρωπα είναι κάποια ιδεολογήματα.  Από εκεί και πέρα, εγώ θεωρώ ότι 
η συζήτηση πρέπει να τερματιστεί.  Δεν μπορούμε να συνεχίσουμε αυτή τη συζήτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, προς αποκατάσταση της αλήθειας.  Δεν αναφερόμαστε στα όσα πρεσβεύει ο συγκεκριμένος 
καθηγητής ούτε στο ποια είναι η πολιτική του άποψη.  Έχει κάθε δικαίωμα να έχει τις δικές του απόψεις.  
Αναφερόμαστε σε κάτι άλλο.  Στις απειλές τις οποίες εκστομίζει εναντίον των ίδιων των φοιτητών του.  «Θα 
τους κόψω, εάν πιστεύουν αυτά».  Αυτή είναι η τοποθέτηση του συγκεκριμένου καθηγητή.  Επομένως, 
παραπληροφορεί ο κ. Κυπριανού, όταν λέει ότι η συζήτηση περιστρέφεται γύρω από το τι πιστεύει ο εν λόγω 
άνθρωπος, ο οποίος να σημειώσω και να θυμίσω έχει εκπροσώπηση στο κοινοβούλιο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ έβαλα θέμα διαδικασίας πολύ διαφορετικό από αυτό που λέει ο κ. Χρίστου.  Απαιτώ 
από εσάς το θέμα διαδικασίας που έθεσα να το θέσετε ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόλις ολοκληρώσει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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(Σε έντονο ύφος) 

 Εν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να γίνεται αυτή η συζήτηση, να του διάτε καταχρηστικά το δικαίωμα να 
απαντά τζιαι να λέει πράγματα τα οποία δεν είπα σε καμιά περίπτωση!   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αυτό είπατε, κύριε Κυπριανού.  Αυτό αναφέρατε προηγουμένως.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εάν θέλετε να συζητήσουμε για την ιδεολογία σας, να τη συζητήσουμε.  Δεν έχουμε κανένα πρόβλημα! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να τη συζητήσουμε και τη δική μας ιδεολογία και τη δική σας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για σας να συζητήσουμε όμως, όχι για τον οποιοδήποτε άλλο.   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Κυπριανού, καταλαβαίνω τον λόγο που αντιδράτε έτσι και έχετε χάσει την ψυχραιμία σας.  Επειδή 
ο συγκεκριμένος καθηγητής ήταν υποψήφιος δύο φορές με το κόμμα σας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Κύριε Κυπριανού, ήταν υποψήφιος δύο φορές με το κόμμα σας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω να τερματιστεί εδώ η συζήτηση, σας παρακαλώ όλους. 

 Κύριε Λουκαΐδη, αν γίνεται, να μη μιλήσετε ούτε εσείς;  Ε, διότι διακόπτω, όχι για να συνεχίσετε εσείς.  
Θέλετε να… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ναι, αλλά αντιλαμβάνεστε τωρά… 

 Κύριε Βότση, νομίζω αποσύρεστε κι εσείς, έτσι; 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Διαβάστε την τροπολογία, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Χρίστου Χρίστου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου του 2020 Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την ένθεση της ακόλουθης σημείωσης στην αρχή 
της στήλης των επεξηγήσεων σε όλα τα δελτία δαπανών του Πρώτου Πίνακα, σελίδες 42 έως 61: 

 «Τυχόν κατανεμημένες πιστώσεις προς το Τμήμα Ψυχολογίας δε δύναται να αξιοποιηθούν, χωρίς 
προηγουμένως να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού, ύστερα από κατάθεση προς αυτή σχετικού αιτήματος το οποίο υποβάλλεται από το Υπουργείο 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας μέσω του Υπουργείου Οικονομικών και συνοδεύεται από 
επαρκή δικαιολογητικά στοιχεία που να υποστηρίζουν αυτό.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την τροπολογία. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τρεις ψήφοι υπέρ, σαράντα εναντίον και δύο δεν έχουν 
ψηφίσει.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€164.980.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 5. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων 
αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Εφαρμογή των διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε, όταν είναι έτοιμα, τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε και ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες τριάντα τέσσερις, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ζητούμε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, ζητούν αναβολή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για ποιο λόγο;  Εν μας είπαν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ουσιαστικά είμαστε υπέρ της πρότασης νόμου, όμως έχουν έρθει στην αντίληψή μας κάποιες νέες 
θέσεις, κάποιες νέες ιδέες οι οποίες θεωρούμε σκόπιμο να συζητηθούν ξανά στην επιτροπή. 

 Ευχαριστώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έτσι τζι αλλιώς έν’ σιειμώνας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, έχετε ένσταση για την αναβολή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έν’ για δεκαπέντε μέρες, κύριε Πρόεδρε, έν’ για έναν μήνα;  Για πόσο καιρό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκείνο εννά το δείτε εσείς.  Έννεν η ολομέλεια που εννά το δει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ζητούμε να πάει πίσω στην επιτροπή, για να τεθούν κάτω νέα στοιχεία τα οποία έχουν έρθει κοντά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχουμε ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
του 2020 Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Προκοπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μαρίνος Μουσιούττας Σάβια Ορφανίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιανουαρίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
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ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), οι 
εκτελεστικοί διευθυντές των κρατικών νοσηλευτηρίων, καθώς και άλλοι υπηρεσιακοί παράγοντες του ΟΚΥΠΥ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΚΥΠΥ για το οικονομικό 
έτος 2020. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα συνολικού 
ύψους €459.679.508 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

 Τα έσοδα του ΟΚΥΠΥ προέρχονται από κρατική χορηγία, ύψους €232.968.817, από την παροχή 
πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας μετά και την εισαγωγή της πρώτης φάσης του ΓΕΣΥ, ύψους €65.853.924, 
από την παροχή ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας με την εισαγωγή της δεύτερης φάσης του ΓΕΣΥ, ύψους 
€141.362.983, από εγγραφές ασθενών στους προσωπικούς ιατρούς του ΟΚΥΠΥ, ύψους €13.930.000, καθώς 
και από άλλες υπηρεσίες, ύψους €5.563.784. 

 Οι δαπάνες του ΟΚΥΠΥ αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού, ύψους €85.204.689, για: 

α. τις θέσεις που είναι απαραίτητες για τη στελέχωση των κεντρικών γραφείων του ΟΚΥΠΥ, 

β. νέες θέσεις, που αφορούν διοικητικό, γραμματειακό και λογιστικό προσωπικό, 

γ. τις θέσεις του υφιστάμενου προσωπικού που θα παραιτηθεί από τη δημόσια υπηρεσία και θα 
υπογράψει συμβόλαιο με τον ΟΚΥΠΥ. 

 Σημειώνεται ότι για την πλήρωση των εν λόγω θέσεων απαιτείται η έγκριση του Υπουργού 
Υγείας, μετά από αίτημα του ΟΚΥΠΥ, και ταυτόχρονη κατάργηση των θέσεων αυτών στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας. 

2. Παροχή κινήτρων, ύψους €11.120.070. 

 Ειδικότερα, το πιο πάνω ποσό κατανέμεται ως ακολούθως: 

α. Ποσό ύψους €1.638.440 για την παροχή κινήτρων στους προσωπικούς ιατρούς που θα 
υπηρετούν στον ΟΚΥΠΥ, ώστε να προσελκύσουν και να εγγράψουν ικανοποιητικό αριθμό 
δικαιούχων, με στόχο την εξασφάλιση εσόδων για τον ΟΚΥΠΥ από τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας (ΟΑΥ), διασυνδέοντας παράλληλα την παραγωγικότητα με την αντιμισθία των 
προσωπικών ιατρών. 

β. Ποσό ύψους €180.000, που θα διατεθεί ως αντιστάθμισμα για τη διατήρηση από τους 
υπαλλήλους του σημερινού τους μισθού, εφόσον αυτός υπερβαίνει τη μισθοδοσία της θέσης που 
κατέχουν, ποσό ύψους €240.000, που θα διατεθεί ως κίνητρο στους ιατρούς που εργάζονται σε 
απομακρυσμένες περιοχές, και ποσό ύψους €8.951.314, που θα διατεθεί στους ειδικούς ιατρούς 
ως επιπρόσθετο κίνητρο προσέλκυσής τους, ώστε να υπογράψουν συμβόλαιο με τον ΟΚΥΠΥ. 

3. Ωρομίσθιο προσωπικό, ύψους €48.371.355, για κάλυψη του κόστους του ωρομίσθιου προσωπικού του 
Υπουργείου Υγείας που μεταφέρθηκε στον ΟΚΥΠΥ. 

4. Λειτουργικές δαπάνες του ΟΚΥΠΥ, ύψους €90.117.659, για κάλυψη των λειτουργικών εξόδων μη 
γραφειακών χώρων, αγοράς αναλωσίμων μη γραφειακών χώρων και άλλων εξόδων. 

5. Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις κτιρίων, γραφείων, μηχανημάτων και άλλων, ύψους €24.344.864. 

6. Συμβουλευτικές υπηρεσίες, ύψους €164.699.874. 

7. Αγορά σταθερών και κινητών μηχανημάτων, ύψους €15.327.105. 

8. Αγορά μηχανολογικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού, ύψους €3.617.923. 

9. Ανέγερση, επέκταση και βελτίωση κτιρίων, ύψους €24.994.684.  

10. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό, ύψους €800.000. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ δήλωσε ότι το 2020 αποτελεί μία μεταβατική χρονιά για τον οργανισμό, λόγω του ότι η 
εισαγωγή της ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας τον προσεχή Ιούνιο θα αποτελέσει για τον ΟΚΥΠΥ το 
μεγαλύτερο μέρος των εσόδων του.  Επιπλέον, ο ΟΚΥΠΥ θα αυτονομηθεί από το Υπουργείο Υγείας.  
Συναφώς, ο οργανισμός στελεχώνεται συνεχώς είτε με νέα άτομα είτε με αποσπάσεις προσωπικού από το 
Υπουργείο Υγείας, ώστε να καταστεί πλήρως αυτόνομος.   

 Ειδικότερα, αναφερόμενος στα έσοδα του οργανισμού δήλωσε ότι η ενδονοσοκομειακή φροντίδα υγείας 
θα αποτελέσει πολύ σημαντικό έσοδο για τον οργανισμό και θα βασίζεται στις τιμές μονάδας που θα καθορίσει 
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ο ΟΑΥ.  Συγκεκριμένα, ο ΟΚΥΠΥ διαβουλεύεται με τον ΟΑΥ για τις απαιτούμενες τιμές μονάδας, ώστε να 
καταστεί ανταγωνιστικός και με την προοπτική αύξησης των εσόδων του στο μέλλον.  Περαιτέρω, διευκρίνισε 
ότι στα έσοδα δεν συμπεριλαμβάνονται τα έσοδα από υπηρεσίες εκτός ΓΕΣΥ (π.χ. μετανάστες, 
φυλακισμένους, κρατούμενους στη Μεννόγεια), από υπηρεσίες δημόσιας υγείας (π.χ. AIDS, ηπατίτιδα), από μη 
οικονομικά συμφέρουσες δραστηριότητες, όπως είναι η παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας σε αγροτικές και 
απομακρυσμένες περιοχές, καθώς και έσοδα από υπηρεσίες ασθενοφόρων, Τμήματα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ), κατ՚ οίκον νοσηλεία και δομές ψυχικής υγείας.   

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ ανέφερε ότι μακροπρόθεσμος στόχος 
του οργανισμού είναι η κατά το δυνατό μείωση των λειτουργικών του δαπανών, χωρίς ωστόσο να μειωθεί η 
ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του ΟΚΥΠΥ ανέφερε στην επιτροπή 
ότι ουσιαστική πηγή εσόδων του οργανισμού αποτελεί το ΓΕΣΥ.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι η προσπάθεια που 
καταβάλλεται επικεντρώνεται στην αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων και στην εξασφάλιση 
εξοικονομήσεων, ώστε εντός της επόμενης πενταετίας να επιτευχθεί ισοσκελισμένος προϋπολογισμός για τον 
οργανισμό.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας ανέφερε ότι ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι το προϊόν 
διαβούλευσης μεταξύ των Υπουργείων Υγείας και Οικονομικών.  Ο ίδιος αναφέρθηκε στα περιθώρια βελτίωσης 
που υπάρχουν και εξέφρασε την πλήρη υποστήριξη του υπουργείου του στην προοπτική του ΟΚΥΠΥ να 
προσφέρει υπηρεσίες μέσω της ορθής οικονομικής διαχείρισης.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του υπό εξέταση 
προϋπολογισμού και αναφερόμενος ειδικότερα στο ποσό που αφορά το ύψος της κρατικής χορηγίας, για να 
διασκεδάσει τις ανησυχίες μελών της επιτροπής, ενημέρωσε ότι αυτό αφορά το κόστος των αποσπασμένων 
υπαλλήλων, το οποίο αντανακλάται στους μισθούς τους.   

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα 
ζητήματα: 

1. Η στελέχωση των κρατικών νοσηλευτηρίων έπειτα από τη φυγή ιατρών και η ανάγκη για άμεση 
αντικατάσταση του προσωπικού που αποχωρεί. 

2. Η βιωσιμότητα του οργανισμού, η ανάγκη για αύξηση της παραγωγικότητας και η παροχή κινήτρων σε 
προσωπικούς και ειδικούς ιατρούς. 

3. Οι ενέργειες στις οποίες προβαίνει ο ΟΚΥΠΥ για την προώθηση της αυτονόμησης των κρατικών 
νοσηλευτηρίων. 

4. Ο χρονικός ορίζοντας για ολοκλήρωση της διοικητικής, οικονομικής και ουσιαστικής αυτονόμησης, ώστε 
να απαλειφθεί η ανάγκη για κρατική ενίσχυση. 

 Τοποθετούμενος στα πιο πάνω ζητήματα ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ δήλωσε 
ότι προτεραιότητα του οργανισμού είναι η έγκαιρη αντικατάσταση των ιατρών που αποχωρούν και ενημέρωσε 
συναφώς ότι σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα έχουν ήδη αντικατασταθεί εντός του 2019 πέραν των ογδόντα 
ιατρών, ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία πρόσληψης πέραν των τριάντα ακόμα ιατρών.  Ο ίδιος 
επισήμανε ότι παρουσιάζονται προβλήματα σε κάποιες κλινικές και σε ΤΑΕΠ και εξέφρασε την πρόθεση για 
επίλυσή τους το συντομότερο δυνατό.   

 Όσον αφορά την παροχή κινήτρων, ο ίδιος δήλωσε ότι στο παρόν στάδιο εφαρμόζεται προσωρινό 
πρόγραμμα παροχής κινήτρων, το οποίο, λαμβανομένων σοβαρά υπόψη των ανησυχιών που εκφράστηκαν 
από ιατρούς, θα αντικατασταθεί πλήρως περί τα μέσα του έτους από ένα ολοκληρωμένο σύστημα κινήτρων. 

 Σε σχέση με την αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΟΚΥΠΥ δήλωσε ότι είναι κρίσιμη και καταλυτική η φετινή χρονιά και πως με την πλήρη ανάληψη του 
προϋπολογισμού από τον ΟΚΥΠΥ τα κρατικά νοσηλευτήρια θα είναι έτοιμα να αντιμετωπίσουν τον 
ανταγωνισμό.  Ο ίδιος εξέφρασε την πεποίθηση ότι η αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων θα 
ολοκληρωθεί σε ποσοστό 90% μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του ΟΚΥΠΥ, αναφερόμενος στις 
διαδικασίες πρόσληψης προσωπικού και στην προσπάθεια μείωσης του χρόνου για αντικατάσταση ιατρού που 
αποχωρεί, δήλωσε ότι ο οργανισμός προχωρεί προσωρινά με αγορά υπηρεσιών.  Αναφορικά με την παροχή 
κινήτρων σε ιατρούς, δήλωσε ότι η διασύνδεσή της με τα έσοδα δημιουργεί τις προϋποθέσεις για αύξηση της 
παραγωγικότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του 
προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 O κ. Κωνσταντίνου. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ απλώς θα ήθελα να πω όσον αφορά τις τροπολογίες της ΕΔΕΚ ότι θα είμαστε θετικοί ως 
κοινοβουλευτική ομάδα για την πρώτη, δεύτερη και τέταρτη και αρνητικοί στην τρίτη και πέμπτη.  Τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα αρκετά σοβαρό ζήτημα, γιατί ακριβώς έχουν σχέση τα θέματα διαχείρισης και 
λειτουργίας των κρατικών νοσηλευτηρίων με τη σωστή εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Δύο πάρα πολύ σύντομες παρατηρήσεις, παρά το γεγονός ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε 
τον προϋπολογισμό, οφείλουμε όμως να τις διατυπώσουμε.  Το πρώτο είναι για ακόμα μια φορά να 
εκφράσουμε τη μεγάλη μας ανησυχία για το γεγονός ότι ουσιαστικά δυόμισι χρόνια μετά την ψήφιση της 
νομοθεσίας για το ΓΕΣΥ σχεδόν δεν έχει γίνει οτιδήποτε το σημαντικό για τη βελτίωση των προσφερομένων 
υπηρεσιών από τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Και αυτό μας δημιουργεί ακόμα μεγαλύτερες ανησυχίες, εάν 
κρίνουμε ότι στη σχετική νομοθεσία προβλέπεται η κάλυψη των ελλειμμάτων των δημόσιων νοσηλευτηρίων τα 
πέντε πρώτα χρόνια από τη λειτουργία του ΓΕΣΥ.  Από τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή 
διαπιστώνεται ότι για το 2020 θα έχουμε €232 εκατομ. έλλειμμα, το οποίο πρέπει να καλύψει το κράτος, 
δηλαδή ο φορολογούμενος πολίτης.  Το 2021 θα έχουμε €132 εκατομ. έλλειμμα και το 2022, δηλαδή τον 
τέταρτο χρόνο από τη λειτουργία του ΓΕΣΥ και έναν χρόνο προτού λήξει η περίοδος για την οποία το κράτος 
θα μπορεί να καλύψει ελλείμματα, το έλλειμμα θα είναι €139 εκατομ.  Και αυτοί είναι προϋπολογιζόμενοι, που 
ενδεχομένως να ξεπεράσουν και αυτό το όριο.  Κάτω λοιπόν από αυτές τις συνθήκες ανησυχούμε ιδιαίτερα, 
γιατί ακριβώς ο μεγάλος ο κίνδυνος είναι, εάν δεν μπορέσουν τα δημόσια νοσηλευτήρια να λειτουργήσουν 
σωστά, αποδοτικά, να χρεώνουν και να τιμολογούν σωστά τις υπηρεσίες που προσφέρουν, για να μπορούν να 
εξασφαλίζουν τα ανάλογα έσοδα, μετά τον πέμπτο χρόνο, εάν συνεχίσουν να υπάρχουν ελλείμματα, ποιο θα 
είναι το πρόβλημα που θα υπάρχει;  Η κατάληξη των Κυπριακών Αερογραμμών και του συνεργατισμού;  Είναι 
κάτι το οποίο πρέπει να μας προβληματίσει. 

 Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι από τα €450 τόσα εκατομ., που είναι ο προϋπολογισμός, €164 εκατομ. θα 
διατεθούν για συμβουλευτικές υπηρεσίες.  Δηλαδή το 35% του προϋπολογισμού θα είναι συμβουλευτικές 
υπηρεσίες και μόνο €18 εκατομ. θα είναι για εξοπλισμούς.  Εμείς θεωρούμε ότι αυτό είναι ένα στοιχείο άκρως 
επικίνδυνο και οφείλουμε να το θέσουμε υπόψη και της Βουλής αλλά υπόψη και της κοινωνίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Εμείς είμαστε υπέρ των τροπολογιών 1, 2 και 4 και κάμνουμε εισήγηση προς εσάς, αν στις τροπολογίες 
3 και 5, αντί να προηγείται η ενημέρωση, έπεται η ενημέρωση, θα τις ψηφίσουμε, διαφορετικά θα 
καταψηφίσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν το δεχθούν οι εισηγητές, μόνο τότε.  Να σκεφτούν οι εισηγητές τζιαι να μας πουν.   

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε, είναι εκ των προτέρων, για να μπορούμε να κάμνουμε κάποιες 
υποδείξεις.  Αν είναι εκ των υστέρων, λυπούμαι πάρα πολύ, δεν έχει καμιά αξία. ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε πολλές φορές ασκήσει κριτική και από το βήμα της ολομέλειας -όχι μόνο τα 
τελευταία χρόνια- για το γεγονός ότι δεν είχαμε ουσιαστική διαφοροποίηση της εικόνας που παρουσιάζουν τα 
δημόσια νοσηλευτήρια, ο δημόσιος τομέας υγείας, παρά το γεγονός ότι υπήρχε επί τούτου και γραπτή 
δέσμευση στη συμφωνία του Προεδρικού τον Ιούλη του 2014, όπως την είχε διεκδικήσει και απαιτήσει το 
ΑΚΕΛ, ενόψει αυτής της συζήτησης που γινόταν για τη μεταρρύθμιση στην υγεία.   

 Εμείς ανησυχούμε πάρα πολύ και ανησυχούμε όχι για το γεγονός ότι δεν άλλαξε η εικόνα, επηρεάζει 
αρνητικότατα τους πολίτες ασθενείς που συνεχίζουν να καταφεύγουν στον δημόσιο τομέα υγείας, αλλά και 
γιατί, εάν δεν αλλάξει αυτή η εικόνα, τότε θα διακινδυνεύσει η βιωσιμότητα και η προοπτική του ΓΕΣΥ, όπως το 
γνωρίζουμε, και όσοι καραδοκούν δεν έχουμε καμιά αμφιβολία ότι θα επιχειρήσουν να εκμεταλλευτούν τα 
προβλήματα στον δημόσιο τομέα υγείας, για να αλλάξουν τη φιλοσοφία και τον χαρακτήρα του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Οπότε, εμείς ανησυχούμε διπλά.  Και θα εντείνουμε την κριτική μας, χωρίς να λέμε ότι δεν 
έγινε απολύτως τίποτε, όμως προφανώς αυτά που έγιναν ήταν πολύ περιορισμένα και σίγουρα εκ του 
αποτελέσματος δεν άλλαξαν την εικόνα.   

 Επιβάλλεται με πολύ ταχύτερους ρυθμούς να επέλθουν εκείνες οι αλλαγές που θα αφορούν τη 
στελέχωση, θα αφορούν τις δομές, θα αφορούν τον εξοπλισμό, θα αφορούν τις εγκαταστάσεις, θα αφορούν τα 
αναλώσιμα, θα αφορούν τις υποστηρικτικές υπηρεσίες, ώστε να αλλάξει η εικόνα και πραγματικά ο δημόσιος 
τομέας υγείας να γίνει ανταγωνιστικός, για να μπορέσει να συνεισφέρει αυτό που του αναλογεί ως η 
ραχοκοκαλιά στο Γενικό Σύστημα Υγείας.   

 Να πω και εγώ, με την άδεια σας, τις τροπολογίες που προβλέπουν ένθεση σημείωσης για ενημέρωση 
της Βουλής θα τις ψηφίσουμε.  Τις τροπολογίες που επιδιώκουν το σταύρωμα των κονδυλιών, τη δέσμευση 
των κονδυλιών, θα τις καταψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ΟΚΥΠΥ αποτελεί τον μεγάλο ασθενή του Γενικού Συστήματος Υγείας της Κύπρου.  
Είχε ένα λάθος από την αρχή και δυστυχώς αυτά τα λάθη επαναλαμβάνονται και αναπαράγονται.  Δεν έχει 
καταφέρει να ξεφύγει από τη δύναμη της βαρύτητας και συνεχώς πηγαίνει προς τα πίσω.  Το να σταυρώνονται 
κονδύλια ή να αποκόπτονται κονδύλια δε θα βοηθήσει στο να διορθωθούν τα κακώς έχοντα που υπάρχουν στο 
κονδύλι.  Εμείς θεωρούμε ότι, επειδή ακριβώς έχουμε την έγνοια και το ενδιαφέρον, είναι πολύ θετικές οι 
εισηγήσεις της ΕΔΕΚ όσον αφορά την 1, τη 2 και την 4, που έχουν να κάνουν με ενημέρωση, όχι όμως οι 
υπόλοιπες τροπολογίες που έχουν να κάνουν με δέσμευση κονδυλίων.  Γι’ αυτό και θα υποστηρίξουμε μόνο 
αυτές τις τροπολογίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε στις τροπολογίες, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2020 Νόμος του 2019» 

1. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 02237 της Ομάδας 02220, που αφορά τα 
«Κίνητρα Υπαλλήλων», ώστε να ενημερώνεται γραπτώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για τις 
διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες κάθε έξι μήνες. 

Σημείωση: 

Ζητείται η γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για σκοπούς ελέγχου για τις 
δαπάνες που διενεργούνται από το Άρθρο αυτό, συνολικού ποσού €11.000.000, οι οποίες αφορούν 
το Σχέδιο Παροχής Κινήτρων σε προσωπικούς ιατρούς ενηλίκων και παιδιών με διασφάλιση των 
προσωπικών τους δεδομένων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η πρώτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 06220 της Ομάδας 06221, που αφορά τα «Έξοδα 
Διαχειρίσεως», ώστε να ενημερώνεται γραπτώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για τις 
διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες κάθε έξι μήνες. 

Σημείωση: 

Ζητείται η γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για σκοπούς ελέγχου για τις 
δαπάνες που διενεργούνται από το άρθρο αυτό, συνολικού ποσού €792.000, οι οποίες αφορούν την 
καταβολή προς το Υπουργείο Υγείας για τη χρήση των αποθηκών.  

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννιά παρόντες.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η δεύτερη τροπολογία εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 03025 της Ομάδας 03020, που αφορά τα 
«Ενοίκια», ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

Σημείωση: 

Ζητείται η δέσμευση του ποσού των €330.000, που αφορά την ετήσια δαπάνη για την ενοικίαση των 
γραφείων του οργανισμού, ώστε, πριν από τη διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης από το άρθρο 
αυτό, να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι εναντίον, τρεις ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις ψήφους υπέρ, η τρίτη τροπολογία απορρίπτεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 07400,  που αφορά την αγορά αναγκαίου ιατρικού 
εξοπλισμού, να ενημερώνεται γραπτώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για τις διενεργηθείσες 
από το άρθρο αυτό δαπάνες κάθε έξι μήνες. 

Σημείωση: 

Ζητείται η γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για σκοπούς ελέγχου για τις 
διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες, που αφορούν την αγορά ιατρικού εξοπλισμού ύψους 
€15.327.105, κάθε έξι μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η τέταρτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5.  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 03029 της Ομάδας 03020, που αφορά 
«Διαφημίσεις, Δημοσιεύσεις, Δημοσιότητα», ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

Σημείωση: 

Ζητείται η δέσμευση του μέρους του ποσού των €600.000, που αφορά το ποσό για την αγορά 
υπηρεσιών για εκστρατείες διαφήμισης του οργανισμού (video, banners, κτλ.).  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι εναντίον, πέντε ψήφοι υπέρ και ένα άτομο 
δεν έχει ψηφίσει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πέμπτη τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους 
€232.968.817 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μειωμένος μισθός εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9.   

 Ενημέρωση για τη διενέργεια δαπάνης.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο.  Σαράντα εννέα παρόντες.  Σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, τα  άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 13, 14 δεν είναι έτοιμα.  Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2019».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ περιουσιών για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Νίκος Κέττηρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Δεκεμβρίου 2019 και στις 14 
Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής της Υπηρεσίας 
Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του 
Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, των επαρχιακών διοικήσεων και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων.  Το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, καθώς και η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2020 είναι ελλειμματικός και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €17.078.219 και έσοδα ύψους €15.439.857.  Σημειώνεται ότι το έλλειμμα ανέρχεται 
σε €1.638.362, υπολογίζεται όμως να καλυφθεί από το συσσωρευθέν αποθεματικό του Ταμείου Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, το οποίο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανερχόταν σε ποσό ύψους 
€2.580.769. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η νομοθεσία για τη 
διαχείριση τουρκοκυπριακών περιουσιών προβλέπει ότι το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών λειτουργεί 
βάσει ανεξάρτητου προϋπολογισμού, ο οποίος καταρτίζεται από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
και υπόκειται στην έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου και της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ο 
προϋπολογισμός καλύπτει το οικονομικό έτος το οποίο αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει την 31η Ιανουαρίου 
κάθε έτους. 

 Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει συνολικά έσοδα €15.439.857, εκ των οποίων ποσό ύψους 
€7.500.000 θα προέλθει από κρατική χορηγία προς τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, ποσό 
ύψους €4.057.040 υπολογίζεται να προέλθει από ενοίκια μίσθωσης τουρκοκυπριακών περιουσιών, ποσό 
ύψους €58.610 από διάφορες πηγές και ποσό ύψους €3.824.207 από εκτέλεση διάφορων έργων (εκ μέρους 
του ωρομίσθιου εργατικού προσωπικού των τεχνικών συνεργείων) έναντι αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης 
στον προϋπολογισμό δαπανών, η οποία αφορά λογιστικούς σκοπούς.  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το 2020 ανέρχονται στα 
€17.078.219. Τα πραγματικά έσοδα του ταμείου με βάση την εν λόγω διευκρίνιση ανέρχονται στα €11.615.650 
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και τα πραγματικά έξοδα στα €13.254.012. Σημειώνεται ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός υποβάλλεται με 
έλλειμμα χρήσης για το έτος 2020 για ποσό €1.638.362 και ότι η κρατική χορηγία προς τον Κηδεμόνα για το 
έτος 2020 έχει μειωθεί από τα €8.000.000 στα €7.500.000. Συναφώς, το πρόσθετο ποσό ύψους €1.638.362 για 
σκοπούς  ισοσκελισμού του υπό αναφορά προϋπολογισμού θα προέλθει, όπως έχει ήδη αναφερθεί, από το 
συσσωρευθέν αποθεματικό του Ταμείου Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, το οποίο μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2018 ανέρχονταν σε ποσό ύψους €2.580.769. 

 Ειδικότερα, οι κύριες κατηγορίες δαπανών είναι οι ακόλουθες: 

• Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων από συνεργεία) €3.876.958 

• Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο Ταμείο Τ/Κ Περιουσιών €2.200.000 

• Τέλη αποχετεύσεων €1.400.000 

• Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα Τ/Κ περιουσιών €258.000 

• Συντήρηση Τ/Κ περιουσιών - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών στις οποίες 
διαμένουν πρόσφυγες 

€6.085.000 

• Δευτερεύοντα οικοδομικά έργα - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών στις 
οποίες διαμένουν Τουρκοκύπριοι 

€240.010 

• Συντήρηση και λειτουργία Τ/Κ διατρήσεων Επαρχίας Λευκωσίας €65.000 

• Δευτερεύοντα έργα - Επιδιόρθωση και συντήρηση Τ/Κ κτιρίων,  διατηρητέων 
οικοδομών και άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης 

€1.083.930 

• Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων 

€407.050 

• Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων €26.030 

• Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων - Επιδιόρθωση Τ/Κ κατοικιών στο χωριό 
Σταυροκόννου και σε άλλες περιοχές της Επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
Αθιγγάνων 

€15.000 

• Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε Τ/Κ συνοικίες εντός των πόλεων €174.000 

• Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο αυτοστέγασης σε Τ/Κ 
περιουσίες σε χωριά 

€160.500 

• Αντικατάσταση αμιαντένιων στεγών €174.010 

• Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών σε Τ/Κ γη €10 

• Αγορά υπηρεσιών €252.030 

• Διάφορα έξοδα €510.691 

• Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €150.000 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών 
συμφωνούν με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό όπως  καταρτίσθηκε από την Υπηρεσία Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε συνεργασία με τους οικείους επάρχους, περιλαμβανομένης της 
προτεινόμενης κρατικής χορηγίας ύψους €7.500.000, η οποία σε σχέση με το οικονομικό έτος 2019 
παρουσιάζεται μειωμένη κατά €500.000. 

 Συναφώς, ο αναπληρωτής διευθυντής της Υπηρεσίας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ανέφερε στην 
επιτροπή ότι ο προϋπολογισμός για το έτος 2020 είναι ελλειμματικός, το έλλειμμα όμως θα καλυφθεί από το 
αποθεματικό του ταμείου για τα δευτερεύοντα κονδύλια.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατέληξε στις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2020. 



1043 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ποσού ύψους €17.078.219 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λίνο Παπαγιάννη) 

 Τι θέλετε, κύριε Παπαγιάννη;  Για ποιο θέμα;  Δε δικαιούστε να μιλήσετε, εκτός αν είναι για διαδικασία.  
Τι θέλετε; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι για δικαιολόγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε δικαιούστε… 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μισό δευτερόλεπτο μόνο.  Επάτησα το κουμπί, πριν να γίνει η ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, εντάξει, δε σε είδα.  Απολογούμαι. 
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ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θέλουμε να καταγραφεί ότι ψηφίζουμε το συνολικό κονδύλι, αλλά θέλουμε κάποια από τα άρθρα να μη 
θεωρηθεί ότι τα ψηφίσαμε εμείς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Μάλιστα. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να τα αναφέρω ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα αναφέρεις, για να συνεννοηθούμε. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι το 03316, 03318, το 03407, το 04413 και το 08763. 

 Τα κονδύλια που έχω αναφέρει, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, ως εδώ!   

 Ευχαριστώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2020. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2020 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που 
προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2019, το οποίο 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στον μήνα Φεβρουάριο του 2019. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2020. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με βάση τα πιο πάνω, χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί η απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η Ιανουαρίου 2020, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για τον μήνα Φεβρουάριο του έτους 2020 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
έτους 2019 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά παρόντες.  Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία “Alfa Mediterranean Enterprises Ltd” ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση 
έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας)».  Υπάρχει εισήγηση για αναβολή, 
για να μη διαβάζω περαιτέρω. 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε απευθυνθεί με γραπτό αίτημα, για να αναβληθεί η σημερινή συζήτηση με την 
έννοια ότι, κατά την άποψή μας, υπάρχουν ερωτήματα τα οποία είναι αναπάντητα, πολύ ουσιαστικά στο θέμα.  
Και μπορούμε να το τεκμηριώσουμε, αν χρειάζεται.  Πρέπει να πω όμως ότι στην πορεία, χθες ήρθε και μία 
επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, που είναι πρωταγωνιστής στο όλο θέμα, γιατί ενδιαφέρει πάρα πολύ το 
υπουργείο, γι’ αυτό και ήταν στις συνεδρίες που έγιναν της επιτροπής Οικονομικών, που ουσιαστικά 
τεκμηριώνει τη θέση μας ότι υπάρχουν ζητήματα ανοιχτά τα οποία θα πρέπει να κλείσουν και μετά η Βουλή, η 
ολομέλεια να ασχοληθεί με το θέμα. 

 Πρέπει να πω ότι την ίδια άποψη κατέθεσε και η Νομική Υπηρεσία του κράτους στην επιτροπή 
Οικονομικών, που ζητά πρώτα να υπάρξει η γνωμάτευση από την Επιτροπή Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για να ξέρει και το κράτος τι θα κάνει.   

 Επομένως, έχοντας υπόψη ότι τόσο η Νομική Υπηρεσία όσο και το Υπουργείο Γεωργίας με επιστολή 
ουσιαστικά μας λένε «μην αποφασίσετε τώρα, μέχρι να κλείσουν τα πολύ σημαντικά ζητήματα, που είναι 
ανοιχτά, που άπτονται ζητημάτων αγοράς ηλεκτρισμού, τιμής ηλεκτρισμού, προστασίας του καταναλωτή, 
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ανταγωνισμού και περιβάλλοντος», θεωρούμε ότι θα πρέπει να δοθεί ο απαραίτητος χρόνος, έτσι ώστε το θέμα 
πραγματικά να συζητηθεί στην ολότητά του.  

 Πρέπει να σημειώσω κλείνοντας ότι για αυτή την αναβολή δεν έχει ένσταση ούτε και το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Ρωτήθηκε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών την περασμένη Δευτέρα και είπε 
ότι, ναι, μπορεί να υπάρξει αυτή η αναβολή, γι’ αυτό ζητούμε να δοθεί, να πάει στην επιτροπή, να 
ολοκληρώσουμε τη συζήτηση και να έρθουμε το συντομότερο δυνατόν, όταν και εφόσον, όταν τα πράγματα 
είναι έτοιμα, κατά τη Νομική Υπηρεσία του κράτους και το Υπουργείο Γεωργίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για να μην υπάρχει καμιά παρεξήγηση, κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσουμε επί της ουσίας, θα μιλήσουμε 
μόνο στο θέμα της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ναι, αφού είναι για αναβολή που μιλούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα.  Εμείς υποστηρίζουμε την αναβολή.  Από το σύνολο της αλληλογραφίας, η οποία μέχρι και 
πριν λίγες ώρες έφθασε στη Βουλή, υπάρχει μία συγκεχυμένη εικόνα, ακόμα και ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών, που συζητήσαμε το θέμα.  Οι εκπρόσωποι των υπουργείων μιλούσαν για άλλες άδειες, για άλλες 
υποθέσεις, για άλλες περιβαλλοντικές μελέτες, τώρα έρχονται στοιχεία που μπλέκουν τρία ξεχωριστά έργα σε 
δύο διαφορετικές τοποθεσίες.  Υπάρχει αμφιβολία και ερωτηματικό κατά πόσον ελέγχθηκε το συγκεκριμένο 
έργο πλήρως από άποψη περιβαλλοντική, γι’ αυτό εμείς θέλουμε λίγο ακόμα χρόνο να δούμε τα ζητήματα που 
έχουν προκύψει, εφόσον έχει εξασφαλιστεί -και θέλω να το τονίσω αυτό- με σαφή δήλωση απ’ όλους τους 
αρμοδίους, ότι υπάρχουν περιθώρια χρονικά, δεν κινδυνεύει να χαθεί το έργο και ακόμα λίγη μελέτη δε θα 
επηρεάσει, νομίζω, την όλη εξέλιξη του ζητήματος.   

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε, όμως να σημειώσω και να υπογραμμίσω ότι τη συγκεκριμένη τεχνολογία και το 
συγκεκριμένο έργο εμείς τα θέλουμε. 

 Και βλέπεις, ήμουν σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι εξ αναβολής, δε θα μείνω στα διαδικαστικά, που οι συνάδελφοι εξ 
αριστερών εγείρουν συνεχώς ζητήματα.  Εμείς θα δούμε θετικά την εισήγηση, μια και αντιλαμβάνεστε ότι 
σήμερα οι εκπροσωπούντες την κυβέρνηση είναι το ΑΚΕΛ.  Διότι μίλησαν και εκ μέρους του υπουργού 
Γεωργίας, αλλά και εκ μέρους του Υπουργείου Οικονομικών.  Δε θα θέσω ερωτηματικό κατά πόσο 
αντιπροσωπεύουν την κυβέρνηση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Μίλησε και για το Υπουργείο Οικονομικών.  

 Αλλά, για να εξηγούμαστε.  Εάν είναι αναβολή, για να παίζουμε παιχνίδι, επειδή είμαστε εναντίον λόγω 
της αναβολής να ττουμπαριστεί, εμείς είμαστε ενάντια στην αναβολή.  Εάν είναι αναβολή για τους λόγους που 
είπε ο κ. Στεφάνου για μια εβδομάδα…  διότι όλοι ξέρουμε ότι, εάν δεν εγκριθεί μέχρι το τέλος του Γενάρη, το 
project δε γίνεται. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι το project. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το πρόγραμμα. 

 Κύριοι, να εξηγούμαστε.  Εσείς πάντα ξέρετε καλύτερα από οποιονδήποτε άλλο.  Και ό,τι πει το ΑΚΕΛ 
έν’ ευαγγέλιο!  Είπα:  Δεν έχουμε πρόβλημα, παρ’ όλο που είναι εξ αναβολής και θα μπορούσαμε να πούμε ότι 
είναι εξ αναβολής και πρέπει να αποφασίσουμε σήμερα.  Κατανοούμε τη θέση σας με μια εξήγηση.  Τούτο το 
θέμα και θα σεβαστούμε την οποιαδήποτε απόφαση.  Μπορεί η πλειοψηφία να το απορρίψει, αλλά πρέπει να 
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το δούμε εντός του Γενάρη.  Και αν είναι για μια εβδομάδα και αν θα έχουμε συνεδρία σε μια εβδομάδα, κύριε 
Πρόεδρε, δεν ξέρω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα έχουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να κάτσετε τζιαι τη Δευτέρα τζιαι την Τρίτη τζιαι την Τετάρτη τζιαι την Πέμπτη τζιαι να εξηγηθείτε.  Να 
έρτουμεν εδώ την επόμενη Παρασκευή, άλλοι εννά πουν υπέρ, άλλοι κατά, σεβασμός στην πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε, έτσι, να μπω λίγο στην ουσία, για να καταλάβουμε για τι πράγμα 
μιλούμε.  Διότι επιστημονικά με ενδιέφερε και ανέτρεξα και είδα και άλλα πράγματα πέρα από αυτές τις 
τέσσερις, πέντε επιστολές που κυκλοφορούσαν στα ηλεκτρονικά ταχυδρομεία των βουλευτών. 

 Καταρχάς, σε αυτή την αίθουσα συχνά πυκνά επισημαίνουμε την ανάγκη οι ανανεώσιμες πηγές να 
μπουν ουσιαστικά μέσα στο μείγμα παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος, για να μειωθεί η τιμή του.  Αυτό δε θα 
γίνει παραδεκτό επιστημονικά μόνο με φωτοβολταϊκά και ανεμογεννήτριες, διότι έν’ περιοδικής παραγωγής, με 
αποτέλεσμα να συμπληρώνεται εκεί που δεν παράγουν αυτά τα συστήματα με παραγωγή με συμβατικά 
καύσιμα.  Άρα, η επιστημονική προσέγγιση είναι ότι, για να μειωθεί και στην Κύπρο, αλλά και στην παγκόσμια 
αγορά η τιμή του ρεύματος, πρέπει να εισαχθεί η αποθήκευση στα συστήματα ανανεώσιμων πηγών.  Και 
βρισκόμαστε μπροστά σε μία τέτοια επένδυση στην Κύπρο, όσο και αν σας φαίνεται παράξενο.  Στην Κύπρο 
αυτή τη στιγμή υπάρχει τα τελευταία έξι χρόνια και σέρνεται μέσα στα γραφεία της δημόσιας υπηρεσίας μία 
σημαντική επένδυση με μία παγκόσμια καινοτομία.  Το πώς ήρθε στην Κύπρο δε με αφορά εμένα, όμως εγώ 
εξετάζω ότι στην Κύπρο αυτή τη στιγμή υπάρχει αυτή η επενδυτική υπόσχεση -ας το πω έτσι- η οποία 
αξιολογήθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή -νομίζω ήταν κατά το 2014, κάπου εκεί- και βραβεύθηκε με €60 
εκατομ. βραβείο.   

 Σημειώνω ότι για αυτό το πρόγραμμα -διότι, κύριε Στεφάνου, δεν είναι μόνο η επιστολή του υπουργού 
Γεωργίας ή της Γενικής Εισαγγελίας- έστειλε μια σημαντική επιστολή το Υπουργείο Οικονομικών που 
επισυνάπτει τον κανονισμό λειτουργίας αυτών των προγραμμάτων, που έν’ νόμος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Και μια από τις βασικές απαιτήσεις… τελειώνω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τελειώσουμε, επειδή μιλούμε για τη διαδικασία τωρά.  Επί της ουσίας να μιλήσετε την άλλη εβδομάδα 
ή πότε εννά μιλήσετε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Εννά καταλήξω. 

 Έν’ καλό να ξέρουμε για τι πράγμα μιλούμε.  Έκαμα τον κόπο να μαζέψω κάποιες πληροφορίες 
περαιτέρω, αφήστε με να τις πω, γιατί είναι χρήσιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γιωργάλλα, όι, πραγματικά, σας παρακαλώ.  Ολοκληρώστε στο μισό λεπτό… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Δώστε μου ένα λεπτό και τελειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και στην επιτροπή που εννά πάτε να τα πείτε και την άλλη Παρασκευή να τα πείτε πάλε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ο κανονισμός λειτουργίας, εφαρμογής, υλοποίησης του προγράμματος περιλαμβάνει συγκεκριμένα 
πράγματα.  Πρώτα απ’ όλα, οι απαιτήσεις αυτές πρέπει να είναι περιβαλλοντικά τακτοποιημένες.  Λέμε εμείς 
έχουμε περιβαλλοντικά ζητήματα.  Δεν τα έλεγξε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή;  Ναι, έλεγξέν τα η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και έχει αναρτήσει και την απόφασή της και είναι αναρτημένη η απόφαση -μπορεί να τη δει 
οποιοσδήποτε- για το συγκεκριμένο έργο, για το παράπονο το οποίο έχει κοινοποιηθεί προς την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. 
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 Υπάρχει η άποψη ότι υπάρχει οικονομικό ρίσκο.  Ακούστηκαν πολλά.  Το Γενικό Λογιστήριο είπε ότι δεν 
υπάρχει κανένα οικονομικό ρίσκο, διότι απλούστατα… Τελειώνω, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συζητούμε τη διαδικασία. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Θα καταλήξω και για τη διαδικασία.  Διότι ισχυριστήκατε κάποια πράγματα ζητώντας αναβολή τα οποία 
δεν ισχύουν.  Σας απαντώ στους ισχυρισμούς σας.  Τι θέλετε να σας πω άλλο;   

 Πρέπει να καταλάβουμε ότι η κυπριακή κυβέρνηση ουσιαστικά θα παίρνει το βραβείο όπως θα 
εκταμιεύεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα εκταμιεύει -γιατί έτσι είναι ο κανονισμός που προβλέπεται 
από την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής- θα εκταμιεύει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γιωργάλλα, κάμνουμε συζήτηση πλέον -με όλη την αγάπη και τον σεβασμό που σου έχω- 
μπήκαμε στην ουσία παραπάνω από ό,τι πρέπει.  Ήδη και οι προηγούμενοι μισομπήκαν στην ουσία. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Σας απαντώ, κύριε Πρόεδρε, ότι όλα τα ζητήματα έχουν απαντηθεί.  Τώρα, τι αναβολή;  Για να πάει 
πίσω να συζητήσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ωραία!  Οι άλλοι θεωρούν ότι υπάρχουν ζητήματα.  Είναι στο χέρι σας να ψηφίσετε «ναι» ή «όχι» 
στην αναβολή. 

 Ο κ. Βότσης. 

 Για αναβολή μιλούμε, κύριε Βότση, έτσι;   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα προσπαθήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αν υπάρχει ανάγκη για αναβολή. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλά να υπενθυμίσω ότι τούτο το θέμα ξεκίνησε τον Δεκέμβριο κατά τη διάρκεια της συζήτησης του 
κρατικού προϋπολογισμού τζιαι ήρτα πάνω στη σύσκεψη των αρχηγών κομμάτων, όταν συνεδριάζατε, για να 
δούμε κατά πόσο ήταν τόσο επείγον όσο επικαλούνται διάφοροι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνήσαμε τότε μαζί σας τζιαι με τους εκπροσώπους των κομμάτων και εγώ ανάλαβα την 
υποχρέωση στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, μόλις ξεκινήσουμε, ενόψει του ότι υπήρχε η 
σημερινή ολομέλεια, να το βάλουμε για συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μου διευκρινίσατε ότι, αν είναι εντός του Γενάρη, δεν υπάρχει θέμα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μίλησα μαζί με τα δύο υπουργεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και το αναβάλαμε.  Μάλιστα.  Πολύ σωστό. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΗΣ: 

 Γι’ αυτό είμαστε δαμαί σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε δαμαί. 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο ίδιος κίνδυνος από την καθυστέρηση του έργου, της έγκρισης ή όχι, να χάσουμε αυτό το δώρο ή αυτό 
το bonus που παίρνει η εταιρεία των €60 εκατομ. υπάρχει.  Ρωτώντας τους δύο λειτουργούς, του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Υπουργείου Γεωργίας, έδειξαν ότι δεν είναι άμεσα, αύριο το πρωί, αλλά πρέπει να 
τελειώνουμε με τούντο θέμα.  Να πω ότι ό,τι και να ψηφίσουμε εμείς -εδώ είναι η σύγχυση- για τα €60 εκατομ. 
της εγγυητικής, εμείς βασικά καλούμαστε για ένα από τα εργαλεία που χρειάζονται να πούμε το εντάξει, γιατί έν’ 
πάνω ’πού ένα εκατομμύριο ευρώ τζιαι εν μπορεί να το πει μόνη της η κυβέρνηση.  Με το να πούμε εμείς 
εντάξει στα €60 εκατομ. έντζιε τελειώνει η υπόθεση.  Πρέπει να γίνουν τζιαι άλλα πράματα, που έννεν εμείς 
που εννά τα αποφασίσουμε.   

 Άρα, τούτων λεχθέντων, θεωρώ ότι, αν όντως εννά το αναβάλουμε για μια εβδομάδα -που είμαστε μέσα 
στον Γενάρη, που από την αρχή έλεγαν εντός Ιανουαρίου- εφόσον την Παρασκευή θα έχουμε συνεδρία, το 
ερώτημα που πρέπει να απαντήσουν ο Πρόεδρος τζιαι οι συνάδελφοι είναι αν κρίνετε ότι πρέπει να το ξαναδεί 
η επιτροπή Οικονομικών.  Εγώ εκείνο που μπορώ να κάμω, για να βοηθήσουμε την κατάσταση όλη, τη 
Δευτέρα τζιαι με τα στοιχεία που έχουμε πάρει, τα οποία… Διαβάζοντας τις επιστολές εκατέρωθεν άρχισαν οι 
πλευρές να ετοιμάζουν την άμυνά τους, αν θα ττουμπαριστεί, ποιος εννά πκιερώσει τες αποζημιώσεις.  Αυτό 
διαβάζω ’πού τες δύο επιστολές, άρχισε τζιαι φοάται ο ένας, «α, εννά φταίξω εγώ, εννά φταίξει ο άλλος».  Γι’ 
αυτό λέω τη Δευτέρα -αν συμφωνούν και οι συνάδελφοι- μετά από τη συνεδρία μας όπως την έχουμε 
προγραμματίσει, έκτακτα να ξαναβάλω το θέμα χωρίς ειδοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έντζιε δουλειά του Προέδρου της Βουλής, έν’ δουλειά δική σας να το βάλετε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λέω, αν θα το δεχτείτε εσείς, Πρόεδρε, χωρίς ειδοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως το δέχομαι. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ τη Δευτέρα, η ώρα 1.15-1.30, να το βάλω θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το βάλετε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να έρθουμε να τα πούμε όλα ξανά και την Παρασκευή να καταλήξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Εάν πάμε για αναβολή και πάει έτσι συναινετικά, υπάρχει λόγος να μιλήσουν και οι υπόλοιποι τωρά; 

 Άρα, αναβάλλεται -ας ελπίσουμε για μια εβδομάδα- και από εκεί και πέρα, χειριστείτε το.  Τι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, ναι, δε θα φύγει από την ημερήσια διάταξη το θέμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εγώ λέω να το αναβάλουμε, να πάει τη Δευτέρα στην επιτροπή Οικονομικών να το δούμε.  Κανένας δεν 
έχει στόχο -τουλάχιστον εμείς- να ττουμπάρουμε οτιδήποτε, αλλά, όταν η ίδια η κυβέρνηση και η νομική της 
υπηρεσία έρχονται τζιαι βάζουν κάποια ζητήματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, δέστε τα εκεί. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 …να περιμένουμε τη συζήτηση τη Δευτέρα να δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Και την Παρασκευή θα έρθει εδώ και θα αποφασίσετε αν πήρατε αρκετά στοιχεία ή αν θέλετε άλλη 
αναβολή.  Απλά.  Άρα, δε χρειάζεται να μιλήσουν οι υπόλοιποι, αναβάλλεται. 

 Ναι, κύριε Μυριάνθους. 
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ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς εμείς θα εκφράσουμε τη διαφωνία μας.  Σεβαστή η άποψη της πλειοψηφίας για 
αναβολή.  Εγώ προσπαθώ να αντιληφθώ οποιοδήποτε λόγο επιπρόσθετης πληροφόρησης προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Δεν μπορώ να αντιληφθώ ακριβώς τι μπορεί να προκύπτει από αυτή την εξέλιξη.  Για μας είναι 
ξεκάθαρο.  Πέραν τούτου όμως, σεβαστό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η ΕΔΕΚ διαφωνεί με την αναβολή. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να ξεκαθαρίσω κάτι.  Εάν υπάρχει πλειοψηφία ενάντια στην αναβολή που ζητά το ΑΚΕΛ, το δήλωσα, 
εμείς είμαστε έτοιμοι και τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να κάμουμε ψηφοφορία;  Τι θέλετε να κάμουμε; Ό,τι μου πείτε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αλλά, εάν είναι για μια εβδομάδα, εμείς θα δώσουμε τη συγκατάθεσή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Η λύση που σας έδωσα εξασφαλίζει και τα δύο.  Την άλλη Παρασκευή θα είναι εδώ ό,τι και να 
κάνει η επιτροπή Οικονομικών και εκεί θα ψηφίσετε αν θέλετε άλλη αναβολή ή όχι.  Απλά.  Γιατί να ψηφίσουμε 
τώρα; 

 Τα σχέδια ψηφίσματος με τους αριθμούς 18 και 19 έχουν το ίδιο θέμα και είναι το σχέδιο ψηφίσματος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού 
Δασικού Πάρκου Ακάμα, που κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
τον κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, και το σχέδιο ψηφίσματος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με τις πρόσφατες πυρκαγιές του Κρατικού Δάσους Ακάμα και την ανάγκη 
προστασίας του εθνικού πλούτου της χώρας, που κατατέθηκε από τους κ. Κώστα Κωνσταντίνου, Χαράλαμπο 
Πιττοκοπίτη και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Πάφου.  Για τα δύο αυτά σχέδια 
ψηφισμάτων έχει ετοιμαστεί κοινό σχέδιο ψηφίσματος και παρακαλώ τη γραμματέα να το διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Έχοντας υπόψη τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στο κρατικό δάσος του Ακάμα,  

 Τονίζοντας ότι ο Ακάμας αποτελεί έναν από τους σημαντικότερους βιοτόπους της Κύπρου και της 
Μεσογείου,  

 Επισημαίνοντας ότι ο Ακάμας αποτελεί εθνικό πλούτο ανεκτίμητης αξίας για τη χώρα μας και τον λαό 
μας,  

 Υπογραμμίζοντας ότι έχει καθυστερήσει ο καθορισμός της περιοχής «Natura 2000» της χερσονήσου του 
Ακάμα, 

 Εκφράζοντας βαθιά θλίψη και ανησυχία για την καταστροφή που υπέστη η περιοχή του Ακάμα,  

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Επαναβεβαιώνει το προηγούμενο ψήφισμα της 24ης Μαΐου 2007 όπως εγκρίθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

2. Εκφράζει την έντονη καταδίκη της για τις κακόβουλες ενέργειες και εμπρησμούς στο κρατικό δάσος. 

3. Τονίζει την ανάγκη εξεύρεσης της βέλτιστης λύσης όσον αφορά τον σχεδιασμό για την προστασία της 
φύσης και την ανάγκη να αυξηθεί η παρουσία του Τμήματος Δασών στην περιοχή, ώστε να μην 
επαναληφθούν τέτοια φαινόμενα.  

4. Χαιρετίζει τα βήματα προόδου που παρατηρούνται στην εφαρμογή του Διαχειριστικού Σχεδίου για το 
Εθνικό Δασικό Πάρκο του Ακάμα και τονίζει παράλληλα την ανάγκη επιτάχυνσης των ενεργειών που 
απαιτούνται για την ολοκλήρωση της εφαρμογής του σχεδίου. 
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5. Καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως επιταχύνει τις διαδικασίες εκπόνησης και εφαρμογής του τοπικού 
σχεδίου για την περιοχή Ακάμα, οι πρόνοιες του οποίου θα πρέπει να βοηθούν τόσο στην προστασία 
του φυσικού περιβάλλοντος όσο και στην αναζωογόνηση των κοινοτήτων της περιοχής, οι οποίες 
βρίσκονται σε φθίνουσα κατάσταση. 

6. Θεωρεί άκρως απαραίτητο τον διορισμό διαχειριστικής επιτροπής με εμπλοκή όλων των 
ενδιαφερόμενων κοινοτήτων και των εμπλεκόμενων φορέων για την πρακτική εφαρμογή του σχεδίου 
διαχείρισης. 

7. Καλεί τα αρμόδια τμήματα να άρουν τις παράνομες επεμβάσεις εντός ή πλησίον των περιοχών 
προστασίας και τα καλεί να προχωρήσουν άμεσα σε ένα ολοκληρωμένο διαχειριστικό σχέδιο για την 
περιοχή προστασίας της φύσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Εννά κάμουμε και ομιλίες; 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς υπάρχει μια συνεννόηση, στο άρθρο 7 του ψηφίσματος, στη δεύτερη σελίδα, να 
περιοριστεί η τελευταία πρόταση μέχρι το «διαχειριστικό σχέδιο για την περιοχή Natura», αντί «προστασίας της 
φύσης». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει έτσι συμφωνία ομόφωνη και δε γράφτηκε σωστά ή εννά κάμουμε συζήτηση τωρά; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εκ των υστέρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν μπορώ να δεχτώ καμία εισήγηση.  Ουδέποτε δεχόμαστε συζήτηση, ιδιαίτερα όταν φτάσουμε σε 
κατάληξη μεταξύ μας στην ολομέλεια.  Θα μείνει όπως ήρθε και να ψηφίσετε ό,τι νομίζετε. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το κοινό σχέδιο ψηφίσματος 
εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη 
δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά 
εδάφη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού παραμένει ακριβώς η ίδια, αγαπητοί συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, όπως την είχαμε θέσει πριν από περίπου έναν μήνα.  Θεωρούσαμε και τότε, θεωρούμε και 
σήμερα ότι θα ήταν καλύτερα να μην προχωρήσουμε σε ψήφιση του συγκεκριμένου ψηφίσματος και να 
αναβληθεί σε έναν χρόνο στο εγγύς μέλλον.  Είναι καλύτερα για τα συμφέροντα κατά την άποψή μας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, για να καταλάβω, ζητάτε αναβολή και επ’ αόριστον, αντιλαμβάνομαι; 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι καταψήφιση, αναβολή επ’ αόριστον. 

 Άρα, να μιλήσει ο κ. Λουκαΐδης για το θέμα της αναβολής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αποφασίσει η ολομέλεια σήμερα είτε υπέρ είτε κατά.  Έχουμε δημοκρατία, ο 
καθένας τοποθετείται, αναλαμβάνει και την ευθύνη του για τις πράξεις και τις ενέργειές του, αλλά δεν μπορεί να 
συνεχιστεί αυτή η κοροϊδία, διότι περί κοροϊδίας πρόκειται!  Με πολιτικούς όρους, αλλά και με όρους του 
Κανονισμού της Βουλής καταλήξαμε και σε μια διαδικασία.  Δεν μπορεί να έχουμε συνεχείς αναβολές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα ψηφίσματα δεν τα περιλάβαμε, κύριε Λουκαΐδη.  Με δική μου εισήγηση και δική σας όλων άρνηση 
δεν τα περιλάβαμε τα ψηφίσματα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν ήταν αυτό το συγκεκριμένο που συζητούσαμε, κύριε Πρόεδρε.  Για το συγκεκριμένο όμως που 
αφορά τη διαδικασία, ότι δεν μπορεί να υπάρχουν συνεχείς αναβολές, για να σκοτώνουμε μια προσπάθεια που 
γίνεται, και στην περίπτωση των ψηφισμάτων είναι εκεί το πνεύμα των κανονισμών, ότι δικαιούμαστε μια φορά 
αναβολή. 

 Εδώ, πέραν του ότι πολιτικά δεσμευθήκαμε ότι θα το συζητούσαμε ουκ ολίγες φορές, μιλάμε για την 
πολιτική δέσμευση που αναλάβαμε.  Πέρα από την αξιοπιστία ενός εκάστου για αυτά που συμφωνεί και 
δεσμεύεται να πράξει, τα οποία αναίρει την επόμενη εβδομάδα και κάθε εβδομάδα καινούρια που έρχεται, 
υπάρχει και το ζήτημα του κανονισμού.  Να τοποθετηθούμε και να αναλάβει ο καθένας την ευθύνη των 
πράξεων του, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Λουκαΐδη. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα συμφωνήσουμε στην αναβολή, κύριε Πρόεδρε, γιατί θεωρούμε ότι ίσως αυτή να μην είναι η πιο 
κατάλληλη στιγμή, για να εξετάσει η Βουλή, για να ψηφίσει πάνω σ’ αυτό το συγκεκριμένο ψήφισμα, χωρίς να 
τοποθετηθούμε αυτή τη στιγμή για τα ζητήματα ουσίας.  Υπάρχουν και ζητήματα, γνωρίζουμε τις εξελίξεις στην 
περιοχή, που ίσως να μην είναι ορθό να πούμε αυτή τη στιγμή, και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο συναινούμε στο 
αίτημα για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σεβαστή η άποψη του καθενός, κύριε Πρόεδρε, απλώς δε δέχομαι να επικαλούνται εθνικό συμφέρον για 
την αναβολή την οποία ζητούν.  Το εθνικό συμφέρον κατά την άποψή μας επιβάλλει να τοποθετηθούμε σ’ ένα 
θέμα το οποίο μας αφορά άμεσα.  Παράνομοι οικισμοί στο έδαφος κυρίαρχων κρατών, αυτό είναι το θέμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαφωνούμε με την αναβολή του ζητήματος, θεωρούμε ότι πρέπει να γίνει η 
συζήτηση και το εθνικό συμφέρον μπορεί να εξασφαλιστεί μέσα από την ψηφοφορία του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Ο εποικισμός, κύριε Πρόεδρε, είναι έγκλημα του διεθνούς δικαίου, δε σηκώνει αναβολή η καταδίκη του.  
Βέβαια, να πω -αν μου επιτρέπετε- ότι για σαράντα έξι χρόνια έχουμε αναβάλει το αίτημα να προσφύγουμε σε 
διεθνή δικαστήρια, για να καταδικάσουν τον εποικισμό της Κύπρου! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ψηφίστε «ναι» ή «όχι» στην αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τοποθετούμαστε υπέρ ή εναντίον της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Όσοι πατήσουν το 2 θέλουν αναβολή, όσοι πατήσουν το 3 δε θέλουν αναβολή. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερα άτομα, κύριε Πρόεδρε, είκοσι τέσσερα άτομα υπέρ της αναβολής και είκοσι 
άτομα εναντίον της αναβολής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερεις ψήφους υπέρ της αναβολής και είκοσι εναντίον της αναβολής, αναβάλλεται. 

 Τώρα τι θα γίνει η διαδικασία παρακάτω θα το δούμε ξανά. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ Τουρκίας και κυβέρνησης Σαράτζ της Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της 
υφαλοκρηπίδας.  Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος και έγιναν 
διαβουλεύσεις για το τελικό κείμενο. 

 Διαβάστε το τελικό κείμενο, σας παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Καταγράφοντας με ανησυχία τη νέα κορύφωση της τουρκικής επιθετικότητας και της απόπειρας της 
Τουρκίας για αναθεώρηση των διεθνών συνθηκών,  

 Υπογραμμίζοντας την κατάφωρη παραβίαση του διεθνούς δικαίου της θάλασσας, που υποδηλώνει το 
Μνημόνιο Συναντίληψης της Τουρκίας και της κυβέρνησης Σαράτζ περί οριοθέτησης υφαλοκρηπίδας, που δε 
λαμβάνει υπόψη τα δικαιώματα άλλων παράκτιων κρατών στην περιοχή, 

 Καταδικάζοντας τις πρόσφατες αυξανόμενες πωλήσεις τουρκικών όπλων προς τις δυνάμεις 
πολιτοφυλάκων της κυβέρνησης Σαράτζ, κατά παράβαση των σχετικών αποφάσεων για την επιβολή εμπάργκο 
του ΟΗΕ και της ΕΕ στην πώληση όπλων, 

 Εκφράζοντας τη βεβαιότητα ότι η νέα αυτή τουρκική κίνηση που συμπεριλαμβάνει και την υπογραφή 
μνημονίου αμυντικής συνεργασίας δυναμιτίζει την ασφάλεια, την ειρήνη και τη σταθερότητα σε ολόκληρη τη 
Μεσόγειο, 

Αποφασίζει ως ακολούθως: 

1. Εκφράζει την αμέριστη συμπαράστασή της προς την Ελλάδα και την Αίγυπτο, τις δύο χώρες των 
οποίων τα δικαιώματα, με βάση το διεθνές δίκαιο, παραβιάζονται από το Μνημόνιο Συναντίληψης 
Τουρκίας-Σαράτζ. 

2. Σημειώνει την απόφαση του κοινοβουλίου της Λιβύης να καταγγείλει ως παράνομα τα ανωτέρω 
τουρκολιβυκά μνημόνια συνεργασίας, που βλάπτουν και τα εθνικά συμφέροντα της Ελλάδας. 

3. Καταδικάζει την απόφαση της Τουρκίας για πώληση και αποστολή όπλων και στρατευμάτων, απόφαση 
που παραβιάζει το εμπάργκο. 

4. Καλεί τον ΟΗΕ να εποπτεύσει την εφαρμογή του εμπάργκο πώλησης όπλων στη Λιβύη. 

5. Καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει σε παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας προς τον λιβυκό λαό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει κάποια άλλη εισήγηση διαδικαστική. 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι αυτό το σχέδιο είναι αποτέλεσμα διαβουλεύσεων, προκειμένου να 
πάει ομόφωνο ή τουλάχιστον να περιοριστούν οι διαφορές.  Αυτό όμως το οποίο εμείς θα προτιμούσαμε -
καταρχάς θα ψηφίσουμε για σκοπούς  ομοφωνίας- αλλά αυτό το οποίο εμείς θα θέλαμε να διευκρινίσουμε είναι 
ότι ψηφίζοντας αυτό το σχέδιο, αυτό το ψήφισμα δε δεχόμαστε και δεν μπορεί να αφεθεί να αιωρείται ότι το 
πρόβλημα αυτής της παράνομης συμφωνίας μεταξύ Τουρκίας και του υποτακτικού της Σαράτζ δε λαμβάνει 
υπόψη τα δικαιώματα άλλων παράκτιων κρατών στην περιοχή.  Για εμάς τα δικαιώματα δεν αφορούν μόνο τα 
παράκτια κράτη, αλλά και τα νησιά, υφαλοκρηπίδα -το ξεκαθαρίζουμε- έχουν τα νησιά της Ελλάδας. 

 Το δεύτερο το οποίο θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε είναι ότι μ’ αυτή την αποδοχή του ψηφίσματος δεν 
προσπαθούμε να περιορίσουμε ούτε να απαλλοτριώσουμε τις βασικές μας αρχές επί των θεμάτων και 
συγκεκριμένα θα προτιμούσαμε, αντί της λέξης «σημειώνει» την απόφαση του κοινοβουλίου, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων να χαιρετίσει την απόφαση του κοινοβουλίου της Λιβύης, να καταγγείλει ως παράνομη τη 
συμφωνία και θα θέλαμε και θα επιθυμούσαμε να καταδικάσει η Βουλή των Αντιπροσώπων την ανάμειξη της 
Τουρκίας -και όχι την απόφασή της για πώληση και αποστολή όπλων- στα εσωτερικά της Λιβύης μέσω αυτού 
του οποίου κάνει τόσα χρόνια, μέσω του πόλεμου διά αντιπροσώπων, το οποίο έχει επιτύχει στη Συρία, έχει 
επιτύχει στη Γάζα, έχει επιτύχει παντού όπου έχει χρησιμοποιήσει τους αντιπροσώπους της, προκειμένου να 
επιτύχει τους στόχους της εξωτερικής της πολιτικής. 

 Με αυτές τις διευκρινίσεις λοιπόν και με τη σθεναρή θέση ότι τα νησιά του Αιγαίου έχουν υφαλοκρηπίδα, 
θα υπερψηφίσουμε το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω άποψη  και επί του λεκτικού και επί των τοποθετήσεών σας, κύριε Ευσταθίου, αλλά νομίζω ότι 
εκείνο που είναι πιο σημαντικό από όλα είναι να μην καθυστερήσουμε, να μην κάνουμε συζήτηση, όπως δεν 
είναι και σωστό διαδικαστικά σήμερα.  Οι εξελίξεις τρέχουν σ’ αυτή τη χώρα που θέλουμε να 
συμπαρασταθούμε στον λαό της και άρα να προχωρήσουμε τώρα.   

 Αν ο κ. Παπαδόπουλος θέλει κάτι να πει, να μας το πει. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με έχετε καλύψει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται ομόφωνα το ψήφισμα για τη 
Λιβύη.  

 Τα θέματα από τον αριθμό 22 μέχρι τον αριθμό 25 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί.   

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ κοινοποίηση 
σε 

1.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Υπουργό Γεωργίας, Κοινοβουλευτική 
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Πουλερικών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.001-2020). 

Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2.  Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον 
Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων 
Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.002-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

3.  Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.003-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

4.  Ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου 
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του 
Δικαιώματος Άσκησης Νομοθετικά 
Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας 
στη Δημοκρατία) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.004-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

5.  Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική 
Βιομηχανία (Βασικοί Όροι Υπηρεσίας) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.005-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

6.  Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.006-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.007-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.008-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

9.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

10.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του 
ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

11.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Ανώτερου Διαιτολόγου, Διαιτολόγου Α΄ 
και Διαιτολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.003-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

12.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.004-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

13.  Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 
Κρεοσκόπου, 1ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.005-2020). 

14.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων 
(Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

15.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

16.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα 
Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και 
Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

17.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 
2019, μετά την έγκριση από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 
2019, για την αναπροσαρμογή των 
διοικητικών ορίων των δήμων Αγίου 
Αθανασίου (ενορία Αγίου Στυλιανού) και 
Γερμασόγειας σύμφωνα με το άρθρο 
114(γ) των περί Κοινοτήτων Νόμων του 
1999 έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

18.  Ενημέρωση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 30 
Δεκεμβρίου 2019, για την επιλογή για 
διορισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο 
του προέδρου, του αντιπροέδρου και των 
μελών του διοικητικού συμβουλίου της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 3(2)(β) των 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός 
Διοικητικών Συμβουλίων) Νόμων του 
1988 έως 2013. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003) 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Όλους τους βουλευτές 

19.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2019 Νόμου του 2019 [Ν. 22(ΙΙ) του 
2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

20.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 3) του 
2019, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου σύμφωνα με το άρθρο 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019 [Ν. 6(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

21.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2019 
Νόμου του 2019 [Ν. 1(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

22.  Εξαμηνιαία έκθεση του Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για την 
κατάσταση του νομίσματος και των 
κεφαλαίων και αξιών της τράπεζας κατά 
την 30ή Ιουνίου 2019 σύμφωνα με την 
παράγραφο 5 του άρθρου 119 του 
Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.001-2020). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου 
και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.002-2020). 

Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.003-2020). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.242, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Εξ όσων γνωρίζω, στις 5 Νοεμβρίου 2019 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας στην οποία συμμετείχαν ο  Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας, ο Διευθυντής του Γραφείου του Προέδρου της Δημοκρατίας, ο πρύτανης του Πανεπιστημίου 
Κύπρου και ο δήμαρχος Λάρνακας. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Γιατί απορρίφθηκε ο χώρος του παλαιού Λεπροκομείου-Στέγη Άγιος Χαράλαμπος για τη δημιουργία 
πανεπιστημιακής σχολής, όπως είχε προηγουμένως υποδειχθεί και εξαγγελθεί; 

2. Με ποια κριτήρια επελέγησαν οι δύο χώροι οι οποίοι προτάθηκαν στην πιο πάνω σύσκεψη και 
αφορούσαν στις περιοχές «Μακένζυ» και «Διυλιστήρια»; 

3. Από ποιον ή ποιους έγινε η πρόταση για τους πιο πάνω χώρους; 

4. Πριν από την πιο πάνω πρόταση λήφθηκε υπόψη το ότι στην περιοχή Μακένζυ χρειάζονται 
απαλλοτριώσεις, κάτι το οποίο οδηγεί σε χρονοβόρα διαδικασία, ενώ για την περιοχή των Διυλιστηρίων, 
πέραν του ότι πρέπει να ολοκληρωθεί η κατεδάφιση των εγκαταστάσεων πετρελαίου και υγραερίου, 
χρειάζεται και αποκατάσταση του εδάφους για αρκετές δεκάδες μέτρα, αφού το χώμα της περιοχής είναι 
μολυσμένο και πρέπει να αφαιρεθεί; 

5. Σε περίπτωση επιλογής της περιοχής των Διυλιστηρίων, μετά τις εργασίες για αποκατάσταση του 
εδάφους παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε αν έχει εξευρεθεί ο χώρος στον οποίο θα γίνει μεταφορά 
τόσο μεγάλης ποσότητας μολυσμένου χώματος.» 



1058 

 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.243, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
κατασκευή πεζόδρομου στο παραλιακό μέτωπο της κοινότητας Πύλας.  Πρόκειται για έργο το οποίο θα 
αναδείξει το παραλιακό μέτωπο και θα παρέχει διευκολύνσεις και συνθήκες ασφάλειας στους διερχομένους. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2. Ποιος είναι ο προϋπολογισμός του έργου; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη των εργασιών και την ολοκλήρωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.244, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
κατασκευή της πλατείας στην κοινότητα της Πύλας.  Πρόκειται για έργο το οποίο βρίσκεται στο κέντρο της 
κοινότητας και το οποίο θα εξυπηρετεί τους Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους κατοίκους της κοινότητας, 
ενώ έχουν γίνει πολλές δεσμεύσεις και έχουν δοθεί πολλές υποσχέσεις από υπουργούς για υλοποίησή του. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2. Ποιος είναι ο προϋπολογισμός του έργου; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη των εργασιών και την ολοκλήρωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.245, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Οι κάτοικοι της κοινότητας Κουκλιών στην επαρχία Πάφου διαμαρτύρονται, γιατί, ενώ για άλλες 
περιπτώσεις που αφορούσαν ιδιοκτήτες περιουσιών εντός του Ακάμα έχουν γίνει ανταλλαγές με γη εντός των 
κοινοτικών ορίων της κοινότητας Κουκλιών και εντάχθηκαν σε ζώνες οικιστικής ανάπτυξης, εντούτοις δε 
συμβαίνει το ίδιο με τους κατοίκους της κοινότητας που οι περιουσίες τους δεσμεύονται, γιατί βρίσκονται εντός 
των αρχαιολογικών ζωνών της κοινότητας, αλλά ούτε απαλλοτριώνονται, για να τύχουν αποζημίωσης. 

 Αποτέλεσμα αυτού είναι ότι πολλά νεαρά ζευγάρια που κατοικούν στην κοινότητα Κουκλιών δεν 
μπορούν να αξιοποιήσουν τις περιουσίες τους και να ανεγείρουν την πρώτη τους κατοικία. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το 
πρόβλημα αυτό που αφορά την κοινότητα Κουκλιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.246, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χριστάκη Τζιοβάνη 

 «Μελετώντας το σχέδιο απόσυρσης παλαιών οχημάτων, το οποίο ανακοινώθηκε πρόσφατα, 
διαπιστώσαμε κάποιες παραλείψεις. 

 Αναλογιζόμενοι ποιες κοινωνικές ομάδες έχουν στην κατοχή τους οχήματα 15 χρονών και άνω, 
συμπερασματικά καταλήγουμε πως αυτά τα οχήματα τα κατέχουν άτομα που προέρχονται από τα μεσαία και 
χαμηλά κοινωνικά στρώματα. Ως εκ τούτου, θεωρούμε ότι το ποσό επιχορήγησης είναι πολύ χαμηλό 
συγκριτικά με το κόστος αγοράς καινούριου οχήματος. Υπάρχει πρόθεση αύξησης του ποσού επιχορήγησης 
από €2.000 σε €5.000 και επιπλέον, όσον αφορά τα καινούρια αυθεντικά ηλεκτρικά οχήματα, από €5.000 σε 
€8.000, ούτως ώστε να υπάρξει ουσιαστική οικονομική στήριξη στις ομάδες που χρειάζονται έμπρακτα τη 
στήριξη του κράτους; 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, υπάρχει ενδεχόμενο να συμπεριληφθούν στο σχέδιο οχήματα 
μεταχειρισμένα νέας τεχνολογίας EURO 6 και οχήματα ηλικίας κάτω των 3 χρονών, αφού έτσι πάλι θα 
πετύχουμε τη μείωση των ρύπων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.247, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στην ιστοσελίδα της Δημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου αναφέρεται κάτω από τον τίτλο “Οφέλη” 
ότι:  “Μέσα από τη χρήση του φυσικού αερίου αναμένεται να υπάρξει μείωση στο κόστος παραγωγής του 
ηλεκτρικού ρεύματος για όλους τους καταναλωτές”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχει γίνει μελέτη που να αποδεικνύει τα πιο πάνω;  Εάν ναι, παρακαλώ όπως αυτή μας αποσταλεί. 



1059 

 

2. Πώς αναμένεται το European Green Deal να επηρεάσει τους σχεδιασμούς της νέας Επιτροπής της ΕΕ 
και ιδιαίτερα τους νέους στόχους για μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου, εφόσον η ΕΕ 
στοχεύει πλέον σε μηδενικούς ρύπους μέχρι το 2050;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.248, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Το προηγούμενο διάστημα δημοσιεύτηκε επιχείρηση της αστυνομίας, στα πλαίσια διερεύνησης 
υπόθεσης για διατήρηση οίκου ανοχής και αποζήν από κέρδη πορνείας, στην οποία εφαρμόστηκε η πρακτική 
της χρήσης υπηρεσιών από συνεργάτες της αστυνομίας.  Σε παλαιότερη συζήτηση για τη συγκεκριμένη 
πρακτική στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών ενημερωθήκαμε ότι έχει τερματιστεί η συγκεκριμένη πρακτική. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιος έδωσε οδηγίες για την εφαρμογή αυτής της πρακτικής στη συγκεκριμένη περίπτωση; 

2. Έχει διενεργηθεί έρευνα εντός της αστυνομίας και ποιο είναι το αποτέλεσμά της; 

3. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί για τον τερματισμό της συγκεκριμένης πρακτικής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.249, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Εδώ και μερικά χρόνια υπήρχε σχεδιασμός για τον διαχωρισμό 12 οικοπέδων για άπορες οικογένειες 
στην κοινότητα του Ψευδά. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός και ο προγραμματισμός για το διαχωρισμό των υπό αναφορά 
οικοπέδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.250, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται το έργο που αφορά την ανάπλαση του πάρκου πλησίον του Κυβερνητικού Οικισμού Β΄ στον 
Ψευδά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.251, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Τον Σεπτέμβριο του 2018 θέσαμε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών το ζήτημα της κυκλοφορίας ανδρικού ουροδοχείου σε σχήμα γυναίκας, 
υπογραμμίζοντας τα λανθασμένα μηνύματα και τις σεξιστικές αντιλήψεις που αναπαράγονται μέσα από την 
κυκλοφορία ενός τέτοιου αντικειμένου με την επιχορήγηση της Κυπριακής Δημοκρατίας και των Διαρθρωτικών 
Ταμείων της ΕΕ. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας μάς ενημέρωσε τότε ότι εξέταζε τη δυνατότητα να 
αποσυρθεί η χρηματοδότηση του συγκεκριμένου προϊόντος, ώστε να αποσυρθούν και τα εμβλήματα της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, της ΕΕ και των Διαρθρωτικών Ταμείων από τη σελίδα της εταιρείας.  Στη βάση των 
πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο 
κάτω: 

1. Έχει τερματιστεί η συμμετοχή της συγκεκριμένης εταιρείας στα προγράμματα των Διαρθρωτικών 
Ταμείων; 

2. Έχει δοθεί γνωμάτευση από τον Γενικό Εισαγγελέα κατά πόσο παραβιάζεται οποιαδήποτε νομοθεσία 
από τη χρηματοδότηση τέτοιου προϊόντος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.252, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Τους προηγούμενους μήνες είχε ανακοινωθεί η απόφαση του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για δημιουργία κέντρου φιλοξενίας ανηλίκων στην κοινότητα Ζυγίου.  Μετά τις 
αντιδράσεις εκ μέρους της κοινοτικής αρχής, εγκαταλείφθηκε η πιο πάνω απόφαση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει νέος 
σχεδιασμός για τον χώρο ανέγερσης δομής για ασυνόδευτους ανηλίκους, σε ποια περιοχή, καθώς και τα 
χρονοδιαγράμματα για την υλοποίησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.253, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αποτελεί αντικειμενική παρατήρηση, αλλά και παραδοχή από το ίδιο το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας ότι υπάρχει καθυστέρηση σε ό,τι αφορά την καλύτερη ενσωμάτωση 
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θεμάτων σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας στη διδακτέα ύλη των γυμνασίων και λυκείων.  Παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τους τρόπους με τους οποίους θα εξασφαλιστεί η αύξηση σε 15% του χρόνου για τη θεματική 3.1 
“Οικογενειακός προγραμματισμός σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία” του Προγράμματος Σπουδών 
Αγωγής Υγείας. 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για την εισαγωγή ειδικού σχετικού μαθήματος σεξουαλικής και 
αναπαραγωγικής υγείας στο ωρολόγιο πρόγραμμα των λυκείων σύμφωνα με τη δέσμευση που έχει 
αναλάβει το υπουργείο στη βάση της στρατηγικής και του σχεδίου δράσης για την καταπολέμηση της 
σεξουαλικής κακοποίησης και εκμετάλλευσης παιδιών και της παιδικής πορνογραφίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.254, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Στην Εθνική Στρατηγική για τη Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων 2018-2025 υπάρχει 
δράση υπό την ευθύνη του Υπουργείου Υγείας για τη δημιουργία και εφαρμογή Εθνικού Στρατηγικού 
Σχεδίου για τα Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενα Νοσήματα. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του 
σχεδίου; 

2. Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, υπάρχουν περισσότερο από ένα εκατομμύριο 
κρούσματα σεξουαλικώς μεταδιδόμενων λοιμώξεων κάθε μέρα. Εντούτοις στην Κύπρο δεν υπάρχει ένα 
υποχρεωτικό πλαίσιο συλλογής δεδομένων για όλα τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα (ΣΜΝ) κάτι 
που δημιουργεί προβλήματα στην αποτύπωση του μεγέθους του ζητήματος. Υπάρχει σχεδιασμός και 
πολιτική από τον αρμόδιο υπουργό για τη δημιουργία πλαισίου συλλογής στατιστικών για ΣΜΝ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.255, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ) αναφέρεται σε σημαντική αύξηση των ανεμβολίαστων 
παιδιών σε όλο το κόσμο.  Συγκεκριμένα, από 18,7 εκατομ. παιδιά που είχαν χάσει ένα ή περισσότερα 
σημαντικά εμβόλια το 2017 φτάσαμε το 2019 στα 19,4 εκατομ. παιδιά.  Ταυτόχρονα, ο ΠΟΥ περιλαμβάνει την 
παραπληροφόρηση σχετικά με τα εμβόλια ως έναν από τους δέκα σημαντικότερους κινδύνους για τη δημόσια 
υγεία. 

 Για τον λόγο αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα πιο κάτω: 

1. Στο Σχέδιο Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 περιλαμβάνεται στις δράσεις 
ευθύνης του Υπουργείου Υγείας ο στόχος της αντιμετώπισης του κινήματος αντιεμβολιασμού, οι θέσεις 
του οποίου έχουν επιφέρει επανεμφάνιση παιδικών μεταδοτικών νοσημάτων.  Ποιες δράσεις έχει 
αναλάβει προς αυτή την κατεύθυνση το υπουργείο εντός του 2019;  

2. Το Υπουργείο Υγείας στη βάση οδηγιών του ΠΟΥ διενεργεί κάθε τρία χρόνια έλεγχο εμβολιαστικής 
κάλυψης των παιδιών, με τα τελευταία στοιχεία να αφορούν το 2015.  Έχει υπάρξει πρόσφατη έρευνα 
και, εάν ναι, ποια τα αποτελέσματά της;  

3. Ποιες δράσεις υλοποίησε εντός του 2019 η Επιτροπή Αντιμετώπισης του Φαινομένου της Άρνησης 
Εμβολιασμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.256, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σύμφωνα με τα τελευταία στατιστικά δεδομένα (2017), τα ποσοστά του αποκλειστικού θηλασμού στην 
Κύπρο δεν ξεπερνούν το 40%.  Στο Σχέδιο Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 η 
δράση 21 αφορά την αποτελεσματική συνεισφορά στην προώθηση του μητρικού θηλασμού από το Υπουργείο 
Υγείας.  Πέρα από την ετοιμασία κανονισμών για τις προδιαγραφές ειδικά διαμορφωμένων χώρων μητρικού 
θηλασμού και άντλησης γάλακτος σε χώρους εργασίας, οι οποίοι απορρέουν από νομοθετική πρωτοβουλία της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, παρακαλείται  ο αρμόδιος υπουργός να αναφέρει τις δράσεις που έγιναν κατά το 
2019 για την προώθηση του μητρικού θηλασμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.257, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Στα πλαίσια του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 
περιλαμβάνονται για ολοκλήρωση εντός του 2019 ανάμεσα σε άλλα:  
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1. η διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας από εμπειρογνώμονες για τους παράγοντες που καθορίζουν τις 
αποφάσεις των νέων για προγραμματισμό της οικογένειας και οι πρακτικές δυσκολίες που 
αντιμετωπίζουν με ομάδα στόχο τους νέους ηλικίας 18-35 με ή χωρίς παιδιά και  

2. η χαρτογράφηση υφισταμένων δομών και υπηρεσιών στήριξης γονέων και οικογενειών, ώστε να 
εντοπιστούν τα κενά και οι ανάγκες, για να γίνουν ανάλογες διορθωτικές ενέργειες. 

Παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχουν ολοκληρωθεί οι δύο πιο πάνω 
δράσεις και, εάν ναι, ποιο είναι το αποτέλεσμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.258, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αρκετές χώρες έχουν θέσει σε λειτουργία προγράμματα δωρεάν εμβολιασμού εναντίον των ιών των 
ανθρώπινων θηλωμάτων (HPV) και σε αγόρια, ενώ πρόσφατα η Παγκύπρια Μαιευτική και Γυναικολογική 
Εταιρεία στα πλαίσια τοποθέτησής της για την ανάγκη πρόληψης για τον καρκίνο του τραχήλου της μήτρας έχει 
συστήσει την επέκταση του εμβολιαστικού προγράμματος και στα αγόρια. 

 Για τον λόγο αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
υπάρχει πρόθεση για την επέκταση του προγράμματος της σχολιατρικής υπηρεσίας και σε αγόρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.259, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Στα πλαίσια του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέλαβε την ευθύνη για τη διενέργεια μελέτης για εισαγωγή 
κινήτρων απόκτησης δεύτερου και περισσότερων παιδιών εντός του 2019. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
αποτελέσματα της συγκεκριμένης έρευνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.260, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής “Λαξία” στο Παραλίμνι διαμαρτύρονται για τη δυσοσμία 
στην περιοχή, η οποία προκαλείται από τις κοντινές φάρμες.  Ειδικότερα, οι φάρμες στην περιοχή προκαλούν 
δυσοσμία, η οποία υποβαθμίζει την ποιότητα ζωής των κατοίκων.  Όπως έχω πληροφορηθεί, έγιναν κάποιες 
προσπάθειες για τη μετακίνηση των υποστατικών, οι οποίες ωστόσο όπως φαίνεται δεν τελεσφόρησαν.  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις στην 
υπό αναφορά υπόθεση, αν προγραμματίζεται η μετακίνηση των υπό αναφορά υποστατικών, στα πλαίσια του 
Σχεδίου Μετακίνησης Οχληρών Υποστατικών, και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για την προστασία της 
ποιότητας ζωής των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.261, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι φαρμακοποιοί στα πλαίσια του ΓΕΣΥ, μετά από σχετική οδηγία του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, οφείλουν κατά την εκτέλεση της συνταγής να εκτυπώνουν και να παραδίδουν 
στον δικαιούχο το έγγραφο “εκτέλεση συνταγής”, όπως αυτό εκδίδεται από το σύστημα πληροφορικής του 
ΓΕΣΥ. Έχω λάβει παράπονα σχετικά με αυτή την πρακτική, αφού φαίνεται ότι καταναλώνονται μεγάλες 
ποσότητες χαρτιού καθημερινώς. Παράλληλα, τα φαρμακεία, ως επιχειρήσεις που παρέχουν υπηρεσίες, 
εκτυπώνουν και την απόδειξη πληρωμής όπως αυτή εκδίδεται από την ταμειακή μηχανή του φαρμακείου, όπου 
καταγράφεται η αγορά για σκοπούς ελέγχου για την καταβολή του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο είναι 
υποχρεωτική η εκτύπωση του εγγράφου “εκτέλεση συνταγής”, ιδιαίτερα εάν δεν τη ζητεί ο πελάτης, αφού 
υπάρχει η καταγραφή στο ηλεκτρονικό σύστημα των ενεργειών που έγιναν, και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να 
τροποποιηθεί η εν λόγω οδηγία, ώστε να μη σπαταλούνται άσκοπα τόσες μεγάλες ποσότητες χαρτιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.262, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Κρίστιαν Βίγκαρτ επιβεβαίωσε, 
απαντώντας σε ερώτημα του ΚΥΠΕ κατά την καθημερινή ενημέρωση των συντακτών, ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή απέστειλε στις αρχές της Κύπρου και της Μάλτας επιστολές σχετικά με το ζήτημα και το πρόγραμμα 
των κατ’ εξαίρεση πολιτογραφήσεων.  Συγκεκριμένα, ο εκπρόσωπος επιβεβαίωσε ότι η Επιτροπή ζητά 
πληροφορίες από την Κύπρο σχετικά με τις πρόσφατες εξελίξεις στο συγκεκριμένα θέμα, πληροφορίες που 
είναι απαραίτητες για την αξιολόγηση του εν λόγω επενδυτικού προγράμματος από την αρμόδια επιτροπή που 
εξετάζει το ζήτημα. 
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  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λάβει την υπό 
αναφορά επιστολή και, εάν την έχει απαντήσει, παρακαλώ όπως κοινοποιήσει την απάντηση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.263, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στις 28 Νοεμβρίου 2019 ενέκρινε με 429 ψήφους υπέρ, 225 ψήφους κατά 
και 19 αποχές ψήφισμα σχετικά με την κλιματική και περιβαλλοντική κατάσταση έκτακτης ανάγκης.  Το 
ψήφισμα μεταξύ άλλων καλεί τις  χώρες της ΕΕ να διπλασιάσουν κατ’ ελάχιστον τις συνεισφορές τους στο 
Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και να καταργήσουν σταδιακά όλες τις άμεσες και έμμεσες επιδοτήσεις 
ορυκτών καυσίμων έως το 2020.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι 
συνεισφορές της Κυπριακής Δημοκρατίας στο Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και αν υπάρχουν σκέψεις 
αύξησης αυτής της συνεισφοράς.  Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα αν η 
Κυπριακή Δημοκρατία έχει καταργήσει τις άμεσες και έμμεσες επιδοτήσεις ορυκτών καυσίμων και, εάν όχι, 
ποιες βρίσκονται ακόμα σε ισχύ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.264, ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Σε πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών ο Γενικός Ελεγκτής και ο Έφορος Κρατικών Ενισχύσεων παρουσίασαν 
στοιχεία σύμφωνα με τα οποία μια “επιτροπή-φάντασμα” στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
αφαίρεσε την πρόνοια για αναθεώρηση κάθε τέσσερα χρόνια των τιμών στην αγορά της ηλεκτρικής ενέργειας 
από αιολικά πάρκα, με αποτέλεσμα το κράτος να δαπανά πέραν των €5.000.000 σε υπερπληρωμές στις 
εταιρείες.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προτίθεται να προχωρήσει, ώστε να τιμωρηθούν οι  υπεύθυνοι για αυτή την απάτη -όπως παρουσιάστηκε 
ενώπιον της Βουλής- και ποιες ενέργειες προτίθεται να προωθήσει, ώστε να γίνει ανάκτηση αυτών των ποσών.  
Μελετάται, παραδείγματος χάριν, η αναπροσαρμογή των τιμών αυτών μέσω της επιβολής έκτακτης εισφοράς 
στις εταιρείες που επωφελήθηκαν;  Γνωρίζω ότι κάτι παρόμοιο είχε ισχύσει πρόσφατα και στην Κύπρο.  Είχε 
επιτυχία αυτό το μέτρο; Αξιολογήθηκε από τις αρμόδιες υπηρεσίες;  Γιατί δεν επαναλαμβάνεται;  
Συμπληρωματικά, αναφέρω ότι τέτοια εισφορά επιβλήθηκε στην Ελλάδα σε εταιρείες παραγωγής ΑΠΕ με τον 
Νόμο 4093/2012.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μάλιστα, εξ όσων πληροφορούμαι, απέρριψε τις προσφυγές των 
εταιρειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.265, ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Η τουρκοκυπριακή πολυκατοικία στην οδό Πιαλέ Πασά 14 στη Λάρνακα, στην οποία στεγάζονται 
πρόσφυγες, αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα εκτεταμένων φθορών τα οποία επηρεάζουν δυσμενώς την 
ποιότητα ζωής των ενοίκων και χρήζουν κατεπείγουσας επιδιόρθωσης.  Μετά από διαβήματα και των ίδιων 
των ενοίκων έχω πληροφορηθεί ότι έχει εγκριθεί συγκεκριμένο κονδύλι για την επιδιόρθωση της πολυκατοικίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία για την επιδιόρθωση της πολυκατοικίας και συγκεκριμένα για τα χρονοδιαγράμματα 
έναρξης και αποπεράτωσης των εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.266, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2019, στην 
κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αριθμό 23.06.011.02.598 αναφορικά με τα αντισταθμιστικά μέτρα που 
δίδονται στους ιδιοκτήτες ιδιωτικών τεμαχίων γης τα οποία επιτάσσει το Υπουργείο Άμυνας για κάλυψη των 
αναγκών το πληροφορήθηκα ότι το υπουργείο επεξεργαζόταν πλαίσιο πολιτικής σχετικά με τη συμμετοχή του 
στο συνολικό κόστος κατασκευής διαφόρων έργων σε δήμους ή κοινότητες, στα διοικητικά όρια των οποίων 
εκτείνονται στρατιωτικές υποδομές της Εθνικής Φρουράς. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η πιο πάνω διαδικασία και αν έχει ολοκληρωθεί το υπό αναφορά πλαίσιο πολιτικής. Παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα σχετικά με τις πρόνοιες του εν λόγω πλαισίου.  Ποιους δήμους και 
ποιες κοινότητες αφορά; Έχει γίνει κοστολόγηση της εφαρμογής του υπό αναφορά πλαισίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.267, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.735 
αναφορικά με την υιοθέτηση Σύμβασης των Οικιακών Εργαζομένων του 2011 (189) της Διεθνούς Οργάνωσης 
Εργασίας, πληροφορήθηκα ότι είχαν δοθεί οδηγίες για εκπόνηση πλήρους και ολοκληρωμένης μελέτης της 
σύμβασης και ότι θα τίθετο το θέμα εκ νέου στους κοινωνικούς εταίρους για απόψεις. Κάτι ανάλογο όπως 
πληροφορήθηκα, συνέβη και το 2016.  Προφανώς, δεν προχώρησαν οι διαδικασίες. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχουν 
προχωρήσει οι εργασίες όσον αφορά στη μελέτη και την τελική επικύρωση της υπό αναφορά σύμβασης από 
την Κυπριακή Δημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.268, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ιερά Μονή Σταυροβουνίου διά του δικηγόρου της έχει ζητήσει την επίδοση 
ειδοποίησης επιβολής με βάση τις διατάξεις του άρθρου 46 του νόμου περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας στην 
εταιρεία “Σκύρα Λίμα Λτδ”, γιατί λειτουργεί παράνομα σκυροθραυστικές μονάδες σε περιουσία της Ιεράς Μονής 
Σταυροβουνίου.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τον δικηγόρο της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου οι σκυροθραυστικές 
μονάδες λειτουργούν χωρίς πολεοδομική και οικοδομική άδεια σε περιοχή που έχει χαρακτηριστεί ως περιοχή 
εξαιρετικής φυσικής καλλονής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια η θέση του όσον 
αφορά την πιο πάνω υπόθεση και αν προτίθεται να επιδώσει ειδοποίηση επιβολής στην εταιρεία “Σκύρα Λίμα 
Λτδ”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.269, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω γίνει δέκτης καταγγελιών σχετικά με την αφόρητη δυσοσμία η οποία προέρχεται από τα ΧΥΤΥ 
που έχουν εγκατασταθεί στην περιοχή Πεντακώμου στην επαρχία Λεμεσού.  Ειδικότερα, το κοινοτικό 
συμβούλιο Πεντακώμου καταγγέλλει ότι, αν και υπήρχαν οι σχετικές διαβεβαιώσεις από πλευράς των 
αρμόδιων υπηρεσιών πριν από τη δημιουργία των ΧΥΤΥ στην περιοχή ότι δε θα υπάρχει θέμα οχληρίας και 
υποβάθμισης της ποιότητας ζωής των κατοίκων, εντούτοις οι κάτοικοι καταγγέλλουν ότι η δυσοσμία 
καθημερινά είναι αφόρητη, με αποτέλεσμα να αναγκάζονται, όταν είναι στα σπίτια τους, να έχουν όλα τα 
παράθυρα και τις πόρτες κλειστά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γνωρίζει το υπό 
αναφορά πρόβλημα και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την προστασία της υγείας και της ποιότητας ζωής 
των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.270, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2019, του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.441 αναφορικά με τη 
σύσταση που γίνεται στην ειδική έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το Τμήμα Περιβάλλοντος (ημερομηνίας 
14 Δεκεμβρίου 2017) σχετικά με την παράνομη διαχείριση Αποβλήτων Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού (ΑΗΗΕ) πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος βρίσκεται σε επικοινωνία με το Συλλογικό 
Σύστημα διαχείρισης ΑΗΗΕ [WEEE (Cyprus LTD)], σε μια προσπάθεια εξεύρεσης της καλύτερης δυνατής 
λύσης αντιμετώπισης του φαινομένου αυτού.           

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά διαβούλευση για τον καλύτερο δυνατό χειρισμό του θέματος και πώς αξιολογείται 
αυτή τη στιγμή στην Κύπρο η ανακύκλωση ΑΗΗΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.271, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Όπως είναι γνωστό, η χρήση των πλαστικών δοχείων μίας χρήσης για τη συσκευασία και μεταφορά 
του εμφιαλωμένου πόσιμου νερού αποτελεί μία από τις σημαντικές πηγές παραγωγής πλαστικών αποβλήτων. 
Ιδιαίτερα οι πλαστικές μπουκάλες μίας χρήσης των 500 γραμμαρίων ή 0,5 λίτρων θεωρούνται το κατεξοχήν 
απόβλητο που συναντάται στην κυπριακή φύση. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
στοιχεία σε σχέση με την παραγωγή και κατανάλωση στην Κύπρο πλαστικών μπουκαλιών εμφιαλωμένου 
νερού και πώς συγκρίνεται η παραγωγή και κατανάλωση με άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Υπάρχει άραγε 
πρόγραμμα από το υπουργείο, π.χ. από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για την προώθηση της χρήσης του 
νερού από βρύση όπως συμβαίνει σε άλλες χώρες;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.272, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των  Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσες καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία έγιναν στην αστυνομία τα τελευταία πέντε χρόνια; 

2. Σε πόσες εξ αυτών οι θύτες κατείχαν στρατιωτικό τυφέκιο ή κυνηγετικό όπλο; 

3. Ποιες διαδικασίες ακολουθήθηκαν και σε πόσες εκ των πιο πάνω περιπτώσεων κατασχέθηκαν τα 
όπλα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.273, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύουν 
δημοσιεύματα του ελλαδικού τύπου, σύμφωνα με τα οποία τα πανεπιστήμια της Ελλάδας (ΑΕΙ) θα ορίζουν τον 
αριθμό των εισακτέων φοιτητών, αλλά και τη βάση εισαγωγής στα τμήματά τους.   

 Επίσης, να ενημερωθεί το σώμα:  

1. αν θα ισχύσει αυτή η πολιτική,  

2. από πότε και κατά πόσο θα επηρεάσει τις θέσεις που δίνονται σε Κυπρίους υποψηφίους και  

3. σε ποιες ενέργειες θα προβεί ο αρμόδιος υπουργός. 

 Επισυνάπτεται σχετικό δημοσίευμα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.274, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μια άνευ προηγουμένου ξήρανση χαρουπιών σε ολόκληρη την 
Κύπρο με απρόβλεπτες συνέπειες, που οδηγούν σε οικολογική καταστροφή. Αυτό είναι αποτέλεσμα των μη 
αποτελεσματικών μεθόδων ή και   δολωμάτων που χρησιμοποιούνται για την καταπολέμηση της ποντίκας, η 
οποία καταστρέφει τον φλοιό των δέντρων, με αποτέλεσμα την ξήρανση αυτών. Χιλιάδες δέντρα έχουν ήδη 
καταστραφεί. Φωτογραφικό υλικό επισυνάπτεται.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Τι μέτρα προτίθεται να λάβει για την προστασία των χαρουπιών;  

2. Έχει μελετηθεί η μέθοδος καταπολέμησης της ποντίκας με τη χρήση των υφιστάμενων δολωμάτων που 
είναι μη αποτελεσματική;» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  

  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.275, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχω υπόψη μου ότι στα υπό ανέγερση νέα γήπεδα αντισφαίρισης του Ομίλου Αντισφαίρισης 
Λάρνακας δεν υπήρξε πρόνοια για κατασκευή αποδυτηρίων και αποχωρητηρίων για τους αθλητές και τους 
επισκέπτες των γηπέδων και κατά συνέπεια δεν έχει προχωρήσει η κατασκευή αυτών. 

 Όπως είναι σε όλους μας αντιληπτό, η απουσία αυτών των δυο χώρων από τα σχέδια κατασκευής 
αποτελεί σημαντική έλλειψη, αφού είναι απαραίτητοι χώροι και θα έπρεπε να ήταν στις προτεραιότητες αυτών 
που αποφάσισαν την πραγματοποίηση και την κατασκευή των γηπέδων του ομίλου. 

 Είναι γνωστό ότι στις εγκαταστάσεις του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας διεξάγονται και αρκετοί 
διεθνείς αγώνες, οι οποίοι είναι κάτω από της εποπτεία της παγκόσμιας και ευρωπαϊκής ομοσπονδίας και η μη 
συμπερίληψη των αναγκαίων αυτών χώρων κάθε άλλο παρά τιμητικό είναι για εμάς, καθώς επηρεάζει αρνητικά 
την προβολή μας διεθνώς. Η υγιεινή έπρεπε να ήταν βασική προϋπόθεση στους σχεδιασμούς του έργου. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Για ποιον λόγο δεν έχει προβλεφθεί η κατασκευή των αποδυτηρίων και αποχωρητηρίων στα νέα γήπεδα 
αντισφαίρισης στη Λάρνακα; 
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2. Μετά από αυτή τη διαπίστωση, ποια μέτρα προτίθεστε να λάβετε για το πιο πάνω θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.276, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Επανερχόμαστε, μέσω των κοινοβουλευτικών διαδικασιών ελέγχου, σε θέμα το οποίο είχαμε θέσει και 
παλαιότερα, με ερώτηση, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2019, καθώς και κατά τη διάρκεια της συζήτησης του 
προϋπολογισμού που αφορά το Υπουργείο Εξωτερικών, με τη διαβεβαίωση εκ μέρους του υπουργού ότι θα 
αποστέλλετο σύντομα απάντηση.  Δυστυχώς, μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί οτιδήποτε.  

 Συγκεκριμένα, το θέμα αφορά την υπογραφείσα Δήλωση Προθέσεων μεταξύ των Υπουργών 
Εξωτερικών ΗΠΑ-Κύπρου, για την οποία ζητήσαμε ολοκληρωμένη ενημέρωση ως προς το περιεχόμενό της, 
καθώς και τις δράσεις που απορρέουν από αυτή.  Παρακαλούμε όπως απαντηθούν όλα τα ερωτήματα, όπως 
λεπτομερώς τα έχουμε θέσει στην ως άνω αναφερόμενη ερώτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.277, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
και τον τρόπο καταβολής από τους δικαιούχους του ενοικίου για τη χρήση τουρκοκυπριακών ακινήτων τα 
οποία βρίσκονται υπό τη διαχείριση του Κηδεμόνα. Υπάρχει δυνατότητα οι χρήστες των ακινήτων να 
καταθέτουν το οφειλόμενο ποσό του ενοικίου υπό τη μορφή εμβάσματος; Ο αναχρονιστικός τρόπος πληρωμής 
των τελών μίσθωσης προκαλεί τεράστιο γραφειοκρατικό και διοικητικό κόστος. Επίσης, προκαλείται μεγάλη 
ταλαιπωρία στους κατόχους τουρκοκυπριακών περιουσιών. Θέτω βασικά το ερώτημα κατά πόσο η αρμόδια 
αρχή θα προχωρήσει σε εξορθολογισμό της διαδικασίας είσπραξης και πληρωμής των τελών. 

 Ακόμη, θέτω τα εξής ερωτήματα: 

1. Σε ποιο ταμείο υπάρχουν αυτά τα χρήματα; 

2. Τι ποσό έχει συσσωρευθεί μέχρι σήμερα στο ταμείο; 

3. Ποιες είναι οι συνολικές εισπράξεις τελών διαχρονικά μέχρι σήμερα; 

4. Αυτά τα χρήματα βρίσκονται σε ειδικό ταμείο ή αυτά τα χρήματα βρίσκονται στο ειδικό ταμείο της 
Δημοκρατίας; Σε αυτή την περίπτωση ποιες οι οφειλές της Δημοκρατίας προς το ταμείο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.278, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πλαίσιο 
χρήσης των λεγόμενων “ιπτάμενων φαναριών”.  Ειδικότερα, μετά το περιστατικό στον ζωολογικό κήπο στη 
Γερμανία εκφράζεται έντονη ανησυχία για τα λεγόμενα “ιπτάμενα φαναράκια” (sky lanterns), καθώς μπορεί να 
προκαλέσουν φωτιά με καταστροφικές συνέπειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.279, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη εκδήλωση του Κυπριακού Φόρουμ Ακεραιότητας (CIF) ο Γενικός Ελεγκτής της 
Κυπριακής Δημοκρατίας κατέθεσε ενώπιον των πολιτικών αρχηγών και του Υπουργού Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως τη Σύσταση του Συμβουλίου του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης 
(ΟΟΣΑ/OECD) για τη δημόσια ακεραιότητα και ζήτησε την υιοθέτησή της από την πολιτεία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας σε σχέση με τον ΟΟΣΑ, αν δεσμεύεται από τις αποφάσεις και συστάσεις του 
οργανισμού και πώς σχεδιάζει με πρακτικούς και εφαρμόσιμους τρόπους να υιοθετήσει την συγκεκριμένη του 
σύσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.280, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον νόμο περί Αρχείου Πληθυσμού όπως τροποποιήθηκε τον Μάρτιο του 2019, το 
Υπουργικό Συμβούλιο θα πρέπει μέχρι την 1η Φεβρουαρίου να καταθέσει ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κανονισμό που να καθορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες θα επιτρέπεται η 
τιμητική πολιτογράφηση για λόγους δημοσίου συμφέροντος και η πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών 
και επενδυτών κατά παρέκκλιση των προϋποθέσεων που προβλέπονται στις παραγράφους 11(α), 11(β) και 
11(γ) του τρίτου πίνακα.   

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η προώθηση του προσχεδίου κανονισμών, πότε αναμένεται να κατατεθεί ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και τι σχεδιάζει να κάνει ο υπουργός σε περίπτωση που δεν ψηφιστεί μέχρι την 1η 
Φεβρουαρίου ο κανονισμός.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.281, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 19 Φεβρουαρίου 2019 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος ανακοίνωσαν το Παγκύπριο Σχέδιο Στειρώσεων Αδέσποτων Γάτων 2019 συνολικής 
δαπάνης ύψους €75.000. Την υλοποίηση του σχεδίου ανέλαβαν οι Επαρχιακές Επιτροπές Ευημερίας των 
Ζώων υπό την εποπτεία των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί στην 
αξιολόγηση του εν λόγω σχεδίου, πόσοι κτηνίατροι συμμετείχαν συνολικά και αν υπάρχει σχετικό αρχείο με το 
πόσες γάτες στειρώθηκαν κατά την περίοδο εφαρμογής του σχεδίου. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προκηρύξει νέο σχέδιο για την περίοδο 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.282, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Την παραμονή των Χριστουγέννων κύμα κακοκαιρίας που έπληξε την Κύπρο προκάλεσε σοβαρές 
ζημιές σε αριθμό κατοικιών στην κοινότητα Ξυλοφάγου.  Το μέγεθος των ζημιών ήταν τέτοιας έκτασης που 
ορισμένες κατοικίες κατέστησαν μη κατοικήσιμες. 

 Από την πρώτη στιγμή οι αρμόδιοι διαβεβαίωσαν ότι οι ζημιές θα εκτιμηθούν, θα καταβάλλονταν αμέσως 
προκαταβολές και ακολούθως το σύνολο των αποζημιώσεων.  Μέχρι σήμερα δεν έχουν καταβληθεί 
οποιεσδήποτε αποζημιώσεις στους πληγέντες. 

 Δεδομένου ότι ορισμένες κατοικίες δεν είναι δυνατό να κατοικηθούν αν δεν επιδιορθωθούν, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται 
η διαδικασία αποζημίωσης των πληγέντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.283, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες που έχουμε δεχθεί, άτομα που δεν έχουν καμία αρμοδιότητα στα θέματα 
ελέγχου του κυνηγιού και αυτοπροσδιορίζονται ως ακτιβιστές πραγματοποιούν περιπολίες από κοινού ή 
συνοδεύονται από μέλη του Ταμείου Θήρας και παρενοχλούν κυνηγούς που κυνηγούν νόμιμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώση 
του αυτές οι καταγγελίες και κατά πόσο έχουν διερευνηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.284, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες που είδαν το φως της δημοσιότητας, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας άνοιξε 
την Τετάρτη 18 Δεκεμβρίου 2019, κατά την 16η εξόρμηση του ενδημικού θηράματος και μόλις πέντε ημέρες 
προτού εκπνεύσει η περίοδος κυνηγίου, απαγορευμένη περιοχή κυνηγίου στην περιοχή Ακακίου-Δένειας.  
Όπως καταγράφεται στα δημοσιεύματα, αφαιρέθηκαν οι απαγορευτικές πινακίδες, με αποτέλεσμα αριθμός 
κυνηγών να εισέλθουν στην περιοχή και προνομιακά να καρπωθούν εκατοντάδες πουλιά και δεκάδες λαγούς 
στην παρουσία και μελών της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας. 

 Σύμφωνα με εκ των υστέρων ανακοίνωση της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, η συγκεκριμένη περιοχή 
λανθασμένα είχε σηματοδοτηθεί ως απαγορευμένη, ωστόσο αποφασίστηκε να μη μετακινηθούν οι πινακίδες, 
προς αποφυγή σύγχυσης των κυνηγών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή για τα πιο κάτω: 

1. Ποιος έδωσε εντολή για άνοιγμα της περιοχής και ποιοι αφαίρεσαν τις πινακίδες; 

2. Από πότε η συγκεκριμένη περιοχή είναι σηματοδοτημένη ως απαγορευμένη; 

3. Πώς γίνεται να ανοίξει για κυνήγι απαγορευμένη περιοχή μόνο για τις δύο τελευταίες εξορμήσεις;  

4. Πώς κάποιοι πληροφορήθηκαν σε τόσο σύντομο χρονικό διάστημα το άνοιγμα της συγκεκριμένης 
περιοχής για κυνήγι, από τη στιγμή που η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας δεν εξέδωσε οποιαδήποτε 
ανακοίνωση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.285, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως σχετικά με τη διαχείριση της προσφυγικής κρίσης είχε αναφερθεί ο σημαντικός ρόλος που θα έχει ο 
έλεγχος των ακτών της Κύπρου.  Προς τούτο, πριν από λίγα χρόνια είχαν διατυπωθεί δημόσια ανησυχίες για 
αδυναμίες ελέγχου των ακτών της Κύπρου από σύγχρονα συστήματα ραδιοεπισήμανσης (ραντάρ).  Επίσης, 
παραμένει σε εκκρεμότητα το θέμα της δημιουργίας ακτοφυλακής στα πρότυπα άλλων χωρών. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη δυνατότητα της 
Κύπρου να ελέγχει τις ακτές με σύγχρονα συστήματα ραδιοεπισήμανσης (ραντάρ) και εάν έχει προχωρήσει η 
δημιουργία ακτοφυλακής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.286, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη διάρκεια των τριών διεξοδικών κοινών συνεδριάσεων των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
Περιβάλλοντος και Υγείας επανειλημμένα διατυπώθηκε από τα αρμόδια υπουργεία, ιδιαίτερα τα Υπουργεία 
Υγείας και Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, και τους εκπροσώπους τους ότι, σύμφωνα και με τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, οι επιπτώσεις στην υγεία από τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία δύναται να είναι 
σοβαρές και πολύ μεγαλύτερες από τη χρήση τερματικών συσκευών, π.χ. κινητών τηλεφώνων, φορητών 
υπολογιστών κτλ., παρά από τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας.  Ακόμα και ο κ. Σαμαράς, ο οποίος κλήθηκε στην 
κοινή συνεδρίαση των δύο επιτροπών ως εμπειρογνώμονας του Υπουργείου Υγείας, επέμενε ιδιαίτερα σε αυτό 
το σημείο. Υπάρχουν εξάλλου κατατεθειμένα έγγραφα από τις αρμόδιες αρχές και εκ μέρους των δύο 
υπουργείων που επιμένουν ότι η κύρια έγνοια πρέπει να κατευθύνεται προς τα κινητά τηλέφωνα και τη χρήση 
τους και όχι προς τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει νομοθεσία που να καθιστά υποχρεωτική την προειδοποιητική σήμανση επί των προϊόντων 
τερματικών συσκευών τηλεπικοινωνίας, όπως κινητά τηλέφωνα, ηλεκτρονικοί υπολογιστές κτλ. και στη 
διαφήμιση αυτών των προϊόντων, ώστε οι καταναλωτές και οι χρήστες να λαμβάνουν τα ανάλογα 
προστατευτικά μέτρα. Είναι στον προγραμματισμό των δύο υπουργείων η κατάθεση νομοσχεδίων που να 
προνοούν την υποχρεωτική σήμανση του τύπου “Προσοχή! Συστήνεται συνετή χρήση.” ή “Προσοχή!  Η 
υπερβολική χρήση μπορεί να βλάψει την υγεία.”;  Ποια άλλα μέτρα λαμβάνουν τα δύο υπουργεία, για να 
προληφθούν οι κίνδυνοι από την ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία και να προωθηθεί η έννοια της προφύλαξης σε 
όλα τα επίπεδα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.287, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί το φαινόμενο ένας αριθμός ξένων εργατών από χώρες εκτός της 
ΕΕ να έρχονται για εργασία στην Κύπρο και να καταλήγουν αιτητές πολιτικού ασύλου ή αρκετοί από αυτούς να 
συνεχίζουν να εργοδοτούνται παράνομα και μετά τη λήξη της άδειας παραμονής τους.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Πόσα άτομα υπήκοοι κρατών μη μελών της ΕΕ εργάζονται παράνομα, διότι  φεύγουν από τον εργοδότη 
τους ή έχει η λήξει η άδεια παραμονής τους; 

2. Πόσοι είναι οι ελλείποντες αλλοδαποί για τον έναν ή τον άλλο λόγο; 

3. Πόσοι έχουν μεταβεί στα κατεχόμενα και πόσοι ζουν και εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές; 

4. Πόσοι έχουν ζητήσει πολιτικό άσυλο, αφού ήρθαν στην Κύπρο ως φοιτητές ή ως εργαζόμενοι;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.288, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει γίνει 
μελέτη για τις επιπτώσεις στο περιβάλλον της πόλης και ιδιαίτερα στην περιοχή του κόλπου της Λεμεσού από 
την ανέγερση ψηλών κτιρίων.   

 Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα αν έχει εκπονηθεί μελέτη 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων για το σύνολο της Κύπρου σε σχέση με τα ψηλά κτίρια, σύμφωνα με τον περί 
της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμο του 2005 

[102(I)/2005].» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.289, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξετάσει το 
ενδεχόμενο να δημιουργηθεί ξεχωριστό μητρώο στο οποίο θα εγγράφονται τα άτομα τα οποία ειδικεύονται στον 
τομέα της κοινοτικής νοσηλευτικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.290, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
ξεχωριστό μητρώο στο οποίο εγγράφονται οι επισκέπτες/τριες υγείας. Αν ναι, βάσει ποιων προσόντων μπορεί 
κάποιος να εγγραφεί στο εν λόγω μητρώο; Είναι απαραίτητη η απόκτηση πρώτου πτυχίου ως επισκέπτη 
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υγείας ή μπορούν να εγγραφούν στο μητρώο και άτομα τα οποία έχουν πραγματοποιήσει μεταπτυχιακές 
σπουδές στον υπό αναφορά τομέα; Ποια η μοριοδότηση των προσόντων όσον αφορά στα άτομα που 
επιθυμούν να εγγραφούν στον σχετικό κατάλογο για εργοδότηση στο δημόσιο ως επισκέπτες/τριες υγείας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.291, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ελληνική Τράπεζα διεκδικεί από την ΚΕΔΙΠΕΣ στο πλαίσιο της εγγύησης μη 
αναμενόμενων ζημιών που θα προέκυπταν από μέρος των δανείων που απέκτησε από τον συνεργατισμό 
ποσό ύψους €65,8 εκατομ.  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχει καταβληθεί 
αυτό το ποσό στην Ελληνική Τράπεζα, εάν η Κυπριακή Δημοκρατία έχει θεσπίσει μηχανισμούς που θα 
ελέγχουν τα ποσά που απαιτεί η Ελληνική Τράπεζα μέσω του πλαισίου εγγύησης μη αναμενόμενων ζημιών, 
εάν υπάρχουν εκτιμήσεις ότι το ποσό που θα δοθεί στην Ελληνική Τράπεζα θα ξεπεράσει τα €184 εκατομμύρια 
σε βάθος δωδεκαετίας, όπως είχε αρχικά συμφωνηθεί, και εάν η καταβολή των εν λόγω ποσών αναμένεται να 
επηρεάσει τα δημόσια οικονομικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.292, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Παιδείας,  Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Κώστα 
Χαμπιαούρη, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2019, στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.558 
αναφορικά με την τροποποίηση των περί Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής Κανονισμών του 1995 και 2012 
πληροφορήθηκα ότι η τροποποίηση των εν λόγω κανονισμών βρίσκεται ενώπιον του διοικητικού συμβουλίου 
του ΚΟΑ για συζήτηση και εξέταση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η επεξεργασία των εν λόγω κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.01.918 και 23.06.011.02.643, ημερομηνίας 6 
Ιουνίου 2017 και 18 Ιουνίου 2018, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με τις πιο πάνω ερωτήσεις σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το ποσοστό Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) που καταναλώθηκε στις οδικές μεταφορές το 2018 
ανέρχεται στο 2.6% της συνολικής κατανάλωσης ενέργειας των οδικών μεταφορών για το εν λόγω έτος.  
Στο ίδιο ποσοστό κυμαίνεται και φέτος η κατανάλωση ΑΠΕ στις μεταφορές. 

2. Αφού λήφθηκαν υπόψη τα ακόλουθα: 

i. τα αποτελέσματα της μελέτης με τίτλο “Penetration of alternative fuels in Cyprus road and 
maritime sectors”1 που εκπονήθηκε από το Γερμανικό Ινστιτούτο GIZ εκ μέρους της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής στα πλαίσια της Τεχνικής Βοήθειας για την Κύπρο και ολοκληρώθηκε τον Ιούνιο του 
2017, που κατέδειξε ότι οι στόχοι το 2020 μπορούν να επιτευχθούν με τη χρήση διαφόρων τύπων 
βιοκαυσίμων, καθόσον η διείσδυση άλλων εναλλακτικών καυσίμων αναμένεται να είναι πολύ 
μικρή, 

ii. οι περιορισμοί στην ανάμιξη βιοκαυσίμων στα συμβατικά καύσιμα που τίθενται από τα σχετικά 
Ευρωπαϊκά πρότυπα που καθορίζουν τις προδιαγραφές τους, καθώς και από την Οδηγία για την 
ποιότητα των καυσίμων βενζίνης και ντίζελ [περιορισμός στην ανάμιξη βιοαιθανόλης στη βενζίνη 
λόγω τήρησης καθορισμένης μέγιστης τιμής τάσης ατμών ανάλογα με το % ποσοστό 
βιοαιθανόλης και, μέγιστο ποσοστό βιοντίζελ (FAME) στο ντίζελ στο 7% ν/ν], 

iii. η μη διαθεσιμότητα προηγμένων βιοκαυσίμων, αλλά και η περιορισμένη διάθεση βιοκαυσίμων 
που μπορούν να αναμιχθούν με τη βενζίνη, εκτός της βιοαιθανόλης, όπως είναι οι βιοαιθέρες 
ΕΤΒΕ και ΜΤΒΕ, 

ιν. το αυξημένο κόστος προμήθειας βιοκαυσίμων σε σχέση με τα συμβατικά καύσιμα (περίπου 
διπλάσιο), 

 ο Υπουργός εξέδωσε Διάταγμα το οποίο δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 
27/9/2019 για αύξηση του ποσοστού ανάμιξης των βιοκαυσίμων στη βενζίνη και στο ντίζελ στο 5%.  
Αυτό αναμένεται να έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση του ποσοστού ΑΠΕ στις οδικές μεταφορές στο 
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3,1% για το 2019.  Επιπλέον, το Υπουργείο μελετά και άλλα μέτρα όπως περαιτέρω αύξηση του 
ποσοστού των βιοκαυσίμων στη βενζίνη και στο ντίζελ για το 2020, καθώς επίσης και τη δυνατότητα 
που παρέχει το άρθρο 6 της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές, για στατιστική μεταβίβαση από κράτη μέλη που έχουν ξεπεράσει τον στόχο των 
μεταφορών. 

1 Η μελέτη είναι αναρτημένη στην ιστοσελίδα του Υπουργείου: https:/www.mcit.gov.cy.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.01.919, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2017, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, μόλις πληροφορήθηκε σχετικά με το περιστατικό της παράνομης επέμβασης στην κοίτη 
του ποταμού Ακακίου προχώρησε σε καταγγελία και λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του 
παρανομούντα, μέσω του Γενικού Εισαγγελέα. 

(β)  Ο Γενικός Εισαγγελέας, μέσω ιδιώτη δικηγόρου, προέβη σε ποινική δίωξη του κατηγορούμενου και μέχρι 
στιγμής, έχει ολοκληρωθεί αριθμός ακροάσεων ενώπιον του Δικαστηρίου. Η επόμενη ακρόαση έχει 
οριστεί για τις 18/12/2019, στην οποία ο κατηγορούμενος υποχρεούται να παρουσιαστεί, βάσει της 
εγγύησης που έχει υπογράψει. 

(γ) Σημειώνεται ότι, το ΤΑΥ είχε ζητήσει την έκδοση προσωρινού διατάγματος αναστολής εργασιών. 
Σύμφωνα με τη δικηγόρο, αυτό δεν μπορεί να εκδοθεί, καθώς μέχρι στιγμής, δεν έχει εξασφαλιστεί 
σαφής μαρτυρία για διενέργεια εργασιών εντός της κοίτης του ποταμού, από τον κατηγορούμενο. 

2. Στη βάση των πιο πάνω, αναμένεται η απόφαση του Δικαστηρίου για τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων 
αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.030, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2017, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 

 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας είναι η ακόλουθη: 

2. Ολοκληρώθηκε η διαδικασία ετοιμασίας του Πρωτοκόλλου Ταρίχευσης και στάλθηκε στο Συμβούλιο 
Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών.  Αυτό θα επισημοποιηθεί μέσω της Νομοθεσίας. 

3. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινίσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.173, ημερομηνίας 27 

Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκφράσω τις απολογίες μου για την αργοπορία να απαντηθεί η επιστολή σας. 

2. Σχετικά με τα ερωτήματα που τίθενται από τον βουλευτή κ. Ορφανίδη σας πληροφορώ ότι στο Γυμνάσιο 
Δροσιάς τη σχολική χρονιά 2018-19 φοιτούσαν 465 μαθητές κατανεμημένοι σε 20 τμήματα.  Στον αριθμό 
αυτό συμπεριλαμβάνονται και οι 56 μαθητές του Μουσικού Σχολείου οι οποίοι είναι κατανεμημένοι σε 
τρία τμήματα. 

3. Με βάση την υποδομή που διαθέτει το Γυμνάσιο Δροσιάς (11 αίθουσες διδασκαλίας και 3 λυόμενες 
αίθουσες διδασκαλίας) μπορεί να ικανοποιήσει τις στεγαστικές ανάγκες 450-470 μαθητών.  Σημειώνεται 
ότι, με τη διαμόρφωση εργαστηρίων και ειδικών αιθουσών η ύπαρξη μετακινουμένων τμημάτων είναι 
αναπόφευκτη. Σημειώνεται ότι το σχολείο διαθέτει 12 εργαστήρια και 2 ειδικές αίθουσες. 

4. Μετά από διάφορα μέτρα, αλλαγή Εκπαιδευτικής Περιφέρειας και περιορισμός μετεγγραφών, που έχουν 
ληφθεί εκ μέρους του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) ο αριθμός 
των μαθητών τη φετινή σχολική χρονιά έχει μειωθεί στους 421 και 19 τμήματα με προοπτική περαιτέρω 
μείωσης. Συγκεκριμένα τη περσινή σχολική χρονιά οι μαθητές που φοιτούσαν στην Α΄ τάξη ανέρχονταν 
στους 181 ενώ τη φετινή σχολική χρονιά, ως αποτέλεσμα των μέτρων, ο αριθμός αυτός έχει μειωθεί 
στους 110 μαθητές. 

http://www.mcit.gov.cy/
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5. Με την υλοποίηση των πιο πάνω μέτρων έχει επιτευχθεί σοβαρή μείωση του αριθμού των μαθητών του 
Γυμνασίου και θα υπάρξει καλύτερος καταμερισμός των μαθητών της Λάρνακας στα Γυμνάσια.  Στους 
σχεδιασμούς του Υ,Π.Π.Α.Ν. περιλαμβάνεται επίσης η μετακίνηση του Μουσικού Γυμνασίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.455, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το 
αρμόδιο Τμήμα, να σας πληροφορήσω ότι η κατασκευή, που τοποθετείται στις μοτοσικλέτες που εκτελούν 
δρομολόγια για την κατ’ οίκον παράδοση φαγητού, δεν θεωρείται ως τροποποίηση/αλλαγή/μετατροπή στις 
μοτοσικλέτες, ώστε να απαιτείται η χορήγηση οποιασδήποτε έγκρισης από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, κατά τη διάρκεια του τεχνικού ελέγχου που διενεργείται 
στις μοτοσικλέτες. 

2. Αντίθετα, η κατασκευή αυτή, λαμβάνεται υπόψη ως φορτίο, για το οποίο δεν χρειάζεται η παρουσίαση 
στοιχείων στο Τμήμα για σκοπούς εξέτασης και χορήγησης έγκρισης.  Σύμφωνα με την πρώτη επιφύλαξη του 
Κανονισμού 50 (16) (στ) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών “στην 
περίπτωση της μοτοσικλέτας το φορτίο δεν πρέπει να εκτείνεται πέραν του πλάτους των χειρομοχλών ή πέραν 
του ολικού μήκους της μοτοσικλέτας ή σε ύψος που υπερβαίνει τους ώμους του οδηγού.” 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.560, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, το πρόβλημα που είχε 
παρουσιαστεί στο Σύστημα Πληροφοριών γης του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει επιλυθεί και 
οι υποθέσεις οι οποίες είχαν επηρεαστεί, έχουν ήδη διεκπεραιωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.709, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.011.03.709 και ημερομηνία 04 Ιουλίου 2019, 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το 2017 αιτήθηκαν 4582 άτομα για παραχώρηση 
καθεστώτος διεθνούς προστασίας και το 2018 αιτήθηκαν 7761 άτομα, δηλαδή παρατηρήθηκε μία αύξηση της 
τάξεως του 69,25%. 

 Όσον αφορά το τρέχον έτος, και μέχρι τα τέλη Αυγούστου 2019, οι αιτητές ασύλου έφτασαν τους 8630 
ενώ υπολογίζεται ότι μέχρι το τέλος του χρόνου θα ξεπεράσουν τις 12000 άτομα. Επίσης, και μέχρι τα τέλη 
Αυγούστου 2019, υπήρχαν περίπου 14500 υπό εξέταση αιτήσεις (περίπου 16700 άτομα) σε όλα τα αρμόδια 
πρωτοβάθμια και δευτεροβάθμια όργανα. 

 Το μεγαλύτερο μέρος των αιτητών (το 60%) εισέρχεται από μη ελεγχόμενα σημεία της Νεκρής Ζώνης 
(για τους 8 πρώτους μήνες του 2019, περίπου 4000 άτομα), όμως ένας σημαντικός επίσης αριθμός διέρχεται 
μέσω των οδοφραγμάτων και κυρίως μέσω του Οδοφράγματος του Λήδρας Πάλας (για τους 8 πρώτους μήνες 
του 2019, περίπου 900 άτομα).  Σημειώνεται ότι τους μήνες Αύγουστο και Σεπτέμβριο έχει παρατηρηθεί 
σημαντική μείωση των αιτητών που διέρχονται μέσω των οδοφραγμάτων την ίδια όμως στιγμή που η ροή των 
διελεύσεων από μη ελεγχόμενα σημεία της Νεκρής Ζώνης παραμένει σταθερή. 

 Είναι φανερό ότι οι παράνομες αρχές των κατεχομένων, όπως επίσης και η ίδια η Τουρκία, η οποία 
ελέγχει στην ουσία τα κατεχόμενα είτε διευκολύνει είτε στην καλύτερη περίπτωση δεν λαμβάνει κανένα ενεργό 
μέτρο για την αποτροπή των ροών προς τις ελεύθερες περιοχές. 

 Σημειώνεται ότι ένας αριθμός αιτητών, ιδιαίτερα από Αφρικανικές χώρες, όπως το Καμερούν και η 
Νιγηρία, φτάνουν αεροπορικώς στα κατεχόμενα μέσω Τουρκίας αφού η Τουρκία έχει καταργήσει τις 
διατυπώσεις βίζας από τις χώρες αυτές.  Επίσης ένας σημαντικός αριθμός αιτητών από το Πακιστάν και το 
Μπαγκλαντές οι οποίοι σπούδαζαν και εργάζονταν στα κατεχόμενα, αλλά και περίπου το 50% των αιτητών από 
την Γεωργία, διήλθαν από μη ελεγχόμενα σημεία της Νεκρής Ζώνης.  Περαιτέρω, κατά το δεύτερο 
δεκαπενθήμερο του Ιουνίου έχουν παρατηρηθεί σημαντικοί αριθμοί Σύριων υπηκόων οι οποίοι έχουν φτάσει 
αεροπορικώς μέσω Τουρκίας στο παράνομο αεροδρόμιο της Τύμβου και στη συνέχεια παρουσιάστηκαν στο 
Οδόφραγμα του Λήδρα Πάλας ζητώντας άσυλο.  Οι Σύριοι αυτοί διέμεναν προηγουμένως στο Λίβανο ή στην 
ίδια την Τουρκία. 

 Η Δημοκρατία μέχρι σήμερα, αναγνωρίζοντας την ανθρωπιστική διάσταση του θέματος, ιδιαίτερα σε 
σχέση με τους Σύριους υπηκόους, οι οποίοι προέρχονται από τη Συρία και τηρώντας όλες τις υποχρεώσεις της 
όπως προκύπτουν από το ευρωπαϊκό κεκτημένο αλλά και τις διεθνείς συμβάσεις απέναντι στους πρόσφυγες, 
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δεν αρνείται την είσοδο στις ελεύθερες περιοχές σε άτομα τα οποία αιτούνται διεθνή προστασία.  Ωστόσο, η 
συστηματική άφιξη στην Κύπρο, αιτητών διεθνούς προστασίας που φτάνουν αεροπορικώς στα κατεχόμενα και 
οι οποίοι είτε ξεκινούν από ασφαλείς χώρες καταγωγής είτε διαμένουν σε χώρες στις οποίες δεν διώκονται, 
δημιουργεί σοβαρές ανησυχίες δεδομένου ότι τα άτομα αυτά επιλέγουν να έρθουν στην Κύπρο παρ’ όλο που 
λάμβαναν ή θα μπορούσαν να λάβουν επαρκή προστασία από την Τουρκία ή από τη χώρα στην οποία 
προηγουμένως βρίσκονταν. 

 Η Δημοκρατία, από το 2009 και μέχρι τα τέλη Αυγούστου 2019, τηρώντας όλες τις υποχρεώσεις της 
όπως προκύπτουν από το ευρωπαϊκό κεκτημένο αλλά και τις διεθνείς συμβάσεις, έχει παραχωρήσει καθεστώς 
διεθνούς προστασίας σε περίπου 9200 άτομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Iανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.713, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η διαχείριση των δημοτικών αποβλήτων 
αποτελεί προτεραιότητα για την Κύπρο, αφενός για τη διασφάλιση της προστασίας του περιβάλλοντος και της 
δημόσιας υγείας και αφετέρου για την εφαρμογή της περιβαλλοντικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EE) 
στον τομέα αυτό.  Στόχος είναι η σταδιακή και ομαλή μετάβαση στην κυκλική οικονομία, στα πλαίσια των 
πολιτικών που προωθούνται στην EE, βάσει των οποίων έχουν υιοθετηθεί φιλόδοξοι στόχοι για αύξηση της 
διαλογής στην πηγή, της επαναχρησιμοποίησης και της ανακύκλωσης. 

2. Σε σχέση με τα ερωτήματα που τίθενται, υποβάλλονται τα πιο κάτω για πληρέστερη ενημέρωσή σας: 

(α) Για το έτος 2020, σύμφωνα με την Οδηγία Πλαίσιο για τα απόβλητα, θα πρέπει να επιτευχθεί ο στόχος 
του 50% ως προς το συνολικό βάρος, σε σχέση με την προετοιμασία για επαναχρησιμοποίηση και 
ανακύκλωση, τουλάχιστον στα απόβλητα χαρτιού, μετάλλου, πλαστικού και γυαλιού από τα οικιακά 
απόβλητα και παρομοίου τύπου απόβλητα.  Επίσης μέχρι το 2023 θα πρέπει να υπάρχει χωριστή 
συλλογή των οργανικών αποβλήτων, ενώ η χωριστή συλλογή των ανακυκλώσιμων ρευμάτων θα πρέπει 
να αυξηθεί σημαντικά, αφού η προετοιμασία για ανακύκλωση και επαναχρησιμοποίηση των δημοτικών 
αποβλήτων θα πρέπει να ανέλθει σε 55% μέχρι το 2025, 60% μέχρι το 2030 και 65% μέχρι το 2035.  
Στόχος είναι όπως, μέχρι το 2035, οι συνολικές ποσότητες αστικών αποβλήτων που καταλήγουν σε 
χώρους υγειονομικής ταφής να μειωθούν στο 10% των συνολικών ποσοτήτων που παράγονται. 

(β) Σύμφωνα με τα σημερινά δεδομένα, περίπου το 46% των δημοτικών αποβλήτων αφορά χαρτί, γυαλί, 
πλαστικό και μέταλλο.  Για τα υλικά αυτά έχει επιτευχθεί για το 2017 ανακύκλωση του 30%, σε σχέση με 
τον στόχο του 50% για το 2020.  Παράλληλα, έχουν μειωθεί οι ποσότητες που καταλήγουν σε χώρους 
υγειονομικής ταφής σε ποσοστό 60% για το 2017, από το 80% που ίσχυε το 2012, ενώ το ποσοστό είναι 
σημαντικά μικρότερο για το 2018, λόγω πρόσθετων λειτουργικών υποδομών στην Ολοκληρωμένη 
Εγκατάσταση Διαχείρισης Απορριμμάτων (ΟΕΔΑ) Πεντακώμου. 

(γ) Με βάση τους στόχους αυτούς, το Υπουργείο έχει αναλάβει τη συνολική αναδιάρθρωση του 
συστήματος, μέσα από πέραν των 20 δράσεων/νέων πολιτικών/έργων που εντάσσονται σε τέσσερις (4) 
άξονες.  Συγκεκριμένα προωθείται: 

 (i) Η πλήρης διαμόρφωση του νέου θεσμικού πλαισίου για εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  
Στο πλαίσιο αυτό περιλαμβάνεται η προώθηση της διαλογής στην πηγή και η χωριστή συλλογή 
των δημοτικών αποβλήτων από τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η προώθηση του 
προγράμματος “Πληρώνω Όσο Πετώ”, η θεσμοθέτηση του “Εγγυοδοτικού Συστήματος 
Επιστροφής” για συγκεκριμένες κατηγορίες συσκευασιών μιας χρήσης και η αναθεώρηση της 
“Στρατηγικής Διαχείρισης Δημοτικών Αποβλήτων 2015-2021” και του “Προγράμματος Πρόληψης 
Δημιουργίας Αποβλήτων.” 

 (ii) Η τεχνοοικονομική στήριξη της τοπικής αυτοδιοίκησης για την εγκαθίδρυση συστήματος χωριστής 
συλλογής στην πηγή δημοτικών αποβλήτων και την εφαρμογή του προγράμματος “Πληρώνω 
Όσο Πετώ”, μέσω σειράς έργων που προγραμματίζονται με χρηματοδότηση από τα Διαρθρωτικά 
Ταμεία. 

 (iii) Η βελτίωση της λειτουργίας και η επέκταση των υφιστάμενων έργων υποδομής, όπως π.χ. του 
δικτύου των πράσινων σημείων. 

 (iv) Η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού. 

(δ) Η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για όλες τις 
εξελίξεις που αφορούν τη διαχείριση των αποβλήτων.  Η τελευταία ενημέρωση αφορούσε το κλείσιμο 
των δύο ανεξέλεγκτων χωματερών στον Κοτσιάτη και στο Βατί.  Μέσα στην επόμενη τριετία και 
ακολουθώντας τις δράσεις που αναφέρθηκαν για τους τέσσερις (4) άξονες της στρατηγικής, αναμένεται 
να υπάρξει σημαντική βελτίωση και υιοθέτηση των υποδείξεων της EE, ώστε να υπάρξει αποφυγή 
κινδύνου επιβολής προστίμου ή κύρωσης. 
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(ε) Για την αποτελεσματικότερη διαχείριση των αποβλήτων έχει εξασφαλιστεί κοινοτική χρηματοδότηση, στα 
πλαίσια του Επιχειρησιακού Προγράμματος “Ανταγωνιστικότητα και Αειφόρος Ανάπτυξη 2014-2020”, 
μέσω του Ταμείου Συνοχής.  Ο συνολικός προϋπολογισμός που έχει εξασφαλιστεί ανέρχεται σε €27 
εκατομμύρια.  Επίσης, το Υπουργείο Οικονομικών εξετάζει την πρόσληψη 14 Μηχανικών για 
απασχόληση ορισμένου χρόνου, οι οποίοι θα εργοδοτηθούν ειδικά για την υλοποίηση του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.714, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα, τα οποία άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ): 

(α) Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος κατά την περασμένη χειμερινή περίοδο (2018-2019), 
πραγματοποίησαν συχνές επιθεωρήσεις στην Κτηνοτροφική Περιοχή Νήσου/Ιδαλίου τοποθεσία “Κάτω 
Κόκκινες”.  Από τις επιθεωρήσεις, είχαν διαπιστωθεί διαρροές ποσοτήτων κτηνοτροφικών αποβλήτων 
(κοπριάς) οι οποίες κατέληγαν σε παρακείμενα τεμάχια, λόγω της φετινής πολυομβρίας.  Όπου 
διαπιστώθηκαν παραβιάσεις της περιβαλλοντικής νομοθεσίας εκδόθηκαν εξώδικες ρυθμίσεις και 
στάληκαν επιστολές συμμόρφωσης προς τους Φορείς Εκμετάλλευσης των κτηνοτροφικών μονάδων. 

(β) Στις 17.07.2019, πραγματοποιήθηκε νέα επιθεώρηση στην κτηνοτροφική περιοχή Νήσου/Ιδαλίου από 
επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος, μετά από τις καταγγελίες ομάδας πολιτών για οχληρία που 
προκαλούν οι μύγες λόγω της ύπαρξης κοπριάς στις μονάδες, όπου διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

i. Η κτηνοτροφική περιοχή απέχει περίπου 1 χιλιόμετρο από την οικιστική περιοχή. 

ii. Δεν υπήρχαν διαρροές κτηνοτροφικών αποβλήτων (κοπριάς) σε παρακείμενα τεμάχια από τις 
κτηνοτροφικές μονάδες. 

iii. Δεν υπήρχε έντονη δυσοσμία αλλά υπήρχε οχληρία από τις μύγες και σε αυτό συνέτεινε το 
γεγονός ότι η κοπριά δεν είχε στεγνώσει ικανοποιητικά και δεν μπορούσε να μεταφερθεί σε 
αγροτεμάχια για να χρησιμοποιηθεί ως εδαφοβελτιωτικό. 

 iv. Ορισμένες αγελαδοτροφικές μονάδες δεν διαθέτουν χώρο για προσωρινή αποθήκευση της 
κοπριάς (πλατφόρμα) αλλά και οι αγελαδοτροφικές μονάδες που διαθέτουν χώρο για προσωρινή 
αποθήκευση της κοπριάς δεν είναι ικανοποιητικής χωρητικότητας για να καλύψει τις ανάγκες της 
μονάδας με αποτέλεσμα μεγάλες ποσότητες κοπριάς να τοποθετούνται κατευθείαν στο έδαφος. 

ν. Τα πλείστα κτηνοτροφικά υποστατικά στερούνται της απαραίτητης υποδομής για προσωρινή 
αποθήκευση της κοπριάς καθώς και υποδομών διαχείρισης ομβρίων ή/και άλλων που να 
αποτρέπουν τις διαρροές των κτηνοτροφικών αποβλήτων εκτός της εγκατάστασης. 

vi. Εντός της κτηνοτροφικής περιοχής και σε πολύ κοντινό σημείο από τις κατοικίες έχει δημιουργηθεί 

χώρος παράνομης απόρριψης διαφόρων αποβλήτων. 

(γ) Με σκοπό τον περιορισμό της προκαλούμενης οχληρίας, οι αρμόδιες Υπηρεσίες του ΥΓΑΑΠ 
προχώρησαν τους τελευταίους μήνες σε ομαδικές εκπαιδεύσεις των κτηνοτρόφων της ευρύτερης 
περιοχής Νήσου-Ιδαλίου-Ποταμιάς σε θέματα καταπολέμησης της οικιακής μύγας και της χρήσης 
Βιοκτόνων σκευασμάτων ενώ τους ενημέρωσε επίσης και για τις δυνατότητες χρηματοδότησης δράσεων 
για την κατασκευή υποδομής για Διαχείριση Κτηνοτροφικών Αποβλήτων (περιλαμβανομένων των 
βιολογικών σταθμών) μέσα από την τρέχουσα προκήρυξη του επενδυτικού Καθεστώτος 4.1 του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 στην Κατηγορία Β2 (αναλυτικές πληροφορίες στην 
ιστοσελίδα www.paa.gov.cy). 

(δ) Επιπλέον των όσων αναφέρονται πιο πάνω σημειώνεται επίσης ότι συζητείται στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος τροποποιητικό νομοσχέδιο των περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμων και Κανονισμοί για τη διαχείριση της κοπριάς και άλλων αποβλήτων που προκύπτουν από 
αγελαδοτροφικές μονάδες με σκοπό να παρέχεται η δυνατότητα στους Επιθεωρητές να εκδίδουν 
Ειδοποιήσεις Εξώδικής Ρύθμισης Αδικήματος για πρόσωπα που παραβιάζουν τις πρόνοιες Κανονισμών 
που εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, δυνάμει των άρθρων 7(4) και 34 των πιο πάνω Νόμων.  
Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς θεσμοθετούνται οι υποχρεώσεις των αγελαδοτρόφων για την 
προστασία των νερών και τους εδάφους, επιτυγχάνεται ισότιμη μεταχείριση των αγελαδοτρόφων και 
απλοποιείται η εφαρμογή της Νομοθεσίας. 

2. Τα Τμήματα Περιβάλλοντος και Γεωργίας παρακολουθούν την κατάσταση και λαμβάνουν τα μέτρα όπως 
προβλέπονται στην νομοθεσία, στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων τους. 

http://www.paa.gov.cy/
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3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.723, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.723 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση αριθ.2013/2082 

Στις 20 Ιουνίου 2013 η Ε.Ε. απέστειλε Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση αριθ.2013/2082 κατά της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, σχετικά με το πρόβλημα της 

αγοράς ακίνητης ιδιοκτησίας στην Κύπρο. 

Η Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση σχετικά με την εμπλοκή της Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή (ΥΠΚ) του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφορούσε μεταξύ άλλων τη 
μη εφαρμογή του περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις Νόμου του 1996, Ν. 
93(Ι)/96, όσον αφορά συμβάσεις καταναλωτών με επιχειρηματίες ανάπτυξης γης και οικοδομών, 
πιστωτικά ιδρύματα και δικηγόρους. 

 Η Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση αριθ. 2013/2082 στάλθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή με 
αφορμή τον μεγάλο αριθμό παραπόνων από Βρετανούς καταναλωτές, οι οποίοι δεν είχαν αποκτήσει 
τους τίτλους ιδιοκτησίας των ακινήτων, των οποίων αγόρασαν, λόγω προϋπάρχουσων υποθηκών ή 
άλλων εμπράγματων βαρών από μέρους των επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία με τη συνεργασία διαφόρων Υπουργείων/Υπηρεσιών/Αρμόδιων Αρχών και με 
συντονισμό/τελικό έλεγχο από τη Νομική Υπηρεσία, αντάλλαξε σειρά επίσημων επιστολών με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσα στα πλαίσια της Προειδοποιητικής Επιστολής/Παράβασης αριθ. 2013/2082, 
με σκοπό να κλείσει η διαδικασία της εν λόγω Παράβασης. 

3. Ενέργειες ΥΠΚ προς επίλυση των θεμάτων που εγείρονται στην Προειδοποιητική 
Επιστολή/Παράβαση αριθ. 2013/2082 

 Η Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή (ΥΠΚ), του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
προέβη σε σειρά ενεργειών προς επίλυση των θεμάτων που εγείρονται στην Προειδοποιητική 
Επιστολή/Παράβαση. 

 Α. Νομοθεσία 

Η ΥΠΚ με σκοπό την αποτελεσματικότερη προστασία του καταναλωτή, την καλύτερη και 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή των νομοθεσιών που εφαρμόζει και την ενίσχυση και ενδυνάμωση 
των εξουσιών/αρμοδιοτήτων της, προώθησε στη Νομική Υπηρεσία τον Σεπτέμβριο του 2018 
προσχέδιο νομοσχεδίου με τίτλο “Ο Περί της Προστασίας του Καταναλωτή Νόμος του 2018”, στο 
οποίο ενοποιούνται 7 σημαντικές νομοθεσίες, τις οποίες εφαρμόζει. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι 
ενήμερη για την εν λόγω πρωτοβουλία της ΥΠΚ. 

 Β. Παράπονα εναντίον δικηγόρων βάσει του περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές 
Συμβάσεις Νόμου του 1996, Ν. 93(Ι)/96 

Όσον αφορά τη μη εφαρμογή του Νόμου, Ν. 93(Ι)/96 εναντίον δικηγόρων, η ΥΠΚ ενημέρωσε την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι οι παραπονούμενοι παραπέμφθηκαν στο Πειθαρχικό Συμβούλιο, καθώς τα 
παράπονα/υποθέσεις εστιάζονταν σε ενέργειες των δικηγόρων που δεν συνάδουν με την 
επαγγελματική τους δεοντολογία. Επιπλέον, δεν στοιχειοθετήθηκαν υποθέσεις με βάση τα διαθέσιμα 
στοιχεία, οι οποίες θα μπορούσαν να διερευνηθούν με τον εν λόγω Νόμο. 

 Γ. Παράπονα εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών και πιστωτικών 
ιδρυμάτων βάσει του Νόμου, Ν. 93(Ι)/96 

Η ΥΠΚ εξέτασε τις συμβάσεις καταναλωτών και προχώρησε στην εφαρμογή της νομοθεσίας, 
ολοκληρώνοντας τη διερεύνηση όλων των παραπόνων που έλαβε από Βρετανούς αγοραστές 
ακίνητης ιδιοκτησίας στην Κύπρο. 

Η ΥΠΚ έχει εκδώσει, βάσει του Νόμου Ν.93(Ι)/1996 σαράντα-επτά (47) διοικητικές αποφάσεις 
εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών. Έχουν καταχωρηθεί τρεις (3) υποθέσεις σε 
δύο Επαρχιακά Δικαστήρια, για έκδοση διαταγμάτων. Δύο υποθέσεις έχουν εκδικαστεί και εκκρεμεί η 
τρίτη υπόθεση. 

Σε ό,τι αφορά τα πιστωτικά ιδρύματα, σημειώνεται ότι τα πλείστα παράπονα από Βρετανούς 
αγοραστές αφορούσαν ένα συγκεκριμένο πιστωτικό ίδρυμα. Η ΥΠΚ έχει εκδώσει, βάσει του Νόμου 
Ν.93(Ι)/1996 δύο (2) διοικητικές αποφάσεις εναντίον πιστωτικών ιδρυμάτων. 
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Επιπλέον, η ΥΠΚ πέρα από τα παράπονα των Βρετανών καταναλωτών, έχει διερευνήσει παράπονα 
που έλαβε από Κύπριους και ξένους καταναλωτές και έχει εκδώσει μέχρι στιγμής ακόμα δύο (2) 
διοικητικές αποφάσεις εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών και πέντε (5) 
διοικητικές αποφάσεις εναντίον πιστωτικών ιδρυμάτων. 

Όσον αφορά τις υπόλοιπες σαράντα έξι (46) υποθέσεις εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και 
οικοδομών, καθώς και τις επτά (7) υποθέσεις εναντίον πιστωτικών ιδρυμάτων εκκρεμεί η 
καταχώρηση αιτήσεων από τη Νομική Υπηρεσία προς το Δικαστήριο για την έκδοση διαταγμάτων. 

Για το συγκεκριμένο θέμα η ΥΠΚ έστειλε κατ' επανάληψη στη Νομική Υπηρεσία επιστολές 
υπενθύμισης και ερωτήματα για ενημέρωση όσον αφορά τις διαδικασίες/εξελίξεις της καταχώρησης 
των αιτήσεων προς το Δικαστήριο. Η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι ενήμερη επί του θέματος. 

4. Νέα Παράπονα 

Η ΥΠΚ με το ίδιο σκεπτικό, συνεχίζει να διερευνά όλα τα παράπονα που λαμβάνει από καταναλωτές - 
δανειολήπτες και εκδίδει διοικητικές αποφάσεις βάσει του Νόμου Ν. 93(Ι)/1996. 

5. Σύνοψη 

 Η ΥΠΚ έχει λάβει όλα τα αναγκαία μέτρα ώστε να εφαρμόζονται ορθά οι νομοθεσίες για τις οποίες είναι 
αρμόδια αρχή παρέχοντας αποτελεσματικότερη προστασία στους καταναλωτές, με την ενίσχυση και 
ενδυνάμωση των εξουσιών και αρμοδιοτήτων της μέσω του προαναφερόμουν νομοσχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα, σχετικά με την έρευνα του Συνδέσμου Εικαστικών Καλλιτεχνών 
Κύπρου του 2017, σύμφωνα με την οποία από το σύνολο των δημοσίων κτιρίων που εμπίπτουν στον περί 
Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημοσίων Κτιρίων με Έργα Τέχνης Νόμου του 2009, 
εξήντα (60) και πλέον κτίρια του δημοσίου, δεν έχουν ακόμα συμμορφωθεί με τη νομοθεσία και να σας 
ενημερώσω ότι, από το 2004 μέχρι σήμερα, δεν έχουν ανεγερθεί οποιαδήποτε κτίρια που στεγάζουν 
Υπηρεσίες του ΥΠΑΜ, ούτε και κτίρια νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου που εποπτεύονται από το 
ΥΠΑΜ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.743, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Κατάλογος έργων για τα οποία έχουν γίνει δημόσιες διαβουλεύσεις με βάση τη ΜΕΕΠ 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει ετοιμάσει κατευθυντήριο οδηγό για την εφαρμογή των άρθρων 26(7) και 
21 (κατά περίπτωση) του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
Νόμου 127(Ι)/2018, για τις δημόσιες διαβουλεύσεις και παρουσιάσεις, που πρέπει να γίνονται από το 
Μελετητή του έργου και να ενσωματώνονται στις Μελέτες Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
(ΜΕΕΠ) πριν την τελική οριστικοποίηση της. Ο πιο πάνω οδηγός έχει αναρτηθεί και στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος Περιβάλλοντος στον πιο κάτω σύνδεσμο: 

 http://www.moa.gov.cy/moa/environment/environmentnew.nsf/index_gr?OpenDocument 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το άρθρο 26(7) “Προτού υποβάλει Μελέτη, ο κύριος του έργου υποχρεούται 
να προβεί σε δημόσια διαβούλευση και τουλάχιστον σε μια δημόσια παρουσίαση πριν οριστικοποιήσει το 
περιεχόμενό της, με στόχο να δοθεί η δυνατότητα στην ενδιαφερόμενη αρχή τοπικής διοίκησης και το 
κοινό να υποβάλουν σχόλια και προτάσεις για τις επιπτώσεις του έργου στο περιβάλλον. Νοείται ότι οι 
απόψεις αυτές παρατίθενται στη Μελέτη μαζί με σχολιασμό για το βαθμό στον οποίο λήφθηκαν υπόψη”. 

 Παράλληλα, το Τμήμα Περιβάλλοντος σε συνεργασία με το ΤΕΠΑΚ θα ετοιμάσει λεπτομερές 
καθοδηγητικό έγγραφο που να περιλαμβάνει τη γενική φιλοσοφία και προσέγγιση, το πλαίσιο και τις 
διαδικασίες μιας δημόσιας διαβούλευσης και δημόσιας παρουσίασης με αναφορά σε κατευθυντήρια 
έγγραφα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και UNEP, καλές πρακτικές και παραδείγματα προς μίμηση και 
αποφυγή. Επίσης, θα πραγματοποιηθεί εργαστήρι με τη συμμετοχή των μελετητών που εκπονούν 
ΜΕΕΠ, στο οποίο να δοθεί η ευκαιρία στους μελετητές να δουν πρακτικά και με παραδείγματα πως 
εφαρμόζεται ο οδηγός. 

 Σημειώνεται ότι για όλα τα έργα του Πρώτου Παραρτήματος του Νόμου, για τα οποία απαιτείται η 
εκπόνηση ΜΕΕΠ, απαιτείται η διεξαγωγή δημόσιας διαβούλευσης και δημόσιας παρουσίασης με βάση 
τον πιο πάνω οδηγό, ούτως ώστε να καταστεί εφικτή η αξιολόγηση του έργου από την Περιβαλλοντική 
Αρχή. Από την ισχύ του Νόμου, στις 31/7/2019, μέχρι σήμερα υποβλήθηκαν 81 ΜΕΕΠ με σχετικό 
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κεφάλαιο για δημόσια διαβούλευση και δημόσια παρουσίαση. Οι ΜΕΕΠ μπορούν να αναζητηθούν στην 
νέα ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος που περιλαμβάνει πληροφόρηση σχετικά με έργα που 
έχουν κατατεθεί στην Περιβαλλοντική Αρχή με βάση τον περί της Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από ορισμένα έργα Νόμο Ν127(1)2018: 

 https://ela.moa.gov.cy/public/index.html#start 

β. Κατάλογος του Μητρώου Εγγεγραμμένων Μελετητών ΜΕΕΠ 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, τον Ιανουάριο του 2019 υπέβαλε για νομοτεχνικό έλεγχο νομοσχέδιο στο 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, στα πλαίσια του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου του 2018 για τροποποίηση των άρθρων 2, 35, 36 και των 
Παραρτημάτων 8 και 9, που αφορούν τη δημιουργία και εφαρμογή μητρώου μελετητών για τις 
περιβαλλοντικές μελέτες, πρόνοια που ήταν απαίτηση και της σχετικής οδηγίας 2014/52/ΕΕ της 16ης 
Απριλίου 2014, για την Εκτίμηση των Επιπτώσεων Ορισμένων Δημόσιων και Ιδιωτικών Έργων στο 
Περιβάλλον. 

 Σκοπός της τροποποίησης της νομοθεσίας είναι όπως τεθεί σε εφαρμογή ένα πλαίσιο για το μητρώο 
μελετητών που να διασφαλίζει τις πρόνοιες της οδηγίας, να συμβαδίζει με τα κυπριακά δεδομένα της 
αγοράς ως έχουν, να είναι αποτέλεσμα ευρύτερης συναίνεσης με τους ενδιαφερομένους φορείς και να 
είναι εφαρμόσιμο. Συγκεκριμένα, οι τροποποιήσεις αφορούν: 

• Μητρώο Συντονιστών των Μελετών Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, 

• Βελτίωση των ειδικών κριτηρίων (πτυχία, εμπειρία, εκπαίδευση κ.λπ.) και διαχωρισμός σε δύο 
κατηγορίες εγγραφής στο Μητρώο (Κατηγορία Α και Β), 

• Ενσωμάτωση διαδικασιών που να είναι λιγότερο χρονοβόρες και περισσότερο αποτελεσματικές. 

 Εν αναμονή του νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία, το Τμήμα Περιβάλλοντος δεν έχει 
προχωρήσει ακόμη στον καταρτισμό καταλόγου Μητρώου Μελετητών ΜΕΕΠ. 

γ.  Κατάλογος ΜΕΕΠ για ψηλά κτίρια  

 Από την ισχύ του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου του 
2018, στις 31/7/2018 και μέχρι το τέλος Αυγούστου του 2019, υποβλήθηκαν στο Τμήμα Περιβάλλοντος 
17 ΜΕΕΠ για τα ψηλά κτίρια στην Λευκωσία (2), Λεμεσό (7), Λάρνακα (7) και Πάφο (1), οι οποίες 
αξιολογούνται ενώ για μερικές από αυτές εκδόθηκε Γνωμοδότηση από την Περιβαλλοντική Αρχή. Οι 
ΜΕΕΠ μπορούν να αναζητηθούν στην νέα ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος που περιλαμβάνει 
πληροφόρηση σχετικά με έργα που έχουν κατατεθεί στην Περιβαλλοντική Αρχή με βάση τον περί της 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο του 2018: 

 https://ela.moa.gov.cy/public/index.html#start 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.008, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού και άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών: 

2. Τα παραθαλάσσια κέντρα αναψυχής που βρίσκονται στην ακτή “Lady's Mile” και στην ακτή του Αγίου 
Ερμογένη (Κούριο) στην Επισκοπή, διατηρούν στεγανές κλειστές δεξαμενές για τη συλλογή των 
λυμάτων.  Οι Αρχές των Βρετανικών Βάσεων, στην αρμοδιότητα των οποίων βρίσκονται οι 
συγκεκριμένες περιοχές, επιλαμβάνονται των προβλημάτων που τυχόν προκύψουν και λαμβάνουν 
μέτρα για συμμόρφωση των παρανομούντων. 

3. Με βάση τις πληροφορίες της Διοίκησης Βρετανικών Βάσεων, οι ιδιοκτήτες των Κέντρων Αναψυχής, 
έχουν υποβάλει αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής οι οποίες στο παρόν στάδιο είναι υπό μελέτη και 
αναμένεται να εκδοθούν αρχές του 2020.  Στις υπό αναφορά άδειες οικοδομής, θα περιλαμβάνονται 
τεχνικοί όροι και προδιαγραφές για την κατασκευή μονάδων βιολογικής επεξεργασίας των λυμάτων των 
κέντρων αναψυχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.036, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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1. Μετά από πρωτοβουλία του πρώην Πρωθυπουργού του Λουξεμβούργου κ. Jean-Claude Junker και 
σχετικές συζητήσεις στο ECOFIN και το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο για την αναγκαιότητα ανάληψης 
αποφασιστικής δράσης για τη δημιουργία του σωστού οικονομικού, χρηματοοικονομικού και 
κανονιστικού περιβάλλοντος για τις ιδιωτικές επενδύσεις στην Ευρώπη, καθώς και για να 
βελτιστοποιηθεί η χρήση των εθνικών και ευρωπαϊκών δημόσιων πόρων αποφασίστηκε το Επενδυτικό 
Σχέδιο για την Ευρώπη γνωστό ως “Σχέδιο Γιούνκερ”. 

2. Στις 22 Ιουλίου, 2015 ο Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων (ΕΤΕπ) Werner Hoyer, και ο 
Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Jean-Claude Junker και Jyrki Katainen 
υπέγραψαν σειρά συμφωνιών μεταξύ της Τράπεζας και της Επιτροπής οι όποιες έθεταν σε εφαρμογή 
την επίσημη εγκαθίδρυση του Ευρωπαϊκού Ταμείου Στρατηγικών Επενδύσεων (ΕΤΣΕ) και του 
Ευρωπαϊκού Επενδυτικού Συμβουλευτικού Κόμβου (European Investment Advisory Hub). 

3. Το Επενδυτικό Σχέδιο για την Ευρώπη στηρίζεται σε τρεις πυλώνες: 

α.  Κινητοποίηση χρηματοδοτικών πόρων για Επενδύσεις μέσω εγκαθίδρυσης του ΕΤΣΕ 

Οποιαδήποτε χρηματοδότηση από το ΕΤΣΕ παρέχεται όχι υπό μορφή χορηγιών αλλά υπό μορφή 
δανείων, εγγυήσεων καθώς και μέσω ανάπτυξης χρηματοδοτικών εργαλείων με στόχο την 
ενδυνάμωση την ελκυστικότητας της ΕΕ για επενδύσεις. Το ΕΤΣΕ έχει διαφορετικό προφίλ 
υψηλού κινδύνου, και παρέχει πρόσθετες χρηματοδοτικές πηγές, ικανότητα ανάληψης κινδύνων 
και στοχεύει σε έργα που προσφέρουν υψηλότερη κοινωνική και οικονομική αξία 
συμπληρώνοντας τα έργα που χρηματοδοτούνται ήδη μέσω της ΕΤΕπ ή των υφιστάμενων 
προγραμμάτων της ΕΕ. 

β. Καταρτισμός καταλόγου ευρωπαϊκών επενδυτικών έργων και Παροχή τεχνικής βοήθειας 
για δόμηση έργων 

 Η Επιτροπή και η ΕΤΕπ σε συνεργασία με τα κράτη μέλη, για λόγους διαφάνειας και άμεσης 
πληροφόρησης δημιούργησαν μια Δικτυακή Πύλη (European Investment Project Portal) μέσω της 
οποίας παρέχεται ενημέρωση για όλες τις επενδυτικές ευκαιρίες σε επίπεδο Ένωσης, 
διασφαλίζοντας έτσι ότι οι ιδιώτες επενδυτές θα έχουν πρόσβαση σε πληροφορίες για τα 
διαθέσιμα επενδυτικά έργα. 

 Η Επιτροπή και η ΕΤΕπ έχουν δημιουργήσει ένα Ευρωπαϊκό Επενδυτικό Συμβουλευτικό Κόμβο 
(European Investment Advisory Hub), τον οποίο διαχειρίζεται η ΕΤΕπ για παροχή τεχνικής 
βοήθειας για ωρίμανση και κατάλληλη διάρθρωση των έργων, και την ανάπτυξη χρηματοδοτικών 
εργαλείων. 

 γ. Βελτίωση του επενδυτικού περιβάλλοντος 

  Το Επενδυτικό Σχέδιο για την Ευρώπη τονίζει την ανάγκη δημιουργίας ευνοϊκού επενδυτικού 
περιβάλλοντος μέσω μέτρων που θα επιφέρουν μεγαλύτερη κανονιστική προβλεψιμότητα και θα 
άρουν τα εμπόδια στις επενδύσεις, καθιστώντας την Ευρώπη περισσότερο ελκυστική και, με τον 
τρόπο αυτόν, πολλαπλασιάζοντας τον αντίκτυπο του σχεδίου. 

4. Στα πλαίσια του ΕΤΣΕ το Ευρωπαϊκό Ταμείο Επενδύσεων Θυγατρικός Οργανισμός της ΕΤΕπ έχει 
χορηγήσει δάνεια προς την Τράπεζα Κύπρου και την RCB, ύψους €10 εκ, προς έκαστη, για 
χρηματοδότηση επιχειρήσεων υψηλότερου ρίσκου καινοτόμων επενδύσεων (InnovFin SME Guarantee 
Facility). Επιπρόσθετα έχει εγκριθεί από την ΕΤΕπ δάνειο ύψους €35 εκ για χρηματοδότηση της 
κατασκευής υποδομών του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης αποθεμάτων Πετρελαίου στο Βασιλικό. 
Ο Όμιλος της ΕΤΕπ έχει προκαταρκτικές συναντήσεις για χρηματοδότηση από το ΕΤΣΕ νέας 
ηλεκτροπαραγωγικής μονάδας στο Βασιλικό. 

5. Παρά το ότι μόνο τα 3 προαναφερθέντα έργα έχουν χρηματοδοτηθεί από το ΕΤΣΕ πρέπει να σημειωθεί 
ότι για αρκετά έργα ενώ υπήρξε ενδιαφέρον για χρηματοδότηση από το ΕΤΣΕ τελικά έχουν 
χρηματοδοτηθεί από άλλα χρηματοδοτικά εργαλεία της ΕΤΕπ. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με άλλες Υπηρεσίες έκανε πάρα πολλές προσπάθειες για 
ενημέρωση του ιδιωτικού τομέα στην Κύπρο για το ΕΤΣΕ και τον εντοπισμό ώριμων έργων τόσο από 
τον ιδιωτικό όσο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα που να είναι κατάλληλα για χρηματοδότηση 
(ενημέρωση Επιμελητηρίων, Συνδέσμων, κατ’ ιδίαν παρουσίαση 20 και πλέον έργων από ιδιώτες 
επενδυτές κλπ).  Οι λειτουργοί της ΕΤΕπ συμμετείχαν τις πιο πολλές φορές στην προσπάθεια αυτή, 
αλλά παράλληλα έκαναν τις δικές τους προσπάθειες και επαφές με ιδιώτες και τις τράπεζες για 
ενημέρωση και προώθησή του. Υπήρξε κοινή διαπίστωση ότι τα έργα που προτάθηκαν από τον ιδιωτικό 
τομέα δεν ήταν συμπληρωμένα και ώριμα, και σε αρκετές περιπτώσεις δεν πληρούσαν τα κριτήρια για 
χρηματοδότηση, ενώ πολλοί επενδυτές απογοητεύονταν όταν ενημερώνονταν ότι το κόστος 
χρηματοδότησης από το ΕΤΣΕ ενδέχεται να είναι πιο ψηλό από υφιστάμενα χρηματοδοτικά εργαλεία της 
ΕΤΕπ στην Κύπρο. 
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7. Η έλλειψη ώριμων έργων για χρηματοδότηση είναι και ο κυριότερος λόγος που δεν έχουν 
χρηματοδοτηθεί μέχρι σήμερα περισσότερα έργα από το ΕΤΣΕ. Όμως σ’ αυτό συνέβαλε και το γεγονός 
ότι η Κυβέρνηση σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων είχαν δημιουργήσει 
χρηματοδοτικά προγράμματα και εργαλεία όπως το πρόγραμμα παραχώρησης κυβερνητικών 
εγγυήσεων προς την ΕΤΕπ για χρηματοδότηση επιχειρήσεων και εταιρειών μεσαίας κεφαλαιοποίησης 
μέσω των κυπριακών τραπεζών, η ίδρυση του Ταμείου Επιχειρηματικότητας καθώς και η έναρξη των 
δραστηριοτήτων της ΕΒRD στην Κύπρο. 

8. Το Υπουργείο Οικονομικών θεωρεί, ότι το πρόγραμμα παραχώρησης κυβερνητικών εγγυήσεων ύψους 
μέχρι €1 δις. προς την ΕΤΕπ για χρηματοδότηση επιχειρήσεων εταιρειών μεσαίας κεφαλαιοποίησης 
μέσω των κυπριακών τραπεζών, και η ίδρυση του Ταμείου Επιχειρηματικότητας είναι εξαιρετικά 
επιτυχημένα και έχουν συμβάλει θετικά στην ανάπτυξη της Κυπριακής οικονομίας. Τα εν λόγω 
προγράμματα σε συνδυασμό με την δραστηριοποίηση της ΕBRD στην Κύπρο, που αποτελούν τον κύρια 
άξονα της πολίτικης της κυβέρνησης για στήριξη του ιδιωτικού τομέα αντιστοιχούν επακριβώς στον 
πρώτο πυλώνα του Επενδυτικού Σχεδίου για την Ευρώπη. 

9. Επιπρόσθετα η EBRD εισήγαγε το Πρόγραμμα «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες για Μικρές Επιχειρήσεις» 
και το οποίο από το 2017 υλοποιείται σε συνεργασία με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Ενέργειας, και συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ). Στο εν 
λόγω πλαίσιο, υλοποιήθηκε μία σειρά προγραμμάτων για στήριξη των μικρομεσαίων κυπριακών 
επιχειρήσεων με σκοπό την ανάπτυξη και ενδυνάμωσή τους ούτως ώστε να γίνουν πιο ανταγωνιστικές, 
αναπληρώνοντας το κενό που υπήρχε στην αγορά. Όπως διαφάνηκε από την μέχρι τώρα υλοποίησή 
του είχε πολύ θετικά αποτελέσματα. Μέχρι σήμερα πάνω από 200 ΜμΕ έχουν λάβει στήριξη μέσω της 
παροχής εξειδικευμένων συμβουλευτικών υπηρεσιών, εκπαιδεύσεις, mentoring και coaching. Το εν 
λόγω πρόγραμμα αντιστοιχεί στον δεύτερο πυλώνα του Επενδυτικού Σχεδίου για την Ευρώπη. 

10. Αναφορικά με τον τρίτο πυλώνα του Σχεδίου Γιούνκερ η σύσταση της Μονάδας Διοικητικής 
Μεταρρύθμισης υπό την πολιτική εποπτεία του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω, είχε ακριβώς την ίδια 
στόχευση, που ήταν, η διαμόρφωση και συντονισμός της υλοποίησης του Σχεδίου Δράσης για την 
Ανάπτυξη, με την προώθηση στοχευμένων πολιτικών και παρεμβάσεων για διευκόλυνση του 
επιχειρηματικού περιβάλλοντος, μείωση της γραφειοκρατίας, προώθηση της ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης, ενίσχυση της προσέλκυσης επενδύσεων και της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας 
ευρύτερα. Η Μονάδα Διοικητικής Μεταρρύθμισης μέχρι την μεταφορά των αρμοδιοτήτων της, το 2018, 
στα Υπουργεία Οικονομικών, Εσωτερικών και Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είχε 
προωθήσει δεκάδες δράσεις που περιλαμβάνονται σε συγκεκριμένο Σχέδιο Δράσης για την Ανάπτυξη. 

11. Πρέπει να υπογραμμιστεί ότι η Κύπρος έχει επωφεληθεί τα μέγιστα από τις χρηματοδοτήσεις της ΕΤΕπ 
του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, αποκομίζοντας μεγάλα χρηματοοικονομικά οφέλη (κυρίως λόγω των 
χαμηλών επιτοκίων) και κατατάσσεται στην πρώτη θέση στο σχετικό πίνακα σε σχέση με το μέγεθος της 
οικονομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.049, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το προσχέδιο των Κανονισμών με τίτλο “Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων Φαρμακευτικών 
Προϊόντων) Κανονισμοί” έχουν τεθεί σε δημόσια διαβούλευση, η οποία έχει ολοκληρωθεί. Κατά τη 
διαδικασία της δημόσιας διαβούλευσης παρουσιάστηκε η ανάγκη για αναδιαμόρφωση του αρχικού 
προσχεδίου των Κανονισμών, γεγονός που καθυστέρησε την όλη διαδικασία. 

β) Το τελικό προσχέδιο των Κανονισμών έχει προωθηθεί στη Νομική Υπηρεσία για τον απαραίτητο 
νομοτεχνικό έλεγχο.  Στη συνέχεια θα κατατεθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο και ακολούθως στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.050, ημερομηνίας 10 

Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ.23.06.011.04.050 και ημερομηνία 11 Σεπτεμβρίου 
2019, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Τα μέλη της Κεντρικής Επιτροπής Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.) καθώς και λειτουργοί του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.), οι οποίοι έχουν αρμοδιότητες 
σχετικά με τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων των δημόσιων σχολείων όλων των βαθμίδων, έχουν 
εδώ και χρόνια εντοπίσει άρθρα των περί Σχολικών Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005, τα οποία 
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χρήζουν τροποποίησης.  Πρώτιστος στόχος είναι η πιο αποτελεσματική και εύρυθμη λειτουργία της 
Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., ώστε να ασκούνται αποτελεσματικά οι αρμοδιότητές της, σε ό,τι αφορά στη λειτουργία και 
στους ελέγχους που διενεργούνται στα σχολικά κυλικεία. 

β) Ενδεικτικά, αναφέρονται κάποιες, αρχικές, εισηγήσεις για την τροποποίηση των περί Σχολικών 
Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005, οι οποίες αφορούν: 

Ι. Στη σύσταση και στη θητεία του Προέδρου και των μελών της Κεντρικής Επιτροπής Ελέγχου 
Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.), για την πιο εύρυθμη λειτουργία της. 

ΙΙ. Στη διεξαγωγή των ελέγχων σε σχολικά κυλικεία και στη σύσταση των Τοπικών Επιτροπών 
Ελέγχων Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.). 

ΙΙΙ. Στις αρμοδιότητες του Υ.Π.Π.Α.Ν., των Σχολικών Εφορειών, καθώς και των άλλων εμπλεκόμενων 
φορέων. 

IV. Στην επιβολή κυρώσεων σε αδειούχους διαχειριστές κυλικείων, οι οποίοι δεν συμμορφώνονται 
στις πρόνοιες της σχετικής Νομοθεσίας. 

V. Στη συσχέτιση της Εθνικής Νομοθεσίας με τους σχετικούς Κοινοτικούς Κανονισμούς. 

2. Επισημαίνεται ότι προσπάθεια τροποποίησης των περί Σχολικών Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005 
είχε γίνει και στο παρελθόν, χωρίς όμως να ολοκληρωθεί. Ως εκ τούτου, είκοσι σχεδόν χρόνια μετά την ψήφιση 
της εν λόγω Νομοθεσίας, το Υ.Π.Π.Α.Ν. κρίνει ότι η διαδικασία της τροποποίησης των σχετικών με τα σχολικά 
κυλικεία νόμων θα πρέπει να υλοποιηθεί. 

3. α) Μέχρι στιγμής, μετά από έγκριση της ολομέλειας της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. έχει συσταθεί Επιτροπή για την 
τροποποίηση των περί Σχολικών Κυλικείων νόμων του 2000 έως 2005. Η Επιτροπή απαρτίζεται 
από έναν εκπρόσωπο: 

• της Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης, της Διεύθυνσης Μέσης   Γενικής Εκπαίδευσης, 

• της Διεύθυνσης Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, 

• της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής των Σχολικών Εφορειών, 

• του Παγκύπριου Συνδέσμου Κυλικειαρχών, 

• του Υπουργείου Υγείας, 

• της Επιστημονικής Επιτροπής της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., 

• του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, 

• της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Μέσης Εκπαίδευσης, 

• της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης. 

β) Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής, στις 31/5/2019, όλοι οι εμπλεκόμενοι-μέλη της 
Επιτροπής κατέθεσαν γραπτώς τις απόψεις τους, στο πλαίσιο της αρχικής διαβούλευσης. Στο 
παρόν στάδιο, το Υ.Π.Π.Α.Ν. βρίσκεται στη φάση συντονισμού και έναρξης ομάδας εργασίας, η 
οποία θα εργαστεί συστηματικά με την νομοπαρασκευαστική διαδικασία για την τροποποίηση 
(διαγραφή, προσθήκη άρθρων, διόρθωση κ.ά.) της Νομοθεσίας.  Αυτή η διαδικασία θα 
ολοκληρωθεί εντός του πρώτου τριμήνου του 2020 και θα ακολουθήσει διαβούλευση με την 
Επιτροπή που αναφέρεται στο σημείο 3 πιο πάνω καθώς και με την ολομέλεια της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. Το 
Υ.Π.Π.Α.Ν., προγραμματίζει όπως, αν αυτό καταστεί δυνατό, η διαβούλευση με τους 
εμπλεκόμενους φορείς ολοκληρωθεί το συντομότερο, πριν το τέλος του σχολικού έτους 2019-
2020. 

γ) Τέλος, η προτεινόμενη τροποποίηση της Νομοθεσίας, η οποία διέπει τη λειτουργία των σχολικών 
κυλικείων, αφού περάσει από νομοτεχνικό έλεγχο, θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
Στόχος είναι να έχουμε τον νομοτεχνικό έλεγχο το συντομότερο δυνατό και την ψήφιση της 
Νομοθεσίας πριν το τέλος του 2020. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, έχοντας 
ως σκοπό την προώθηση της χωριστής συλλογής και ορθολογικής διαχείρισης των στερεών δημοτικών 
αποβλήτων στις παραλιακές περιοχές, υλοποιεί το έργο “Πρόγραμμα μείωσης δημοτικών στερεών 
αποβλήτων παραλιακών ξενοδοχειακών μονάδων και συναφών χώρων μαζικής παραγωγής αποβλήτων 
στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου”, το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Ταμείο Συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Το έργο απευθύνεται σε Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΑΤΑ) που διαθέτουν ξενοδοχειακές μονάδες στο 
παραλιακό τους μέτωπο και σκοπός του είναι η καθιέρωση χωριστής συλλογής στα απόβλητα 
χαρτιού/χαρτονιού, μετάλλου, πλαστικού, γυαλιού και οργανικά απόβλητα (τροφικά και πράσινα) από 
μεγάλους παραγωγούς αποβλήτων όπως ξενοδοχεία, τουριστικά συγκροτήματα, εστιατόρια, κέντρα 
αναψυχής, ιδρύματα κ.τ.λ.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος, ως δικαιούχος του έργου, παρέχει στους φορείς 
λειτουργίας (ΑΤΑ) τον απαραίτητο εξοπλισμό, καθώς και εκπαίδευση/κατάρτιση γενικά για θέματα 
διαχείρισης αποβλήτων.  Παρέχει, επίσης, κατάλληλο εξοπλισμό για βελτιστοποίηση και ενίσχυση των 
υφιστάμενων υποδομών. 

3. Στα πλαίσια του πιο πάνω έργου και με σκοπό την εξυπηρέτηση υποστατικών με μεγάλη παραγωγή 
αποβλήτων, έχουν τοποθετηθεί ημιβυθιζόμενοι κάδοι ανακυκλώσιμων υλικών στο παραλιακό μέτωπο 
των Δήμων Αγίας Νάπας και Παραλιμνίου και βυθιζόμενοι κάδοι στο παραλιακό μέτωπο του Δήμου 
Λάρνακας.  Επιπλέον, έχει παραχωρηθεί εξοπλισμός για τη χωριστή συλλογή των οργανικών 
αποβλήτων, κυρίως από ξενοδοχειακές μονάδες και χώρους εστίασης με μεγάλη παραγωγή τροφικών 
αποβλήτων.  Για τη χωριστή συλλογή πράσινων αποβλήτων, έχουν παραχωρηθεί κάδοι συλλογής 
απορριμμάτων (skip containers). 

4. Η λειτουργία του προγράμματος έχει ξεκινήσει σταδιακά από το 2016 με την έναρξη χρήσης του πρώτου 
είδους εξοπλισμού.  Η πλήρης εγκατάσταση των υποδομών του προγράμματος ολοκληρώθηκε τον 
Δεκέμβριο του 2019, με την προμήθεια και εγκατάσταση των βυθιζόμενων κάδων στο παραλιακό 
μέτωπο του Δήμου Λάρνακας. 

5. Τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα από τη λειτουργία του προγράμματος είναι ενθαρρυντικά, αφού φαίνεται 
ότι έχει σημαντική συνεισφορά στην επίτευξη υψηλής ποιότητας και ποσότητας ανακύκλωσης στα 
ρεύματα χαρτί/χαρτόνι, πλαστικό, μέταλλο και γυαλί.  Ειδικότερα, η χρήση ημιβυθιζόμενων κάδων για 
χωριστή συλλογή ανακυκλώσιμων αποβλήτων χαρτιού, PMD και γυαλιού κρίνεται αποδοτική, αφού 
συνεισφέρει σε μεγάλο βαθμό στην ανακύκλωση.  Ταυτόχρονα αποτελούν βελτιωμένη επιλογή σε 
σύγκριση με τους τροχήλατους κάδους, αναβαθμίζοντας ταυτόχρονα το τουριστικό προϊόν της περιοχής. 

6. Σε ό,τι αφορά τη χρήση των συμπιεστών, η λειτουργία τους έχει καταδείξει διάφορα προβλήματα, τα 
οποία έχουν συζητηθεί μεταξύ του Τμήματος Περιβάλλοντος, των Δήμων και της εγκατάστασης 
επεξεργασίας του υλικού και έχουν ληφθεί διορθωτικές ενέργειες, οι οποίες κρίνονται ικανοποιητικές.  
Σημειώνεται ότι, η χωριστή συλλογή των τροφικών αποβλήτων στο παρόν στάδιο γίνεται μόνο από 
ξενοδοχειακές μονάδες που βρίσκονται στο παραλιακό μέτωπο των Δήμων Αγίας Νάπας και 
Παραλιμνίου.  Στη Λάρνακα το πρόγραμμα χωριστής συλλογής θα ξεκινήσει όταν ολοκληρωθεί η 
υλοποίηση της σύμβασης για την παροχή του κατάλληλου εξοπλισμού, περί τα τέλη του 2019. 

7. Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προγραμματίζει να υλοποιήσει 
αντίστοιχο έργο στο παραλιακό μέτωπο των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου, έχοντας αξιολογήσει και 
λάβει υπόψη την εμπειρία που έχει αποκομίσει από τη λειτουργία του έργου στις επαρχίες Λάρνακας και 
Αμμοχώστου.  Το εν λόγω έργο βρίσκεται στο στάδιο του σχεδιασμού και αναμένεται ότι θα ξεκινήσει να 
υλοποιείται εντός του 2020. 

8. Ταυτόχρονα, στους σχεδιασμούς και στον προγραμματισμό του Υπουργείου σχετικά με τη διαχείριση 
δημοτικών στερεών αποβλήτων περιλαμβάνεται η υλοποίηση έργων για επιπλέον ενίσχυση της 
χωριστής διαλογής στην πηγή των ανακυκλώσιμων και οργανικών αποβλήτων.  Ειδικότερα, στα πλαίσια 
της Πολιτικής Συνοχής 2014-2020 προγραμματίζεται να υλοποιηθεί το έργο “Εγκαθίδρυση συστήματος 
χωριστής συλλογής στην πηγή δημοτικών στερεών αποβλήτων και εφαρμογή συστήματος Πληρώνω 
όσο Πετάω” σε Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης, με εφαρμογή και στον οικιακό τομέα.  Επιπλέον, 
βρίσκεται σε εξέλιξη η υλοποίηση έργου που αφορά την οικονομική ενίσχυση μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων που ασχολούνται με την επεξεργασία αποβλήτων που συλλέγονται χωριστά, ώστε να 
κλείσει ο κύκλος.  Τα έργα θα προωθηθούν με ολοκληρωμένη εκστρατεία ενημέρωσης και 
πληροφόρησης, η οποία επίσης έχει προγραμματιστεί και προβλέπεται να ξεκινήσει εντός του 2020. 

9. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.056, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Το πρόγραμμα ενδοτμηματικής εκπαίδευσης διάρκειας ενός χρόνου απευθύνεται σε νεοεισερχόμενους 
λειτουργούς της μη επιστημονικής βαθμίδας.  Το περιεχόμενο του προγράμματος θα αφορά 
αποκλειστικά τα καθήκοντα και τις ευθύνες που καλούνται να εκτελέσουν κατά τη διάρκεια της 
υπηρεσίας τους, όπως αυτά καταγράφονται στα εγκεκριμένα Σχέδια Υπηρεσίας.  Η εν λόγω 
ενδοτμηματική εκπαίδευση είναι σχεδιασμένη για να καλύψει το κενό της πρακτικής εκπαίδευσης στις 
εργασίες/θέματα του Τμήματος Δασών, αφού οι νεοεισερχόμενοι δεν θα είναι κάτοχοι του Διπλώματος 
στη Δασοπονία. 

 Τα καθήκοντα αυτά διαφέρουν από αυτά των λειτουργών της επιστημονικής δομής. Σημειώνεται ότι στην 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν υπάρχει διαχωρισμός σε ξένα ή μη πανεπιστήμια. 

(β) Η ανάγκη για ενδοτμηματική εκπαίδευση για τους λειτουργούς της επιστημονικής δομής καλύπτεται από 
την πρόνοια της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου [παράγραφος γ(iii)], που προβλέπει την 
ανάπτυξη και προσφορά εκπαιδευτικών/επιμορφωτικών προγραμμάτων για τις ανάγκες του 
προσωπικού του Τμήματος Δασών, η οποία αναμφισβήτητα καλύπτει και το προσωπικό της 
επιστημονικής δομής. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.067, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με τον περί Διαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών 
Υποδομών Νόμο του 2011 (Ν.8(Ι)/2011) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα επιμέρους 
ερωτήματα σας: 

1. Η Κύπρος, αναγνωρίζοντας το σημαντικό ρόλο της εναρμονιστικής Νομοθεσίας ως ένα εργαλείο για 
βελτίωση των επιπέδων οδικής ασφάλειας, είχε αποφασίσει να επεκτείνει το πεδίο εφαρμογής της, ώστε 
να καλύψει το σύνολο των αυτοκινητοδρόμων της Κύπρου, πέρα από την υποχρέωση μας που αφορά 
το Διευρωπαϊκό Οδικό Δίκτυο Μεταφορών (ΔΕΔ-Μ).  Συνεπώς, το πεδίο εφαρμογής του Νόμου 
Ν.8(Ι)/2011 περιλαμβάνει το ΔΕΔ-Μ και όποιους αυτοκινητοδρόμους δεν εμπίπτουν σε αυτό.  
Σημειώνεται επίσης ότι η Οδηγία στην οποία βασίστηκε ο εναρμονιστικός Νόμος βρίσκεται υπό 
αναθεώρηση.  Το πεδίο εφαρμογής της αναθεωρημένης Οδηγίας θα επεκταθεί, ώστε να καλύψει πέραν 
του ΔΕΔ(Μ) και τους αυτοκινητοδρόμους, τους κύριους υπεραστικούς δρόμους, καθώς και 
υπεραστικούς δρόμους που βελτιώνονται με Κοινοτική συγχρηματοδότηση.  Στην αναθεωρημένη 
Οδηγία ρητά εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής οι αστικοί δρόμοι.  Με βάση τα πιο πάνω, το έργο 
καθώς και ο εν λειτουργία δρόμος της λεωφ. Αγλαντζιάς, δεν καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής του 
Νόμου Ν.8(Ι)/2011. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει εφαρμόσει και θα εφαρμόζει τις τυπικές 
διαδικασίες ελέγχου των επιπέδων οδικής ασφάλειας κατά το σχεδιασμό, κατασκευή και λειτουργία της 
λεωφ. Αγλαντζιάς.  Θεωρούμε ότι το αναβαθμισμένο τμήμα της λεωφ. Αγλαντζιάς προσφέρει υψηλά 
επίπεδα οδικής ασφάλειας και δεν έχουν παρατηρηθεί ουσιαστικά προβλήματα.  Σε κάθε περίπτωση, 
εκτελούνται επιθεωρήσεις οδικής ασφάλειας, ενώ το έργο θα ελέγχεται και στα πλαίσια των μελετών 
μελανών σημείων που ετοιμάζονται κάθε τρία χρόνια. 

2. Όσον αφορά στους Ελέγχους Οδικής Ασφάλειας, το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει εγχειρίδιο 
(Κατευθυντήριες Γραμμές) για την πρακτική εφαρμογή τους.  Οι Κατευθυντήριες Γραμμές καθορίζουν τις 
διαδικασίες που θα πρέπει να ακολουθούνται, το περιεχόμενο εκπαίδευσης (syllabus), τα κριτήρια 
επιλογής του προσωπικού στο οποίο ανατίθενται τέτοια καθήκοντα, το περιεχόμενο μιας Έκθεσης, το 
πεδίο εφαρμογής κτλ.  Επίσης, περιλαμβάνονται κατάλογοι με ερωτήσεις προς υποβοήθηση σε 
πρακτικό επίπεδο του προσωπικού που διενεργεί αυτούς τους ελέγχους (checklist).  Με βάση τις 
εκτιμώμενες ανάγκες το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει εκπαιδεύσει και πιστοποιήσει 10 Ελεγκτές Οδικής 
Ασφάλειας με βάση το προβλεπόμενο περιεχόμενο εκπαίδευσης (syllabus).  Η εκπαίδευση έγινε από 
εξειδικευμένο Βρετανικό Οίκο μεταξύ 5-9 Δεκεμβρίου 2011.  Οι Ελεγκτές Οδικής Ασφάλειας προβλέπεται 
και συμμετέχουν περιοδικά σε σεμινάρια οδικής ασφάλειας, ώστε να ενημερώνονται για σχετικά 
αντικείμενα.  Το σύνολο των 10 Ελεγκτών Οδικής Ασφαλείας παραμένουν πιστοποιημένοι και 
πραγματοποιούν τους αναγκαίους ελέγχους που τους έχουν ανατεθεί, σύμφωνα με τα προωθούμενα 
έργα.  Δεδομένου ότι προκύπτουν μετακινήσεις/προαγωγές προσωπικού έχει αποφασιστεί η προώθηση 
επαναληπτικής εκπαίδευσης/πιστοποίησης πρόσθετου αριθμού Ελεγκτών Οδικής Ασφαλείας και έχει 
προκαταρτικά δεσμευτεί ποσό για την επανεκπαίδευση εντός του 2020.  Έχοντας υπόψη ότι δεν κρίνεται 
πιεστική η ανάγκη επανεκπαίδευσης, είναι δυνατόν η εκπαίδευση να μετακινηθεί το 2021, ώστε να 
συνδυαστεί με τη γενικότερη εκπαίδευση στην αναθεωρημένη σχετική Οδηγία. 

3. Σχετικά με τη διαδικασία Κατάταξης και Διαχείρισης της Ασφάλειας στο εν λειτουργία οδικό δίκτυο, το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει εγχειρίδιο (Κατευθυντήριες Γραμμές) για την πρακτική εφαρμογή 
της διαδικασίας.  Στα πλαίσια της εφαρμογής της διαδικασίας Κατάταξης και Διαχείρισης της Ασφάλειας 
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στο εν λειτουργία οδικό δίκτυο, έχει διενεργηθεί σχετική εκτίμηση που κατέταξε το σύνολο του οδικού 
δικτύου που εντάσσεται στις πρόνοιες του Νόμου Ν.8(Ι)/2011 στην κατηγορία Χαμηλού-Μέσου Ρίσκου 
(2η καλύτερη από πέντε κατηγορίες).  Τα αποτελέσματα κρίνονται φυσιολογικά και αναμενόμενα διότι η 
συντριπτική πλειοψηφία του υπό εξέταση οδικού δικτύου εντάσσεται στο “αποστειρωμένο” υψηλού 
επιπέδου οδικής ασφάλειας δίκτυο των αυτοκινητοδρόμων.  Τα αποτελέσματα της πιο πάνω μελέτης 
επιβεβαιώνονται και από τα αντίστοιχα αποτελέσματα των Μελετών Μελανών Σημείων, που δεν έχουν 
καταγράψει μελανό σημείο στο οδικό δίκτυο που καλύπτεται από το πεδίο εφαρμογής του Νόμου 
Ν.8(Ι)/2011.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η διαδικασία Κατάταξης και Διαχείρισης της Ασφάλειας στο εν 
λειτουργία οδικό δίκτυο, έχει κριθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο μη αποτελεσματική και καταργείται στα 
πλαίσια της αναθεωρημένης Οδηγίας.  Η αναθεωρημένη Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αντικαθιστά 
την υπό αναφορά διαδικασία με τη διαδικασία Αξιολόγησης της Ασφάλειας στο σύνολο του οδικού 
δικτύου (“network-wide road safety assessments”).» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.074, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

«Έλεγχος στα κυλικεία των σχολείων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Με βάση το Άρθρο 3 του σχετικού Νόμου, τον γενικό έλεγχο των κυλικείων έχει το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και βάσει του Άρθρου 14(1) τον έλεγχο στα κυλικεία των σχολείων 
διενεργεί η Τοπική Επιτροπή Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.).» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.077, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρει ο έντιμος βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης είναι η 
ακόλουθη: 

α. Με βάση τον σχετικό Νόμο που τροποποιεί τον Περί Εγγραφής Ιατρών Νόμο [Ν. 162(1)/2011], Άρθρο 
23(Α) και (Β), έχει συσταθεί από το 2011, Συμβούλιο Ιατρικής Εκπαίδευσης (ΣΙΕ) οι αρμοδιότητες του 
οποίου είναι οι ακόλουθες: 

 i. Η διαμόρφωση και οργάνωση του προγράμματος εκπαίδευσης των ειδικευομένων ιατρών. 

 ii. Η εποπτεία και έλεγχος του προγράμματος εκπαίδευσής τους. 

 iii. Η λήψη προκαταρκτικής απόφασης σχετικά με την καταλληλόλητα μιας κλινικής να προσφέρει 
ειδικότητα. 

 iv. Η αξιολόγηση και ο έλεγχος της ποιότητας της προσφερόμενης εκπαίδευσης. 

 v. Η απόφαση σε σχέση με τις αρμοδιότητες και υποχρεώσεις του Διευθυντή αναγνωρισμένης για 
ειδικότητα κλινικής/εργαστηρίου. 

 vi. Η εισήγηση προς τον Υπουργό Υγείας σε περίπτωση πλημμελούς εκπαίδευσης και η εισήγηση 
για τη λήψη μέτρων. 

β. Με βάση τις πιο πάνω αρμοδιότητες, μέλη του ΣΙΕ με την παρούσα και παλαιότερη σύσταση, έχουν 
διαχρονικά επισκεφθεί αριθμό αναγνωρισμένων για ειδικότητα κλινικών των νοσηλευτηρίων στην 
Κύπρο. Έχουν πραγματοποιηθεί επισκέψεις από το 2014 μέχρι και σήμερα και προγραμματίζονται 
επίσης, εντός του 2020, επισκέψεις στις υπόλοιπες αναγνωρισμένες για ειδικότητα κλινικές. 

γ. Οι επισκέψεις πραγματοποιούνται με την κάθοδο των καθηγητών/μελών του ΣΙΕ στην Κύπρο, αφού των 
επισκέψεων ηγείται είτε ο Πρόεδρος του Συμβουλίου Καθηγητής Πάρης Τέκκης είτε ο Αντιπρόεδρος, 
Καθηγητής Απόστολος Καμπαρούδης. 

δ. Εκτός από τις επισκέψεις μελών του Συμβουλίου Ιατρικής Εκπαίδευσης Κύπρου και οι αρμόδιες Αρχές 
από το Υπουργείο Υγείας της Ελληνικής Δημοκρατίας επισκέπτονται κλινικές στην Κύπρο για αντίστοιχη 
αξιολόγηση. Σας αναφέρεται ότι, κατά το 2018 επισκέφθηκε την Κύπρο κλιμάκιο από την Ελλάδα με 
σκοπό την αξιολόγηση όλων αναγνωρισμένων και υπό αξιολόγηση για την παραχώρηση έγκρισης 
εκπαίδευσης Παιδιατρικών Κλινικών στα νοσηλευτήρια της Κύπρου. Στη συνέχεια ακολούθησε και η 
σχετική αναγνώριση των Παιδιατρικών Κλινικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας και Λεμεσού. 

ε. Κατά τη διάρκεια όλων των προαναφερόμενων επισκέψεων τηρούνται σημειώσεις και με βάση τις 
σημειώσεις αυτές, το Υπουργείο Υγείας κατόπιν συνεννόησης με το Συμβούλιο Ιατρικής Εκπαίδευσης 
προχωρεί σε συστάσεις είτε προς τις ίδιες τις κλινικές, είτε με τον καθορισμό συγκεκριμένων δράσεων 
για τη βελτίωση τόσο του περιεχομένου όσο και το επιπέδου των διαδικασιών που ακολουθούνται. 
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 Εάν για τον οποιονδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.086, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Oρφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.011.04.086 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα για κατασκευή Υπερυψωμένης Διάβασης Πεζών τύπου ΖΕΒRΑ, στην οδό Δημοκρατίας 
υποβλήθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας για την εξυπηρέτηση και ασφαλή διακίνηση των 
μαθητών του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας. 

3. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας, τέθηκε σε συνεδρία της Αρμόδιας Τεχνικής Επιτροπής 
του Κεντρικού Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων του Τμήματος Δημοσίων Έργων αφού 
είχε προηγηθεί επιτόπου μελέτη με εκπρόσωπους του τμήματος δημοσίων έργων, της Αστυνομικής 
Διεύθυνσης Αμμοχώστου και στην παρουσία του προέδρου του κοινοτικού συμβουλίου.  Στην επιτόπου 
μελέτη αξιολογήθηκε η υφιστάμενη κατάσταση και αφού λήφθηκαν υπόψη όλες οι παράμετροι κρίθηκε 
ότι η διάβαση θα παρείχε την απαιτούμενη ασφάλεια για τη διακίνηση των μαθητών. 

4. Η Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα υιοθέτησε το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ορμήδειας και ενέκρινε τη δημιουργία μιας Υπερυψωμένης Διάβασης Πεζών τύπου ΖΕΒRΑ, 
στο σημείο της οδού Δημοκρατίας, το οποίο είχε συμφωνηθεί από όλους κατά την επιτόπια συνάντηση.  
Το αναφερόμενο σημείο κρίθηκε ως το καταλληλότερο για δημιουργία Διάβασης Πεζών για την ασφαλή 
διακίνηση των μαθητών του σχολείου. 

5. Η αναφερόμενη διάβαση κατασκευάστηκε από το Τμήμα Δημοσίων Έργων αρχές 
του 2017, και περιλαμβάνει πλήρη σήμανση και σηματοδότηση καθώς και ράμπες για ΑΜΕΑ.  Έκτοτε 
δεν έχουν καταγραφεί ή/και παρατηρηθεί οποιαδήποτε προβλήματα οδικής ασφάλειας ενώ 
εξυπηρετούνται με ασφάλεια οι μαθητές του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.088, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019, των βουλευτών εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Χριστάκη Τζιοβάνη 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Σε ό,τι αφορά τις ανησυχίες των κατοίκων της Δερύνειας για αυξημένα κρούσματα καρκίνου, σας 
ενημερώνω ότι λάβαμε σχετική επιστολή από το Δήμαρχό τους στις 4 Σεπτεμβρίου 2019 και την οποία 
προωθήσαμε προς τη Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας για διερεύνηση των περιστατικών βάσει των 
στοιχείων της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας. 

3. Η απάντηση που λάβαμε εστιάζεται στα ακόλουθα: 

 (α) Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας διερεύνησε την πιθανότητα ύπαρξης 
αυξημένων περιστατικών καρκίνου στο Δήμο Δερύνειας. 

 (β) Για τη διερεύνηση χρησιμοποιήθηκαν στοιχεία από το Αρχείο Καρκίνου Κύπρου, καθώς επίσης 
και δεδομένα που αφορούν την πληθυσμιακή σύνθεση του Δήμου Δερύνειας από τη Στατιστική 
Υπηρεσία. 

 (γ) Σύμφωνα με τα ευρήματα της έρευνας που πραγματοποιήθηκε εφαρμόζοντας το Πρωτόκολλο 
Παστίδη, τα περιστατικά καρκίνου που παρουσιάστηκαν ήταν λιγότερα από αυτά που 
αναμένονται και η διαφορά δεν είναι στατιστικά σημαντική.  Συγκεκριμένα ενώ τα αναμενόμενα 
περιστατικά καρκίνου στην Δερύνεια, υπολογίστηκαν σε 360 (195 άνδρες και 165 γυναίκες), τα 
αντίστοιχα εμφανισθέντα περιστατικά ήταν 339 (161 άνδρες και 178 γυναίκες). 

 (δ) Σε ό,τι αφορά το πλαίσιο λειτουργίας των κεραιών κινητής τηλεφωνίας, τις άδειες λειτουργίας των 
κεραιών και τους όρους αυτών, καθώς και τις μετρήσεις που έχουν γίνει μέχρι σήμερα σχετικά με 
την τήρηση των ορίων εκπομπής κεραιών, θα πρέπει να απαντήσει το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, που είναι η αρμόδια 
Υπηρεσία. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.090, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην επιστολή σας με αρ. ερ.23.06.011.04.090, από το 
αρμόδιο Τμήμα, τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για τη στήριξη των ατόμων που προέβησαν σε απόπειρα 
αυτοκτονίας αναφέρεται ότι όλες οι Δομές της Διεύθυνσης Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, ανηλίκων και ενηλίκων, 
παρέχουν σχετικά θεραπευτικά προγράμματα για την πρόληψη και την θεραπεία, ενώ Λειτουργοί τους 
συμμετέχουν και σε προληπτικά προγράμματα προαγωγής της ψυχικής υγείας στα πλαίσια της κοινότητας και 
των σχολείων. 

3. Επισυνάπτεται ο αναλυτικός κατάλογος με τον αριθμό των ανηλίκων ατόμων που προέβησαν σε 
απόπειρα αυτοχειρίας την περίοδο 2014 -2019 (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1), καθώς και κατάλογος με τον αριθμό 
αποπειρών αυτοκτονίας ανά φύλο και ανά έτος για την Επαρχία Πάφου (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2). Επιπρόσθετα 
επισυνάπτονται δεδομένα αυτοκτονιών για την περίοδο 2004-2017 από το Αρχείο Αιτιών Θανάτου της 
Μονάδας Παρακολούθησης του Υπουργείου Υγείας (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3). 

4. Την δεδομένη στιγμή δεν έχει ετοιμαστεί Στρατηγικό Σχέδιο Δράσης, ωστόσο, η Διευθύντρια Υπηρεσιών 
Ψυχικής Υγείας έχει οριστεί από τον Υπουργό Υγείας ως Πρόεδρος για άμεση σύσταση Επιτροπής για 
εκπόνηση Εθνικής Στρατηγικής για την πρόληψη της αυτοκτονίας. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.093, ημερομηνίας 24 

Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με βάση την εγκύκλιο υπ. αρ. 9676, ημερ. 23-09-2019 έγινε ανάγνωση μηνύματος 
ή φυλλαδίου και ολιγόλεπτη συζήτηση στην τάξη κατά την Ημέρα Μνήμης και Τιμής για τον Ελληνισμό 
της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική Καταστροφή, στις 14 Σεπτεμβρίου 2019. 

3.  Με βάση το Αναλυτικό Πρόγραμμα Ιστορίας οι μαθητές της Στ΄ Δημοτικού, 
Γ΄ Γυμνασίου και Γ΄ Λυκείου (Κοινού Κορμού και Κατεύθυνσης) διδάσκονται κατά τη διάρκεια της 
χρονιάς ιστορικά θέματα, που αφορούν τις συνθήκες ζωής του 
Ελληνισμού της Μ. Ασίας, τα γεγονότα του Μικρασιατικού Πολέμου και της 
Μικρασιατικής Καταστροφής, τη συμμετοχή των Κυπρίων στον Μικρασιατικό Πόλεμο, καθώς και τις 
συνέπειες που είχε η Μικρασιατική Καταστροφή για τον Ελληνισμό. 

4.  Στο Αναλυτικό Πρόγραμμα Ιστορίας Γ΄ Γυμνασίου και Γ΄ Λυκείου (Κοινού Κορμού 
και Κατεύθυνσης) προτείνονται αρκετά θέματα σχετικά με το συγκεκριμένο ιστορικό γεγονός, τα οποία 
μπορούν να ανατεθούν στους μαθητές με στόχο την εκπόνηση συνθετικής/ερευνητικής εργασίας 
(project). 

5. Στα πλαίσια του μαθήματος της Λογοτεχνίας οι μαθητές έρχονται σε επαφή με 
λογοτεχνικά κείμενα που αφορούν το συγκεκριμένο θέμα (π.χ. το μυθιστόρημα 
“Αιολική Γη”, τα λογοτεχνικά κείμενα “Με λογισμό και μ’ όνειρο” και “Οι πρόσφυγες” 
που διδάσκονται οι μαθητές της Ε΄ και Στ΄ Δημοτικού, καθώς και το λογοτεχνικό βιβλίο “Αστροφεγγιά” 
και το απόσπασμα από το μυθιστόρημα “Οι νεκροί περιμένουν” που διδάσκονται οι μαθητές της Γ΄ 
Λυκείου). 

 Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είναι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε 
επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.094, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι τα ερωτήματα που τίθενται σ’ αυτή έχουν 
απαντηθεί από τον Υπουργό Οικονομικών, με την προς εσάς επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Ο. 05.22.001, Υ.Ο. 
06.11.001 και ημερομηνία 29.10.2019 (αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται για εύκολη μνεία), με το 
περιεχόμενο της οποίας συμφωνεί και το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. ερώτησης  23.06.011.04.094 και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Η δημογραφική ανάπτυξη είναι άμεσα συνυφασμένη με την οικονομική ανάπτυξη, καθώς μια αύξηση του 
πληθυσμού οδηγεί σε άνοδο του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, ενώ μια αύξηση των ηλικιωμένων (άνω των 65 
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ετών) οδηγεί σε μείωση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ.  Αυτό είναι αναμενόμενο, καθώς ένας γερασμένος 
πληθυσμός δεν μπορεί να παράγει επαρκή πλούτο. 

3. Οι τρεις πτυχές της δημογραφικής ανάπτυξης είναι η γεννητικότητα, το προσδόκιμο ζωής και η 
μετανάστευση.  Η Κύπρος αντιμετωπίζει δημογραφικό πρόβλημα με γήρανση του πληθυσμού, λόγω 
συνδυασμού χαμηλού ποσοστού γεννητικότητας και αύξησης στο προσδόκιμο ζωής.  Η γήρανση του 
πληθυσμού αποτελεί επίσης και δημοσιονομική πρόκληση καθώς δημιουργεί θέμα βιωσιμότητας των 
εθνικών σχεδίων σύνταξης και υγείας. 

4. Η πολιτεία, αναγνωρίζοντας τη σημαντικότητα του θέματος, ίδρυσε τον Εθνικό Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής (εφεξής ο Εθνικός Φορέας), ο οποίος συστάθηκε στις 28/04/09, με σκοπό την 
καθιέρωση μιας συνεκτικής και ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη Δημογραφική Ανάπτυξη και τις 
Πολιτικές για την Οικογένεια.  Ο τομέας της γεννητικότητας είναι ο κεντρικός άξονας όπου 
επικεντρώνεται το έργο του Εθνικού Φορέα.  Η μείωση τις υπογεννητικότητας είναι άρρηκτα 
συνδεδεμένη με τις πολιτικές που υποστηρίζουν τη συμφιλίωση της οικογενειακής με την επαγγελματική 
ζωή και επομένως οι πολιτικές που προσπαθεί να προωθήσει ο Εθνικός Φορέας είναι πολυθεματικές 
και σχετίζονται με την επιδοματική πολιτική, την κοινωνική πρόνοια, την προώθηση της απασχόλησης, 
τη φροντίδα παιδιών και ηλικιωμένων κ.ά. 

5. Επομένως, το έργο του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής αποτελεί μέρος μιας 
σφαιρικής κοινωνικής πολιτικής. Υπό αυτό το πρίσμα, η συντονιστική αρμοδιότητα για τη δημογραφική 
ανάπτυξη, κατά την άποψή μας, θα πρέπει να παραμείνει στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει το βασικό ρόλο της εφαρμογής του Κρατικού 
Προϋπολογισμού, του Μεσοπρόθεσμου Δημοσιονομικού Πλαισίου και την επίτευξη των δημοσιονομικών 
στόχων.  Το όλο πλαίσιο δημοσιονομικής διακυβέρνησης καθορίζεται στον περί Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο, βάσει το οποίου καταρτίζεται κάθε χρόνο το Στρατηγικό 
Πλαίσιο Δημοσιονομικής Πολιτικής (ΣΠΔΠ) που προσδιορίζει και παρουσιάζει συνολικά τις βασικές 
στρατηγικές κατευθύνσεις και προτεραιότητες οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης για την επόμενη 
τριετία. Στα πλαίσια του ΣΠΔΠ καταρτίζεται και η «Δήλωση Κυβερνητικής Στρατηγικής» (ΔΚΣ), η οποία 
αναλύει το ευρύτερο πλαίσιο της κυβερνητικής αναπτυξιακής πολιτικής για την τριετία.  Μέσω του 
προσδιορισμού των πολιτικών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης για καθορισμό του αναπτυξιακού 
μοντέλου της οικονομίας, η ΔΚΣ περιγράφει σε ποιους τομείς θα πρέπει να δοθεί έμφαση για την 
επίτευξη μιας βιώσιμης και με στέρεες βάσεις ανάπτυξη που θα οδηγήσει στη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας.  Η ΔΚΣ αποτελεί τη βάση για την ετοιμασία των Στρατηγικών Σχεδίων των Υπουργείων που 
θα προσδιορίσουν τις πολιτικές τους σε επίπεδο τομέων και υποτομέων για την επίτευξη των 
στρατηγικών στόχων.  Σε αυτές τις πολιτικές θα πρέπει εντάσσονται και οι πολιτικές για τη δημογραφική 
ανάπτυξη που εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.099, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την οδική σήμανση του αυτοκινητόδρομου 
Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας προς τη Λάρνακα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στον αυτοκινητόδρομο Παραλιμνίου-Λάρνακας στην κατεύθυνση από Παραλίμνι και Αγία Νάπα προς 
Λάρνακα υπάρχουν εγκατεστημένες προειδοποιητικές και επιβεβαιωτικές πινακίδες πριν και μετά, 
αντίστοιχα, από όλες τις εξόδους με ευθεία ένδειξη «ΛΑΡΝΑΚΑ/ΛΕΥΚΩΣΙΑ» ώστε οι οδηγοί να 
καθοδηγούνται από την περιοχή Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας στη Λάρνακα από τον αυτοκινητόδρομο 
Παραλιμνίου-Λάρνακας δια μέσου του ανισόπεδου κυκλικού κόμβου Ριζοελιάς και της Λεωφόρου 
Ελευθερίας που αποτελούν οδικό δίκτυο με ψηλού επιπέδου γεωμετρικά χαρακτηριστικά και το οποίο 
παρέχει αυξημένη οδική ασφάλεια. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν συμφωνεί με την εισήγηση για τοποθέτηση επιπρόσθετης σήμανσης 
στον αυτοκινητόδρομο για καθοδήγηση των οδηγών στις εξόδους Πύλας και Ορόκλινης εφόσον δεν 
ευνοεί την διοχέτευση διαμπερών μετακινήσεων προς το κέντρο της πόλης της Λάρνακας δια μέσου του 
δευτερεύοντος τοπικού δικτύου της Πύλας, Ορόκλινης και Λειβαδιών καθώς και του δρόμου Λάρνακας-
Δεκέλειας που έχουν μειωμένα γεωμετρικά χαρακτηριστικά και που διακινείται αυξημένος αριθμός 
πεζών. Όσον αφορά στην πρόσβαση των οδηγών που κατευθύνονται από Αγία Νάπα/Παραλίμνι στις 
παραλίες του ΚΟΤ και της Ορόκλινης, υπάρχει ήδη σχετική σήμανση στις προειδοποιητικές πινακίδες 
εξόδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.101, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Αναφέρομαι στην επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το Πράσινο Σημείο (ΠΣ) Φασούλας, σημειώνεται ότι έχει υποβληθεί από τον διαχειριστή 
του ΠΣ αίτηση για παραχώρηση Άδειας Διαχείρισης Αποβλήτων και βρίσκεται στο τελικό στάδιο 
εξέτασής της.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος επιθεωρεί όλα τα ΠΣ της Λεμεσού για διαπίστωση τήρησης των προνοιών των σχετικών 
περιβαλλοντικών νομοθεσιών και όπου χρειάζεται προχωρεί σε παρατηρήσεις ή/και λήψη μέτρων προς 
τον διαχειριστή. Κατά τις επιθεωρήσεις αυτές, έχουν εντοπιστεί διάφορα προβλήματα που αφορούν την 
εύρυθμη λειτουργία των ΠΣ, τα οποία καταγράφηκαν και καταβάλλονται προσπάθειες επίλυσής τους το 
συντομότερο δυνατό, σε συνεργασία με τον διαχειριστή του ΠΣ και το Συμβούλιο Εκμετάλλευσης 
Χώρων Διάθεσης ή Αξιοποίησης Οικιακών Αποβλήτων της Επαρχίας Λεμεσού. 

2. Όσον αφορά την εγκατάσταση διαχείρισης αποβλήτων εκσκαφών, κατασκευών και κατεδαφίσεων 
(ΑΕΚΚ) στη Φασούλα, έχει χορηγηθεί πρόσφατα η Άδεια Διαχείρισης Αποβλήτων.  Η εγκατάσταση έχει 
ήδη τοποθετήσει σύγχρονο εξοπλισμό διαχείρισης των εν λόγω αποβλήτων, κατάλληλο για 
περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση και αποτελεσματικό διαχωρισμό των εισερχόμενων αποβλήτων.  Από 
τις πρώτες επιθεωρήσεις που έγιναν, παρατηρήθηκε σημαντική συσσώρευση εισερχόμενων 
αποβλήτων, αλλά ταυτόχρονα διαπιστώθηκε ότι ο διαχειριστής προχώρησε στην τοποθέτηση ενός 
επιπλέον σπαστήρα, προκειμένου να ανταπεξέλθει στον μεγάλο όγκο εισερχομένων ΑΕΚΚ.  
Σημειώνεται ωστόσο ότι παρατηρείται περιορισμένη ζήτηση για το παραγόμενο υλικό επιχωμάτωσης. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.106, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, αναφορικά με τα θέματα που 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως: 

1. Η δημιουργία ενιαίου αρχείου στατιστικών στοιχείων για όλες τις μορφές βίας εναντίον των γυναικών, 
περιλαμβανομένης της ενδοοικογενειακής βίας έχει περιληφθεί ανάμεσα στις δράσεις του νέου Εθνικού 
Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 2019-2023, κάτω από το Στόχο 
“Καταπολέμηση της Έμφυλης Βίας/Πλήρης Συμμόρφωση με τις πρόνοιες της Σύμβασης της 
Κωνσταντινούπολης”. 

2. Η εν λόγω δράση έχει επίσης περιληφθεί στο νομοσχέδιο που ετοιμάστηκε από το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με στόχο κυρίως, την ποινικοποίηση όλων των μορφών βίας κατά 
των γυναικών, το οποίο βρίσκεται στο παρόν στάδιο στη Νομική Υπηρεσία για τον ενδεδειγμένο 
νομοτεχνικό έλεγχο. 

3. Η συγκεκριμένη δράση πρόκειται να υλοποιηθεί από το Συντονιστικό Φορέα που θα αναλάβει, βάσει του 
πιο πάνω νομοσχεδίου, την εφαρμογή της Σύμβασης της Κωνσταντινούπολης.  Όπως έχει συμφωνηθεί 
μεταξύ των Υπουργείων που χειρίζονται θέματα βίας κατά των γυναικών και ενδοοικογενειακής βίας, 
ήτοι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Εργασίας Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς επίσης και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, το ρόλο αυτό θ’ 
αναλάβει η Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια. 

4. Η δημιουργία ενός κεντρικού αρχείου στατιστικών δεδομένων αναμένεται ότι θ’ αποδώσει την 
πραγματική εικόνα για την έκταση και τη συχνότητα του φαινομένου και θα αποτελέσει πολύτιμο 
εργαλείο στο σχεδιασμό και την εφαρμογή πιο στοχευμένων και κατ’ επέκταση πιο αποτελεσματικών 
μέτρων πρόληψης και αντιμετώπισης του προβλήματος της έμφυλης και ενδοοικογενειακής βίας.  
Ειδικότερα, η στατιστική ανάλυση και αξιολόγηση των δεδομένων θα: 

(α) βοηθήσει στον εντοπισμό γεωγραφικών περιοχών με υψηλά ποσοστά βίας, καθώς και ομάδων 
υψηλού κινδύνου/ευάλωτων ομάδων, 

(β) συμβάλει στην αποτελεσματική εφαρμογή των σχετικών μέτρων και νομοθεσιών για την έμφυλη 
και ενδοοικογενειακή βία, 

(γ) οδηγήσει στο σχεδιασμό αποτελεσματικών προγραμμάτων πρόληψης της βίας, καθώς και 
προστασίας και στήριξης των θυμάτων βίας, 

(δ) συμβάλει στην αξιολόγηση και βελτίωση των προγραμμάτων επιμόρφωσης/ευαισθητοποίησης 
των επαγγελματιών που ασχολούνται με το χειρισμό υποθέσεων βίας. 

5. Αξίζει να σημειωθεί ότι στην Αστυνομία, από το 2002 που συστάθηκε το Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων 
Βίας στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων (Γραφείο), στο Αρχηγείο Αστυνομίας, δημιουργήθηκε 
ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο καταγραφής περιστατικών βίας στην οικογένεια που καταγγέλθηκαν σε 
Αστυνομικούς Σταθμούς και Τμήματα Ανιχνεύσεων Εγκλημάτων (ΤΑΕ), σε παγκύπρια βάση. 
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6. Σύμφωνα με τις οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, το Γραφείο ενημερώνεται για 
καταγγελίες/υποθέσεις/παράπονα Βίας στην Οικογένεια που γίνονται σε αστυνομικούς σταθμούς ή ΤΑΕ, 
μέσω ειδικού εντύπου, βάσει του οποίου τα εν λόγω περιστατικά καταγράφονται σε ειδικό αρχείο που 
τηρείται από το Γραφείο. 

7. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τις οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, που απορρέουν από συναφείς οδηγίες 
του Γενικού Εισαγγελέα, για καταγγελίες/υποθέσεις/περιστατικά Βίας στην Οικογένεια, η Αστυνομία 
ενημερώνει τον Γενικό Εισαγγελέα.  Τούτο γίνεται γραπτώς με επιστολή που διαβιβάζεται από το 
Γραφείο, στην οποία καταγράφονται σε πίνακες ανά Επαρχία (Αστυνομική Διεύθυνση), βασικά στοιχεία 
του κάθε περιστατικού, τα οποία αποστέλλονται στο Γραφείο από τους Αστυνομικούς Σταθμούς/ΤΑΕ. 

8. Σύμφωνα και πάλι με οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) 
ενημερώνονται για περιστατικά Βίας στην Οικογένεια, γραπτώς, με επιστολή παρόμοια με αυτή που 
διαβιβάζεται στο Γενικό Εισαγγελέα.  Σε περιπτώσεις όμως που συντρέχουν ειδικοί λόγοι (π.χ. ανάγκη 
φιλοξενίας θυμάτων ή απομάκρυνσης παιδιών), η ενημέρωση γίνεται τηλεφωνικά και άμεσα. 

9. Αναφορικά με τις ενέργειες που έχουν γίνει για παροχή εξειδικευμένης εκπαίδευσης σε μέλη της 
Αστυνομίας και Παρατηρητές της Γειτονιάς σχετικά με τον εντοπισμό και την παραπομπή περιστατικών 
βίας, πληροφορείσθε ότι τα θέματα ενδοοικογενειακής και έμφυλης βίας έχουν ενταχθεί σε εκπαιδευτικά 
προγράμματα της Αστυνομικής Ακαδημίας, τόσο στο πλαίσιο της βασικής εκπαίδευσης δοκίμων 
Αστυνομικών, όσο και σε εξειδικευμένα εκπαιδευτικά προγράμματα που απευθύνονται σε Λοχίες, 
αστυνομικούς ανακριτές, μέλη της Κοινοτικής Αστυνόμευσης, κ.ά. 

 9.1. Λεπτομέρειες για τα εν λόγω εκπαιδευτικά προγράμματα παρατίθενται πιο κάτω: 

  (α) Βασική Εκπαίδευση δοκίμων αστυνομικών.  Γίνονται διαλέξεις στα ακόλουθα θέματα: 

> Πρόληψη της Βίας στην Οικογένεια και Προστασία των θυμάτων 

> Αντιμετώπιση θυμάτων Συντροφικής Βίας 

> Δικαιώματα θυμάτων 

> Ίση μεταχείριση ανδρών και γυναικών στην απασχόληση και επαγγελματική 
εκπαίδευση 

   Κατά την τελευταία τριετία έτυχαν εκπαίδευσης 120 δόκιμοι αστυνομικοί. 

  (β) Εκπαιδευτικά Προγράμματα για τη λήψη οπτικογραφημένων καταθέσεων (δικανικών 
συνεντεύξεων) από παιδιά και ευάλωτους μάρτυρες. 

Οι εκπαιδεύσεις αυτές απευθύνονται σε μέλη πρώτης γραμμής. Τα τελευταία δύο χρόνια η 
συγκεκριμένη εκπαίδευση έχει αναβαθμιστεί, καθότι πέρα από τη βασική πρακτική και 
θεωρητική εκπαίδευση στην Αστυνομική Ακαδημία (διάρκειας δύο εβδομάδων), 
περιλαμβάνει επίσης πρακτική εξάσκηση διάρκειας ενός μήνα στο Γραφείο Χειρισμού 
Θεμάτων Βίας στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων. 

Τα τελευταία έτη πραγματοποιήθηκαν 5 εκπαιδεύσεις/επανεκπαιδεύσεις, στις οποίες 
εκπαιδεύτηκαν συνολικά 54 μέλη της Αστυνομίας, καθώς και 8 μέλη/λειτουργοί άλλων 
οργανισμών. 

  (γ) Σε Διαλέξεις που έγιναν στο πλαίσιο εξειδικευμένων προγραμμάτων της Αστυνομικής 
Ακαδημίας παρουσιάστηκαν/αναλύθηκαν/συζητήθηκαν μεταξύ άλλων το θέμα της Βίας 
στην Οικογένεια και άλλα συναφή ζητήματα όπως παρακοές Διαταγμάτων Επικοινωνίας 
Γονέων-Παιδιών και γονικές απαγωγές, η σεξουαλική κακοποίηση παιδιών, καθώς και το 
θέμα της έμφυλης βίας/βίας κατά γυναικών. 

Μεταξύ των ετών 2017-2019 πραγματοποιήθηκαν 11 εκπαιδεύσεις, στις οποίες 
συμμετείχαν 148 μέλη της Αστυνομίας Κύπρου, ως επίσης 13 μέλη της Ελληνικής 
Αστυνομίας και της Αστυνομίας των Βρετανικών Βάσεων. 

  (δ) Εξειδικευμένες εκπαιδεύσεις/εργαστήρια στην Κύπρο και στο εξωτερικό. 

Κατά την τριετία 2017-2019 πραγματοποιήθηκε σειρά εκπαιδεύσεων, στη βάση των 
εκπαιδευτικών σχεδιασμών της Αστυνομίας, ως επίσης στο πλαίσιο υλοποίησης 
Χρηματοδοτικών Προγραμμάτων.  Οι εν λόγω εκπαιδεύσεις σχεδιάστηκαν και 
υλοποιήθηκαν από την Αστυνομική Ακαδημία και το Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων Βίας 
στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων της Αστυνομίας, ή/και σε συνεργασία με 
εμπειρογνώμονες από την Κύπρο και το εξωτερικό, καθώς και από τον Μη-Κυβερνητικό 
Οργανισμό (ΜΚΟ) Hope for Children και άλλους αρμόδιους φορείς. Σε αυτές συμμετείχαν 
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μέλη Πρώτης Γραμμής και η Ανακριτική Ομάδα Διερεύνησης Υποθέσεων Σεξουαλικής 
Κακοποίησης Παιδιών. 

Ενδεικτικά αναφέρονται προγράμματα εκπαίδευσης με θέμα τη σεξουαλική κακοποίηση 
ανηλίκων, με τίτλο:  “Δικαστικές Διαδικασίες-Φιλική προς τα παιδιά Δικαιοσύνη”, “Δικανική 
συνέντευξη σε παιδιά με μαθησιακές δυσκολίες”, “Σύνδρομο της Γονικής Αποξένωσης” και 
“Βελτίωση των διαδικασιών και αποφάσεων γονικής επιμέλειας και επικοινωνίας σε 
περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας”. 

Συνολικά ο αριθμός των εξειδικευμένων εκπαιδεύσεων για τα έτη 2017-2019 ανέρχεται σε 
23 και εκπαιδεύτηκαν πέραν των 450 μελών της Αστυνομίας. 

  (ε) Εκπαιδεύσεις για θέματα βίας κατά γυναικών/έμφυλης βίας. 

   Κατά την τελευταία διετία, οι δράσεις της Αστυνομίας εντατικοποιήθηκαν λόγω και της 
κύρωσης από την Κυπριακή Δημοκρατία της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για 
την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας κατά Γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας. 

   Στο πλαίσιο εφαρμογής σχετικών προνοιών της εν λόγω Σύμβασης, καθώς επίσης του 
Νόμου 51(1)2016 (Άρθρα 20 και 21) που αφορά στα Δικαιώματα των Θυμάτων 
Εγκληματικότητας, από τον Ιανουάριο του 2018, η Αστυνομία έχει υιοθετήσει ειδικό 
Πρωτόκολλο Αξιολόγησης Επικινδυνότητας σε περιπτώσεις Βίας μεταξύ Συντρόφων.  Το 
εν λόγω Πρωτόκολλο εφαρμόζεται κατά τη διαχείριση καταγγελιών που αφορούν άσκηση 
βίας μεταξύ νυν ή πρώην συζύγων, συμβίων ή συντρόφων και η σχετική αξιολόγηση 
γίνεται από μέλη της Αστυνομίας που έχουν τύχει σχετικής εκπαίδευσης στη χρήση του 
Πρωτοκόλλου. 

   Στα πλαίσια αυτά, η Αστυνομία, από το 2018 και μετά, προχώρησε στην περαιτέρω 
αναβάθμιση της εκπαίδευσης των μελών της σε θέματα βίας κατά γυναικών, 
ενδοοικογενειακής βίας, έμφυλης βίας και στη χρήση του Πρωτοκόλλου Αξιολόγησης 
Επικινδυνότητας.  Προγραμματίζεται, σε συνεργασία με την Αστυνομική Ακαδημία κατά την 
νέα ακαδημαϊκή χρονιά, σειρά ταχύρρυθμων εκπαιδεύσεων για τα μέλη της πρώτης 
γραμμής με θέμα την “Ευαισθητοποίηση για τη Βία κατά των Γυναικών”. 

  (στ) Εκπαιδεύσεις που πραγματοποιήθηκαν στο πλαίσιο Ευρωπαϊκών προγραμμάτων. 

   Η Αστυνομία συμμετείχε τα τελευταία τρία χρόνια σε δύο Ευρωπαϊκά Χρηματοδοτικά 
Προγράμματα, με εστίαση στη Βία κατά Γυναικών/Έμφυλη Βία [Πρόγραμμα CIRCLE OF 
CHANGE (Preventing and combating violence against women and girls through gender 
equality awareness) και Πρόγραμμα STEP4GBV: Support, Training, Exchange Practices 
for Gender Based Violence]. 

   Από τη συμμετοχή της στα δύο πιο πάνω προγράμματα, αναλήφθηκαν και υλοποιήθηκαν 
δράσεις που εστιάζονται στους τομείς της εκπαίδευσης, της ενημέρωσης του κοινού και της 
ενδυνάμωσης της συνεργασίας μεταξύ Αστυνομίας και συναρμόδιων υπηρεσιών. 

   Συγκεκριμένα, πραγματοποιήθηκαν 15 εκπαιδεύσεις και εκπαιδεύτηκαν 350 μέλη της 
Αστυνομίας στα θέματα Βίας κατά των Γυναικών και εκπονήθηκε Εκπαιδευτικό Εγχειρίδιο 
με τίτλο “Βία Κατά των Γυναικών”. Στο εν λόγω εγχειρίδιο περιλαμβάνονται ανάμεσα σε 
άλλα, κατευθυντήριες γραμμές όσον αφορά στον τρόπο αξιολόγησης της Επικινδυνότητας 
στη βάση του Πρωτοκόλλου Αξιολόγησης Επικινδυνότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.109, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η ασθένεια του Καταρροϊκού Πυρετού (ΚΠ) του προβάτου διαγνώστηκε για πρώτη φορά στην Κύπρο το 
1924.  Ο ιός του ΚΠ είναι δυνατό να παρουσιαστεί ένεκα 27 διαφορετικών οροτύπων και ο εμβολιασμός των 
ζώων έναντι ενός ορότυπου, δεν εξασφαλίζει ανοσία έναντι άλλου οροτύπου.  Τον Σεπτέμβριο του 2016 
πρωτοεμφανίστηκε στην Κύπρο ο ορότυπος 8, ενώ προηγουμένως ενδημούσαν και ανιχνευόντουσαν οι 
ορότυποι 4 και 16.  Τα δε κρούσματα που διαγνώστηκαν το 2018 σε κάποιες εκμεταλλεύσεις οφείλονταν στον 
ορότυπο 4. 

 Ένεκα της εμφάνισης για πρώτη φορά το 2016, κλινικών περιστατικών του ορότυπου 8 του ιού και με 
σκοπό την ανάσχεση της διασποράς του, λήφθηκε η ημερομηνίας 25/11/2016 Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, βάσει της οποίας οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προμηθεύτηκαν αριθμό δόσεων εμβολίου έναντι του 
συγκεκριμένου ορότυπου, με στόχο να χορηγηθεί δωρεάν στους κτηνοτρόφους για καθολικό εμβολιασμό των 
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αιγοπροβάτων και βοοειδών.  Η εξασφάλιση του συγκεκριμένου αριθμού δόσεων εμβολίου στοίχισε στο κράτος 
€634.720 πλέον ΦΠΑ. 

 Η προαναφερθείσα απόφαση του 2016 αφορούσε συγκεκριμένα σε περιορισμό των συνεπειών της 
πρωτοεμφανιζόμενης εκδήλωσης του ορότυπου 8 του ιού.  Η συνέχιση εφαρμογής σχεδίων εμβολιασμού και ο 
καθολικός εμβολιασμός του ζωικού πληθυσμού με εμβόλια που να καλύπτουν και τους 27 ορότυπους, δεν είναι 
εφικτή.  Παράλληλα, θα πρέπει να σημειωθεί ότι η εφαρμογή μέτρων βιοασφάλειας και ο προληπτικός 
εμβολιασμός των ζώων αποτελεί ευθύνη των κτηνοτρόφων.  Σε περίπτωση που οποιοσδήποτε κτηνοτρόφος 
επιλέξει να εφαρμόσει, στη βάση κτηνιατρικής καθοδήγησης, προληπτικό εμβολιασμό των ζώων του, μπορεί 
μέσω του ιδιώτη Κτηνιάτρου που παρακολουθεί την εκτροφή του, να αιτηθεί στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
παραχώρηση άδειας εισαγωγής και χρήσης του σχετικού εμβολίου κατά συγκεκριμένου οροτύπου. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.114, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην σχετική σας επιστολή με αρ. φακ. Ερ.23.06.011.04.114 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Μετά την Γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, με ημερομηνία 12 Απριλίου 2019 και αρ. φακ. 
Γ.Ε.50(Α)1997/Ν13/14, η οποία ανακαλεί το περιεχόμενο των προηγούμενων Γνωματεύσεων που 
αφορούν το άνοιγμα εκ νέου φακέλων, την υποβολή νέων στοιχείων ή πορισμάτων ή μεταγενέστερων 
αιτημάτων, η Υπηρεσία Ασύλου συμμορφούμενη με την εν λόγω Γνωμάτευση συνιστά την Αρμόδια 
Αρχή για την εξέταση όλων των ως άνω αιτήσεων. 

3. Έχουν ενημερωθεί όλες οι εμπλεκόμενες με το θέμα Αρμόδιες Αρχές και έχει καθοριστεί η διαδικασία 
από την Υπηρεσία Ασύλου για την αποτελεσματική εξέταση των εν λόγω αιτημάτων.  Ως εκ τούτου, έχει 
διευθετηθεί πλήρως το ζήτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.118, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την ολοκλήρωση του έργου της Λεωφόρου 
Αλέξανδρου Παναγούλη στη Λάρνακα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το έργο είναι Πολεοδομικό, βρίσκεται σε πολύ πρώιμο στάδιο και ο προγραμματισμός του αφορά το 
Υπουργείο Εσωτερικών.  Σύμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση που έγινε, το κόστος του έργου υπολογίζεται 
να είναι της τάξης των €10 εκ. χωρίς να συμπεριλαμβάνεται το κόστος των απαλλοτριώσεων. 

 Σύμφωνα με πληροφόρηση που είχαμε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Ρυθμιστικό Σχέδιο 
ετοιμάστηκε και συμφωνήθηκε. Επίσης, το εν λόγω Τμήμα υπέβαλε και το σχετικό Σημείωμα Έργου σύμφωνα 
με το Νόμο Ν20(Ι)2014.  Νοουμένου ότι εξασφαλισθεί η έγκριση της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης (ΓΔ ΕΠΣΑ) και του Υπουργείου Οικονομικών θα μπορεί να 
προωθηθεί η ανάθεση της μελέτης. 

 Το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα είναι σε θέση να προγραμματίσει το έργο όταν υποβληθεί σχετικό αίτημα 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης σας η πιο πάνω ερώτηση 
διαβιβάζεται στο Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.123, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ως ακολούθως: 

2. Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει παρουσιαστεί Πρόταση Οδηγίας με τίτλο “Πρόταση Οδηγίας του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την 
προστασία των συλλογικών συμφερόντων των καταναλωτών”, με την ταυτόχρονη κατάργηση της 
Οδηγίας 2009/22/ΕΚ.  Η εν λόγω Πρόταση αφορά τη δυνατότητα υποβολής αντιπροσωπευτικών 
αγωγών κατά επιχειρήσεων που παραβαίνουν διατάξεις του Ευρωπαϊκού δικαίου αναφορικά με την 
προστασία των καταναλωτών, μέσω νομιμοποιούμενων αντιπροσωπευτικών φορέων, οι οποίοι θα 
εκπροσωπούν τα συλλογικά συμφέροντα των καταναλωτών. 

3. Σημειώνεται ότι, η εν λόγω Πρόταση Οδηγίας περιορίζεται στην προστασία των καταναλωτών, όπου 
“καταναλωτής” ορίζεται ως “κάθε φυσικό πρόσωπο το οποίο ενεργεί για λόγους οι οποίοι δεν εμπίπτουν 
στην εμπορική, επιχειρηματική, βιοτεχνική ή ελεύθερη επαγγελματική του δραστηριότητα”.  Επομένως, η 
εν λόγω Πρόταση δεν αφορά την προστασία των επιχειρήσεων ή επαγγελματικών συμφερόντων. 
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4. Σημειώνεται ότι, αναφορικά με τη γενικευμένη διεκδίκηση των συμφερόντων από νομιμοποιούμενους 
φορείς, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας δεν έχει αρμοδιότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.124, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από τα 
αρμόδια Τμήματα, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1.  Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Νόμου, διακριτική εξουσία για 
να χορηγεί Άδειες Οδικής Χρήσης (ΑΟΧ) ταξί έχει η Αρχή Αδειών στη βάση πάντα, συγκεκριμένων 
κριτηρίων, προϋποθέσεων και χρονικών προθεσμιών.  Βασική προϋπόθεση, για την εξέταση κάθε νέου 
αιτήματος, είναι να διαπιστωθούν οι σχετικές ανάγκες, με τη διεξαγωγή συγκεκριμένης έρευνας και 
μετρήσιμων στοιχείων. 

2. Στη συγκεκριμένη περίπτωση το Κοινοτικό Συμβούλιο Τόχνης, με επιστολή του προς την Αρχή Αδειών, 
υπέβαλε αίτημα για παραχώρηση νέας άδειας οδικής χρήσης αγροτικού ταξί, αφού η κοινότητα 
εξυπηρετείται μόνο από ένα αγροτικό ταξί. 

3. Η Αρχή Αδειών κατά τη συνεδρία της στις 8 Νοεμβρίου, 2019 αποφάσισε όπως το θέμα παραπεμφθεί 
στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, ώστε να διενεργήσει εμπεριστατωμένη έρευνα σχετικά με τις επιβατικές 
ανάγκες της κοινότητας και κατά πόσον το υφιστάμενο ταξί δεν εξυπηρετεί ικανοποιητικά την κοινότητα.  
Με το πέρας της έρευνας και τα ενώπιον της στοιχεία, η Αρχή Αδειών θα τοποθετηθεί για το θέμα. 

4. Ενημερωτικά σημειώνεται ότι, πέρα από το ένα αγροτικό ταξί, το επιβατικό κοινό της κοινότητας Τόχνης 
εξυπηρετείται με το περιφερειακό δρομολόγιο, με αρ. 401: Μαρί-Βασιλικό-Ζύγι-Καλαβασός-Τόχνη-
Χοιροκοιτία-σταθμός Κοφίνου. Από το Σταθμό της Κοφίνου οι επιβάτες χρησιμοποιούν το δρομολόγιο με 
αρ. 408 για να μεταβούν στη Λάρνακα. 

 Σε ό,τι αφορά στη συχνότητα της διαδρομής, αναφέρεται ότι καθημερινώς εκτελούνται 4 δρομολόγια 
καθόδου, δηλαδή από την Τόχνη προς την Κοφίνου και μετέπειτα στην πόλη, κατά τις ώρες: 06:20 - 
08:15 - 14:15 - 16:55 και 4 δρομολόγια επιστροφής, δηλαδή από την Κοφίνου προς την Τόχνη κατά τις 
ώρες: 06:40 - 08:30 - 14:35 - 17:20.  

 Τα σαββατοκύριακα εκτελούνται 3 δρομολόγια καθόδου, κατά τις ώρες 08:10 - 10:25 - 15:20 και 3 
δρομολόγια επιστροφής από Κοφίνου, κατά τις ώρες 08:45 - 10:45 - 15:30. Σημειώνεται ότι καθημερινά 
διακινούνται με το συγκεκριμένο δρομολόγιο 1 έως 3 άτομα, με μέγιστο αριθμό τα 5 άτομα. 

Πρόσθετα, οι μαθητές της Τόχνης, που φοιτούν στο Γυμνάσιο και Λύκειο Λευκάρων, εξυπηρετούνται με 
το περιφερειακό μαθητικό δρομολόγιο, με αρ. 209.  Επίσης, καθημερινά με την πρωινή διαδρομή, με αρ. 
401, των 06:20 και τη μεσημεριανή των 14:35 διακινούνται 6 μαθητές, οι οποίοι μεταβαίνουν στο σταθμό 
της Κοφίνου και από εκεί, με το μαθητικό αρ. 245, μεταβαίνουν στην Τεχνική Σχολή του Αγίου Λαζάρου. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.125, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου Δαμιανού 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά στον αριθμό ποινικών διώξεων και καταδικών 
δυνάμει του περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του 
Ποινικού Δικαίου Νόμου του 2011 [Ν. 134(Ι)/2011] και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

2. Με βάση τα επίσημα στατιστικά στοιχεία που τηρούνται από την Αστυνομία, μέχρι το 2018 ο αριθμός 
των ποινικών υποθέσεων που χειρίστηκε και περιλαμβάνουν αδικήματα που προβλέπονται στο Νόμο 
134(Ι)/2011 ανήλθε στα τριάντα δύο (32). 

3. Η πορεία χειρισμού και το αποτέλεσμα χειρισμού των υποθέσεων αυτών φαίνεται στον πιο κάτω πίνακα: 

Πορεία ποινικής υπόθεσης 

 

 

Αριθμός Ποινικών Υποθέσεων  

Εκδίκαση και Καταδίκη Έξι (6)  

Υπό εκδίκαση Έξι (6)  

Υπό εξέταση Έξι (6)  

Αναστολή ποινικής δίωξης Δύο (2)  

Ανεξιχνίαστη Επτά (7)  

Διακοπή διαδικασίας Τρεις (3)  

Εξιχνιασθείσα-Άλλως Διατεθείσα Μία (1)  
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Εκκρεμότητα Μία (1)  

Σύνολο Τριάντα δύο (32) .» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.127, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το δρόμο Σωτήρας-Δερύνειας, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η εκπόνηση της μελέτης οδοποιίας έχει ουσιαστικά ολοκληρωθεί αλλά αναμένονται για συμπερίληψη οι 
μελέτες της Ύδρευσης και της Άρδευσης οι οποίες περιέχουν ατέλειες και χρειάζονται κάποιες 
σημαντικές συμπληρώσεις. Ανάδοχοι για τις μελέτες αυτές είναι οι δυο οικείοι Δήμοι. Σημειώνεται ότι 
υπάρχει εγκεκριμένη παράταση χρόνου από την ΚΕΑΑ μέχρι τον Απρίλιο 2020. Σε περίπτωση που τα 
οικεία Τμήματα και Δήμοι δεν ολοκληρώσουν έγκαιρα τις μελέτες τους, είναι πιθανόν να απαιτηθεί 
πρόσθετη παράταση χρόνου για την ολοκλήρωση των εγγράφων. 

3. Για την απορροή των όμβριων θα κατασκευαστούν λίμνες κατακράτησης. Λόγω της χωροθέτησης μιας 
εκ των τριών λιμνών κατακράτησης παρά τη Λίμνη Παραλιμνίου που έχει χαρακτηριστεί “NATURA 
2000”, το Τμήμα Περιβάλλοντος απαιτεί να γίνει Ειδική Οικολογική Αξιολόγηση, η οποία θα υποβληθεί 
μέσα Ιανουάριου 2020, και αναμένεται να εξεταστεί μέσα σε τρεις μήνες. Για να προχωρήσει ο 
λεπτομερής σχεδιασμός των τριών Λιμνών Κατακράτησης αναμένεται να ολοκληρωθεί η Γεωλογική 
μελέτη της οποίας ανάδοχος είναι ο Δήμος Δερύνειας. Ο λεπτομερής σχεδιασμός θα γίνεται παράλληλα 
με την αναμονή της Γνωμάτευσης από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

4. Όσον αφορά στις απαλλοτριώσεις, τα σχέδια που αφορούν το οδικό δίκτυο είναι ολοκληρωμένα από το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει επιβεβαιώσει την 
ορθότητά τους. Εκκρεμεί μόνο η εκτίμηση του ύψους των απαλλοτριώσεων η οποία θα είναι έτοιμη τον 
Ιανουάριο 2020. Αναφορικά με τις απαλλοτριώσεις των ιδιωτικών τεμαχίων όπου θα χωροθετηθούν οι 
λίμνες κατακράτησης, επιβεβαιώθηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ότι χρειάζονται 
περίπου ένα μήνα όταν τους αποσταλούν τα σχέδια. Περαιτέρω, προγραμματίζεται το Μάρτη του 2020 
δημόσια παρουσίαση του όλου έργου που θα περιλαμβάνει και τις κατασκευαστικές φάσεις του. Το έργο 
αναμένεται να δημοπρατηθεί για κατασκευή περί τις αρχές Οκτωβρίου 2020, νοουμένου ότι θα 
συμπληρωθούν όλες οι εκκρεμότητες και ολοκληρωθούν όλες οι νενομισμένες διαδικασίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.133, ημερομηνίας 10 
Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μετάβαση των παιδιών από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό Σχολείο θεωρείται, και είναι, μία εξαιρετικά 
κρίσιμη εμπειρία και αλλαγή τόσο για τα ίδια τα παιδιά όσο και για τις οικογένειές τους.  Συχνά, κατά τη 
μετάβαση από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό Σχολείο παρουσιάζονται δυσκολίες σε έναν, όχι και τόσο 
ασήμαντο, αριθμό παιδιών με αποτέλεσμα το γεγονός αυτό να αποτελεί νευραλγικό σημείο προβληματισμού 
για το εκπαιδευτικό μας σύστημα. 

  Στα Νέα Αναλυτικά Προγράμματα (ΝΑΠ) επιχειρείται η ισότιμη ενσωμάτωση της Προσχολικής Αγωγής 
στον ενιαίο σχεδιασμό της εκπαίδευσης, η δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών για την εξάλειψη του άγχους και της 
ανησυχίας των νηπίων σε σχέση με το πρόγραμμα του Δημοτικού Σχολείου και η γεφύρωση της ασυνέχειας 
των προγραμμάτων μεταξύ Νηπιαγωγείου και Δημοτικού Σχολείου.  Παράλληλα, είναι σημαντικό να προνοηθεί 
η εκ των προτέρων επαφή των νηπίων με τα μεγαλύτερα παιδιά και να επιδιωχθεί σύγκλιση των προσδοκιών 
των γονέων/κηδεμόνων και των εκπαιδευτικών. 

 Τα βασικά στοιχεία που καθορίζουν την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το Νηπιαγωγείο στο 
Δημοτικό είναι: 

• η παροχή συνέχειας στη μάθηση, κάτι που διασφαλίζεται μέσα από τα Νέα Αναλυτικά 
Προγράμματα και το Ενιαίο Σχέδιο Αξιολόγησης του μαθητή, 

• η συνεχής επικοινωνία και στενή συνεργασία ανάμεσα στους εκπαιδευτικούς των δυο 
βαθμίδων, 

• η προετοιμασία των παιδιών για τη μετάβαση, 

• η εμπλοκή των γονέων στη διαδικασία της μετάβασης, 

• η ανάπτυξη θετικών, αμοιβαίων σχέσεων επικοινωνίας μεταξύ όλων των εμπλεκομένων: 
παιδιών, γονέων, εκπαιδευτικών. 
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 Στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, Τμήμα Δημοτικής Εκπαίδευσης, έχει 
συσταθεί Ενδοτμηματική Επιτροπή η οποία ασχολείται τόσο με την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το 
Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό όσο και με την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το Δημοτικό στο Γυμνάσιο.  
Επιπρόσθετα Διατμηματική Επιτροπή ασχολείται με το καυτό θέμα της ομαλής μετάβασης των παιδιών από το 
Δημοτικό στο Γυμνάσιο. 

 Δίνουμε ιδιαίτερη σημασία στην ενημέρωση, επιμόρφωση και ενθάρρυνση των εκπαιδευτικών μας να 
εφαρμόσουν πολιτικές και πρακτικές που θα βοηθήσουν τα παιδιά μας στην ομαλή μετάβαση από τη μια 
βαθμίδα εκπαίδευσης στην άλλη. Μέσα στα πλαίσια αυτά και με πρωτοβουλία της “Ενδοτμηματικής Επιτροπής 
Ομαλής Μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό” προχωρήσαμε στην έκδοση ενός “Οδηγού Ομαλής 
Μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό Σχολείο”.  Πρόκειται ουσιαστικά για ένα παρεμβατικό 
πρόγραμμα στα πρότυπα του παρεμβατικού προγράμματος που εκδόθηκε το 2016 από το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο και την Υπηρεσία Ανάπτυξης Αναλυτικών Προγραμμάτων με θέμα την Ομαλή Μετάβαση από το 
Δημοτικό στο Γυμνάσιο.  Εννοείται ότι στην περίπτωση της ομαλής μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο 
Δημοτικό λαμβάνονται υπόψη οι διαφορετικές παράμετροι και πραγματικότητες που ισχύουν για τις δυο αυτές 
βαθμίδες εκπαίδευσης. 

 Μέσα στον Οδηγό αυτό δίνεται στους εκπαιδευτικούς των δύο βαθμίδων (Νηπιαγωγούς και 
Δασκάλους/ες) μια σειρά από ενδεικτικές δραστηριότητες που μπορούν να εφαρμόζουν από κοινού και σε 
συνεργασία για επίτευξη του στόχου της ομαλής μετάβασης. 

 Μέσα σε αυτό τον κύκλο δραστηριοτήτων προτείνονται τα εξής: 

1. Σύσταση “Συντονιστικής Επιτροπής Ομαλής Μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό”. 

2. Ανταλλαγή επισκέψεων δασκάλων Α΄ τάξης και νηπιαγωγών.  Παρακολούθηση και συζήτηση μεταξύ 
δασκάλων και νηπιαγωγών. 

3. Επίσκεψη των παιδιών της Α΄ τάξης στο νηπιαγωγείο. 

4. Επίσκεψη παιδιών του νηπιαγωγείου στο δημοτικό σχολείο. 

5. Ταξιδιωτική βαλίτσα στο νηπιαγωγείο. 

6. Συμμετοχή σε κοινές δραστηριότητες και εκδηλώσεις. 

7. Συνάντηση γονέων του νηπιαγωγείου στο δημοτικό σχολείο για γνωριμία και ενημέρωση. 

8. Ανοικτή Μέρα (Open Day) στο δημοτικό για παιδιά και γονείς του νηπιαγωγείου. 

 Πέρα από τα πιο πάνω που αναλύονται διεξοδικά στον “Οδηγό”, οι εκπαιδευτικοί ενθαρρύνονται να 
εφαρμόσουν κι όποιες άλλες δραστηριότητες αποφασίσει η Συντονιστική τους Επιτροπή. 

 Κατά την επίσκεψη παιδιών του δημοτικού στο νηπιαγωγείο και του νηπιαγωγείου στο δημοτικό υπάρχει 
εισήγηση στον “Οδηγό” για εφαρμογή του θεσμού “Το φιλαράκι”, όπου κάθε παιδί του νηπιαγωγείου έχει 
αντίστοιχα ένα παιδί του δημοτικού ως φιλαράκι του για να το υποδεχτεί και να το ξεναγήσει. 

 Μέσα από την παρουσίαση του “Οδηγού” στους εκπαιδευτικούς και την ανταλλαγή καλών πρακτικών για 
ομαλή μετάβαση από το νηπιαγωγείο στο δημοτικό η καθιέρωση του θεσμού “Φιλαράκι” γίνεται εν πολλοίς και 
με ένα μεγαλύτερο μαθητή που έχει την ευθύνη προστασίας και καθοδήγησης του μικρότερου που 
πρωτοέρχεται στην Α΄ τάξη. 

 Ως εκ τούτου, το μέτρο της “υιοθεσίας” που αναφέρετε στην επιστολή σας βρίσκει εφαρμογή και στα δικά 
μας σχολεία είτε με άλλο όνομα, είτε με κάποιου είδους παραλλαγές, αλλά πάντα μέσα από μια ολιστική 
πολιτική για την ομαλή μετάβαση από το νηπιαγωγείο στο δημοτικό, που λαμβάνει υπόψη και πολλά άλλα 
σημαντικά στοιχεία. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.134, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα πιο κάτω: 

2. (α) Το όλο θέμα όσον αφορά την καταπολέμηση των τρωκτικών εντός και στις παρυφές των πόλεων 
και των κοινοτήτων είναι αρμοδιότητα άλλων Υπουργείων. 

 (β) Στα πλαίσια ελέγχου του αριθμού των τρωκτικών στο ύπαιθρο, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, 
με τη συνδρομή μελών κυνηγετικών συλλόγων που έχουν τύχει σχετικής εκπαίδευσης συμμετέχει 
ενεργά στις σχετικές εκστρατείες. 
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 (γ) Παράλληλα από το 1995 έχει αρχίσει το πρόγραμμα βιολογικής καταπολέμησης των τρωκτικών 
με την τοποθέτηση τεχνητών φωλιών για ανθρωποπούλια των οποίων η κύρια τροφή τους είναι 
τα τρωκτικά.  Μέχρι σήμερα η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχει τοποθετήσει και παρακολουθεί 
πέραν των 250 τεχνητών φωλιών παγκύπρια και επεκτείνει το εν λόγω δίκτυο σε γεωργικές 
περιοχές αλλά και κατά μήκος της Νεκράς Ζώνης, περιοχής ιδιαίτερα προσβεβλημένης από τα 
τρωκτικά. 

 (δ) Η συνεισφορά της εν λόγω μεθόδου εκεί και όπου εφαρμόστηκε θεωρείται πολύ σημαντική, στον 
έλεγχο του πληθυσμού των τρωκτικών, μέσω ενός φυσικού τους θηρευτή αλλά και στη 
ταυτόχρονη μείωση των τρωκτικοκτόνων τα οποία δυνητικά μπορεί να προκαλέσουν 
δευτερογενείς δηλητηριάσεις τόσο σε είδη - μη στόχους (αρπαχτικά πουλιά ή και γάτους που 
τρέφονται με προσβεβλημένα τρωκτικά) αλλά και σε είδη τα οποία δυνατό να τραφούν με 
τρωκτικοκτόνο (κοινώς “σιταρούδι”) όπως περδίκια, κάτι που έχει καταγραφεί στο παρελθόν. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις ή πληροφορίες επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.141, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Ο Επαρχιακός Υπεύθυνος Πυροσβεστικών Σταθμών Λευκωσίας, ο οποίος έχει την ευθύνη/δικαιοδοσία 
για τη λειτουργία των Πυροσβεστικών Σταθμών στην οικεία επαρχία, δίνει οδηγίες για την ομαλή και 
αποτελεσματική λειτουργία των υπό την ευθύνη του Πυροσβεστικών Σταθμών, με στόχο να 
ανταποκρίνονται άμεσα και χωρίς καθυστέρηση σε κλήσεις των πολιτών. 

2. Το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σταθμού Καϊμακλίου, ο οποίος στελεχώνεται με 3 μέλη επί 24ώρου 
βάσεως αναχωρεί με πυροσβεστικό όχημα και κλείνει το σταθμό στις ακόλουθες περιπτώσεις:  

 α. Επεισοδίου στην περιοχή που καλύπτει ο Πυροσβεστικός Σταθμός Καϊμακλίου (πλημμύρες, 
πυρκαγιές, αποπαγίδευση από ελαττωματικούς ανελκυστήρες κλπ.). 

 β. Σοβαρού επεισοδίου στην περιοχή Λευκωσίας, όταν και εφόσον  οι Πυροσβεστικοί Σταθμοί Πύλης 
Πάφου, Ακροπόλεως “Λοχία Σπύρου Τταντή” και Λακατάμιας χρειάζονται ενίσχυση στον τόπο του 
επεισοδίου. 

 γ. Σοβαρού επεισοδίου πυρκαγιάς σε άλλη επαρχία, όποτε κρίνεται απόλυτα αναγκαία η συνδρομή 
από άλλες επαρχίες. 

 δ. Ενίσχυσης του Πυροσβεστικού Σταθμού Ακροπόλεως “Λοχία Σπύρου Τταντή” που είναι ο 
Κεντρικός Πυροσβεστικός Σταθμός Λευκωσίας, όταν το προσωπικό και τα μέσα του Σταθμού 
Ακροπόλεως είναι απασχολημένα σε άλλο επεισόδιο. 

 ε. Για σκοπούς εκπαίδευσης (θεωρία, ασκήσεις), του προσωπικού του Σταθμού. 

 στ. Επεισοδίου πυρκαγιάς, διάσωσης στη Νεκρή Ζώνη, στην περιοχή που καλύπτει ο Πυροσβεστικός 
Σταθμός Καϊμακλίου. 

 ζ. Σε έκτακτες περιπτώσεις απουσίας μέλους λόγω ιατρικού προβλήματος, κλπ. επειδή δεν 
μπορούν να γίνουν επιχειρησιακές διαδικασίες με δύο άτομα, ο Πυροσβεστικός Σταθμός 
Καϊμακλίου για σκοπούς ασφάλειας του προσωπικού λειτουργεί από άλλο Πυροσβεστικό Σταθμό, 
κατά κανόνα το Σταθμό Πύλης Πάφου.  Σε τέτοια περίπτωση ο Σταθμός Πύλης Πάφου (με την 
ενίσχυση του προσωπικού) καλύπτει και την περιοχή του Πυροσβεστικού Σταθμού Καϊμακλίου. 

3. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία αξιοποιεί το διαθέσιμο ανθρώπινο δυναμικό της, ώστε  να καλύπτει με τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο όλες τις περιοχές της αστικής Λευκωσίας και μεταξύ αυτών και την περιοχή 
Καϊμακλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.146, ημερομηνίας 14 

Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

i. Το έργο της αντισεισμικής αναβάθμισης, επεκτάσεις και μετατροπές του Γυμνασίου Παραλιμνίου 
αναμένεται να προκηρυχθεί το Φεβρουάριο του 2020.  Η έναρξη του έργου αναμένεται τον Ιούλιο του 
2020 και οι εργασίες υλοποίησης του θα διαρκέσουν τρία περίπου χρόνια. 

ii. Το έργο περιλαμβάνει ανέγερση νέου κτηρίου διοίκησης, αίθουσας βιβλιοθήκης, αιθουσών διδασκαλίας, 
εργαστηρίων και αίθουσας ψυχαγωγίας, καθώς και επεκτάσεις και μετατροπές στα υφιστάμενα κτήρια 
για τη βελτίωση της λειτουργικότητάς τους.  Επιπρόσθετα, στο έργο περιλαμβάνεται ενεργειακή και 
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ηλεκτρολογική αναβάθμιση όλων των κτηρίων καθώς και εργασίες που αφορούν την ασφάλεια των 
μαθητών όπως νέα περίφραξη, υαλοπίνακες ασφαλείας σε όλα τα κουφώματα, νέα κλιμακοστάσια αλλά 
και εξωτερικές εργασίες βελτίωσης της αυλής.  Τέλος στο έργο διασφαλίζεται και βελτιώνεται η 
προσβασιμότητα από Άτομα με Αναπηρία. 

2. Όσον αφορά τα διάφορα άλλα προβλήματα που αντιμετωπίζει στην παρούσα φάση το σχολείο, η 
Σχολική Εφορεία Παραλιμνίου θα συμβάλει στην προσωρινή επίλυση τους μέχρι και την ολοκλήρωση του 
έργου. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.148, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Το γεφύρι του Σκάρφου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το γνωστό ως “Γεφύρι του Σκάρφου”, είναι ένα γεφύρι του 17ου αιώνα, κηρυγμένο σε Αρχαίο Μνημείο Α΄ 
Πίνακα.  Στην παρούσα φάση, διεξάγονται σε αυτό εργασίες συντήρησης και αποκατάστασης, από 
συνεργείο του Τμήματος Αρχαιοτήτων. Ωστόσο, η μορφή και το μέγεθος του εν λόγω Μνημείου, δεν 
επιτρέπουν τη διέλευση οχημάτων, ούτε την τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων. 

(β) Σημειώνεται ότι, σε μικρή απόσταση από το Γεφύρι του Σκάρφου, βρίσκεται ένα νεότερο γεφύρι, το 
οποίο χρησιμοποιείται από οχήματα και ενώνει τις κοινότητες Σίμου και Φιλούσας και πιθανόν σ’ αυτό να 
αναφέρεται η ερώτηση που υποβλήθηκε.  Το συγκεκριμένο γεφύρι δεν είναι Αρχαίο Μνημείο και 
υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν άλλες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.152, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με το εδάφιο 1 του άρθρου 19 των περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας Νόμων του 2009 και 2012, απαγορεύεται η λειτουργία οποιασδήποτε εγκατάστασης 
εξορυκτικών αποβλήτων, εκτός εάν ο φορέας κατέχει άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων, η 
οποία βρίσκεται σε ισχύ. 

(β)  Η εταιρεία “Hellenic Copper Mines Ltd” υπέβαλε στο Τμήμα Περιβάλλοντος (Περιβαλλοντική Αρχή) 
σχετική αίτηση στις 14.3.2017 για χορήγηση Άδειας Εγκατάστασης Εξορυκτικών Αποβλήτων. Η εν λόγω 
αίτηση εξετάστηκε από την αρμόδια Τεχνική Επιτροπή στις 13.7.2017 η οποία εισηγήθηκε στην αρμόδια 
αρχή όπως χορηγηθεί άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων. Σημειώνεται ότι, μέλη της Τεχνικής 
Επιτροπής είναι οι ακόλουθοι: Υπουργείο Εσωτερικών, Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Υπηρεσία 
Μεταλλείων, Επιστημονικό και Τεχνικό Επιμελητηρίου Κύπρου, Κυπριακό, Εμπορικό και Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο, Ένωση Δήμων Κύπρου, Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου. 

(γ)  Στις 18.08.2017 ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος χορήγησε Άδεια 
Εγκατάστασης Εξορυκτικών Αποβλήτων στην εταιρεία “Hellenic Copper Mines Ltd” για την εγκατάσταση 
εξορυκτικών αποβλήτων τα οποία προκύπτουν από την παραγωγή κράματος χρυσού και αργύρου από 
την αξιοποίηση των χρυσοφόρων αποθεμάτων που βρίσκονται στη μεταλλευτική μίσθωση στη 
Σκουριώτισσα. Επισημαίνεται ότι η εν λόγω εταιρεία, διατηρεί μονάδα επεξεργασίας χρυσοφόρων 
αποθεμάτων μόνο στη Σκουριώτισσα. 

(δ)  Σύμφωνα με το Νόμο η Αρμόδια Αρχή έχει την υποχρέωση σύμφωνα με την παράγραφο (β) του 
εδαφίου 1 του άρθρου 20, να προβεί το ταχύτερο δυνατό, στην εξέταση κάθε αίτησης για χορήγηση 
άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων. Η εφαρμογή του πιο πάνω άρθρου δεν συνδέεται με 
τους τρεις Κανονισμούς που αναφέρονται στην ερώτησή σας, οι οποίοι ρυθμίζουν συγκεκριμένα θέματα 
που αφορούν τα άρθρα 28, 39 και 31. 

(ε)  Κατά την ετοιμασία του προσχεδίου της εν λόγω άδειας, περιλήφθηκαν οι πρόνοιες των εδαφίων (1) και 
(3) του άρθρου 31. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το εδάφιο 1, σε περίπτωση παρουσίας κυανίου σε λίμνη, 
ο φορέας εξασφαλίζει ότι η συγκέντρωση του διασπώμενου με ασθενές οξύ κυανίου εντός της λίμνης, 
περιορίζεται στα χαμηλότερα δυνατά επίπεδα με τη χρήση βέλτιστων διαθέσιμων τεχνικών. 
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 Σύμφωνα με το εδάφιο 3, στην περίπτωση εγκαταστάσεων εξορυκτικών αποβλήτων, οι οποίες 
λαμβάνουν άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας Νόμου του 2009 και 2012, η συγκέντρωση 
του διασπώμενου με ασθενές οξύ κυανίου, στο σημείο απόρριψης των απορριμμάτων κατεργασίας από 
τη μονάδα επεξεργασίας εντός της λίμνης, δεν πρέπει να υπερβαίνει τα 10ppm. 

(στ) Τονίζεται ότι, η συγκεκριμένη εγκατάσταση εξορυκτικών αποβλήτων δεν είναι λίμνη τελμάτων (όπως 
αυτή ορίζεται στη νομοθεσία) αλλά μέρος του κώνου του εξοφλημένου μεταλλείου της Φουκάσας. 
Επιπλέον και σύμφωνα με την ερμηνεία της εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων η οποία αναφέρει 
ότι: “σημαίνει κάθε τόπο..., εξαιρουμένων των κοιλοτήτων εκσκαφής, στις οποίες επανατοποθετούνται 
απόβλητα μετά την εξόρυξη του ορυκτού”, η συγκεκριμένη εγκατάσταση θα έπρεπε να μην 
κατηγοριοποιείται καν ως εγκατάσταση εξορυκτικών αποβλήτων και δη κατηγορίας Α. 

 Στην προκειμένη περίπτωση, για τη διασφάλιση του σκοπού του Νόμου, ο οποίος στοχεύει, μεταξύ 
άλλων, στην πρόληψη ή μείωση κάθε είδους δυσμενών περιβαλλοντικών επιπτώσεων που προκύπτουν 
από τη διαχείριση εξορυκτικών αποβλήτων, λήφθηκαν υπόψη και όλες οι πρόνοιες που αναγράφονται 
τόσο στον υπό έκδοση Κανονισμό “Οι περί της Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε Περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη 
Τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2019”, όσο και στο Έγγραφο 
Αναφοράς επί των Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών για τη Διαχείριση Τελμάτων και Στείρων 
Πετρωμάτων κατά τις Εξορυκτικές Δραστηριότητες, το οποίο δημοσίευσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο 
πλαίσιο εφαρμογής του άρθρου 21, παράγραφος 3 της Οδηγίας 2006/21/ΕΚ, με τον τίτλο “Reference 
Document on Best Available Techniques for the Management of Waste from Extractive Industries” το 
Δεκέμβριο 2018. 

2. Αναφορικά με το ερώτημά σας κατά πόσο έχει δοθεί παράταση ή ανανέωση, πληροφορείστε ότι η 
ημερομηνία έναρξης ισχύος της άδειας με αρ. 2017.001 είναι η 18η Αυγούστου 2017 και η ημερομηνία λήξης 
της η 31η Ιουλίου 2022. Στο διάστημα που μεσολάβησε από την ημερομηνία έναρξης μέχρι σήμερα δεν έχει 
δοθεί οποιαδήποτε παράταση ή ανανέωση. 

3. Σχετικά με τη διαδικασία αδειοδότησης εγκαταστάσεων εξορυκτικών αποβλήτων ισχύουν τα κάτωθι: 

i.  Υποβολή αίτησης από το φορέα η οποία πρέπει να συνοδεύεται από: 

  (α)  στοιχεία του φορέα, 

  (β)  την προτεινόμενη θέση της εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων,  περιλαμβανομένων 
 άλλων πιθανών θέσεων, 

 (γ)   το εγκεκριμένο σχέδιο διαχείρισης εξορυκτικών αποβλήτων, σύμφωνα με τις διατάξεις των 
άρθρων 8, 9, 10, 11, 12, 13 και 14, 

  (δ)  επαρκείς ρυθμίσεις, υπό μορφή χρηματικής εγγύησης ή ισοδύναμου μέσου, όπως απαιτείται από 
το άρθρο 28,  

  (ε)   τις πληροφορίες που παρέχει ο φορέας, σύμφωνα με τον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο, και 

  (στ) την άδεια απόρριψης, η οποία εκδίδεται με βάση τον περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμο, εάν χρειάζεται. 

ii.  Με την παραλαβή της αίτησης άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων αποστέλλεται αντίγραφό 
της στην Τεχνική Επιτροπή Διαχείρισης Εξορυκτικών Αποβλήτων για γνωμοδότηση και προχωρά στην 
εξέταση κάθε αίτησης για χορήγηση άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων. 

iii.  Αφού ληφθεί δεόντως υπόψη η γνωμοδότηση της Τεχνικής Επιτροπής, χορηγείται άδεια εγκατάστασης 
εξορυκτικών αποβλήτων μόνο στην περίπτωση που βεβαιώνεται, με βάση τα στοιχεία και έγγραφα που 
συνοδεύουν την αίτηση, ότι: 

  (α)  ο φορέας μπορεί να τηρήσει όλες τις διατάξεις του παρόντος Νόμου, και 

  (β)  η προτεινόμενη με την αίτηση άδεια διαχείρισης εξορυκτικών αποβλήτων δεν έρχεται σε άμεση 
αντίθεση ή δεν παρακωλύει με άλλο τρόπο την εφαρμογή της Στρατηγικής Διαχείρισης 
Αποβλήτων, που προβλέπεται στο άρθρο 9 του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
Νόμου. 

iv.  Η αρμόδια αρχή δύναται, κατά τη χορήγηση της άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων, να 
επιβάλει οποιουσδήποτε όρους θεωρεί αναγκαίους, οι οποίοι αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της εν 
λόγω άδειας. 

v.  Η άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων χορηγείται εγγράφως από την αρμόδια αρχή, σε τύπο 
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που αυτή καθορίζει, και αναγράφονται σε αυτή: 

  (α)  η χρονική διάρκεια της ισχύος της, 

  (β)  τυχόν όροι που επιβάλλονται δυνάμει του εδαφίου (4) του άρθρου 20, 

   (γ)  όλες οι πληροφορίες που αναφέρονται στις παραγράφους (α), (β), (γ), (δ) και (ε) του εδαφίου (2) 
του άρθρου 19, όπως εγκρίνονται από την αρμόδια αρχή, και 

  (δ)  κατά πόσο η εγκατάσταση αποβλήτων ταξινομείται ως εγκατάσταση εξορυκτικών αποβλήτων 
κατηγορίας Α ή όχι. 

vi.  Η χορήγηση άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας. 

4. Η Μεταλλευτική Μίσθωση της Σκουριώτισσας με αρ. Μ.Μ.32(LΧΙΙ) παραχωρήθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 57.221 ημερομηνίας 30/1/2003 στην εταιρεία “Hellenic Copper Mines 
Ltd” για την εξόρυξη μεταλλεύματος χαλκού, ψευδαργύρου, θείου, σιδήρου, μαγγανίου, νικελίου, κοβαλτίου, 
μολύβδου, χρυσού, αργύρου, λευκόχρυσου, σεληνίου, τελλουρίου, μαγνησίου και χρωμίου.  

Επιπρόσθετα και παρ’ όλο που, σύμφωνα με την παράγραφο (ζ) του εδαφίου 2 του άρθρου 19, δεν απαιτείται 
η υποβολή Πολεοδομικής Άδειας, πληροφορείστε ότι η τελευταία Πολεοδομική Άδεια που παραχωρήθηκε για 
την εν λόγω Μεταλλευτική Μίσθωση έχει αρ. ΛΕΥ/02664/2004 και λήγει με τον τερματισμό της Μίσθωσης. 
Σημειώνεται ότι από το 2003 η αναφερόμενη Μεταλλευτική Μίσθωση ανανεώνεται συνεχώς με την τελευταία 
ανανέωσή της να έχει γίνει στις 28/5/2015 με ισχύ μέχρι το 2025. 

5. Τον Ιούνιο του 2019, Πολυεθνικός Επενδυτικός Φορέας ενδιαφέρθηκε να συνεργαστεί με την “Hellenic 
Copper Mines Ltd” στην υδρομεταλλουργική επεξεργασία λατεριτικού νικελιούχου μεταλλεύματος στις 
εγκαταστάσεις του μεταλλείου της στη Σκουριώτισσα, για την παραγωγή θειικού νικελίου το οποίο στη συνέχεια 
θα εξάγεται για να χρησιμοποιηθεί στην κατασκευή μπαταριών για ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Το μετάλλευμα αυτό, 
το οποίο δεν περιέχει οποιαδήποτε τοξικά στοιχεία, θα εισάγεται από το εξωτερικό (Αφρική) και θα τυγχάνει 
παρόμοιας υδρομεταλλουργικής μεθόδου επεξεργασίας που εφαρμόζει η εταιρεία στην εκχύλιση χαλκούχου 
μεταλλεύματος. 

6. Για την εξέταση του εν λόγω αιτήματος ζητήθηκε όπως: 

i.  εκπονηθεί πλήρης Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για το σκοπούμενο έργο, η 
οποία θα εξεταστεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος και θα εκδώσει σχετική Γνωμάτευση, και 

ii. διεξαχθεί δοκιμαστική εκχύλιση του εν λόγω μεταλλεύματος σε ημιβιομηχανική κλίμακα σε χώρο του 
μεταλλείου της Σκουριώτισσας, έτσι ώστε να διευκρινιστούν και αξιολογηθούν εκ των προτέρων όλες οι 
παράμετροι (περιβαλλοντικοί και τεχνικοί) που θα εφαρμοστούν κατά την υλοποίηση του προτεινόμενου 
έργου καθώς και ο τρόπος αξιοποίησης του μεταλλεύματος, μετά την επεξεργασία του, προκειμένου να 
χρησιμοποιηθεί ως φυτόχωμα για την αποκατάσταση τόσο του υφιστάμενου μεταλλείου όσο και άλλων 
εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της Κύπρου. 

7. Σημειώνεται ότι, για την ημιβιομηχανικής κλίμακας δοκιμή εκχύλισης, μεταφέρθηκαν στο μεταλλείο της 
Σκουριώτισσας γύρω στους 11.000 τόνους νικελιούχου λατεριτικού μεταλλεύματος εντός του μηνός 
Σεπτεμβρίου και έχουν ληφθεί δείγματα από το κράτος για τη διεξαγωγή χημικών αναλύσεων. 

8. Για την εκτέλεση του σκοπούμενου έργου, απαιτείται όπως τροποποιηθεί η Μεταλλευτική Μίσθωση της 
Σκουριώτισσας, προκειμένου να καλύπτει και την εν λόγω μεταλλευτική εργασία (δηλαδή τη μεταφορά 
νικελιούχου μεταλλεύματος από το εξωτερικό και την επεξεργασία του στις υφιστάμενες εγκαταστάσεις του 
μεταλλείου Σκουριώτισσας), η οποία θα γίνει μόνο στην περίπτωση που εκδοθεί θετική Γνωμάτευση για το όλο 
έργο από την Περιβαλλοντική Αρχή. 

9. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.156, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι  στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων καλύπτει υποχρεωτικά κάθε πρόσωπο που εργάζεται στην Κύπρο, 
χωρίς να κάνει διακρίσεις μεταξύ Κυπρίων, Ευρωπαίων και υπηκόων τρίτων χωρών. Όλα τα πρόσωπα 
που καλύπτονται από το Σχέδιο έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις και δικαιούνται τις ίδιες παροχές, 
νοουμένου ότι πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζει ο νόμος για την καταβολή παροχών.  
Επιπλέον, όλες οι συντάξεις εξάγονται σε οποιαδήποτε χώρα στον κόσμο κατοικεί ο δικαιούχος. 

3. Ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός 883/2004 για τον συντονισμό των συστημάτων κοινωνικής ασφάλισης των 
κρατών μελών της Ε.Ε., του Ε.Ο.Χ. και της Ελβετίας εφαρμόζεται και στους υπηκόους τρίτων χωρών, οι 
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οποίοι έχουν ασφαλιστεί σε δυο ή περισσότερα κράτη μέλη.  Σε αυτή την περίπτωση, εάν υπήκοος 
τρίτης χώρας δεν πληροί τις ασφαλιστικές προϋποθέσεις της νομοθεσίας για καταβολή σύνταξης 
(θεσμοθετημένης, ανικανότητας, χηρείας), συνυπολογίζονται οι περίοδοι ασφάλισης στα αλλά κράτη 
μέλη, ώστε να συμπληρωθούν οι ασφαλιστικές προϋποθέσεις που απαιτούνται από τη νομοθεσία για 
καταβολή σύνταξης.  Επομένως, εάν υπήκοος τρίτης χώρας εργαστεί μέχρι τα 65 του έτη και σε άλλα 
κράτη μέλη της Ε.Ε., του Ε.Ο.Χ. και της Ελβετίας, θα ληφθούν υπόψη οι περίοδοι ασφάλισης που 
πραγματοποιήθηκαν στα κράτη μέλη αυτά για θεμελίωση δικαιώματος σε σύνταξη από την Κύπρο και 
εάν πληρούνται οι ασφαλιστικές προϋποθέσεις, θα δικαιούται επιμερισμένη σύνταξη (σύνταξη ανάλογα 
με τον χρόνο ασφάλισής τους στην Κύπρο) από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

4. Όλοι οι υπήκοοι τρίτων χωρών δικαιούνται τις βραχυπρόθεσμες παροχές που παρέχονται από το Σχέδιο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (π.χ. επίδομα ασθένειας), ενώ σε περίπτωση εργατικού ατυχήματος 
καταβάλλεται εφ’ όρου ζωής σύνταξη αναπηρίας, η οποία εξάγεται σε όλες τις χώρες του κόσμου.  
Επιπλέον, σε περίπτωση κατά την οποία υπήκοος τρίτης χώρας δεν πληροί τις ασφαλιστικές 
προϋποθέσεις, τότε, βάσει του Κανονισμού 883/2004, λαμβάνονται υπόψη τυχόν περίοδοι ασφάλισης 
που πραγματοποίησε σε άλλο κράτος μέλος της Ε.Ε., του ΕΟΧ και την Ελβετία και του καταβάλλεται 
ολόκληρη η παροχή ωσάν να πραγματοποιούσε όλες τις περιόδους ασφάλισης στην Κύπρο.  Οι εν 
λόγω παροχές δεν εξάγονται σε τρίτες χώρες (έκτος και εάν υπάρχει διακρατική συμφωνία που να το 
προνοεί αυτό). 

5. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος δίνει το δικαίωμα σε όλους όσοι ασφαλίστηκαν για τουλάχιστον 
ένα χρόνο στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για θεσμοθετημένη 
σύνταξη, να συνεχίσουν να καταβάλλουν στο Ταμείο ως προαιρετικά ασφαλισμένοι. 

6. Επιπλέον, σύμφωνα με τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο, ασφαλισμένος ο οποίος έχει 
τουλάχιστον 6 χρόνια ασφάλισης και δεν ικανοποιεί τις προϋποθέσεις που θέτει ο Νόμος για θεμελίωση 
δικαιώματος σε θεσμοθετημένη σύνταξη, δικαιούται στο 68° έτος της ηλικίας του εφάπαξ ποσό, το οποίο 
ισοδυναμεί περίπου με 10 χρόνια σύνταξης. 

7. Υπογραμμίζεται ότι οι υπήκοοι τρίτων χώρων έχουν ακριβώς τα ίδια δικαιώματα με Κύπριους, οι οποίοι 
δεν εξασφαλίζουν δικαίωμα σε σύνταξη από την Κύπρο και έχουν ασφάλιση και κατοικία σε τρίτο κράτος 
με το οποίο η Κύπρος δεν έχει συνομολογήσει διμερή συμφωνία κοινωνικής ασφάλισης, όπως για 
παράδειγμα οι Η.Π.Α., η Νότιος Αφρική κ.λπ. 

8. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που έχει συνομολογηθεί διακρατική συμφωνία με τρίτη χώρα, 
εφαρμόζονται οι αρχές του συνυπολογισμού των περιόδων ασφάλισης για τις συντάξεις, με σκοπό τη 
θεμελίωση δικαιώματος σε σύνταξη. 

9. Τέλος, σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία έχει συνάψει διμερείς συμφωνίες κοινωνικής ασφάλισης 
με την Αίγυπτο, τον Καναδά, την Αυστραλία, τη Σερβία και τη Συρία (δεν τέθηκε σε εφαρμογή λόγω του 
πολέμου), ενώ βρίσκεται στο τελικό στάδιο της διαδικασίας για συνομολόγηση διμερούς συμφωνίας με 
τη Νέα Ζηλανδία.  Επίσης, η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται στη διαδικασία διαπραγματεύσεων με την 
Ινδία και τη Ρωσία, ενώ εξετάζεται και η περίπτωση των Φιλιππινών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.160, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. φακ. 23.06.011.03.676, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το νομικό πλαίσιο που διέπει την προστασία στον χώρο εργασίας από πράξεις που συνιστούν 
σεξουαλική παρενόχληση στην Κύπρο είναι ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος του 2002 [Ν.205(Ι)/2002], ο οποίος είναι 
εναρμονιστικός με την Οδηγία 76/207/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 9ης Φεβρουαρίου 1976 περί της 
εφαρμογής της αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών, όσον αφορά την πρόσβαση σε 
απασχόληση, την επαγγελματική εκπαίδευση και προώθηση και τις συνθήκες εργασίας και την Οδηγία 
97/80/ΕΚ του Συμβουλίου της 15ης Δεκεμβρίου 1997 σχετικά με το βάρος απόδειξης σε περιπτώσεις 
διακριτικής μεταχείρισης λόγω φύλου. 

(β) Η πιο πάνω εναρμονιστική νομοθεσία, ρυθμίζει εξειδικευμένες πτυχές της ισότητας στην απασχόληση, 
εργασία και επαγγελματική εκπαίδευση και περιλαμβάνει την σεξουαλική παρενόχληση και τη διάκριση 
λόγω φύλου, όπως ορίζονται στις ερμηνευτικές διατάξεις του άρθρου 2 του συγκεκριμένου Νόμου. 

(γ) Το άρθρο 12 του Νόμου, που συνιστά απαγορευτική πρόνοια για τέτοιες πράξεις, καθορίζει πέραν του 
κατασταλτικού ελέγχου από τους εργοδότες σε περίπτωση που περιέλθει στην αντίληψή τους τέτοιο 
περιστατικό ή καταγγελία και τη διενέργεια προληπτικού ελέγχου.  Ως εκ τούτου, η εθνική μας νομοθεσία 
κρίνεται επαρκής για την προστασία του εργαζομένου. 
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(δ) Όπως διαχρονικά διαπιστώνεται από το Τμήμα Εργασίας, που είναι η αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή 
και την παρακολούθηση τήρησης του σχετικού Νόμου, οι περισσότερες ντόπιες επιχειρήσεις παρέχουν 
στους εργαζόμενούς τους υποχρεωτικά εκπαιδευτικά σεμινάρια, ενώ πολλές αλλοδαπές θυγατρικές 
επιχειρήσεις εφαρμόζουν προληπτικό έλεγχο, διαθέτουν γραμμή υποβολής εμπιστευτικού παραπόνου 
και διοργανώνουν εκπαιδευτικά σεμινάρια κατά την πρόσληψη του εργαζομένου, ανεξαρτήτως 
δοκιμαστικής περιόδου, βάσει των Κανονισμών της μητρικής τους Εταιρείας. 

(ε) Το Τμήμα Εργασίας έχει κληθεί σε διάφορους οργανισμούς για παροχή συμβουλών σε θέματα 
σεξουαλικής παρενόχλησης και οι επιθεωρητές και επιθεωρήτριες ισότητας των φύλων στα Κεντρικά και 
στα Επαρχιακά Γραφεία Εργασίας είναι στη διάθεση του κοινού για πληροφορίες, συμβουλές και 
διερεύνηση παραπόνων δυνάμει του Νόμου περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην 
Απασχόληση και Επαγγελματική Εκπαίδευση, ενώ έχουν εκδοθεί και σχετικοί Οδηγοί με διαφωτιστικό 
υλικό. 

(στ) Επιπρόσθετα, η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση παρέχει ενημερωτικά και εκπαιδευτικά σεμινάρια σε επιχειρήσεις και οργανισμούς όταν της 
ζητηθεί και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις έχουν καταρτίσει οδηγούς στο εργατικό δίκαιο, για σκοπούς 
ενημέρωσης των εργοδοτών και των εργαζομένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.163, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι οι εργασίες καθαρισμού του δρόμου 
Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς έχουν ήδη ολοκληρωθεί από συνεργείο του Επαρχιακού Μηχανικού 
Δημοσίων Έργων Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, σχετικά με ζημιές σε καλλιέργειες από 
αγριοκάτσικα στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη στην επαρχία Πάφου, και  σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά από σχετική διερεύνηση, διαπιστώθηκε ότι τα αιγοπρόβατα αποτελούσαν ιδιοκτησία κτηνοτρόφου 
στην Κοινότητα Αγίου Ιωάννη ο οποίος απεβίωσε και τα ζώα αφέθηκαν ελεύθερα στο δάσος.  Τα ζώα 
έχουν αναπαραχθεί και αυξηθεί με αποτέλεσμα να προσεγγίζουν γεωργικές εκμεταλλεύσεις και να 
προκαλούν ζημιές σε αυτές. 

(β) Για τον έλεγχο και περιορισμό των ζώων ως επίσης και για την παραχώρηση ειδικών αδειών για 
θανάτωση των ζώων αρμόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Εσωτερικών στο οποίο έχει επίσης 
αποσταλεί η ερώτηση. 

(γ) Όσον αφορά την αποζημίωση των ιδιοκτητών για τις ζημιές που προκλήθηκαν στα αγροτεμάχιά τους 
από την ανεξέλεγκτη βόσκηση, πληροφορήστε ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος δεν εφαρμόζει κάποιο Σχέδιο στα πλαίσια του οποίου να μπορούν να παραχωρηθούν 
οποιεσδήποτε αποζημιώσεις. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.169, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Παρουσιάστηκαν κρούσματα πώλησης αερίου του γέλιου (πρωτοξείδιο του αζώτου) κυρίως στην 
περιοχή της Αγίας Νάπας στην επαρχία Αμμοχώστου.  Σε αρκετές περιπτώσεις τα πρόσωπα που 
πωλούσαν το υπό αναφορά αέριο συνελήφθησαν και καταγγέλθηκαν από μέλη του Αστυνομικού 
Σταθμού Αγίας Νάπας για το αδίκημα των απερίσκεπτων και αμελών πράξεων κατά παράβαση του 
άρθρου 236 (στ) του Περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, Κεφ. 154. 

3. Έχουν καταδικαστεί αρκετά πρόσωπα σε πρόστιμο για το εν λόγω αδίκημα.  Σε μία περίπτωση το 
Δικαστήριο επέβαλε ποινή φυλάκισης για 20 μέρες.  Από τον Ιανουάριο του 2018 μέχρι τα μέσα 
Νοεμβρίου 2019 έχουν καταγγελθεί από μέλη του Αστυνομικού Σταθμού Αγίας Νάπας και έχουν διωχθεί 
50 πρόσωπα εκ των οποίων τα οκτώ ήταν Κύπριοι. 

4. Η Αστυνομική διάταξη υπ’ αριθμό 5/62 με τίτλο “Χειρισμός Προσώπων που Ασθενούν ή βρίσκονται υπό 
την επήρεια ψυχοδραστικών ουσιών” δίνει κατευθυντήριες γραμμές στα μέλη της Αστυνομίας ως προς 
τον τρόπο χειρισμού προσώπων που βρίσκονται υπό την επήρεια ψυχοδραστικών ουσιών.  Ο τρόπος 
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χειρισμού τους διαφοροποιείται ανάλογα με την κατάσταση στην οποία βρίσκεται ο χρήστης, κατά 
πόσον είναι επικίνδυνος και ταραξίας ή αναίσθητος χρήστης παράνομων ουσιών. 

5. Στην πρώτη περίπτωση, αν οι περιστάσεις και η συμπεριφορά δικαιολογούν σύλληψη, οι 
παρανομούντες συλλαμβάνονται και διώκονται ποινικά για τα εν λόγω αδικήματα.  Η διερεύνηση της 
υπόθεσης γίνεται σε συνεργασία με την ΥΚΑΝ. 

6. Στην περίπτωση που ο χρήστης είναι αναίσθητος, τα μέλη της Αστυνομίας του παρέχουν τις πρώτες 
βοήθειες και ειδοποιούν ασθενοφόρο και συγγενικά πρόσωπα.  Τα μέλη της Αστυνομίας, σε συνεργασία 
με τους γιατρούς των πρώτων βοηθειών, διερευνούν το περιστατικό για να εξακριβωθεί η αιτία που 
προκάλεσε την αναισθησία.  Αν διαπιστωθεί διάπραξη ποινικού αδικήματος, διώκονται ποινικά οι 
δράστες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.177, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα 
οποία προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού και άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών: 

2. Στην Κοινότητα Επισκοπής κατασκευάζονται αντιπλημμυρικά έργα που αφορούν στην επέκταση 
υφιστάμενων υπόγειων οχετών ομβρίων υδάτων και στην κατασκευή νέων οχετών ανάλογα με τον 
σχεδιασμό και τις προτεραιότητες του Κοινοτικού Συμβουλίου.  Σύμφωνα με στοιχεία της Επαρχιακής 
Διοίκησης, κατά το τρέχον έτος έχουν δαπανηθεί €30.000 για αντιπλημμυρικά έργα στην Κοινότητα. 

3. Η Κοινότητα Επισκοπής διαθέτει υπόγειους οχετούς ομβρίων υδάτων σε αρκετούς δρόμους, όχι όμως 
σε όλους.  Πληροφοριακά η τοποθέτηση οχετών σε ολόκληρο το οδικό δίκτυο προϋποθέτει τη διάθεση 
πιστώσεων ύψους πέραν του €1εκ., η εξασφάλιση των οποίων δεν είναι εφικτή. 

4. Αναφέρεται ότι ο σχεδιασμός των αντιπλημμυρικών έργων ετοιμάζεται από τις Κοινότητες, υποβάλλεται 
στο γραφείο Επάρχου και αφού τύχουν αξιολόγησης, παρέχονται τεχνικές και συμβουλευτικές 
εισηγήσεις στα Κοινοτικά Συμβούλια, τα οποία και αποφασίζουν για την εκτέλεση των έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.178, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στη Δεκέλεια και οι ζημιές που προκαλεί λόγω των εκπομπών 
ρύπων στις περιουσίες των κατοίκων του Οικισμού Δεκέλειας 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι έχουν ζητηθεί οι απόψεις της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου τις οποίες παραθέτουμε.  

 Σημειώνεται ότι τα ερωτήματα αναφορικά με ρυπογόνες ουσίες εμπίπτουν στις αρμοδιότητες άλλων 
Υπουργείων όπως το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, στα οποία κοινοποιείται η ερώτησή σας. 

 “Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σχετικά με τα προβλήματα και τις επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη 
λειτουργία του Σταθμού της Δεκέλειας, η Αρχή Ηλεκτρισμού σας πληροφορεί τα ακόλουθα: 

1. Εισαγωγή 

 Οι έξι ατμοηλεκτρικές μονάδες παραγωγής του Σταθμού, συνολικής δυναμικότητας 360ΜW, 
εγκαταστάθηκαν μεταξύ των ετών 1982 και 1992, ενώ από τον Ιούνιο του 2010 έχει ολοκληρωθεί η 
εγκατάσταση έξι Μηχανών Εσωτερικής Καύσης (ΜΕΚ) συνολικής δυναμικότητας 100ΜW περίπου. 
Ανάμεσα στους στόχους που τέθηκαν πριν την εγκατάσταση όλων των μονάδων ήταν και η υιοθέτηση 
της πλέον σύγχρονης τεχνολογίας για τη μείωση των ρύπων των αέριων εκπομπών. Ο Σταθμός 
σχεδιάστηκε για να χρησιμοποιεί υγρά καύσιμα, τα οποία γενικά έχουν χαμηλό ποσοστό τέφρας και 
ανθρακικού υπόλοιπου και στις πλείστες περιπτώσεις δεν χρειάζεται η εγκατάσταση αντιρρυπαντικής 
προστασίας για τη μείωση των εκπομπών σωματιδίων. Η συνεισφορά του Σταθμού της Δεκέλειας στην 
παραγωγή της ΑΗΚ είναι σημαντική αφού αποτελεί το 36% της παραγωγής (στοιχεία 2018). Στο Σταθμό 
εργοδοτείται προσωπικό που αριθμεί σε περίπου 200 άτομα. 

2. Ενέργειες 

Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου έγιναν στο παρελθόν, όπως και με την 
ευκαιρία της εγκατάστασης των Μηχανών Εσωτερικής Καύσης, διάφορες περιβαλλοντικές μελέτες τόσο 
για τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας όσο και για τους άλλους Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς 
της ΑΗΚ. Η ΑΗΚ σε όλες τις περιπτώσεις έλαβε σοβαρά υπόψη τις εισηγήσεις των περιβαλλοντικών 
μελετών και κατέβαλε και συνεχίζει να καταβάλει κάθε προσπάθεια για την υλοποίηση τους. 
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Επισημαίνεται ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού έχει προχωρήσει στην εγκατάσταση Αντιρρυπαντικών 
συστημάτων Απονίτρωσης, μείωσης δηλαδή των εκπομπών Οξειδίων του Αζώτου για όλες τις μηχανές 
ΜΕΚ1 και ΜΕΚ2. 

 2.1  Παρακολούθηση ποιότητας αέρα 

Η παρακολούθηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα για την προστασία των κοινοτήτων 
που γειτνιάζουν με τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας γίνεται πάντοτε πάνω σε 
συστηματική βάση. Η ΑΗΚ διεξάγει μετρήσεις των συγκεντρώσεων ρύπων σε επίπεδο εδάφους 
με όργανα που βρίσκονται σε μία ειδικά εξοπλισμένη κινητή μονάδα η οποία βρίσκεται σε κοντινή 
απόσταση από τον Σταθμό. Η μονάδα αυτή, σύμφωνα με τις υποδείξεις του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας και μετά από συνεννόηση με το κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας, 
βρίσκεται εντός του χωριού της Ορμήδειας.  

2.2. Καπνοδόχοι 

Το ύψος των καπνοδόχων στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας έχει αυξηθεί με μεγάλη 
δαπάνη από 60 μέτρα που ήταν αρχικά στα 100 μέτρα για καλύτερη διασπορά των ρύπων, με 
κόστος ΕΥΡΩ 1.300.000 περίπου. 

 2.3 Ποιότητα Καυσίμων 

Ο Ηλεκτροπαραγωγός Σταθμός Δεκέλειας χρησιμοποιεί καύσιμα με προδιαγραφές που έχουν 
στόχο την μείωση των εκπομπών ρύπων. Σημειώνεται ότι από την 1η Ιανουάριου 2008 ο Σταθμός 
χρησιμοποιεί καύσιμο με περιεκτικότητα στο θείο λιγότερη από 1%, χαρακτηριστικά αναφέρεται 
ότι για το 2018 ο μέσος όρος θείου στο καύσιμο ήταν 0,92%. 

2.4. Καυστήρες 

  Για την καλύτερη δυνατή καύση ο διασκορπισμός του μαζούτ μέσα στους κλιβάνους γίνεται με τη 
μέθοδο πεπιεσμένου ατμού. Επίσης όλοι οι λέβητες χρησιμοποιούν ειδικούς καυστήρες 
παραγωγής χαμηλού ποσοστού οξειδίων του αζώτου. 

2.5. Παρακολούθηση απόδοσης της καύσης 

Γίνεται παρακολούθηση της καύσης επί συνεχούς βάσης και λαμβάνονται διορθωτικά μέτρα όπου 
αυτό κριθεί αναγκαίο. Για να διατηρούνται οι σωληνώσεις των λεβήτων καθαρές και να 
επιτυγχάνεται η καλύτερη δυνατή αποδοτικότητα γίνεται καθαρισμός των σωληνώσεων των 
Λεβήτων κάθε 8 ώρες. Κατά την διαδικασία αυτή, γνωστή ως εκκαπνισμός, ατμός εμφυσάται με 
πίεση επί των σωληνώσεων και στη συνέχεια, όταν ο ατμός αναμιχθεί με τα καυσαέρια, 
παρασύρει την καπνιά από τις σωληνώσεις. 

2.6. Παρακολούθηση της ποιότητας των εκπομπών 

Οι εκπομπές ρύπων από τις μονάδες παραγωγής του Σταθμού παρακολουθούνται με όργανα 
μέτρησης και καταγραφής της συγκέντρωσης διαφόρων ρύπων που είναι ενσωματωμένα σε κάθε 
μία από τις καπνοδόχους του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας. Οι αναλυτές αυτοί 
επιτρέπουν στην ΑΗΚ να επιβεβαιώνει ότι η ποσότητα και ποιότητα των ρύπων που εκπέμπονται 
στην ατμόσφαιρα είναι μέσα στα πλαίσια που καθορίζει ο Νόμος και να επεμβαίνει άμεσα για 
διόρθωση όπου είναι δυνατόν. 

2.6.1. Μετρήσεις εκπεμπόμενων ρύπων 

Οι μετρήσεις και οι συναφείς ετήσιες εκθέσεις της συγκέντρωσης των εκπεμπόμενων ρύπων κατά 
το 2018, που έχουν ήδη κατατεθεί στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχουν επίσης αποσταλεί στις γειτνιάζουσες με τον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας Κοινότητες, είναι μέσα στα επιτρεπτά όρια. Ανάλογες είναι 
και οι μετρήσεις για το 2019, οι οποίες όμως ακόμα δεν έχουν αποσταλεί επίσημα στο αρμόδιο 
Υπουργείο. Παρατηρούνται, σε ορισμένες περιπτώσεις, οριακές αποκλίσεις στις εκπομπές, που 
κυρίως οφείλονται στις  απότομες αλλαγές των φορτίων των Μονάδων, λόγω των διακυμάνσεων 
της Αιολικής Παραγωγής, με αποτέλεσμα να μην βελτιστοποιείται η καύση στους λέβητες και οι 
ρύποι να είναι αυξημένοι. Ωστόσο, καταβάλλονται συνεχείς προσπάθειες έτσι ώστε αυτές να 
περιοριστούν στα προβλεπόμενα όρια. 

2.6.1.1. Μετρήσεις εκπεμπόμενων ρύπων των Ατμολεβήτων 1-6 

Σύμφωνα με τους όρους της άδειας λειτουργίας του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας, 
απαιτείται η συνεχής μέτρηση και καταγραφή των ρυπαντικών ουσιών, (α) οξειδίων του αζώτου, 
εκφρασμένων ως ΝΟΧ, (β) σκόνης και (γ) η περιοδική - κάθε 3 μήνες - μέτρηση του διοξειδίου του 
θείου (SO2). 
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Με βάση την άδεια λειτουργίας του Σταθμού, οι οριακές τιμές εκπομπής των ρυπαντικών ουσιών 
στα αέρια απόβλητα από κάθε φουγάρο, καθορίζονται ως χιλιοστόγραμμα (mg) της εκάστοτε 
ρυπαντικής ουσίας ανά κανονικό κυβικό μέτρο (Νm3) των αερίων αποβλήτων και είναι οι πιο 
κάτω: 

CO= 100 mg/Nm3 

NOX= 450 mg/Nm3 

SO2= 1700 mg/Nm3 

Σκόνη= 50 mg/Nm3  (100 mg/Nm3 για καύσιμο με τέφρα άνω το 0.06%) 

Οι ανωτέρω οριακές τιμές αναφέρονται πάντα στις ίδιες συνθήκες αναφοράς που είναι, 

- 3% κατά όγκο περιεκτικότητα σε οξυγόνο των αερίων αποβλήτων, (Ο2) ref, 

- Πίεση (απόλυτη) 101.3 kΡa, (Ρ)ref, 

- Θερμοκρασία 0 °C, (Τ) ref, και 

- 0% ποσοστό υγρασίας στα αέρια απόβλητα, (Η2Ο) ref. 

Με βάση τα αποτελέσματα των μετρήσεων, διαπιστώνεται ότι είναι εντός των πιο πάνω οριακών 
τιμών και συνεπώς αποδεκτά, εφόσον: 

• καμιά μέση τιμή ανά ημερολογιακό μήνα δεν υπερβαίνει τις οριακές τιμές εκπομπών, 

• στην περίπτωση της σκόνης, το 97% των 48ωρων μετρήσεων δεν υπερβαίνουν το 110% 
της αντίστοιχης οριακής τιμής, 

• στην περίπτωση των ΝΟΧ το 95% των 48ωρων μετρήσεων δεν υπερβαίνουν το 110% της 
αντίστοιχης οριακής τιμής, 

• στην περίπτωση των μεμονωμένων μετρήσεων του SΟ2, η κάθε μια μέση ωριαία τιμή δεν 
υπερβαίνει το 110% της αντίστοιχης οριακής τιμής. 

2.6.1.2. Μετρήσεις εκπεμπόμενων ρύπων ΜΕΚ1 και ΜΕΚ2 

Σύμφωνα με την άδεια λειτουργίας των ΜΕΚ 2 του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας, οι 
οριακές τιμές εκπομπής των ρυπαντικών ουσιών στα αέρια απόβλητα από το φουγάρο κάθε 
μηχανής, καθορίζονται ως χιλιοστόγραμμα (mg) της εκάστοτε ρυπαντικής ουσίας ανά κανονικό 
κυβικό μέτρο (Νm3) των αερίων αποβλήτων και είναι οι πιο κάτω: 

CO= 130 mg/Nm3 

NOX= 225 mg/Nm3 (μετά την επεξεργασία του καυσαερίου με ουρία) 

SO2= 565 mg/Nm3 (το χρησιμοποιούμενο καύσιμο πρέπει να έχει περιεκτικότητα θείου μέχρι 1%) 

Σκόνη= 50 mg/Nm3  

Οι ανωτέρω οριακές τιμές αναφέρονται πάντα στις ίδιες συνθήκες αναφοράς, που είναι 

- 15% κατά όγκο περιεκτικότητα σε οξυγόνο των αερίων αποβλήτων, (Ο2) ref, 

- Πίεση (απόλυτη) 101.3 kPa, (P) ref, 

- Θερμοκρασία 0 °C, (Τ) ref, και 

- 0% ποσοστό υγρασίας στα αέρια απόβλητα, (Η2Ο) ref. 

Με βάση τα αποτελέσματα των μετρήσεων, διαπιστώνεται ότι είναι εντός των πιο πάνω οριακών 
τιμών και συνεπώς αποδεκτά, εφόσον: 

•  Οι εκπομπές μονοξειδίου του άνθρακα CΟ ήταν για όλες τις μηχανές κάτω από το 
επιτρεπτό όριο, 

• Οι εκπομπές οξειδίων του αζώτου ΝΟΧ ήταν για όλες τις μηχανές κάτω από το επιτρεπτό 
όριο, (δεν ξεπερνά το 110% του ορίου των 225). Κατά την διαδικασία πλυσίματος του 
στροβιλοσυμπιεστή ο ψεκασμός ουρίας διακόπτεται με αποτέλεσμα οι μετρήσεις των ΝΟΧ 

να αυξάνονται περίπου 5%, 

• Οι μηνιαίες μέσες τιμές του εκπεμπόμενου διοξειδίου το θείου SΟ2 από όλες τις μηχανές 
ήταν κάτω του ορίου,  

• Οι εκπομπές σκόνης ήταν για όλες τις μηχανές κάτω του ορίου, 
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• Οι εκπομπές Αμμωνίας ήταν για όλες τις μηχανές κάτω του ορίου. 

2.7  Χρηματοδότηση Έργων 

Μέσα στα πλαίσια της κοινωνικής προσφοράς της ΑΗΚ, έχουν εγκριθεί από το Διοικητικό της 
Συμβούλιο, χρηματοδοτήσεις έργων κοινής ωφελείας στις γειτονικές κοινότητες Ορμήδειας και 
Ξυλοτύμπου όπως επίσης και στον Συνοικισμό ΑΗΚ. 

3.  Συμπεράσματα 

Η Αρχή Ηλεκτρισμού κατέβαλε και θα συνεχίσει να καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την 
υλοποίηση της περιβαλλοντικής της πολιτικής, όπου προέχει η προστασία της υγείας των κατοίκων των 
κοινοτήτων που γειτνιάζουν με όλους τους Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς και η προστασία του 
περιβάλλοντος. 

Οι μετρήσεις των εκπομπών αερίων αποβλήτων είναι ένα μέρος της συνολικής προσπάθειας που 
καταβάλλεται από την ΑΗΚ για την μείωση των ρυπαντικών ουσιών στα καυσαέρια που εκπέμπονται 
από τις εγκαταστάσεις των τριών Ηλεκτροπαραγωγών Σταθμών. Τα αποτελέσματα των μετρήσεων που 
λήφθηκαν για το 2018 και μέχρι σήμερα για το 2019, μπορούν να χαρακτηριστούν ικανοποιητικά και 
είναι μέσα στα πλαίσια που καθορίζονται από την Άδεια Εκπομπής Αέριων Αποβλήτων για τους τρεις 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

Τέλος, η ΑΗΚ θα ήθελε να επιβεβαιώσει για άλλη μια φορά ότι εντάσσει μέσα στους πρωταρχικούς της 
στόχους: 

• την προστασία της υγείας του προσωπικού της και του κοινού, 

• τη διατήρηση, προστασία και βελτίωση της ποιότητας του περιβάλλοντος, 

• την προώθηση μέτρων για την αντιμετώπιση πιθανών περιβαλλοντικών προβλημάτων. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.183, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με την παραχώρηση διευκολύνσεων στους μαθητές 
που φοιτούν σε εσπερινά σχολεία και σας ενημερώνω ότι: 

α.  Σύμφωνα με το άρθρο 24(1)(α) των Περί Εθνικής Φρουράς Νόμων του 2011 έως 2019, χορηγείται 
αναβολή εκπλήρωσης υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας, σε όσους φοιτούν σε Σχολή Μέσης 
Εκπαίδευσης του εσωτερικού ή εξωτερικού αναγνωρισμένης από τις αρμόδιες αρχές του οικείου 
κράτους. 

β. Παρά ταύτα, σε περιπτώσεις κατά τις οποίες εθνοφρουρός ή έφεδρος δεν αιτηθεί αναβολή εκπλήρωσης 
στρατιωτικής θητείας ή εφεδρικής υπηρεσίας, σύμφωνα με τις ισχύουσες διαταγές δύναται να του 
χορηγείται διευκόλυνση μετά από αίτημα προς την Διοίκηση της Μονάδος όπου υπηρετεί ούτως ώστε να 
διεξάγεται απρόσκοπτα η φοίτησή του. 

γ.  Επιπλέον των παραπάνω, τυχόν αιτήματα τα οποία αφορούν μετάθεση εθνοφρουρών σε Μονάδες 
πλησίον των εσπερινών σχολείων όπου φοιτούν, για ευκολότερη μετακίνηση, αντιμετωπίζονται θετικά. 

2. Την παρούσα περίοδο, υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά 21 μαθητές Εσπερινών Σχολείων, οι οποίοι 
εξυπηρετούνται από τις Μονάδες τους και παρακολουθούν απρόσκοπτα τα μαθήματα τους. 

3. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.189, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από τα 
αρμόδια Τμήματα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Οι Αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου, ως γνωστόν, έχουν παραχωρηθεί στην Hermes Airports Ltd (ο 
“Επενδυτής”) μέσω Συμφωνίας Παραχώρησης η οποία έγινε μεταξύ της εταιρείας και της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και τέθηκε σε ισχύ στις 12 Μαΐου 2006. Με βάση την εν λόγω συμφωνία, ο Επενδυτής έχει 
αναλάβει την ανάπτυξη, μελέτη, κατασκευή, συντήρηση και λειτουργία των Αερολιμένων Λάρνακας και 
Πάφου για 25 χρόνια, από την ημερομηνία που τέθηκε σε ισχύ. 

(β)  Για ανάδειξη και προβολή του πολιτιστικού πλούτου και των αξιοθέατων της Κύπρου (Μνημεία, 
Αρχαιολογικούς Χώρους κ.ο.κ.), ο Επενδυτής συνεργάζεται με το Υφυπουργείο Τουρισμού, το Τμήμα 
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Αρχαιοτήτων και το Κυπριακό Ινστιτούτο, σχεδιάζει και προωθεί σταδιακά και στα δύο αεροδρόμια, 
συγκεκριμένα έργα, το κόστος των οποίων θα αναλάβει ο ίδιος.  Έχει ήδη ολοκληρωθεί, στον 
Αερολιμένα Λάρνακας, η εγκατάσταση φωτογραφικής αποτύπωσης των ψηφιδωτών του Αρχαιολογικού 
Χώρου Πάφου, ενώ προωθείται η δημιουργία σχετικής τοιχογραφίας στον Αερολιμένα Πάφου, την 
άνοιξη 2020 και σε μετέπειτα στάδιο, η προβολή τρισδιάστατων εκμαγείων από αρχαία αγάλματα, στον 
Αερολιμένα Λάρνακας, με τη χρήση νέας τεχνολογίας 3D (design print-artifacts). 

(γ) Παράλληλα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει τροχιοδρομήσει την προβολή Αρχαιολογικών Χώρων, 
Μουσείων και Μνημείων στις περιοδικές εκδόσεις αερογραμμών όπως της Aegean και της British 
Airways, ενώ διαφημίσεις των Αρχαιολογικών Χώρων και των Μουσείων, έχουν ήδη εκτυπωθεί σε 
εξειδικευμένα περιοδικά τουριστικών πρακτόρων.  Επίσης, το Περιοδικό “Welcome” που εκδίδει ο 
Επενδυτής, περιέχει αφιερώματα στα αξιοθέατα και μνημεία της Κύπρου και πραγματοποιείται 
αξιοπρόσεκτη προβολή και μέσω των διαφόρων κοινωνικών δικτύων και της επίσημης ιστοσελίδας του 
Επενδυτή. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.194, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι όσον αφορά στο Υπουργείο Εσωτερικών, 
συμπεριλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020 για τα Κέντρα Υποδοχής Αιτητών Διεθνούς 
Προστασίας (Κέντρο Υποδοχής και Φιλοξενίας-ΚΥΦΑΔΠ Κοφίνου και Κέντρο Πρώτης Υποδοχής - ΚΕΠΥ 
“Πουρνάρα”), ποσό ύψους €1.000.000 και συγκεκριμένα στο άρθρο 03097 “Λειτουργικά Έξοδα”. 

 Στο ποσό αυτό περιλαμβάνονται εκτός από τα λειτουργικά έξοδα, και τα επιδόματα που δίνονται 
μηνιαίως στους αιτητές που διαμένουν στο Κέντρο Υποδοχής και Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς Προστασίας 
(ΚΥΦΑΔΠ) Κοφίνου (€100 στον αρχηγό οικογενείας και €50 για κάθε εξαρτώμενο), τα οποία ανήλθαν, από 
Ιανουάριο μέχρι Οκτώβριο του 2019 στα €148.530,07. 

 Πέραν του πιο πάνω ποσού, για τη διαχείριση των Κέντρων Υποδοχής το Υπουργείο Εσωτερικών 
(Μονάδα Ευρωπαϊκών Ταμείων, Υπηρεσία Ασύλου, Δύναμη Πολιτικής Άμυνας), το Υπουργείο Υγείας και η 
Αστυνομία Κύπρου, έλαβαν χρηματοδότηση συνολικού ύψους €3.500.000 μέσω της Επείγουσας Βοήθειας του 
Ευρωπαϊκού Ταμείου Εσωτερικής Ασφάλειας για τις ανάγκες λειτουργίας του ΚΕΠΥ “Πουρνάρα”. 

 Επιπρόσθετα, η Υπηρεσία Ασύλου υλοποιεί συγχρηματοδοτούμενα έργα με στόχο την υποστήριξη της 
λειτουργίας του ΚΥΦΑΔΠ Κοφίνου, για τα οποία η κοινοτική συνεισφορά τα τελευταία χρόνια ανέρχεται σε 
ποσοστό 90% επί του συνολικού προϋπολογισμού.  Συγκεκριμένα, για τα έτη 2019-2020, το ποσό Κοινοτικής 
Συνεισφοράς ανέρχεται στο 1.800.000 ευρώ. 

 Λόγω του ότι δεν έχει ληφθεί ακόμη η σχετική συνεισφορά που ζητήθηκε από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας και ενόψει του χρονοδιαγράμματος που μας δόθηκε για αποστολή απάντησης μέχρι τις 6 
Δεκεμβρίου σας αποστέλλεται η συνεισφορά της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.201, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

1. Υπάρχουν επίσημα στοιχεία αναφορικά με τα περιστατικά εφηβικών κυήσεων; 

Μια από τις βασικές δραστηριότητες της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας, του Υπουργείου Υγείας, 
είναι η καταγραφή των ιατρικών δεδομένων γεννήσεων στα οποία περιλαμβάνονται και στοιχεία για τις 
εφηβικές κυήσεις. 

Στον πιο κάτω Πίνακα (1) παρουσιάζονται στοιχεία για τις εφηβικές κυήσεις στην Κύπρο, για την 
περίοδο 2014-2017 (από το 2014 και εντεύθεν το Εθνικό Αρχείο συλλέγει στοιχεία τόσο από τον 
δημόσιο όσο και από τον ιδιωτικό τομέα). Τα δεδομένα αναφέρονται σε τοκετούς που διενεργήθηκαν 
στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχές, ανεξάρτητα της περιοχής μόνιμης διαμονής 
της μητέρας και αφορούν ζωντανό νεογνό ή θνησιγονία (κύηση ≥ 22 βδομάδες κύησης): 

Πίνακας 1. 

Ηλικία μητέρας >19 2014 2015 2016 2017 2014-2017 

Αριθμός κυήσεων 70 73 96 103 342 

Ποσοστό % 0.8% 0.8% 1.0%  1.1% 

V/* Λ 

1.1

 ί'

~ 

0.9% 

 Source: Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας, Υπουργείο Υγείας 
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 Όσον αφορά στις κυήσεις στις διάφορες ηλικιακές ομάδες χαρακτηριστικό είναι το πιο κάτω διάγραμμα: 

 

Source: Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας, Υπουργείο Υγείας 

 Περαιτέρω σημειώνεται ότι, βάσει στοιχείων της Eurostat, οι εφηβικές κυήσεις στην Κύπρο συγκριτικά με 
τις άλλες χώρες-μέλη της ΕΕ (ΕU28), διαχρονικά παρουσιάζει χαμηλότερα ποσοστά κυήσεων σε 
μητέρες κάτω των 19 ετών. Χαρακτηριστικός είναι ο πιο κάτω Πίνακας (2): 

Α6Ε (>19) 2014 2015 2016 
2017 

EU28 1.7% 1.6% 1.6% 1.5% 

Cyprus 0.6% 0.7% 0.9% 1.1% 

   Source: Eurostat (live births)† 

2. Υπάρχουν στοιχεία για τον αριθμό των κυήσεων αυτών, που έχουν ως αποτέλεσμα την 
εγκατάλειψη της εκπαίδευσης από τις μαθήτριες; 

Δεν τηρούνται από το Υπουργείο Υγείας στοιχεία για τον αριθμό των μαθητριών που εγκατέλειψαν την 
εκπαίδευση λόγω κύησης. Δυνατό τέτοια στοιχεία να κατέχει το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας. 

3. Ποια προληπτικά μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου, πέραν της 
εφαρμογής των προγραμμάτων της Σχολιατρικής Υπηρεσίας; 

 Πέραν της προώθησης εφαρμογής προγραμμάτων σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης από τη Σχολιατρική 
Υπηρεσία, το Υπουργείο Υγείας μέσω της υλοποίησης της Στρατηγικής προωθηθεί τον σχεδιασμό και 
εφαρμογή δράσεων που στοχεύουν στην παροχή υπηρεσιών υγείας αλλά και στη διαπαιδαγώγηση των 
νέων ως προς την πρόληψη και αντιμετώπιση του φαινομένου. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της πιο πάνω Στρατηγικής προωθείται η δημιουργία “κλινικών εφήβων” 
φιλικών προς τους νέους, για παροχή υπηρεσιών, κυρίως συμβουλευτικού χαρακτήρα προς τους νέους 
σχετικά με τη σεξουαλική και αναπαραγωγική τους υγεία. 

 Είναι τέλος σημαντικό να τονιστεί ότι σημαντικό βήμα θεωρείται η εισαγωγή του Γενικού Συστήματος 
Υγείας και η εφαρμογή του θεσμού του Προσωπικού Ιατρού και Παιδιάτρου, ως προς την ενημέρωση 

                                            
† Τα δεδομένα στη Eurostat δίνονται από τη Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου και αφορούν τις ζωντανές γεννήσεις από 
μητέρες που διαμένουν στις ελεγχόμενες από κράτος περιοχές της Κύπρου. Οι διαφορές με τα δεδομένα του Αρχείου 
Γεννήσεων της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας είναι μικρές και συνήθως οφείλονται στη διαφορετική περίοδος 
ανάλυσης τους. 
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των νέων για τα θέματα σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας στο πλαίσιο της αγωγής και 
προαγωγής της υγείας. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινίσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.220, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας ενημερώνω ως ακολούθως: 

 Στον Προϋπολογισμό του 2019, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας περιέλαβε κονδύλι 
ύψους €30.000 το οποίο προοριζόταν για δαπάνες εξόδων εγγραφής εμπορικών σημάτων “Χαλλούμι”.  Το 
κονδύλι αυτό δαπανήθηκε ολόκληρο στις διαδικασίες εγγραφής που βρίσκονται σε εξέλιξη.  Διαδικασίες 
εγγραφής για Πιστοποιόν Εμπορικό Σήμα “HALLOUMI” είναι σε εξέλιξη στην Αυστραλία, Κίνα, Νότια Αφρική, 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, και στο ΗΒ.  Παράλληλα μελετάται το ενδεχόμενο για εγγραφή και σε νέες αγορές. 
Κατά το 2019, είχαμε επιτυχή εγγραφή Πιστοποιούντος Εμπορικού Σήματος στη Συρία, ενώ οι υπόλοιπες 
αιτήσεις είναι σε εξέλιξη. 

 Στον Προϋπολογισμό του 2020 εγκρίθηκε αύξηση των πιστώσεων στις €50,000 ώστε να υπάρξει 
δυνατότητα εγγραφής εμπορικών σημάτων σε νέες αγορές στις οποίες υπάρχει δυναμική για εξαγωγές. 

 Όσον αφορά την υπεράσπιση των συνεχώς αυξανόμενων νομικών υποθέσεων για την προστασία του 
εμπορικού σήματος “χαλλούμι” αυτές αναλαμβάνονται από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.  Οι 
διαδικασίες που βρίσκονται σε εξέλιξη παρακολουθούνται από τη Νομική Υπηρεσία σε συνεργασία με τους 
νομικούς της συμβούλους στο εξωτερικό και το Υπουργείο.  Η επιλογή των νομικών συμβούλων καθώς και τα 
ποσά τα οποία δαπανήθηκαν είναι στοιχεία τα οποία κατέχει η Νομική Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.226, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.011.04.226 και να σας αναφέρω τα 
ακόλουθα: 

2. Στο πλαίσιο της πολιτικής του, όσον αφορά στα κτήρια, τα οποία δεν λειτουργούν πλέον ως Σχολεία, το 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) μεριμνά, ούτως ώστε να 
συντηρούνται, όπως επίσης και να αξιοποιούνται από τις Τοπικές Αρχές, για πολιτιστικές, εκπαιδευτικές, 
κοινωνικές και κοινοτικές δραστηριότητες, υπό την προϋπόθεση ότι στο προβλεπτό μέλλον δεν θα 
προκύψει ανάγκη χρήσης των εν λόγω κτηρίων ως σχολείων ή αξιοποίησής τους άλλως πως. 
Επισημαίνεται ότι η οποιαδήποτε συντήρηση ή και βελτίωση του κτηρίου, γίνεται με την έγκριση των 
Τεχνικών Υπηρεσιών του ΥΠΠΑΝ, ενώ τη δαπάνη αναλαμβάνει η Κοινότητα ή ο Δήμος, ανάλογα. 

3. Το ΥΠΠΑΝ, αφού μελετήσει τα σχετικά αιτήματα από τις τοπικές αρχές και λάβει υπόψη την πιο πάνω 
ακολουθούμενη πολιτική, καθώς και την ωφέλεια που θα έχει η περιοχή από το έργο και αφού 
συμφωνήσει με την ικανοποίηση του αιτήματος, υποβάλλει σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο 
στη βάση του εδαφίου (4) του Άρθρου 10 των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων του 1997 έως 2014, το 
οποίο ρητά αναφέρει ότι «Χωρίς την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, δεν μπορεί να αποκτηθεί, να 
εκποιηθεί, να επιβαρυνθεί ή να διατεθεί με οποιοδήποτε τρόπο οποιαδήποτε ακίνητη περιουσία» που 
ανήκει σε οποιοδήποτε Σχολείο Δημοτικής ή Μέσης Εκπαίδευσης και βρίσκεται στην κατοχή και εξουσία 
της οικείας Σχολικής Εφορείας. 

4. Στη βάση της πιο πάνω πολιτικής, παραχωρήθηκαν οι πιο πάνω χώροι στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
Παλαιχωρίου για αξιοποίηση τους.  Απ’ εκεί και πέρα το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας δεν αναλαμβάνει την παρακολούθηση της υλοποίησης των οποιωνδήποτε έργων, καθώς 
αυτά εμπίπτουν πλέον στις αρμοδιότητες των τοπικών αρχών που τις αναλαμβάνουν.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχουν θέματα. 

 Έγινε μια αναβολή για την επιτροπή Νομικών.  Θα συνεδριάσει την Τετάρτη με τη συνεννόηση ότι καμία 
τροπολογία δε γίνεται αποδεκτή από κανέναν και είναι άλλα τα θέματα, θα τα δείτε στην επιτροπή Νομικών.   

 Κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία 
της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Παρασκευή, 24 Ιανουαρίου 2020, στις 11.00 το πρωί, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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 1.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση 
κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean 
Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου 
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του 
ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα 
επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας). 
(Αρ. Φακ. 23.07.004.001). 

 2.  Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.270-2019). 

 3.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.168-2019). 

 4.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.237-2019). 

 5.  Οι περί Αποβλήτων (Περιορισμός Χρήσης Ορισμένων 
Επικίνδυνων Ουσιών σε Ηλεκτρικό και Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.116-2019). 

 6.  Οι περί Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.117-2019). 

 7.  Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 8.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Γεωργίου, Ευθύμιου Δίπλαρου 
και Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.060-2018). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.264-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.259-2019). 

 11.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.033-2019). 

 12.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων 
που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 13.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.241-2019). 

 14.  Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.262-2019). 

 15.  Ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του Δικαιώματος 
Άσκησης Νομοθετικά Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας στη 
Δημοκρατία) Νόμος του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.004-2020). 

 16.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.274-2019). 

 17.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.275-2019). 

Αποσύρσεις 18.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.110-2019). 

 19.  Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού 
της Δημοκρατίας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.111-2019). 

 20.  Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.112-2019). 

 21.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.113-2019). 

 22.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

 23.  Οι περί Τμήματος Υδάτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.115-2019). 

 24.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 25.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων 
και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 26.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 27.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 28.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 29.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου 
Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων 
(Τεχνητοί Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

 30.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 31.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 32.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης 
Εθελοντικής Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 33.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 36.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 37.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 38.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 39.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 40.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 41.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 43.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών 
Έργων για Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 44.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

 45.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και περί 
Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 46.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 47.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 
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 48.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 49.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 50.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 51.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού 
Διευθυντή) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

 52.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 53.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 54.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων 
και του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 55.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών 
(Τέλη) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 56.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

 57.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 58.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

 59.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

 60.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 61.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 62.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 
οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.58 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Ορφανίδης Χρίστος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
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Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

α. Επίσημη επίσκεψη του Προέδρου της Βουλής στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα.  

β. Επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων της Λιβύης κ. 
Αγκίλα Σαλάχ Ίσσα, κατόπιν πρόσκλησης του Προέδρου της Βουλής. 

γ. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής στην 25η Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων της 
Κοινοπολιτείας στην Οτάβα. 

δ. Εκπροσώπηση του Προέδρου της Βουλής από τον κ. Μιχάλη Γιωργάλλα στην εξόδιο ακολουθία 
και ταφή του μακαριστού Αρχιεπισκόπου Γρηγορίου, τέως Θυατείρων και Μεγάλης Βρετανίας, 
στο Λονδίνο. 

ε. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι. 

στ. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου στην 80ή Συνεδρία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά του 
Ρατσισμού και της μη Ανοχής (ECRI) στο Στρασβούργο. 

ζ. Συμμετοχή του κ. Νίκου Τορναρίτη στη 12η Σύνοδο της Ολομέλειας της Ασιατικής 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης στην Αττάλεια. 

η. Συμμετοχή του κ. Άγγελου Βότση ως εκπροσώπου του Προέδρου της Βουλής στο 19ο Φόρουμ 
της Ντόχα με τίτλο «Επαναπροσδιορισμός της διακυβέρνησης σε έναν πολυπολικό κόσμο». 

θ. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη στις εργασίες της Υποεπιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στη Φινλανδία. 

ι. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε αποστολή αντιπροσωπίας της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) στην 
Ουκρανία. 

ια. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε αποστολή της ΚΣ ΟΑΣΕ για παρακολούθηση των 
κοινοβουλευτικών εκλογών στο Ουζμπεκιστάν. 

ιβ. Συμμετοχή του κ. Γεώργιου Προκοπίου στις εργασίες της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων, 
Ασφάλειας και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ένωσης για τη 
Μεσόγειο στο Στρασβούργο. 

ιγ. Συμμετοχή του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στη 10η Σύνοδο της Συνέλευσης του Διεθνούς 
Οργανισμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας IRENA στο Άμπου Ντάμπι. 

ιδ. Συνάντηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη υπό την ιδιότητά του ως προέδρου της Επιτροπής για τη 
Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της ΚΣ ΟΑΣΕ με την πρόεδρο 
και μέλη της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ανθρωπιστικής Βοήθειας της Γερμανικής 
Ομοσπονδιακής Βουλής. 

2. Ανακοίνωση αλλαγών στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού 
Νόμος του 2019», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Περδίκης, Άγγελος Βότσης, Ανδρέας 
Κυπριανού, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις (Κώστας Κώστα, Ηλίας 
Μυριάνθους, Άγγελος Βότσης, Άννα Θεολόγου, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Ανδρέας Κυπριανού, Πανίκος 
Λεωνίδου, Αβέρωφ Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, 
Γιώργος Λιλλήκας, Χρίστος Χρίστου, Ζαχαρίας Κουλίας, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου) και ψήφισή της σε 
νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», 
παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού 
Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», 
έγκρισή τους και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Κωστή Ευσταθίου. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αντρέας Καυκαλιάς, Μάριος 
Μαυρίδης, Γιώργος Λουκαΐδης, Παύλος Μυλωνάς, Νίκος Τορναρίτης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, 
Κωστής Ευσταθίου, Άντρος Κυπριανού, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αννίτα Δημήτριου, Γιώργος Τ. Γεωργίου) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Προέδρος, Πανίκος Λεωνίδου, Παύλος Μυλωνάς, 
Ελένη Μαύρου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Χρίστος Ορφανίδης, Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο.  

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 
2020 Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κωνσταντίνου, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Μαρίνος Μουσιούττας, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος του 
2019», παρατηρήσεις του κ. Λίνου Παπαγιάννη και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2020». 

11. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της.  

12. Εισήγηση του κ. Στέφανου Στεφάνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις για αναβολή της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για 
χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού 
χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας), συζήτηση 
(Γιώργος Περδίκης, Αβέρωφ Νεοφύτου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, 
Ηλίας Μυριάνθους) και αναβολή της. 

13. Σχέδιο ψηφίσματος για τις κακόβουλες πυρκαγιές στο κρατικό δάσος του Ακάμα, παρατηρήσεις του κ. 
Πανίκου Λεωνίδου και έγκρισή του. 

14. Εισήγηση του κ. Νίκου Τορναρίτη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή του ψηφίσματος όσον αφορά τη δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους 
παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη, συζήτηση (Γιώργος 
Λουκαΐδης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Περδίκης) και 
απόφαση για αναβολή του. 

15. Το κείμενο ψηφίσματος σχετικά με το Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ Τουρκίας και κυβέρνησης Σαράτζ 
της Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας, παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και 
του Προέδρου και έγκρισή του. 

16. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Επιλογή χώρου για τη δημιουργία πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα - Κατασκευή πεζόδρομου στο 
παραλιακό μέτωπο της Πύλας - Κατασκευή πλατείας στην Πύλα - Δέσμευση ακίνητης περιουσίας εντός 
αρχαιολογικών ζωνών της κοινότητας Κουκλιών - Παραλείψεις στο σχέδιο απόσυρσης παλαιών 
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οχημάτων - Ανακοίνωση ΔΕΦΑ για μείωση κόστους παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος με φυσικό αέριο, 
μελέτη και ΕΕ - Πρακτική για επιχείρηση της αστυνομίας - Διαχωρισμός οικοπέδων στον Ψευδά - 
Ανάπλαση του πάρκου πλησίον του Κυβερνητικού Οικισμού Β΄ στον Ψευδά - Η κρατική και ευρωπαϊκή 
χρηματοδότηση ανδρικού ουροδοχείου σε σχήμα γυναίκας - Το ενδεχόμενο νέου σχεδιασμού για τον 
χώρο ανέγερσης δομής για ασυνόδευτους ανηλίκους - Ενσωμάτωση θεμάτων σεξουαλικής και 
αναπαραγωγικής υγείας στη διδακτέα ύλη γυμνασίων και λυκείων - Συλλογή στατιστικών και στρατηγική 
για τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα - Φαινόμενο άρνησης εμβολιασμού και εμβολιαστική 
κάλυψη παιδιών στην Κύπρο - Δράσεις για προώθηση του θηλασμού - Η ολοκλήρωση και το 
αποτέλεσμα των ενεργειών στα πλαίσια του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 
2019-2020 - Επέκταση του σχολιατρικού προγράμματος εμβολιασμού για HPV και στα αγόρια - Τα 
αποτελέσματα έρευνας για εισαγωγή κινήτρων απόκτησης παιδιού το 2019 - Δυσοσμία από φάρμες στο 
Παραλίμνι - Σπατάλη χαρτιού λόγω εκτύπωσης της εκτέλεσης συνταγής στα πλαίσια του ΓΕΣΥ - 
Επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις κατ’ εξαίρεση πολιτογραφήσεις - Συνεισφορές Κύπρου στο 
Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και κατάργηση επιδοτήσεων ορυκτών καυσίμων - Επιβολή 
έκτακτης εισφοράς σε εταιρείες σχετικά με την παραγωγή ενέργειας από αιολικά πάρκα - Επιδιόρθωση 
πολυκατοικίας με πρόσφυγες στη Λάρνακα - Πλαίσιο πολιτικής Υπουργείου Άμυνας για συμμετοχή στο 
κόστος κατασκευής έργων σε δήμους ή κοινότητες με υποδομές της ΕΦ - Μελέτη και επικύρωση της 
Σύμβασης των Οικιακών Εργαζομένων του 2011 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας - Παράνομη 
λειτουργία της εταιρείας «Σκύρα Λίμα Λτδ» σε περιουσία της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου - Δυσοσμία 
από τις εγκαταστάσεις των ΧΥΤΥ στο Πεντάκωμο - Ανακύκλωση Αποβλήτων Ηλεκτρικού και 
Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού - Παραγωγή και κατανάλωση πλαστικών μπουκαλιών εμφιαλωμένου νερού - 
Πληροφορίες για τις καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία τα τελευταία πέντε χρόνια - Ο αριθμός των 
εισακτέων Κυπρίων φοιτητών στα ΑΕΙ της Ελλάδας - Μέτρα προστασίας χαρουπιών - Μη πρόβλεψη για 
αποχωρητήρια και αποδυτήρια στα υπό κατασκευή γήπεδα του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας - Η 
Δήλωση Προθέσεων μεταξύ των Υπουργών Εξωτερικών ΗΠΑ-Κύπρου - Διαδικασία καταβολής τελών 
μίσθωσης για τη χρήση τουρκοκυπριακών ακινήτων - Το πλαίσιο χρήσης των «ιπτάμενων φαναριών» - 
Οργανισμός Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης και Κυπριακή Δημοκρατία - Ετοιμασία 
κανονισμών για τους όρους τιμητικής πολιτογράφησης - Παγκύπριο Σχέδιο Στειρώσεων Αδέσποτων 
Γάτων 2019 - Αποζημιώσεις σε πληγέντες από κακοκαιρία στην Ξυλοφάγου - Καταγγελίες για 
παρενοχλήσεις κυνηγών από ακτιβιστές - Λανθασμένη σηματοδότηση περιοχής ως απαγορευμένης 
περιοχής κυνηγίου - Έλεγχος των ακτών της Κύπρου με σύγχρονα ραντάρ και η δημιουργία 
ακτοφυλακής - Προειδοποιητική σήμανση για ακτινοβολία σε προϊόντα τερματικών συσκευών 
τηλεπικοινωνίας - Ξένοι εργάτες που καταλήγουν αιτητές πολιτικού ασύλου ή συνεχίζουν να 
εργοδοτούνται παράνομα - Μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την ανέγερση ψηλών κτιρίων - Το 
ενδεχόμενο δημιουργίας μητρώου ειδικευμένων στην κοινοτική νοσηλευτική - Τα προσόντα, η εγγραφή 
σε μητρώο και η εργοδότηση στο δημόσιο των επισκεπτών υγείας - Τα ποσά που θα καταβάλει το 
κράτος στην Ελληνική Τράπεζα στο πλαίσιο της εγγύησης μη αναμενόμενων ζημιών από τον 
συνεργατισμό - Τροποποίηση των περί Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής Κανονισμών. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Χρήση ΑΠΕ στις οδικές μεταφορές - Αντικατάσταση συμβατικών με εναλλακτικά καύσιμα στις οδικές 
μεταφορές - Ισοπέδωση κοίτης ποταμού από ιδιώτη στη Νεκρή Ζώνη - Καθυστέρηση στον καθορισμό 
πρωτοκόλλου ταρίχευσης - Υπέρβαση μέγιστου αριθμού μαθητών στο Γυμνάσιο Δροσιάς στη Λάρνακα - 
Τροποποίηση δίτροχων μοτοσικλετών παράδοσης φαγητού - Πρόβλημα στη λειτουργία του Συστήματος 
Πληροφοριών Γης και εκκρεμούσες υποθέσεις - Αιτήσεις διεθνούς προστασίας - Οι ευρωπαϊκοί στόχοι 
της Κύπρου για διαχείριση των απορριμμάτων και αποβλήτων και εφαρμογή μεθόδων κυκλικής 
οικονομίας - Οχληρία από κτηνοτροφικές μονάδες στην ευρύτερη περιοχή Νήσου - Προσφυγή της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά της Δημοκρατίας για μη ορθή εφαρμογή Οδηγίας σε σχέση με 
καταχρηστικές ρήτρες συμβάσεων - Κόστος δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - 
Δημόσιες διαβουλεύσεις, μητρώο μελετητών και μελέτες με βάση τον περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο - Έλεγχος λειτουργίας των στεγανών 
δεξαμενών στις παραλίες Αγίου Ερμογένη Κουρίου και «Lady’s Mile» από ΚΔ - Η αξιοποίηση του 
«Σχεδίου Γιούνκερ» στην Κύπρο - Διαδικασία ολοκλήρωσης κανονισμών για τη διαχείριση οικιακών 
φαρμάκων - Τροποποίηση της νομοθεσίας για τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων - Πιλοτικό 
πρόγραμμα διαχείρισης των οργανικών αποβλήτων των ξενοδοχείων - Απαλλαγή εισερχομένων στην 
επιστημονική δομή του Τμήματος Δασών από ενδοτμηματική εκπαίδευση - Επιπτώσεις στην οδική 
ασφάλεια όσον αφορά το έργο της λεωφόρου Αγλαντζιάς - Έλεγχοι για τις τιμές στα σχολικά κυλικεία - 
Έλεγχος τήρησης προδιαγραφών από νοσοκομειακές κλινικές που προσφέρουν ειδικότητες σε ιατρούς - 
Επικίνδυνη διάβαση πεζών στην Ορμήδεια - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας στον δήμο Δερύνειας - Στοιχεία 
για τις απόπειρες αυτοχειρίας στην Κύπρο και τα μέτρα στήριξης των ατόμων αυτών - Απόδοση τιμής 
στους σφαγιασθέντες στις 14 Σεπτεμβρίου 1922 από τους Τούρκους στη Μικρά Ασία - Σχέδιο 
Δημογραφικής Ανάπτυξης - Ελλιπής σήμανση στον αυτοκινητόδρομο Αγίας Νάπας-Λάρνακας - 
Λειτουργία πράσινου σημείου και χώρου διαχείρισης αποβλήτων στη Φασούλα - Δράσεις με βάση το 
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Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια - 
Προγραμματισμός για αντιμετώπιση και έγκαιρη διάθεση εμβολίων για τον καταρροϊκό πυρετό - Η 
επανεξέταση υποθέσεων πολιτικού ασύλου - Μη ολοκλήρωση του έργου σύνδεσης της λεωφόρου 
Σπύρου Κυπριανού στη Λάρνακα με τον παρακαμπτήριο Αραδίππου-Δεκέλειας - Κατάθεση αγωγών για 
διεκδίκηση των συμφερόντων των μελών νομιμοποιημένων φορέων - Μη επαρκής εξυπηρέτηση 
κατοίκων Τόχνης με αγροτικά ταξί - Ποινικές διώξεις και καταδίκες βάσει του περί Καταπολέμησης 
Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμου του 
2011 - Κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-Δερύνειας - Εφαρμογή στην Κύπρο της πρακτικής τα εκτάκια να 
«υιοθετούν» πρωτάκια - Προβλήματα λόγω τρωκτικών - Πυροσβεστικός Σταθμός Καϊμακλίου - 
Αντισεισμική αναδόμηση του Γυμνασίου Παραλιμνίου και υφιστάμενα προβλήματα - Προστατευτικά 
κιγκλιδώματα στο γεφύρι του Σκάρφου - Άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων - Μεταφορά 
συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων αλλοδαπών εργαζομένων στις χώρες τους - Εκπαιδευτικά σεμινάρια για 
σεξουαλική παρενόχληση - Αίτημα για βελτιωτικά έργα στον δρόμο Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς - 
Καταστροφές από αγριοκάτσικα σε καλλιέργειες στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Αντιμετώπιση του 
φαινομένου πώλησης αερίου γέλιου στα κέντρα αναψυχής - Αντιπλημμυρικά έργα για την κοινότητα 
Επισκοπής στη Λεμεσό - Προβλήματα από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού ΑΗΚ στον 
προσφυγικό οικισμό Δεκέλειας - Διευκολύνσεις που αφορούν τη στρατιωτική θητεία για τους μαθητές 
νυκτερινών σχολείων - Προβολή αξιοθέατων στα αεροδρόμια - Επιδόματα αιτητών πολιτικού ασύλου - 
Εφηβικές κυήσεις και εγκατάλειψη της εκπαίδευσης - Νομικά έξοδα και δικαστικές διαδικασίες 
κατοχύρωσης εμπορικών σημάτων του χαλλουμιού - Αποκατάσταση και αξιοποίηση του παλιού 
δημοτικού σχολείου του Παλαιχωρίου Μόρφου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


